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به نظر مي رسد فضا براي فعاليت بخش خصوصي 
اصيل و واقعي در اين روزها بي��ش از پيش تنگ 
ش��ده و در روزهاي آتي نيز احتمالا كار مشكل تر 
هم خواهد ش��د. از يك س��و فش��ارهاي سنگين 
بيروني ناش��ي از تحريم هاي خارجي و از س��وي 
ديگر فشار هاي داخلي برآمده از محدوديت هاي 
صادرات��ي و واردات��ي و تنظي��م ب��ازار و كنترل 
قيمت ها و ...وج��ود هر يك از اي��ن دو به تنهايي 
براي تضعيف و بحراني شدن عرصه اقتصاد مولد 
در هر كش��وري كافي اس��ت و نياز به آن ديگري 

نيست ! 
متاس��فانه اما گويا اين وضعيت س��خت و دشوار 
كمتر از س��وي دولتمردان درك و فهم مي شود. 
چراكه در غي��ر اين صورت منط��ق حكم مي كرد 
در شرايط شدت گيري فش��ار خارجي، فشارهاي 
داخلي كاهش و فضا براي ابت��كار عمل و فعاليت 
بنگاه هاي توليدي فراهم ش��ود، ام��ري كه كمتر 
ش��اهد آنيم. بنگاه هايي كه ش��ريان هاي حياتي 
توليد كار و ثروت كش��ورند همچن��ان در فضايي 
پرابه��ام نس��بت به سياس��ت هاي آين��ده دولت 
گذران مي كنند و و زير فش��ارهاي مختلف روز به 

روز از توان آنها كاسته مي شود. 
نارضايتي از اين وضعيت را مي توان در س��خنان 
رييس اتاق ايران در جلسه اخير هيات نمايندگان 
اين نهاد مش��اهده ك��رد. آقاي ش��افعي از وجود 
مشكل در سه سطح: قواعد بازي حاكم بر اقتصاد، 
اقتصاد كلان و اقتصاد خرد س��خن گفت و اينكه 
»هنگامي ك��ه ما در س��طح اولي��ه و قواعد بازي 
حاكم بر اقتصاد كش��ور دچار مش��كل هس��تيم، 
نمي توانيم تنها با م��دد گرفتن از راه حل هايي كه 
در س��طح اقتصاد كلان ارايه مي ش��وند، همانند 
اص��لاح متغيره��اي پول��ي و مال��ي ي��ا قيمتي، 
مش��كلات كش��ور را ح��ل كني��م.«  وي افزوده 
است »واقعيت اين اس��ت كه مشكلات اقتصادي 
كش��ور از قواع��د ب��ازي نامطلوبي حاصل ش��ده 
كه خود عامل ايجاد مش��كلات بعدي هس��تند و 
هر كوش��ش براي اصلاح آن را بي اثر مي كنند.« 
ريي��س پارلمان بخش خصوصي بطور مش��خص 
منظور خ��ود از قواعد ب��ازي نامطل��وب را »عدم 
تمركز در س��اختار تصميم گيري اقتصادي، عدم 
بهره گرفتن از تجربه صاحبان دانش و عمل، قرار 
دادن پايه هاي موتور خلق ث��روت بر فعاليت هاي 
نامول��د و رانتي به ج��اي ن��وآوري و فعاليت هاي 
مولد صنعتي و در نهايت همس��و نبودن سياست 
خارجي ب��ا سياس��ت اقتصادي« عن��وان كرده و 
برون رفت از اين وضعي��ت را ب��ا »بازبيني قواعد 
بازي ترسيم ش��ده در اقتصاد كشور و اصلاح آنها 
و پرهي��ز از تكيه ب��ه راه حل هايي اس��ت كه خود 

معلول اي��ن قواعد ب��ازي هس��تند« امكان پذير 
دانسته است. 

بدين ترتيب س��خنگوي بخش خصوصي كش��ور 
تحولات نگرشي و اصلاحات بنيادين و ساختاري 
در عرصه اقتصادي را خواس��تار ش��ده است كه با 
گفتار و عملكرد مسوولان كشور كه عمدتا در پي 
تثبيت يا حداكثر دس��تكاري مسائل و مشكلاتند 
فاصله بس��يار دارد . فاصله اي كه با تغييرات اخير 
كابينه و خروج تعدادي از حاميان و پش��تيبانان 
بخش خصوصي و اقتص��اد آزاد و رقابتي از دولت 

تشديد هم شده است. 
 در مجم��وع به نظر مي رس��د بخ��ش خصوصي 
كش��ور براي آنك��ه بمان��د و نمي��رد و مهم ترين 
نه��اد آن يعن��ي اتاق ه��اي بازرگان��ي، صنايع و 
معادن و كشاورزي كه مشاور س��ه قوه نيز است، 
براي آنكه به مس��ووليت س��ازماني خ��ود عمل 
نمايد، مي بايس��ت يك بار ديگ��ر و اين بار پايه اي 
و اصولي تر ديدگاه هاي خود ب��راي تدبير اقتصاد 
كشور و راهكارهاي خروج از چالش هاي دامنگير 
آن را در قالب بيانيه اي تحليلي رس��ما منتش��ر و 
بر سر تحقق اين خواست ها و مطالبات پايمردي 
كرده و اقدام به چانه زني با دولت و ساير نهادهاي 
حاكميتي نماي��د )اتاق هاي اي��ران و تهران طي 
س��ال اخير و سال گذش��ته البته حداقل 4 بيانيه 
مفص��ل در م��ورد مس��ائل و مش��كلات خ��ود و 
خواست ها و مطالبات ش��ان منتشر كرده اند و در 
آنها به مواردي همچون وجود فساد و بوركراسي 
حجي��م و دخالت هاي اخت��لال زاي دولت و نبود 
آزادي و رقابت اقتصادي و نظاير آن پرداخته اند( .

تحق��ق اين مه��م البته در گ��رو انس��جام فكري 
و س��ازماني اتاق هاس��ت ك��ه اي��ن نيز خ��ود با 
آسيب شناس��ي عملكرد و بازآرايي و سازماندهي 
بخش خصوصي امكانپذير اس��ت ك��ه البته اين 
همه كاري است سخت دش��وار و پيچيده. سخت 
و دش��وار براي »بخش خصوصي« بودن و ماندن! 
ش��ايد فرصت باقيمانده تا انتخاب��ات آتي اتاق ها 
فرصتي باشد مغتنم براي چاره انديشي و تجميع 

نيروها براي تحقق اين ضرورت ها .
به هر حال تداوم اين وضعيت و عدم چاره انديشي 
عاج��ل، ه��ر روز از وزن بخش خصوص��ي واقعي 
مي كاهد تا جايي ك��ه بيم آن مي رود هم س��و با 
كاهش س��هم اين بخش در توليدات صنعتي، جز 
مقام و جايگاهي تش��ريفاتي در عرصه اقتصادي و 

سياسي نصيب اين بخش نشود. 
دول��ت نيز ام��ا نمي تواند خ��ود را از مس��ووليت 
و عواقب ت��داوم اي��ن وضعي��ت بركن��ار بداند و 
مي بايس��ت با تغيير روش، گوشي براي شنيدن و 
دس��ت و دلي براي فهم و عمل به اين خواس��تها 
و مطالب��ات داش��ته باش��د و خردجمع��ي را بر 

سياست گذاري دستوري ارجح شمارد! 

رييس جمه��ور با بي��ان اينكه ام��روز همه در 
كنار هم تلاش خواهيم ك��رد درس عبرتي به 
دش��منان بدهيم تا بفهمند نمي توان با مردم 
ايران ظالمانه برخورد كرده و با فش��ار و تهديد 
اين ملت ب��زرگ را مجب��ور به تس��ليم كنند، 
تاكيد ك��رد: ب��دون ترديد مردم ايران مس��ير 
توسعه را با وحدت، همدلي و كمك به يكديگر 

ادامه خواهند داد.
به گزارش ايسنا، حسن روحاني دوشنبه شب 
در پايان سفر به اس��تان آذربايجان غربي و در 
نشس��ت خبري با خبرنگاران، ضمن قدرداني 
از اس��تقبال پرش��ور و بس��يار گرم مردم اين 
اس��تان از كاروان دولت تدبير و امي��د، اظهار 
كرد: در جريان اين س��فر تصميم��ات خوبي 
براي توس��عه و آباداني اس��تان اتخاذ شده كه 
اميدوارم با كمك يكديگ��ر بتوانيم همه آنها را 

محقق سازيم.
رييس جمه��وري اف��زود: اتص��ال ارومي��ه به 
راه آه��ن سراس��ري موضوع��ي بس��يار حايز 
اهميت بود و مي تواند پايه بس��يار بزرگي براي 
توسعه استان باش��د و اميدواريم همه طرح ها 
و پروژه هايي كه در جريان اين س��فر به مردم 
استان وعده داديم، تا پايان سال ۹۹ اجرايي و 

عملياتي شود.
او ب��ا قدردان��ي از ت��لاش همه دس��تگاه هاي 
اجرايي، نيروهاي مس��لح و رسانه ها در جريان 
س��فر كاروان تدبير و اميد به استان آذربايجان 
غربي، گفت: رس��انه ها مس��ير اتصال حكومت 
و مقام��ات مختل��ف به م��ردم هس��تند و در 
اين ش��رايط تاريخي بار مس��ووليت رسانه ها 
س��نگين تر اس��ت. رييس جمه��ور اهمي��ت 
وح��دت و اتحاد اق��وام و مذاه��ب گوناگون را 
مورد تأكيد ق��رار داد و گفت: وح��دت و اتحاد 
مثال زدن��ي اديان، اقوام و ش��يعه و س��ني در 
اس��تان آذربايجان غربي بسيار ارزشمند است 
و مي توان��د الگ��و و نمون��ه باش��د. روحاني در 
ادامه اين نشس��ت خبري در پاس��خ به سوالي 
درب��اره اقدامات دول��ت در خص��وص تقويت 
س��رمايه گذاري در بخ��ش صنع��ت و معدن 
اس��تان، اظهار كرد: يكي از ظرفيت هاي بزرگ 
اس��تان آذربايجان غربي معادن آن است و در 
صنعت نيز از توانمندي هاي خاصي برخوردار 
اس��ت و از آنجاي��ي كه اس��تان مرزي اس��ت 

مي تواند توليدات خود را به راحتي صادر كند.
رييس جمهور افزود: با وزي��ر صنعت، معدن و 
تجارت قرار گذاش��تيم كه معادن را با شرايط 
س��هل و آس��اني به مردم و بخ��ش خصوصي 
واگذار نمايد و فعال ش��دن مع��ادن مي تواند 

تحولي در سطح استان ايجاد كند.
او تصريح ك��رد: تلاش دولت اين اس��ت كه از 

ظرفيت استان در زمينه صنعت و معدن بطور 
كامل استفاده ش��ود و از همه مسوولان دولتي 
اس��تان مي خواهم كه س��رمايه گذاري بخش 
خصوص��ي را در زمينه هاي مختلف تس��هيل 

كنند.
رييس جمه��ور در پاس��خ ب��ه س��وال ديگري 
در خص��وص اقدام��ات دول��ت ب��راي ارتقاء 
شاخص هاي توس��عه اس��تان، گفت: براساس 
گزارش��ي كه اس��تاندار ارايه كرده، ش��اخص 
اس��تان در برخي از زمينه ها ب��ه ويژه در حوزه 
بهداش��ت و درمان به س��طح متوس��ط ارتقاء 
يافته اس��ت و در حوزه گازرس��اني نيز با توجه 
به اقداماتي كه انجام ش��ده اميد است در سال 

آينده شاخص استان به حد متوسط برسد.
روحاني ادامه داد: در حوزه گردشگري استان 
نيز تصميم گرفته ش��ده، بودجه اضافه تري به 
اس��تان اختصاص يابد تا جاذبه ه��اي فراواني 
كه استان از آن برخوردار است به خوبي احياء 
معرفي شود؛ در ساير زمينه ها نيز بدون ترديد 
با پيگيري مسوولان اس��تاني مي توانيم شاهد 

تحولات مثبت باشيم.
او در پاس��خ به س��والي در خص��وص افزايش 
اختيارات اس��تان و تمركززدايي، تصريح كرد: 
يكي از تصميمات مهمي ك��ه بايد دنبال كنيم 
اين اس��ت كه اس��تان ها از اختيارات بيشتري 
برخوردار باش��ند؛ امروز در اينكه استان بايد از 
مزاياي مرزها برخوردار باش��د، هيچ ترديدي 
وجود ن��دارد و دولت براي رون��ق بازارچه هاي 
مرزي آمادگي دارد، تصميم��ات لازم را اتخاذ 

نمايد.
روحاني افزود: هدف دولت اين است كه مردم 
بهترين اس��تفاده قانوني و مش��روع را از مرز و 
در مسير تبادلات با كشورهاي همسايه داشته 

باشند.
رييس جمهور در ادامه در پاس��خ به سوالي در 
خصوص اقدامات انجام ش��ده در زمينه احياء 
درياچه اروميه، گفت: تثبي��ت و احياء درياچه 
اروميه جزو اه��داف مهم دولت اس��ت و همه 
بايد توجه داشته باشند كه اگر اقدامات دولت 
يازدهم و دوازدهم نب��ود، امروز درياچه اروميه 
بطور كامل خش��ك ش��ده ب��ود و دول��ت گام 
بس��يار بزرگي در زمينه تثبيت درياچه اروميه 
برداشته است و با اهتمام ويژه قدم هاي بعدي 

را براي احياء درياچه انجام خواهد داد.
روحاني خاطرنش��ان كرد: گردش��گري يكي 
از اولويت ه��اي اصل��ي براي توس��عه اس��تان 
آذربايجان غربي اس��ت و دولت همه توان خود 
را به كار مي گيرد و اميدواريم بخش خصوصي 
هم مشاركت داشته باش��د تا شاهد تحولي در 

صنعت گردشگري استان باشيم.

روحاني: به دشمنان درس عبرت خواهيم  داددشواري »بخش خصوصي« بودن ! 
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

دشواري »بخش 
خصوصي« بودن ! 

به نظر مي رسد فضا براي 
فعاليت بخش خصوصي 
اصيل و واقع��ي در اين 
روزها بيش از پيش تنگ 
ش��ده و در روزهاي آتي 
نيز احتمالا كار مشكل تر 
هم خواهد ش��د. از يك 
سو فش��ارهاي سنگين 
بيروني ناشي از تحريم هاي خارجي و از سوي ديگر 
فشار هاي داخلي برآمده از محدوديت هاي صادراتي 
و وارداتي و تنظيم بازار و كنترل قيمت ها و ...وجود 
هر يك از اين دو به تنهايي براي تضعيف و بحراني 
شدن عرصه اقتصاد مولد در هر كشوري كافي است 
و نياز به آن ديگري نيس��ت !  متاسفانه اما گويا اين 
وضعيت سخت و دشوار كمتر از سوي دولتمردان 
درك و فهم مي ش��ود . چراكه در غي��ر اين صورت 

منطق حكم مي كرد در شرايط شدت گيري...

حسين حقگو

 صفحه2  

ايران

گره گشايي از »سي اف تي« 
در كارگروه امنيت ملي

بررسي لايحه پيوستن ايران به كنوانسيون مبارزه 
با تامين مالي تروريسم كه ش��وراي نگهبان به آن 
ايراد گرفته اس��ت، از مجلس به »كارگروه امنيت 
ملي« رفت. كارگروهي مش��ورتي كه در آن، وزير 
امور خارج��ه، مع��اون حقوق��ي رييس جمهور، 
سخنگوي ش��وراي نگهبان، نماينده اي از مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام و چندتن از نمايندگان 
مجل��س حض��ور دارن��د. اي��ن را دي��روز رييس 

كميسيون امنيت ملي مجلس گفته است. 

انرژي

نفت از  زير ابرهاي  ابهام 
خارج  مي شود؟ 

بعد از اينكه نفت خام در اوايل اكتبر به ركوردهاي 
قيمتي 4 س��اله بالاي 80 دلار دس��ت پيدا كرد، 
قيمت ها در نوامبر با ش��يب تندي حالت نزولي به 
خود گرفتن��د و به 66 دلار نزديك ش��دند. چنين 
سطحي از بالا و پايين ش��دن قيمت در يك مدت 
كوتاه حاكي از عدم ثبات در بازار است. نكته اي كه 
فاتح بيرول رييس آژانس بين المللي انرژي نيز به 
آن اشاره كرده است. اين نبود ثبات از چند فاكتور 
نشات مي گيرد كه مشخص نبودن سياست دقيق 
اوپك پلاس )تفاوت موضع عربس��تان و روسيه( و 
مش��خص نبودن جزييات معاف بودن مشتريان 
نفتي اي��ران از تحري��م 2 عامل برجس��ته در آن 
محسوب مي ش��ود. با اين حال برخي تحليل ها بر 
اين پايه استوار هستند كه پس از يك دوره بي ثباتي، 
نفت وارد دوره سكون شده است. در اين دسته اتفاق 
ديروز در بازار نفت كه كاهشي اما با شيب اندك را 
تجربه كرد، شاهدي بر اين مدعا محسوب مي شود. 
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در پي دستگيري غول صنعت خودروسازي جهان روي داد

سقوط سهام خودروساز هاي بزرگ 

گمانه زني بازارمسكن تا ۱۴۰۰

موضوع  روز

مدير ارش��د بانك مركزي اروپا اع��لام كرد كه اين 
بانك تحقيقات در مورد بانك هاي��ي را در معرض 

خطر بالاي پول شويي هستند، افزايش مي دهد.
به گزارش خبرگ��زاري رويترز، »داني��ه لي نوي« 
گفت كه اين اقدام از طريق راه اندازي ش��بكه اي از 
نهادهاي ديده بان براي تب��ادل اطلاعات در مورد 
اين مس��اله انجام مي ش��ود. اين روش، نخستين 
پاسخ قاطعانه از س��وي س��از و كار نظارتي واحد 
بانك مركزي اروپا به يك سري رسوايي در زمينه 
پول شويي اس��ت كه بانك هاي دانمارك، مالت و 
لتوني را در ماه هاي اخير هدف قرار داده است. مدير 
ارشد بانك مركزي اروپا يادآور ش��د كه ساز و كار 
نظارتي واحد، دفتري در زمينه مبارزه با پول شويي 
را به منظور گردآوري اطلاعات و استفاده مشترك 
از آن راه ان��دازي مي كند. براس��اس اي��ن گزارش، 
دانسكه بانك دانمارك برجسته ترين بانك اروپايي 
بوده كه در س��ال جاري هدف رسوايي پول شويي 
قرار گرفته است. دانسكه بانك ضمن اذعان به اين 
مساله كه تمهيدات نظارتي اش در زمينه پول شويي 
در اس��توني ناكافي ب��وده، اعلام كرده اس��ت كه 
مقام هاي ارش��د اين بانك تعهدات قانوني را زير پا 
نگذاشته اند. همچنين بانك پيلاتوس كشور مالت 
و بانك ABLV لتوني از سوي مقام هاي امريكايي 
به پول شويي متهم شده اند. بانك مركزي اروپا در 
ماه جاري بانك پيلاتوس را تعطيل كرد. گزارش ها 
حاكي است كه كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا در 
زمينه بررسي و بازبيني قوانين مربوط به نظارت بر 
بانك ها به منظور مقابله با پول شويي اختلاف نظر 
دارند. يك منبع وابسته به اتحاديه اروپا اعلام كرد 
كه كشورهاي مزبور در زمينه اصلاحات پيشنهادي 
كميسيون اروپا به مشكل برخورده اند و مشخص 
نيس��ت كه بتوانند تا قبل از اجلاس بعدي وزراي 
امور مالي اتحادي��ه اروپا در روز 4 دس��امبر در اين 
مورد به توافق دست يابند. اين اصلاحات به مرجع 
بانكداري اروپا قدرت بيشتري براي مبارزه با جرايم 
مالي مي بخش��د. به موجب اصلاحات پيشنهادي 
كميسيون اروپا، مرجع بانكداري اروپا از اختيارات 
جديدي برخوردار مي شود تا ناظران را به تحقيق 
در مورد نقض قوانين جلوگيري از پول ش��ويي وا 
دارد. مرجع جديد بايد از استانداردهاي بالايي در 
زمينه استقلال و مديريت، انتشار همه تصميمات 
و همچني��ن اختيار وض��ع جرايم س��نگين براي 
جلوگيري از تخلفات برخوردار باش��د. رژيم فعلي 
اعمال جراي��م در سراس��ر اروپا به ط��رز عجيبي 
نابسامان اس��ت. تاكنون جرايم ضد پول شويي در 
دانمارك، آلمان و اس��پانيا يا بي نام و نشان مانده يا 
منتشر نشده است. در مقايسه، در فرانسه، سوئد و 
انگليس جرايم منتشر شده و موارد آن در اغلب يا 

همه پرونده ها، قابل تشخيص است. 

تشديد تمهيدات ضد پول شويي 
در بانك هاي اروپايي

اخبار

سخنگوي وزارت امور خارجه كشورمان به تشريح 
جزييات برنامه ه��ا و ديدارهاي وزي��ر امورخارجه 
انگليس در جريان س��فر روز گذشته اش به تهران 
پرداخت. به گزارش ايسنا، بهرام قاسمي در پاسخ 
به پرسش خبرنگاران در تشريح جزييات برنامه ها 
و ديدارهاي سفر يك روزه وزير امور خارجه بريتانيا 
به تهران اظهار كرد: اين س��فر ك��ه از مدت ها قبل 
برنامه ريزي شده بود روز گذش��ته با وجود برخي 
مشكلات سياسي داخلي در انگلستان انجام شد. 
قاسمي افزود: در ديدارهاي جداگانه آقاي جرمي 
هانت با وزير امور خارجه و دبير شوراي عالي امنيت 
ملي در خصوص طيف مختلف��ي از موضوعات از 
جمله برجام و تعهدات كشورهاي اروپايي به ويژه  
EU3 در قبال اي��ران، مهم ترين تحولات منطقه، 
خصوصا اوضاع وخيم و فاجعه بار انس��اني در يمن 
و لزوم خاتم��ه دادن به حمايت هاي تس��ليحاتي 
غرب از متجاوزان به سرزمين و مردم بي گناه يمن 
گفت وگو و تبادل نظر شد و ديدگاه هاي جمهوري 

اسلامي ايران در اين خصوص به تفصيل بيان شد.
اين ديپلمات ارش��د كش��ورمان گفت: در حاشيه 
اين ديدارها مقام انگليس��ي موض��وع يك زنداني 
دوتابعيتي در ايران را نيز مط��رح كرد كه مقامات 
كشورمان بر مجرم شناخته شدن ايشان در دادگاه 
صالحه و اس��تقلال قوه قضاييه جمهوري اسلامي 
اي��ران تاكيد و بي��ان كردند وي تبع��ه جمهوري 
اسلامي ايران است و بر اساس قوانين داخلي ايران 

محاكمه و محكوم شده است.

 پاسخ ايران به اظهارات
 وزير خارجه انگليس 

بانك و بيمه

بازگشت ارزهاي خانگي 
به بازار
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اعضاي فراكس��يون هاي مس��تقلين، نمايندگان 
ولايي و اميد مجلس ش��وراي اسلامي صبح ديروز 
- سه شنبه - در جلسه اي با علي لاريجاني رييس 
مجلس شوراي اسلامي مس��ائل منطقه و آخرين 
وضعيت اعمال تحريم ها عليه ايران را بررسي كردند. 
حجت الاسلام عليرضا س��ليمي عضو فراكسيون 
ولايي مجلس در جمع خبرنگاران درمورد جلسه 
امروز س��ه فراكس��يون سياس��ي مجلس )اميد، 
مس��تقلين، ولايي( با لاريجاني گفت: اعضاي اين 
فراكسيون ها در اين جلسه مهم ترين مسائل منطقه 
و كشور را مورد بحث و بررسي قرار دادند. وي افزود: 
محور نخست اين جلسه درباره تحولات منطقه اي 
و مساله فلس��طين بود كه موضوعاتي مطرح شد، 
همچنين در م��ورد تحركات برخي كش��ورها در 
منطقه نيز نكاتي ارايه ش��د، بح��ث بعدي احياي 
كارت سوخت و سهميه بندي بنزين بود. نماينده 
مردم محلات در مجلس يكي ديگر از مباحث ديروز 
جلسه سه فراكس��يون با لاريجاني را اولويت هاي 

مجلس در شرايط فعلي كشور ذكر كرد.  

جلسه 3 فراكسيون سياسي مجلس  
با لاريجاني در مورد تحريم ها

»تعادل« چشم انداز  سياست هاي جديد وزارت راه در حوزه ساختمان را بررسي مي كند



روي موج خبر

   ظ�رف ۱۵ روز در پرونده ه�اي صنفي حكم 
صادر مي كنيم؛ ايسنا|

سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي گفت: اگر 
استعلام هاي ما از س��ازمان ها سريعاً انجام شود، 
تعزيرات در پرونده هاي صنفي زير ۱۵ روز حكم 
صادر مي كند. سيدياس��ر رايگان��ي در خصوص 
شكايات مردم از افزايش قيمت ها و زمان رسيدگي 
به اين شكايات توسط سازمان تعزيرات حكومتي، 
اظهار كرد: ما در هر ش��رايطي، هر شكايتي كه از 
سوي مردم در سامانه ۱۳۵ سازمان تعزيرات ثبت 

شود رسيدگي مي كنيم.

   حمايت آشنا از ظريف؛تعادل|
اس��تراتژيك  بررس��ي هاي  مرك��ز  ريي��س 
رياست جمهوري با انتش��ار توييتي از جواد ظريف، 

وزير امور خارجه حمايت كرد.
اين توييت كه با جمله »براي محمد جواد ظريف « 
آغاز مي شود، به شرح زير اس��ت: » از انساني موفق 
خواس��تند تا راز خود را با ديگ��ران در ميان بگذارد. 
لبخندي زد و گفت: موفقيت من زماني آغاز شد كه 
نبردهاي كوچك را ب��ه جنگجويان كوچك واگذار 
كردم. دس��ت از جنگيدن با كس��اني كش��يدم كه 
كوچكي خود را با تهمت به بزرگان پنهان مي كردند 
.سعي نكردم انتظارات ديگران را برآورده كنم و همه 
را شاد و راضي نگه دارم. ديگر سعي نكردم كسي را 
راضي كنم كه درباره من اشتباه مي كند. آنگاه شروع 
كردم به جنگيدن براي اهدافم ، روياهايم ، ايده هايم 
و سرنوشتم.روزي كه جنگ هاي كوچك را متوقف 
كردم روزي بود كه مسير موفقيتم آغاز شد. هر نبردي 

ارزش زمان و روزهاي زندگي ما را ندارد.«

   تحريم هاي جديد بيش�تر از يكسال و نيم 
طول نمي كشد؛ ايسنا|

يك مقام نظامي با تاكيد بر اينكه دوران تحريم هاي 
جديد خيلي طول نمي كشد، اظهار كرد: فكر مي كنم 
دوره تحريم هاي جديد يكس��ال الي يكسال و نيم 
بيشتر طول نمي كشد.سردار احمد وحيدي درباره 
تاثيرگذاري تحريم ه��اي اخير اي��الات متحده بر 
بخش هاي مختلف كشور اظهار كرد: اصولا تحريم هاي 
امريكا كه از ديد خودشان بسيار گسترده است، قابليت 
تحقق ندارد و نمي تواند آنها را به اهدافشان برساند.او 
گفت: راهكارهايي كه ايران براي مقابله با تحريم ها در 
اختيار دارد، ابتكارات و خلاقيت هايي كه ايران دارد، 
موقعيت ژئوپليتيكي و جغرافيايي ايران و همچنين 
روابط خارجي ما و طراحي هايي كه در حوزه اقتصاد 
درون زا در داخل كشور انجام شده اصولا به امريكايي ها 
خيلي ميدان نمي دهد كه بتوانند تحريم هاي خود را 

عملياتي كنند.

  تكذي�ب خبر بازنشس�تگي ريي�س دفتر 
رييس جمهور و دبير هيات دولت؛ فارس|

يك منبع آگاه در دفتر رياست جمهوري گفت: 
آقايان واعظي و حاجي ميرزايي مشمول قانون 
منع به كارگيري بازنس��تگان نمي ش��وند اخبار 
بازنشس��تگي آنها صحت ندارد.اي��ن منبع آگاه 
اخبار منتشر شده در مورد بازنشستگي محمود 
واعظي رييس دفتر رييس جمهور و محسن حاجي 
ميرزايي دبير هيات دولت را تكذيب كرد.او تاكيد 
كرد: آقايان واعظي و حاجي ميرزايي مش��مول 
قانون منع به كارگيري بازنشستگان نمي شوند 

اخبار بازنشستگي آنها صحت ندارد.

  تفحص از دانشگاه آزاد از دستوركار مجلس 
خارج شد؛ تسنيم|

 عليرضا س��ليمي، عضو هيات رييس��ه كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس با اشاره به جلسه عصر 
ديروز اين كميس��يون گفت: در اين جلس��ه طرح 
تحقيق و تفحص از دانشگاه آزاد مطرح شد كه پس 
از استماع نظرات موافقان و مخالفان اين طرح راي 
نياورد و از دستوركار كميسيون خارج شد. وي با بيان 
اينكه در اين جلسه رييس دانشگاه آزاد )طهرانچي( 
گزارشي از وضعيت اين دانشگاه به اعضاي كميسيون 
ارايه كرد، افزود: رييس دانشگاه آزاد اعلام كرد بيش 
از اين دانشگاه، 20 هزار حساب داشت كه اكنون با 
تجميع آنها 2 هزار حساب وجود دارد كه با اين اقدام 
و يكپارچه شدن حساب ها جلوي برخي تخلفات مالي 

گرفته شده است.

  تحقيق و تفحص از بانك مركزي؛ مهر|
 رييس مجلس شوراي اس��لامي در پاسخ به تذكر 
نماينده مردم شاهين شهر مبني بر ضرورت بررسي 
تحقيق و تفحص از بانك مركزي گفت: اين موضوع 
در مجلس پيگيري خواهد شد. حسينعلي حاجي 
دليگاني در جلس��ه علني ديروز مجلس ش��وراي 
اسلامي در تذكري شفاهي اظهار داشت: طي چند 
هفته درخواست تحقيق و تفحص از بانك مركزي 
در دستور كار جلسه علني مجلس قرار گرفت و چاپ 
شد اما در عين ناباوري اين هفته از دستور كار مجلس 
خارج شده است. علي لاريجاني در پاسخ به اين تذكر 
بيان كرد: درخواست تحقيق و تفحص از بانك مركزي 
از دستور كار صحن علني خارج نشده اما موارد ديگري 
در اولويت قرار گرفته است و قطعا اين موضوع هم در 

مجلس پيگيري مي شود.

  تلاش انگليس براي پايان دادن به تنش ايران 
و عربستان؛ برنا| پس از پايان سفر جرمي هانت به 
تهران وي نسبت به خطر وقوع جنگ جهاني در منطقه 
خاورميانه هشدار داد و گفت: هنوز هم با ايران صحبت 
مي كنيم تا ببينيم آيا مي توان راهي براي پايان تنش 
بين عربستان و ايران پيدا كرد يا خير. اين همان چيزي 
است كه همه كشورهاي داراي نفوذ بايد در مورد آن 
فكر كنند. هانت با تاكيد بر ضرورت حفظ نفوذ بريتانيا 
در خاورميانه گفت: ما قدرت متوسطي در خاورميانه 
نيستيم، يك بازيگر كليدي و قابل توجه هستيم. وي 
گفت: واشنگتن مجبور است ذهنيت خود را در اين باره 
عوض كند اما اين بدان معنا نيست كه متحدان آنها بايد 

بطور خودكار ذهنيت خود را تغيير دهند.

ايران2

رييس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس اعلام كرد

گره گشايي از »سي اف تي« در كارگروه امنيت ملي
گروه ايران|

بررسي لايحه پيوستن ايران به كنوانسيون مبارزه با تامين 
مالي تروريسم كه شوراي نگهبان به آن ايراد گرفته است، از 
مجلس به »كارگروه امنيت ملي« رفت. كارگروهي مشورتي 
كه در آن، وزير امور خارجه، معاون حقوقي رييس جمهور، 
سخنگوي شوراي نگهبان، نماينده اي از مجمع تشخيص 
مصلحت نظام و چندتن از نمايندگان مجلس حضور دارند. 
اين را ديروز رييس كميسيون امنيت ملي مجلس گفته 
است. حش��مت الله فلاحت پيشه كه پيش تر گفته بود بر 
اساس آنچه ش��وراي نگهبان به مجلس فرستاده، امكان 
اصلاح لايحه »سي اف تي« وجود ندارد، ديروز نظر خود را 
تغيير داد و گفت كه جلسه مشورتي نشان داده كه مي توان 
براي رفع ايرادات به نتيجه اي رسيد. از گفته هاي فلاحت 
پيشه اين طور بر مي آيد كه لايحه در اين كارگروه سبك و 
سنگين مي شود و پس از رسيدن به توافق نهايي گزارش آن 
به كميسيون امنيت ملي مجلس براي راي گيري مي رود. 
به گفته رييس كميس��يون امنيت ملي مجل��س در روز 
راي گيري درباره گزارش، عباسعلي كدخدايي سخنگوي 
ش��وراي نگهبان هم حضور خواهد داشت. اين اظهارنظر 
فلاحت پيشه در حالي است كه برداش��ت او و چندتن از 
نمايندگان از اشكالات ش��وراي نگهبان به لايحه، رد كل 
لايحه بود. چنانكه رييس كميسيون امنيت ملي مجلس 
گفته بود كه شوراي نگهبان در نامه خود بندي را آورده كه 
از نظر ما به معناي رد لايحه كنوانسيون مبارزه با تامين مالي 
تروريسم است. بندي كه در آن گفته شده »بعضي از ايرادات 
قابل اصلاح نيست و خلاف منافع ملي بوده و طبق آن لايحه 
مزبور خلاف ش��رع تشخيص داده ش��ده است.« هرچند 
سخنگوي شوراي نگهبان آنچه فلاحت پيشه گفته بود را 
تلويحا رد كرد و لايحه را قابل اصلاح دانست. كدخدايي با 
بيان اينكه شوراي نگهبان 22 ايراد به لايحه »سي اف تي« 
گرفته اس��ت، گفت كه »ايرادات اصلي شورا به اين لايحه 
۱۱ مورد است و بقيه موارد ايراداتي است كه اگر مجلس 
۱۱ مورد اصلي را برطرف كند، خود به خود رفع مي شود.« 

     پذيرش حق شرط ها، ايراد اصلي
ايراد اصلي ش��وراي نگهبان به لايحه »س��ي اف تي« به 
پذيرش حق شرط هاي ايران از سوي اين كنوانسيون باز 
مي گردد. آنجاكه به اعتقاد فقهاي اين ش��ورا، شرط هايي 

كه نمايندگان مجلس به متن لايحه اضاف��ه كرده اند، از 
سوي كنوانسيون »سي اف تي« پذيرفته نمي شود. شوراي 
نگهبان اين را از متن اصلي اين كنوانسيون دريافته است. 
به گفته كدخدايي»ماده ۶ كنوانسيون “ سي اف تي “ هيچ 
گونه حق شرطي را نپذيرفته و صرفا درباره ارجاع داوري حق 
شرط را پذيرفته از اين رو فقهاي شوراي نگهبان معتقدند 
وقتي حق شرطي از سوي كنوانسيون پذيرفته نشده است، 
اصل ماده بر آن حاكم است.« همچنين شوراي نگهبان در 
نوشتاري تحليلي در توضيح بيشتر درباره اين ايراد نوشت: 
» در بررسي بندهاي مندرج در ماده  واحده شوراي نگهبان 
در نهايت به اين نظر رسيده اس��ت كه بندهاي 2، 3، 4 و 
5 ماده  واحده نسبت به مواردي كه طرف مقابل، شرط را 
قبول ندارد يا شرط، خلاف مقتضاي كنوانسيون است، رافع 
ايرادات معاهده نبوده و درنتيجه موازين شرعي و بند ۱۶ 
اصل 3 قانون اساسي در خصوص “تنظيم  سياست  خارجي  
كشور بر اساس  معيارهاي  اسلام ، تعهد برادرانه  نسبت  به  
همه  مسلمانان  و حمايت  بي دريغ از مستضعفان  جهان “ 

مراعات نشده است.«

    پيش شرط هاي مجلس
 نمايندگان مجلس لايحه »سي اف تي« را با 7 پيش شرط 
تصويب كرده اند. در بند 2 اين پيش ش��رط ها كه شوراي 
نگهبان به آن ايراد گرفته، آمده است: » جمهوري اسلامي 
ايران با نظر به اصول و هنجارهاي حقوق بين الملل تا حين 
پذيرش كنوانسيون از جمله كنوانسيون ۱۹۹۹ سازمان 
كنفرانس اس��لامي و قطعنامه هاي مرتبط ملل متحد از 
جمله قطعنامه 2۶25 و ۱5۱4، تعريف عمل تروريستي 
را مشتمل بر مبارزات مشروع مردمي عليه از جمله توسعه 
استعماري و اش��غال خارجي نمي داند و نسبت به اطراف 
متعاهدي كه قلمرو عمل تروريستي را مستند به زير بند ب 
بند يك ماده 2 كنوانسيون مشتمل بر اين مبارزات مي دانند، 
تنها در حدود پيش گفته، متعهد مي دانند و اعلام مي دارد 
ماده ۶ كنوانسيون ارتباطي به اين حق ندارد. اين مبارزات 
فارغ از انگيزه آن مجاز و مشروع است كه اعمال تروريستي 
به هر انگيزه اي ممنوع است.« نمايندگان مجلس در بند 3 
هم اجراي بند يك ماده 24 كنوانسيون را منوط به رعايت 
اصل ۱3۹ قانون اساسي كردند. در پيش شرط چهارم نيز 
اعلام كردند كه »صلاحيت مقرر در بند 5 ماده ۹ كنوانسيون 

براي كميته بين المللي صليب سرخ تنها در چارچوب اسناد 
حقوق بشردوستانه لازم الاجراست براي جمهوري اسلامي 
ايران پذيرفته مي شود.« در پيش شرط پنجم هم تاكيد 
كردند كه »مفاد كنوانسيون در موارد تعارض با قانون اساسي 

جمهوري اسلامي ايران لازم الرعايه نيست.«
حال ش��وراي نگهبان به پذيرش اين پيش ش��رط ها از 
سوي كنوانسيون مبارزه با تامين مالي تروريسم )سي 
اف تي( ش��بهه وارد كرده و نمايندگان بايد اين شبه را 
برطرف كنند. در اين بين، برخ��ي اصلاح اين موارد از 
لايحه را امكان پذير نمي دانن��د؛ چراكه به اعتقاد آنان 
اعمال اين اصلاحات به معناي تغيير در محتواي متن 
كنوانسيون اس��ت كه عملا چنين امكاني وجود ندارد. 
يكي از نمايندگاني كه چني��ن اعتقادي دارد، مجتبي 

ذوالنوري از مخالفان جدي لوايح 4 گانه مالي است كه 
با استناد به اين استدلال، از رد لايحه در شوراي نگهبان 
و لزوم ارج��اع آن به مجمع تش��خيص مصلحت نظام 

سخن گفته است. 

    سرنوشت ايرادات مجمع تشخيص در ابهام
در اين بين، مجمع تشخيص مصلحت نظام هم ايراداتي به 
لايحه گرفته بود كه مجلس اعلام كرد اين ايرادات را بررسي 
نمي كند؛ چراكه بعد از مهلت قانوني به مجلس ارسال شده 
است. علي لاريجاني در نامه خود به شوراي نگهبان نوشت 
كه »چون ايرادات مجمع تشخيص به مصوبه الحاق ايران 
به كنوانسيون مبارزه با تأمين مالي تروريسم چون خارج 
از مهلت 20 روزه قانوني ارسال شد، مجلس اين ايرادات را 

مورد بررسي قرار نمي دهد.« نامه اي كه كدخدايي هفته 
گذشته اعلام كرد دبير شوراي نگهبان هنوز به آن پاسخ 
نداده است. اين در حالي است كه چند تن از حقوق دانان 
ورود مجمع تش��خيص مصلحت نظام به بررسي لوايح و 
طرح هاي مصوب مجلس، پيش از اختلاف راي ش��وراي 
نگهبان با پارلمان را غيرقانوني خوانده بودند. با اين حال، 
آنطور كه هفته گذش��ته رييس كميسيون امنيت ملي 
مجلس اعلام كرد، احتمالا بررسي لايحه »سي اف تي« در 
كميسيون امنيت ملي كه حال به كارگروه مشورتي امنيت 
ملي واگذار شده، يك هفته اي طول مي كشد. از اين رو به نظر 
مي رسد گزارش اين كميسيون هفته آينده به هيات رييسه 
مجلس ارايه شود و سرنوشت آن در صحن مجلس هم پيش 
از تقديم لايحه بودجه سال ۹8 در ميانه آذرماه، روشن شود. 

در شرايطي كه جريانات اصولگرا اين روزها با جديت در حال 
برپايي ستادهاي انتخاباتي و رسانه اي خود براي انتخابات 
مجلس ۹8 و متعاقب آن انتخابات سرنوشت ساز ۱400 
هستند؛ برخي چهره هاي اثرگذار طيف اصلاح طلب تلاش 
مي كنند تا از طريق شفاف سازي و تشريح درست عملكردها 
اين واقعيت روش��ن را به اف��كار عمومي منتقل كنند كه 
مسيري كه از سال ۹2 براي بازگرداندن قطار مديريت كشور 
به مسير تصميم سازي هاي عاقلانه آغاز كرده اند؛ همچنان 
در سال هاي پيش رو هم بايد ادامه داشته باشد تا از طريق 
ثبات در شيوه هاي اجرايي و مديريتي عبور از چالش هاي 
پيش روي كشور با كمترين هزينه به سرانجام رسد؛ الياس 
حضرتي يكي از چهره هايي اس��ت كه از هر فرصتي براي 
ايجاد ارتباط دو سويه با مردم و رسانه ها استفاده مي كند؛ 
پرس��ش هاي اهالي رسانه از طيف ها و گروه هاي مختلف 
سياسي را مي ش��نوند؛ با صراحت به آنها پاسخ مي دهد؛ 
انتقادهاي سازنده را قبول مي كند و در نهايت راهبردهاي 
منطقي براي عبور از مشكلات را نيز ارايه مي كند.بر اساس 
اين روحيه اس��ت كه هم از دول��ت حمايت مي كند و هم 
در زمان بروز س��وءمديريت ها زبان به انتقاد دولت و حتي 
دوستان نزديكش مي گشايد. حضرتي از موسسين حزب 
همبس��تگي و چندي ديگر از اح��زاب اصلاح طلب بود و 
س��ال 84 كه حزب اعتماد ملي اعلام موجوديت كرد به 
عضويت شوراي مركزي اين حزب درآمد. بعد از اختلافات 
اخير در اعتماد ملي و استعفاي رسول منتجب نيا از اين 

حزب، حضرتي قائم مقام جديد اين حزب شد و هم اكنون 
قائم مقامي دبيركل حزب »اعتماد ملي« را به عهده دارد. 
نماينده مردم تهران در مجلس دهم در گفت وگو با تسنيم 
از كانديدا ش��دن جهانگيري و عارف براي انتخابات آتي 
رياست جمهوري و عدم كانديدا شدن خود در انتخابات 
آتي مجلس خبر داد. اظهارنظرهايي كه بلافاصله پس از 
طرح شدن بازتاب هاي فراواني در شبكه هاي اجتماعي و 

رسانه ها پيدا كرد. 

   گلايه از دولت
حضرتي در اين گفت وگو با بيان اينكه اصلاح طلبان نسبت 
به دولت گله مند شدند، مي گويد: »اين گله همچنان ادامه 
دارد الان هم از دولت گله مند هستند ولي همچنان حمايت 
خودش��ان را از دولت دارند. ضمن حمايت كلي و كلان از 
دولت، در مباحث و تصميمات مختلف به دولت نقد هاي 
جدي دارند و اين نقد ها را در برخي مواقع به صورت علني 
مي گويند.« عضو فراكس��يون اميد مجلس درباره علت 

استعفايش از اين فراكسيون اظهار داشت: »بنده زماني كه 
مشاهده كردم اعضاي فراكسيون با استيضاح وزير اقتصاد 
موافق نيستند و از طرفي به دليل اينكه بنده مصمم بودم كه 
حتماً در جلسه استيضاح صحبت كنم، بنابراين يك سطر 
نامه به آقاي عارف نوشتم كه با توجه به اينكه فراكسيون 
تصميم گرفت��ه از وزير حمايت كند اس��تعفاي خود را از 
فراكسيون اميد اعلام مي كنم و نامه استعفاي خود را به آقاي 
عارف دادم.« او افزود: »بنده معتقدم دولت انگيزه، تحرك 
و تلاش لازم را از خودش نش��ان نمي دهد و تبديل به يك 
دولت بي حس شده است، بطور مثال 4 وزيري كه اخيراً به 
مجلس معرفي شدند و رأي اعتماد هم گرفتند برخي شان 
نمي توانند بار سنگين وزارتخانه ها را به دوش بكشند و در 
حد دولتمرد نيستند.« قائم مقام حزب اعتماد ملي درباره 
احتمال حمايت اصلاح طلب��ان از لاريجاني در انتخابات 
۱400 مي گويد: »آقاي لاريجاني يك انس��ان شايسته و 
لايق و توانمند اس��ت ولي بايد ديد در آن زمان چه اتفاقي 
مي افتد ولي روند كلي اين است كه اصلاح طلبان كانديداي 
خودشان را خواهند داشت. تا آنجايي كه من خبردارم آقاي 
عارف مصمم است در انتخابات ۱400 كانديدا شود، آقاي 
جهانگيري قاعدتاً بايد بيايد و علاوه بر اينها نفرات ديگري 
هم هس��تند.« حضرتي درباره اختلافات اخير در حزب 
اعتماد ملي و اينكه آيا شوراي سياست گذاري موجب اين 
اختلافات شد يا خير، گفت: »اين حرف كاملًا درست است. 
در اردوگاه اصلاح طلبان هميش��ه تعدد نظر وجود داشته 
و اين جزو ويژگي هاي ذاتي آنها اس��ت. آقاي منتجب نيا 
شخصيت بزرگوار و دانشمندي هستند كه سابقه مبارزاتي 
ايش��ان قبل و بعد از انقلاب مشخص است و ايشان انسان 
بسيار بزرگواري هستند اما در آن داستان مقداري عصباني 
شدند و حرفهايي زدند اما من هميشه با محبت و علاقه با 

ايشان برخورد كردم.«

     رويكرد اصلاح طلبان در خصوص مشكلات
او در مورد حمايت اصلاح طلبان از دولت گفت: »در مورد 
بحث دولت، اصلاح طلبان با تمام توان و ظرفيتشان هم در 
دولت اول آق��اي روحاني و هم در دولت دوم وي به ميدان 
آمدند و از دولت وي پشتيباني كردند و براي او رأي جمع 
كردند. اصلاح طلبان اين اق��دام را بيش از اينكه به عنوان 
منتي بر س��ر آقاي روحاني بدانند، ي��ك وظيفه ملي و در 
ارتباط با حل مشكلات كشور مي دانستند و تا امروز هم از 

اين اقدامي كه انجام داده اند پشيمان نيستند.«
حضرتي درباره ماجراي اظهاراتش در جلس��ه استيضاح 
كرباس��يان و انتقاداتي ك��ه از دولت مط��رح كرد گفت: 
»صحبت بن��ده در متن اس��تيضاح و نه در حاش��يه 
اس��تيضاح بود ب��ه دليل اينك��ه بنده خ��ودم يكي از 
اس��تيضاح كنندگان بودم و تعمد داش��تم كه آخرين 
س��خنران باش��م و به فضل پروردگار صحبت بنده در 
مجلس موثر بود و باعث شد كه وزير اقتصاد بيفتد. در 
آن بحث بنده 2 مطلب را دنبال مي كردم. مطلب اول 
اين بود كه بنده معتق��دم اگر يك جريان، يك حزب، 
يك جناح، يك فراكسيون يا يك فعال سياسي نسبت 
به دريافت اولويت بندي نياز هاي مردمش نا آشنا، بيگانه 
يا بي تفاوت باشد توسط همان مردم كنار زده مي شود.«

او در ادامه گفت: »ما همچنان از دولت حمايت مي كنيم 
و معتقديم كه در اين شرايط هم اصلاح طلبان كه حامي 
دولت بوده اند و هم اصولگرايان بايد پش��تيبان كلان 
دولت باش��ند. به نظر بنده در اين شرايط بين المللي 
تضعيف دولت جايز نيست و ما هم همچنان به خاطر 
منافع ملي حمايت كلان از دولت داريم.ولي در مباحث 
و تصميم گيري هاي دولت، راجع به سياست هاي ارزي، 
سياست خارجي، سياست هاي داخلي، راجع به انتخاب 

وزرا و تيم كابينه همچنان انتقاد هاي جدي داريم.«.

 فروپاشي امريكايي ها 
آغاز شده است

رييس س��ازمان بس��يج 
مستضعفين گفت: فشار و 
درد زندگي در بخش هاي 
اقتص��ادي داري��م اما اين 
حربه اي نيست كه انقلاب 
اسلامي را مضمحل كند ، 
م��ا مدع��ي هس��تيم كه 
فروپاشي امريكايي ها آغاز شده است.به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني بسيج، سردار غلامحسين غيب پرور در 
مراسم تجديد ميثاق بس��يجيان با آرمان هاي امام 
خميني )ره( خاطرنش��ان كرد: چ��ه ظلم هايي كه 
در طول سال هاي گذش��ته بر مردم وارد نشد؛ تنها 
گوش��ه اي از اين ظلم ها در هشت سال دفاع مقدس 

رخ داد اما ما مقاومت كرديم. 
محاصره ما توس��ط دش��منان در وج��وه مختلف از 
سال هاي پيش آغاز شده است. بسيجيان عزيز و مردم 
انقلاب اسلامي! همگي بدانيد كه دشمن مي خواهد 
ايستادگي و مقاومت را بگيرد  و روزي كه مردانگي و 
غيرت از ايرانيان گرفته شود، ديگر مقاومت ما معنايي 
ندارد.غيب پرور دوران اخير از دوران نس��بتا سختي 
عنوان كرد و گفت: مشكلات اقتصادي مردم ما را رنج 
مي دهد اما اطمينان داريم كه اين دوران نيز به پايان 

مي رسد و مي گذرد. 

 تاييد پول شويي گسترده
توسط »سرمدي«

قائم مقام وزير امور خارجه 
در واكن��ش ب��ه برخ��ي 
جوس��ازي هاي انجام شده 
عليه سخنان اخير ظريف 
در مورد پولشويي در كشور 
گفت: مگر اع��لام مبارزه با 
مفسدين اقتصادي و ارقام 
بزرگ كش��ف ش��ده از اين افراد حكايت از شبكه هاي 
بزرگ فساد مالي دركشور نمي كند؟ حال چگونه از بيان 
اظهارات در اين خصوص ب��ه عنوان تضعيف نظام ياد 
نمي شود .مرتضي سرمدي در گفت وگو با ايسنا گفت: 
آقاي ظريف به هيچ وجه نظام يا نهادي را به پولشويي 
متهم نكرده است بلكه عنوان داشته است كه با توجه به 
ارقام بالاي پولشويي در كشور هيچ استبعادي ندارد كه 
بخشي از آن براي فضاسازي جهت مخالفت با قوانين، 
تدابير و اقداماتي كه عليه پولشويي در جريان است به 
كار گرفته شود.  اين ديپلمات افزود: اگر به قانون مبارزه 
با پولشويي توجه ش��ود، در اين قانون جرم پولشويي 
به ص��ورت خلاصه، عبارت اس��ت از تحصيل، تملك، 
نگهداري يا استفاده از عوايد حاصل از ارتكاب جرم يا به 
صورت كلي هرنوع مالي كه از فعاليت هاي مجرمانه به 
دست آمده باشد و از طريق اخفاء يا پنهان كردن ماهيت 
واقعي و منشأ و منبع آن وارد سيستم مالي كشور شود.

همكاري ايران، روسيه و تركيه 
براي نابودي تروريسم

وزير امورخارجه كشورمان 
با بيان اينكه ايران از راهكار 
سياسي و انتخابات جديد 
در سوريه حمايت مي كند، 
تاكيد كرد: همكاري ايران، 
روس��يه و تركي��ه با هدف 
بازگش��ت اتحاد در سوريه 

و نابودي تروريست ها انجام شده است.
به گزارش برنا، محمد ج��واد ظريف وزير امورخارجه 
ايران در گفت وگو با روزنامه فرانسوي فيگارو با اشاره 
به روابط نزديك تهران و مس��كو اظهار داشت: روسيه 
شريك تجاري و سياسي فوق العاده اي براي ماست. اين 
كشور ما را درك مي كند چراكه خود قرباني تحريم هاي 
امريكاس��ت. وي در ادامه گفت: ما مي دانيم كه امريكا 
تلاش مي كند از كش��ورهاي همس��ايه ما بخواهد تا 
ايران را بايكوت كنند اما به نظر مي آيد كه اين تلاش ها 
نتيجه اي نداشته است. ظريف در بخش ديگري از اين 
گفت وگو درباره وضعيت سوريه نيز خاطرنشان كرد: 
همكاري ايران، روسيه و تركيه در سوريه در شرايطي 
به نتيجه رسيده است كه هيچ كدام از طرفين پيشتر 
براي دستاوردي برنامه ريزي نكرده بودند. همكاري اين 
سه كش��ور با هدف بازگشت اتحاد در سوريه و نابودي 

تروريست ها انجام گرفته است.

با سرعت از شرايط تحريم 
عبور مي كنيم

 وزي��ر دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مس��لح، شرايط 
امروز كش��ور را نس��بت 
به قب��ل از تحريم ها بهتر 
توصيف ك��رد و گفت: از 
ش��رايط تحريم با سرعت 
و س��هولت بيش��تر از 
گذشته عبور مي كنيم. به گزارش ايرنا، امير سرتيپ 
»امير حاتمي« ديروز در مراس��م افتتاح دانشكده 
دندانپزش��كي ارتش اظهارداش��ت: دشمن تلاش 
مي كند تا ما نتوانيم از منابع خود استفاده كنيم اما 
مي بينيم كه هر روز در كشور كارهاي بزرگي در حال 
انجام است. او با بيان اينكه شرايط ما نسبت به قبل 
از تحريم بسيار بهتر است، ادامه داد: امريكايي ها در 
جهان منزوي هستند، آنها مي خواستند ائتلاف سازي 
كرده و كشورهاي دنيا را همراه خود كنند كه كسي با 
آنها همراه نشد؛ امروز وجدان هاي جهاني بيدار شده 
است. وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح افزود: در 
سازمان ملل ديديم كه رييس جمهوري امريكا مورد 
تمس��خر قرار گرفت، وي كه قصد داشت ايران را در 
شوراي امنيت محكوم  كند، مورد اعتراض قرار گرفت. 
امريكايي ها مي خواستند مشكلات بيشتري ايجاد 

كنند كه به لطف خداوند نتوانستند.

تصميمات جديد درباره بنزين 
در هفته آينده

وزير كش��ور با بيان اينكه 
سوخت يكي از كالاهاي 
اساسي است، به افزايش 
قيم��ت ارز اش��اره كرد و 
گفت: قرار شد هفته آينده 
جلسه مستقلي با تعدادي 
از دستگاه هاي مرتبط با 
موضوع س��وخت گذاش��ته ش��ود تا درباره بنزين 
تصميم��ات جدي��دي بگيريم. به گزارش ايس��نا، 
عبدالرضا رحماني فضلي در جلس��ه ستاد مركزي 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز درباره ٢٤ هزارتن كالاهاي 
اموال تمليكي بلاتكليف كه اموال بيت المال است، 
تصريح ك��رد: طبق گزارش اعلام ش��ده ارزش اين 
كالاها 23 هزار ميليارد تومان است كه بايد به سرعت 
از سوي وزارت اقتصاد تعيين تكليف شود. وزير كشور 
تاكيد ك��رد: در اين زمين��ه وزارت اقتصاد و دارايي 
متولي است كه بايد جلسه بگذارد و پيگيري كند تا 
اين اموال كه بيت المال است به سرعت تعيين تكليف 
شود. رحماني فضلي بيان كرد: همه اعضاي ستاد با 
توجه به جلسات زمانبندي شده تا پايان سال بايد 
اقدامات دستگاه خود را گزارش كنند و اگر گزارش 
و دلايل آنها براي اقداماتي كه انجام نشده است قابل 

قبول نباشد، بايد پاسخگو باشند. 
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چهره ها

نماينده اصلاح طلب مردم تهران در مجلس دهم: 

حضرتي: دولت روحاني »بي حس« شده  است
 جهانگيري و عارف در ۱۴۰۰ كانديدا مي شوند
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چالش ها بر سر مزد كارگران ادامه دارد

جدال كارگران و كارفرمايان بر سر بقا

قدمت 70 ساله فقدان برنامه ريزي در برنامه هاي توسعه 

نماينده كارفرمايان در ش��وراي عالي كار افزايش مزد 
در ش��رايط فعلي را به زيان كارگران مي داند وي البته 
بر كاهش توانايي تامين معيشت كارگران در ماه هاي 
گذش��ته صحه مي گ��ذارد؛ با وجود اين ب��ه زعم او در 
شرايطي كه هزينه هاي توليد بس��يار افزايش يافته، 
بالا رفتن حقوق كارگران بدون در نظر گرفتن بس��ته 
حمايتي از كارفرمايان به امنيت شغلي كارگران آسيب 
مي زند. در سوي ديگر نماينده كارگران در شوراي عالي 
كار نيز وجود دارد كه با پذيرش افزايش س��طح فشار 
ب��ر كارفرمايان، وجود اين مس��ائل را به دولت مربوط 
مي داند و خواهان افزايش توان قدرت خريد كارگران 
شده اس��ت. اين جدل كه از تيرماه و به دنبال افزايش 
قيمت اقلام مصرفي خانوار آغاز ش��ده همچنان ادامه 
دارد موضوعي كه به نظر مي رس��د دولت س��عي دارد 
فعلا از آن چشم پوش��ي كرده و بيشتر نقش نظاره گر 
حوادث را ايفا كند.به گزارش »تعادل«، با افزايش تورم 
در اقتصاد ايران كه از آغاز س��ال جاري شدن گرفت، 
بحث هاي��ي مبني ب��ر افزايش دس��تمزد كارگران يا 
پرداخت سبد معيشتي به خانوارهاي كارگري مطرح 
ش��د با اين حال تاكنون تصميمي  در اين رابطه اتخاذ 
نشده است. از يكسو كارفرمايان باور دارند افزايش مزد 
مي تواند امنيت شغلي كارگران را تحت تاثير قرار دهد 
و از سوي ديگر كارگران با استناد به آمار و ارقام ضمن 
رد چنين گزاره اي سهم مزد از قيمت تمام شده كالا را 
كمتر از چهار درصد مي دانند. افزايش هزينه هاي توليد 
البته قابل كتمان نيست اما وقتي بررسي هاي بيشتري 
صورت مي گيرد، علت اين مهم نه به دليل سهم بالاي 
مزد بلكه به دليل كاهش ارزش پول ملي بوده اس��ت 
كه سبب شده مواد اوليه و كالاهاي واسطه اي گران تر 
شوند. هر چند در بخش هايي كه صادرات وجود داشته، 
كارفرمايان با توجه به افزايش قيمت ارز، نه تنها متضرر 
نشدند بلكه توانستند سودي به مراتب بهتر از سال هاي 
گذشته به دست آورند. درخواست هاي كارگران براي 
افزايش دستمزد در نهايت منجر به برگزار شدن جلسه 
شوراي عالي كار در ميان س��ال شده است. در همين 
رابطه حسين سلاح ورزي، عضو كارگري شوراي عالي 
كار، به تشريح جزييات نشست كميته دستمزد شوراي 
عالي كار و راهكارهاي بهبود ق��درت خريد كارگران 
پرداخته است. او كاهش قدرت خريد جامعه كارگري 
در شرايط كنوني اقتصاد ايرن را تاييد كرده و گفته است 
افزايش مزد تبعاتي دارد و جبران قدرت خريد كارگران 
با بالا رفتن دستمزد به زيان كارگران و بيكار شدن آنها 

منجر خواهد شد.
وي همچنين با اشاره به مشكلات متعددي كه بخش 
خصوصي در خصوص عوارض و ماليات ها، بخشنامه 
جديد بانك مركزي و عدم تامين مواد اوليه با آنها روبه رو 
است، اظهار كرده است: مي پذيريم كه شرايط اقتصادي 
امروز معيشت بسياري از خانوارهاي كارگري را دشوار 
كرده اس��ت ولي هرگونه تصميمي كه به افزايش مزد 
منجر شود بايد در كنار آن يك نظام جبراني از طريق 
حق بيمه يا ماليات براي كارفرمايان پيش بيني شود. در 
بخش توليد اعتراض اين است كه با وجود افزايش قابل 
توجه قيمت م��واد اوليه، انرژي، حمل و نقل و افزايش 

۲۰ درصدي مزد در ابتداي س��ال، قيمت محصولات 
توليدي متناسب با اين عوامل نتوانسته افزايش يابد. 
ما فكر سياس��ت گذاري و مداخله دولت نيستيم ولي 
بسياري از اقلام ما افزايش قيمت بالايي داشته است. 

همانطور كه نماينده كارفرمايان اشاره مي كند افزايش 
مزد در بدترين حالت يكي از دلايل افزايش هزينه هاي 
توليد در ماه هاي گذش��ته بوده و عواملي ديگر س��هم 
بيش��تري در بالا رفت��ن هزينه اداره بنگاه ها داش��ته 
است. دراين ميان بس��ياري معتقدند دولت مي تواند 
با حمايت هاي بيشتر از بنگاه هاي توليد تا حدودي از 
افزايش هزينه هاي اين بنگاه ها جلوگيري كند و از سوي 
ديگر از كارفرمايان بخواهد تا به معيشت كارگران توجه 

بيشتري داشته باشند.
نماينده كارفرمايان در شوراي عالي كار درعين حال سه 
راهكار را براي تقويت قدرت معيشت كارگران مطرح 
كرده و گفته است: يك راهكار اين است كه وزارت كار 
براي كارگراني كه از س��طح معيشت و درآمد پاييني 
برخوردارند، بس��ته حمايت غذاي��ي اختصاص دهد. 
راهكار دوم اين است كه هزينه هاي مربوط به بهداشت 
و آموزش در سبد معيشت كارگران را برابر قانون دولت 
تقبل كند و راهكار سوم هم اين است كه اگر در نهايت 
به سمت افزايش دستمزد كارگران هم رفتيم بايد يك 
نظام جبراني از سوي دولت براي كارفرمايان در بحث 
معافيت هاي مالياتي، تامين مواد اوليه و حق بيمه ها 

درنظر گرفته شود.
نائب رييس اتاق بازرگاني ايران با بيان اينكه در مقطع 
كنوني اين امكان براي بخش كارفرمايي نيس��ت كه 
افزايش دس��تمزد داشته باش��يم، چنين گفته است: 
سيستم غلطي در نظام مالياتي كش��ور بر قرار است. 
سيستمي كه در آن تمركز بر ماليات بر شركت ها تمركز 
ش��ده در حالي كه دولت بايد براي افزايش درآمدهاي 
ماليات��ي خود پايه ه��اي مالياتي را افزاي��ش دهد لذا 
پيشنهاد ما اين است كه بدهي بنگاه هايي كه خارج از 
اختيارشان و تحت تاثير شرايط و بحران هاي اقتصادي 

دچار مشكل شده اند مورد بخشودگي قرار گيرد.

  كارفرمايان بايد مش�كلات خود را با دولت 
حل كنند

دراين ميان كس��اني هم هستند كه نسبت به كاهش 
قدرت خريد خانوار كارگر ايراني اعتراض كرده و خواهان 
اين هستند كه به هر ترتيبي اين كاستي جبران شود. 
در همين راس��تا علي خدايي، نماين��ده كارگران در 
ش��وراي عالي كار نيز از فاصله ۸۰۰ هزار توماني سبد 
معيشت كارگران در مقايس��ه با دي ماه سال گذشته 
سخن گفته و اظهار كرده است: با توجه به هزينه سبد 
معيشتي كه در ۱۹ شهريور ماه استخراج كرديم، فاصله 
بين حداقل معيشت و مزد هم اكنون به يك ميليون و 
۲۰۰ هزار تومان رسيده است. ما خواهان ترميم حقوق 
كارگران و قدرت خريد آنها هستيم و نمي خواهيم تنها 
مسكن موقتي داشته باشيم. قدرت خريد جامعه مزد 
بگير به شدت تنزل يافته و اين امر به معيشت كارگران 
آس��يب زده اس��ت بايد راهكارهايي براي جبران اين 
فاصله پيش بين��ي كنيم تا وضع معيش��ت كارگران 

بحراني تر نشود. خدايي با بيان اينكه براي ترميم مزد 
كارگران كسي پا پيش نمي گذارد و كارفرمايان هم از 
وضع موجود ناراضي هستند، به صحبت هاي نماينده 
كارفرمايان كه افزايش دس��تمزد را تورم زا دانس��ته 
اعتراض كرده و گفته است: جامعه بايد در اين خصوص 
قضاوت كند و كارشناسان نظر بدهند. بحث تورم زا بودن 
افزايش دستمزد را قبول نداريم به اين دليل كه سهم 
دستمزد در قيمت تمام شده ناچيز و زير چهار درصد 
اس��ت و آن چه بر قيمت تمام شده كالاي كارفرمايان 
تاثير مي گذارد دستمزد نيس��ت. ما در تاريخ اقتصاد 
ايران، س��الي هم داشتيم كه دس��تمزدها در آن سال 
۹ درصد افزايش يافت، در حالي كه در آن س��ال نرخ 
تورم ۲۵ درصد شد بنابراين مولفه هاي ديگري در بالا 
رفتن تورم موثر است. صحبت هاي نماينده كارگران 
در ش��وراي عالي كار به اين معنا است كه چنانچه مزد 
كارگران ۱۰۰ درصد هم افزايش پيدا كند و از رقم يك 
ميليون و ۱۱۱ هزار توماني فعلي به دو ميليون و ۲۲۲ 
هزار تومان هم برس��د فقط چه��ار درصد به ميانگين 
قيمت ها افزوده خواهد ش��د چرا كه عامل اصلي نرخ 
تورم در كشور سياس��ت هاي پولي بوده كه با افزايش 
نقدينگي زمينه را براي افزايش شتابان نرخ تورم فراهم 
كرده است. نماينده كارگران در شوراي عالي كار افزود: 
امروز از مش��كلات كارفرمايان خبر داريم و نهاده هاي 
توليد و مواد اوليه كارفرمايان بعضا تا ۳۰۰ درصد هم 
افزايش داشته است اما كارفرمايان بايد مشكلات خود 

را با دولت مطرح و حل و فصل كنند.
وي با اش��اره به ريزش نيروهاي كار در س��ال گذشته 
اظهار ك��رد: چهارده درصد نيروهاي كاري كه س��ال 

گذش��ته از بازار كار منفك ش��دند، دليل جدايي آنها 
پايين بودن دستمزد بوده است كه نوعي بيكاري ارادي 
است. امروز اگر خودروسازي ها دچار مشكل شده اند 
به خاطر كاس��تي هايي بوده كه در مديريت اين حوزه 
طي سال هاي گذش��ته رخ داده. مثلا پيش تر قطعات 
مي س��اختند ولي حالا اعلام مي كنند كه براي خريد 

قطعات با مشكل تامين ارز مواجه شده اند.
نايب رييس كانون عالي شوراهاي اسلامي كار با بيان 
اينكه جدل كردن مورد انتظار كارگران نيس��ت و در 
نهايت ناچاريم كه به سمت راهكارهاي تقويت قدرت 
خريد كارگران برويم، گفت: افزايش دستمزد و بهبود 
وضع معيشت كارگران مستلزم اين است كه نقش خود 
را بپذيريم و هر كدام از شركا به وظيفه خود عمل كنند.

خدايي در عين حال با اشاره به مشكل كارگران نيشكر 
هفت تپه و هپكو، گفت: متاسفانه اجراي سياست هاي 
ناصحيح خصوصي سازي، بسياري از كارخانه ها را دچار 
مشكل كرده است ولي اين مس��اله راهكاري دارد و با 
حذف پيمانكاران مي توان درآمد و حقوق كارگران را 
افزايش داد. اگر ش��ركت هاي پيمانكاري را كه در اين 
كارخانه ها و شركت هاي دولتي و نيمه دولتي حضور 
دارند، حذف كنيم بخش��ي از مشكلات كارگران حل 
مي شود. وي درباره اختصاص سبد حمايت غذايي به 
كارگران نيز گفت: پيشنهاد ما اين است كه همچنان 
كه براي كارگران و افراد با حقوق زير سه ميليون تومان 
بسته حمايت غذايي درنظر گرفته شده است، براي افراد 
با دريافتي بالاي دو ميليون تومان هم معافيت مالياتي 
اعمال كنيم و مالياتي كه از كارگران با حقوق بالاي دو 

ميليون تومان مي گيريم تعديل كنيم.

  افزاي�ش م�زد عقلان�ي نيس�ت ول�ي همه 
كارفرمايان متضرر نشدند

اس��ماعيلي ظريفي آزاد، مديركل رواب��ط كار وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماع��ي هم كه به عنوان نماينده 
دولت درگفت وگوي تلفني در اين برنامه شركت كرده 
بود، اظهار كرد: از نظر ما در شرايط فعلي افزايش مزد 
عقلايي نيست و متاسفانه در جلسه كميته دستمزد هم 
ديدگاه هاي كارگران و كارفرمايان از هم فاصله دارد و 
بايد جلسات متعددي برگزار شود تا اين ديدگاه به هم 
نزديك تر شود. البته اين عضو دولت به اين مساله اشاره 
نمي كند كه خود دولت يكي از بزرگ ترين كارفرمايان 
در كش��ور اس��ت و نمي توان از نق��ش او در روابط كار 
چشم پوش��ي كرد. همچنين در حالي كه كارگران و 
كارفرمايان در شوراي عالي كار هر كدام سه حق راي 
دارند، دولتي ها داراي پنج حق راي هستند و درنتيجه 
سهم دولت در اين جدال ها بيش از هر بخش ديگري 
اس��ت.  وي درباره موض��ع كارفرمايان ك��ه از ناتواني 
در افزايش دس��تمزدها انتقاد داش��تند، گفت: همه 
كارفرمايان در ش��رايط امروز اقتصاد متضرر نشده اند 
چون يكسري از كارفرمايان در اين مقطع محصولات 
خود را با قيمت هاي بالاتر فروختند و كارفرماياني هم 
كه صادرات داشتند از اين شرايط بهره بردند. مديركل 
روابط كار وزارت كار با بيان اينكه افزايش دستمزد در 
حوزه ها و شركت هاي نفت و گاز و پتروشيمي مشكلي 
براي كارفرمايان ايجاد نخواهد كرد، تاكيد كرد: با وجود 
اين وضع برخي مش��اغل از جمله اشتغال هاي جديد 
چندان مناسب نيست و نمي خواهيم ريزش نيروهاي 

كار خصوصا در بخش هاي توليد را شاهد باشيم.

گروه اقتصاد كلان|
بايزيد مردوخي، از اقتصاددانان س��ازمان برنامه معتقد 
است كه ماشين برنامه ريزي در سال هاي گذشته چيزي 
به نام توسعه تحويل مردم نداده است. او همچنين گفته 
است ما سراغ نداريم كه متغير اقتصادي-اجتماعي در اثر 
برنامه هاي عمراني و توسعه دگرگون شده و رو به بهبودي 
رفته باش��د البته از نظر اين استاد اقتصاد اين موضوع به 
معن��اي رد نفس برنامه ريزي آنطور ك��ه طرفداران بازار 
آزاد از آن حمايت مي كنند، نيس��ت. با اين حال به گفته 
مردوخي بايد ب��راي بهتر كار كردن نظ��ام برنامه ريزي 
كشور به آسيب شناسي آن پرداخت. وي مهم ترين مساله 
برنامه ريزي در كشور را عدم كارايي روش هايي مي داند كه 

نظام تدبير به كار مي بندد. 

  نشست 70 سال برنامه ريزي در ايران
به گزارش »تع��ادل« دانش��گاه ته��ران در برنامه اي با 
عنوان »7۰ س��ال برنامه ريزي در ايران« ميزبان برخي 
اقتصاددانان و كارشناسان متخصص در زمينه برنامه ريزي 
ب��ود. بايزيد مردوخ��ي، علي ديني تركماني و احس��ان 
خاندوزي برخي از مهمانان اين برنامه بودند كه در پنلي 
مجزا و با مديريت رضا اميدي، عضو هيات علمي دانشگاه 
تهران ب��ه ارايه ديدگاه هاي خود پرداختن��د.  در ابتداي 
اين پنل بايزي��د مردوخي، اقتصاددان عنوان كرد: اولين 
برخورده��اي ما در ايران با برنامه به برنامه هاي 7 س��اله 
اتحاد جماهير شوروي باز مي گردد كه با انقلابي موفق و 
فراگير روي كارآمده بود و به همين جهت اولين برنامه ما 
هم هفت ساله بود. از سوي ديگر در برنامه هاي شوروي به 
امور زيربنايي توجه شد و در ايران هم اولين برنامه توسعه 
با اقدامات زيربنايي همراه بود و از برنامه سوم كه پنج ساله 
بود سرمايه گذاري در صنعت و غيره را هم شروع كرديم. 
اين اقتص��اددان در ادامه درباره اولين برنامه هاي تدوين 
شده در ايران گفت: اين برنامه ها مجموعه اي از پروژه ها 
بود و هيچگونه هماهنگي بين آنها وجود نداشت و به ندرت 
با معناي امروزي مي توان آنها را برنامه دانست. ايده اوليه 
برنامه ريزي اينگونه شكل گرفت كه كساني در بيش از 7۰ 
سال پيش به فكر مساله نفت افتادند و متوجه اين موضوع 
ش��دند كه نفت ذخيره اي متعلق به همه نسل هاست و 
اگر برنامه نداش��ته باشيم همه درآمد نفت خرج و صرف 
دو عامل نظامي گ��ري و واردات خواهد ش��د. وي ادامه 
داد: فراموش نكنيم كه نظ��ام بوروكراتيك كه از انقلاب 
مشروطيت ايجاد كرده ايم تا امروز روي همه برنامه هاي 

ما تاثير گذاشته است. اين استاد دانشگاه با بيان اين مطلب 
كه يكي از مش��كلات برنامه ريزي ما اين است كه خيلي 
مركزنگر اس��ت، گفت: در تمام برنامه هاي ما مشاركت 
مردمي در نظر گرفته نشده است. مشاركت هم بر ماهيت 
و مردمي بودن برنامه ها اثرگذار است و هم در اجراي آن. 
مشكلات ما فقط اين نيست كه مكتب فكري برنامه هاي 
ما مش��كل دارد بلكه از نظر عدم مش��اركت مردمي و... 
دچار مشكليم. مردوخي در ادامه عنوان كرد: نمي توانيم 
بگوييم كه ماشين برنامه ريزي در سال هاي گذشته فاقد 
شايستگي و توانايي است بلكه مساله اين است كه چيزي 
به نام توسعه تحويل مردم نداده است. امروز ما هيچ متغير 
اقتصادي-اجتماعي در كش��ور را سراغ نداريم كه در اثر 
برنامه هاي عمراني و توسعه دگرگون شده و رو به بهبودي 
رفته باشد. اين اقتصاددان 6 عامل را به عنوان دليل عدم 
رعايت نظام تدبير در برنامه هاي ايران عنوان كرد و گفت: 
ابتدا قانونمندي اس��ت كه نمره ما بر اساس ملاك هاي 
جهاني ۱۸.۸از ۱۰۰ اس��ت، دوم كيفيت مقررات است 
كه نم��ره ما 6 از ۱۰ اس��ت، ملاك س��وم كارآيي دولت 
است كه نمره ما 4۲ از ۱۰۰ است، چهارم ثبات سياسي 
و سياستي اس��ت كه نمره ما ۸ از ۱۰ است، پنجم آزادي 
بيان و حساب دهي است كه نمره كشور ما در آن 6.۵7 از 
۱۰ است و ملاك آخر نيز كنترل فساد است كه نمره ما 
در آن ۱۹ از ۱۰۰ است. لازم است تاكيد كنم برنامه ريزي 
و فرآيند توسعه در كشور ما به نتيجه نمي رسد مگر اينكه 
در اين عوامل نمره ما بهبود پيدا كند و در اين زمينه لازم 

است تصريح كنم كه عوض ش��دن افراد و دولت ها اثري 
ندارد. مردوخي در انتهاي صحبت هاي خود به پنج دامي 
كه در برنامه ريزي به آن دچار هستيم اشاره كرد و گفت: 
اول روتين بودن و جلوگيري از جس��ارت در نظام اداري 
ماست، دوم وجود ديدمان كوري در برنامه است ديدمان 
يعني پاردايم و استراتژي، سوم دام مركزمحوري است، ما 
۳۱ استان داريم ولي همه مسائل بايد در تهران حل شود. 
بايد قبول كنيم توسعه از استان ها و محل ها شروع مي شود 
و بايد مشاركت استاني داشته باشيم. چهارمين دام هم 
قانون گذاري است و پنجمين آن شكل برنامه ريزي است.

  بازار آزاد توان حل ش�كاف مركز و پيرامون 
را ندارد 

علي ديني تركماني اقتصاددان و اس��تاد دانشگاه هم در 
ادامه اين نشس��ت گفت: برنامه ريزي از زمان تش��كيل 
دولت-ملت و براي اين ايجاد شد كه نتيجه بهتري براي 
حاكميت از نظر داخلي و كسب قدرت هژمونيك در سطح 
منطقه اي و جهاني به وجود آيد. البته برنامه ريزي به صورت 

مدون از زمان تشكيل اتحاد جماهير شوروي ايجاد شد.
دين��ي تركمان��ي در ادام��ه صحبت هاي خ��ود گفت: 
اس��تدلال هاي مختلفي براي تهيه برنامه وجود دارد اما 
مهم ترين آنها اين اس��ت كه بازار آزاد جهاني نمي تواند 
عقب  ماندگي كش��ورها را جبران كند و براي اين منظور 
نياز به برنامه ريزي اس��ت؛ مانند الگويي كه ژاپن و آلمان 
داشتند. در سطح داخلي هم بحث توسعه نامتوازن مطرح 

اس��ت. به اين معني كه اگر برنامه نباشد دچار شكست 
خواهيم شد و بازار آزاد توان حل شكاف مركز و پيرامون 
را ندارد و نابرابري ايجاد مي كند. اين استاد دانشگاه با بيان 
اينكه آزادترين كش��ورها هم برنامه دارند، افزود: برنامه 
يعني مداخله دولت كه البته به همين دليل كساني مثل 
فريدمن و هايك با آن مخالف اند اما تجربه تاريخي نشان 
داده اس��ت كه موافقان برنامه ريزي بحث شان درست تر 
اس��ت و هيچ ش��ركت بزرگي وجود ندارد كه در سطح 
ملي و بين المللي برنامه نداشته باشد. برنامه ريزي وجه 
مشخصه  همه كشورهاست و گريزي از نظام برنامه ريزي 
نداريم. ديني تركماني درباره اينكه نفس برنامه در ايران 
موفق نبوده يا اجراي آن مشكل داشته است، گفت: به نظر 
من مشكل بزرگ تر به اجرا بر مي گردد زيرا همين برنامه 
داشتن در كره جنوبي جواب داده اما در ايران اجراي آن 
مشكل داشته و ما نتوانستيم خوب آن را اجرا كنيم. وي 
افزود: ما در 7۰ سال گذش��ته دو دوره متمايز داشتيم؛ 
يكي قبل از انقلاب كه اگر نگوييم عالي بوده اما خوب بوده 
و درآن مقطع بالاي ۱۰ درصد رش��د اقتصادي داشتيم 
و ديگري بعد از انقلاب اس��ت كه م��ا برنامه ريزي خوبي 
نداشتيم و برنامه ها رشد مناسبي ايجاد نكرده اند. اين استاد 
دانشگاه عنوان كرد: مشكل اصلي ما در بعد از انقلاب اين 
بوده است كه اقتصاد ما دچار تو در تويي نهادي شده است 
و زيرساخت حقوقي  و س��اختار قدرتي شكل گرفته كه 
وجه مشخصه آن را مي توان دولت در دولت بودن و نهاد 
در نهاد بودن دانس��ت. به اين ترتيب نهادهاي موازي در 
كنار هم تاسيس شده و امكان تعريف و اجراي يك برنامه 
وجود نداشته. برنامه تلاش سازمان يافته و هماهنگ براي 
رسيدن به اهدافي مشخص است. ديني تركماني در ادامه 
به مشكلاتي كه در نتيجه تودرتويي نهادي ايجاد مي شود 
چنين اشاره كرد: مشكل اول موازي كاري بيش از اندازه 
و اتلاف ش��ديد منابع است، مشكل دوم دور زدن قوانين 
و درگير شدن شديد در فس��اد است، مشكل سوم عدم 
مسووليت پذيري و مشخص نبودن مسوول است و مشكل 
آخر بي ثباتي س��اختاري سازمان است. اين اقتصاددان، 
گرايش س��نت گراي تجديدس��تيز را عامل تودرتويي 
نهادي دانست و گفت: رويكرد سنت گراي تجديدستيز 
در بعد از انقلاب سيطره پيدا كرده و اجازه نمي دهد نظام 
بروكراتيك كارآمدي ش��كل بگيرد. نوع نگاه حاكم بايد 
اقتضاي زمانه را در نظر بگيرد و با نگاه پيشا مدرن نمي توان 

برنامه ريزي مدرن كرد.
ديني تركماني در پايان صحبت هاي خود به راهكار براي 

برون رفت از وضعيت فعلي پرداخت و گفت: ما بايد تضاد 
ميان سنت گرايي تجديدستيز و تجدد را حل كنيم و لازمه 
آن اين است كه به شعار »جهاني فكر كن، ملي عمل كن« 
توجه كنيم. اصل بحث در اين است كه آيا در كيفيت نظام 
حكمراني به ريشه هاي قانوني و شرط حداقلي توازن قوا 

توجه مي شود يا خير؟

  كدام برنامه؟
احسان خاندوزي اقتصاددان و استاد دانشگاه سخنران 
ديگر اين برنامه ب��ود كه در ابت��داي صحبت هاي خود 
درباره برنامه ريزي در ايران اظهار كرد: كدام برنامه ريزي؟ 
ما تاكنون برنامه ريزي نداشته ايم البته به اين معنا نيست 
كه س��ازمان برنامه و بودجه نداشتيم يا دولت و مجلس 
سندي تحت عنوان برنامه منتش��ر نكردند. هر سندي 
كه تش��ريفات قانوني خود را طي كن��د لزوماً به معناي 
برنامه داشتن نيس��ت. وي در ادامه صحبت هاي خود به 
دلايل برنامه نداش��تن و مشكلات ما در اين زمينه اشاره 
كرد و گفت: اولين مش��كل ما فقدان فهم مش��ترك از 
مقصد توس��عه و مسير توسعه اس��ت، دوم، فقدان نظام 
اطلاعات و آمار متناسب با برنامه ريزي، سوم فقدان اسناد 
آينده پژوهانه در مسير تدوين برنامه، چهارم عدم مشاركت 
ذي نفعان و تدوين برنامه  بالا به پايين، پنجم عدم توجه به 
فضاي منطقه اي و آمايش سرزميني، ششم عدم انطباق 
برنامه هاي كش��ور با برنامه سياسي، هفتم عدم تعيين 
اولويت هاي تعيين ساختار و جامعيت زدگي، هشتم عدم 
اجماع راجع به پاردايم هاي اقتصادي برنامه ها، نهم فقدان 
پروگرام اجرايي ذيل برنامه، دهم ضعف پاس��خگويي و 
نظارت بر برنامه ها، يازدهم عدم تعيين نقش مناسبات 
منطق��ه اي و بين المللي اس��ت و... با اين نگاه اس��ت كه 

مي گويم ما 7۰ سال است كه برنامه ريزي نداريم.
خاندوزي ادامه داد: ما قبل از انقلاب هم نظام برنامه ريزي 
موفقي نداشتيم هرچند عملكرد و رشد اقتصادي خوبي 
داش��تيم. در آن زمان ما دچار از هم گسيختگي در نظام 
برنامه ريزي خود بوديم. در كل بايد بگويم كه ما طي 7۰ 
سال گذشته سندهاي برنامه اي و بخشي زياد داشته ايم 
اما هيچ وقت برنامه ريزي به اين معني كه كجا هستيم و 
كجا بايد برويم نداشته ايم. اين استاد دانشگاه ادامه داد: ما 
اساساً در سياست گذاري خود مساله اي به نام حكمراني 
را به رس��ميت نمي شناسيم. ماش��ين اجراي برنامه به 
ش��دن معيوب، ناقص و غيرپاسخگوس��ت و در آن هيچ 

خودآگاهي اي وجود ندارد.
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افزايش قيمت خرده فروشي 
۹ گروه كالايي

در هفته منتهي به ۲۵ آبان ماه نرخ لبنيات ۰.۵ 
درصد، تخم م��رغ ۳.۹ درصد، برنج ۰.۲ درصد، 
حبوب ۰.۸ درصد، ميوه ه��اي تازه ۱.۸ درصد، 
س��بزي هاي تازه 7.۳ درصد، گوشت مرغ ۵.۲ 
درصد، قند و شكر ۰.۳ درصد و چاي ۰.۱ درصد 
نسبت به هفته قبل افزايش و نرخ گوشت قرمز 
۱.۱ درص��د و روغن نبات��ي ۰.۳ درصد كاهش 

يافت.
در هفته مورد گ��زارش در گروه لبنيات قيمت 
ماس��ت پاس��توريزه، پني��ر پاس��توريزه و كره 
پاس��توريزه نس���بت به هفته قبل بدون تغيير 
بود و بهاي س��اير اقلام بي��ن ۰.6 درصد تا ۱.6 
درصد افزايش يافت. قيم��ت تخم مرغ معادل 
۳.۹ درصد افزايش داشت و شانه اي ۱7۰ هزار 
تا ۲4۰ هزار ريال فروش رفت. در هفته گذشته 
در گروه برن��ج، بهاي برنج وارداتي غيرتايلندي 
معادل ۰.۱ درصد كاهش ولي قيمت برنج داخله 
درجه يك و درجه دو به ترتيب ۰.۱ درصد و ۱.4 
درصد افزاي��ش يافت. در گروه حبوب نيز بهاي 
عدس معادل ۰.۳ درصد و لوبيا قرمز ۰.۹ درصد 
كاهش ولي قيمت ساير اقلام بين ۰.4 درصد تا 

۲.4 درصد افزايش داشت.
در هفت��ه مورد بررس��ي، در ميادي��ن زيرنظر 
شهرداري پرتقال درجه دو، هندوانه و موز عرضه 
كمي داشت و ساير اقلام ميوه و سبزي تازه كه 
تعدادي از آنها از نظر كيفي در مقايس��ه با ساير 
ميوه فروش��ي ها متفاوت بودند، به نرخ مصوب 

سازمان ميادين ميوه و تره بار عرضه شد.
ميوه فروشي هاي سطح شهر اقلام ميوه و سبزي 
تازه را عرضه مي كردند ك��ه در گروه ميوه هاي 
تازه، بهاي سيب قرمز معادل ۱.۸ درصد، پرتقال 
درجه يك ۹.6 درصد، ليموشيرين 4.۳ درصد، 
ان��ار ۰.۹ درصد و كيوي ۳.۱ درصد كاهش ولي 
قيمت ساير اقلام بين ۰.۳ درصد تا ۹.۵ درصد 
افزايش يافت. در گروه س��بزي هاي تازه بهاي 
س��يب زميني معادل ۰.۲ درص��د كاهش ولي 
قيمت ساير اقلام بين ۲.۱ درصد تا ۱۳.۳ درصد 

افزايش داشت.
در هفته گذشته، بهاي گوشت گوسفند معادل 
۱.4 درص��د و گوش��ت تازه گاو و گوس��اله ۰.۱ 
درص��د كاهش ول��ي قيمت گوش��ت مرغ ۵.۲ 
درصد افزايش يافت. در هفته مورد اشاره، بهاي 
قند معادل ۰.۳ درصد، شكر ۰.4 درصد و چاي 
خارجي ۰.۱ درص��د افزايش ولي قيمت روغن 
نبات��ي جامد ۱.۲ درصد كاهش داش��ت. بهاي 
روغن نباتي مايع ثابت بود. متوسط قيمت خرده 
فروش��ي در هفته منتهي به ۲۵ آبان ماه س��ال 
جاري نسبت به مدت مش��ابه سال قبل نشان 
مي دهد كه نرخ لبني��ات ۵7 درصد، تخم مرغ 
۵6.6 درصد، برن��ج ۲۱.6 درصد، حبوب ۱4.۹ 
درصد، ميوه هاي تازه 6۸.۳ درصد، سبزي هاي 
ت��ازه ۳۹.۳ درصد، گوش��ت قرم��ز ۳۹ درصد، 
گوشت مرغ 4۹ درصد، چاي ۲۳.۸ درصد، روغن 
نباتي 4۳.۸ درصد و قند و ش��كر 4۱.۸ درصد 

افزايش يافته است.

 كشف ۴ كيلو ترياك
از  لابه لاي چرخ دنده

ماموران گمرك بازرگان طي دو عمليات موفق 
به كش��ف 4 كيلو و ۸۰۰ گرم ترياك شدند كه 
يكي از اي��ن محموله ها در داخ��ل چرخ دنده 
جاسازي ش��ده بود. در يكي از اين عمليات ها 
ماموران به يك مس��افر زن مشكوك شده و به 
كمك تجهيزات كنترلي به بررس��ي بارهمراه 

مسافر اقدام كردند.
بر اساس اين گزارش ماموران گمرك بازرگان 
پس از بازرس��ي موفق شدند، يك كيلو و ۹۰۰ 
گرم ش��يره ترياك و 6۰ گرم شيشه همراه اين 
مسافر زن را شناسايي و كشف كنند. همچنين 
ماموران اين گمرك در عمليات ديگري موفق 
به كش��ف دو كيلو و ۹۰۰ گ��رم ترياك از يك 
مسافر كشف كردند. اين مسافراين مقدار مواد 
مخدر را در چرخ دنده هاي پلاستيكي جا سازي 
كرده بود. مواد مخدر كش��ف ش��ده از س��وي 
ماموران گمرك بازرگان ب��ه مراجع ذيصلاح 

تحويل داده شد.

سهم خانوار از پرداخت هزينه 
سلامت به ۳۵.۶ درصد رسيد

مرك��ز آمار اي��ران جداول حس��اب هاي ملي 
سلامت ١٣٩٥ را منتشر و اعلام كرد: طي ۱6 
سال اخير، ۱۸.۵4 درصد سهم پرداخت هاي 
ديگران يعني دولت و ش��ركتها و ۲.۸7 درصد 
س��هم پرداخت ه��اي غير مس��تقيم خانوار از 

هزينه سلامت افزايش يافته است.
بر اساس اعلام مركز آمار و جداول حساب هاي 
ملي سلامت ١٣٩٥ با طرح تحول سلامت روند 
كاهش س��هم پرداخت از جي��ب خانوار ادامه 
پيدا كرده و به رقم ٣٥.٦٦ رس��يده است. اين 
جداول تحولات هزينه هاي سلامت را از سال 
١٣٨٠ تا ١٣٩٥ يعني براي ١٦ سال متوالي از 
مس��ير داده ها و اطلاعات آماري، حساب هاي 
ملي، حس��اب هاي اقماري، ج��داول آماري و 
سري هاي زماني نشان مي دهد. سهم پرداخت 
از جيب خانوار از ٥٦.٩٧ درصد در سال ١٣٨٠ 
پس از فراز و نشيب هاي بسيار در سال ١٣٩٥ 
به ٣٥.٦٦ درصد رس��يده است؛ يعني طي ١٦ 
سال معادل ٢١.٣١ درصد كاهش يافته است. 
در مقابل ١٨.٥٤ درصد س��هم پرداخت هاي 
ديگران يعني دولت و شركت ها و ٢.٧٨ درصد 
سهم پرداخت هاي غير مستقيم خانوار افزايش 

يافته است.
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بازگشت ارزهاي خانگي به بازار

سهم 30 درصدي خريد محصول و توسعه واحدهاي اقتصادي از تسهيلات

گروه بانك و بيمه |احسان شمشيري| 
روز سه شنبه 29 آبان 97 قيمت دلار در سامانه سنا 12 هزار 
800 تومان و يورو به 14 هزار و 790 تومان اعلام ش��د و در 
صرافي ها دلار با قيمت 12 هزار 950 تومان و يورو با قيمت 

15 هزار و 800 تومان معامله شد .
به گزارش »تعادل«، روز سه شنبه 29 آبان ماه هر اونس طلا 
در بازارهاي جهاني نيز به 122۶ دلار رسيد و در بازار تهران 
نرخ هرگرم طلاي 18 عيار به 381 هزار تومان، سكه جديد 
4 ميليون و 1۶1 هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 101 
هزار تومان، ربع س��كه 1 ميليون و 221 هزار تومان، سكه 
يك گرمي ۶۶۶ هزار تومان ومثق��ال طلا به يك ميليون 
۶50 هزار تومان رسيد . همچنين يك عضو كانون صرافان 
با تاكيد بر اينكه ارزهاي خانگي به بازار بازگشته است، گفت: 
ارايه سيم كارت به نام براي خريد ارز در راستاي سروسامان 

دادن بازار ارز است.
اخيرا روند خريد و فروش ارز در بازار نه تنها سر و سامان يافته 
بلكه برخي تغييرات در نحوه خريد ارز، موجب ش��ده تا از 
بسياري از دلال بازي ها و سفته بازي ها جلوگيري شود. يكي 
از تازه ترين اقدامات بانك مركزي در اين زمينه لزوم ارايه سيم 
كارت به نام خريدار است، يعني هر يك از متقاضيان كه براي 
خريد ارز مراجعه مي كنند بايد سيم كارت به نام خود اعلام 
كنند تا پيامك تاييد براي آنها ارسال و مشخص شود كه اين 
سيم كارت به نام شخص بوده است. همچنين ارايه كارت 

ملي و كارت بانكي نيز از ديگر الزامات است.
در همين راستا، كامران سلطاني زاده درباره دليل لزوم ارايه 
كارت ملي، كارت بانكي و “سيم كارت به  نام “ براي خريد ارز، 
اظهار داشت: كارت ملي پيش از اين نيز از جمله الزامات خريد 
ارز بود و هر فرد بايد پس از تاييد و احراز هويت و ارايه كارت 

ملي، براي خريد ارز اقدام مي كرد.
وي درباره ارايه س��يم كارت براي خري��د ارز، توضيح داد: 
براساس قانوني كه اخيرا از سوي بانك مركزي اعلام و ابلاغ 
شده، بس��ياري از متقاضيان با كارت ملي اجاره اي يا غير، 
اقدام به خريد ارز مي كردند، تا در هنگام خريد و فروش ارز 
به شخص پيامك ارسال مي شود تا شخص آگاهي داشته 
باشد كه به نام وي چه ميزان ارز خريداري و ثبت شده است.

عضو كانون صرافان ايرانيان، افزود: البته درس��ت است 
كه روند خريد كمي س��خت مي ش��ود اما در راستاي 
شفاف س��ازي و يكسان سازي اس��ت كه به نظرم اقدام 
درستي است. سلطاني زاده درباره وضعيت بازار نيز اظهار 
داشت: بازار وضعيت آرامي دارد و آرامش و ثبات نسبي در 
بازار ايجاد شده و تعداد زيادي در بازار فروشنده هستند و 
نگراني از كاهش قيمت ارز دارند. اين خود كمك مي كند 
به بازگشت ارزهاي خانگي به چرخه سالم اقتصادي و بازار 

كه بطور حتم به كاهش قيمت ارز كمك خواهد كرد.
در اين رابطه سعيد اسلامي كارش��ناس اقتصادي درباره 
بازار متشكل ارزي بيان داشت فعالان اقتصادي از شفافيت 
بازار معاملات ارزي استقبال مي كنند. اسلامي كارشناس 
اقتصادي با اشاره به خبر تشكيل بازار متشكل ارزي گفت 
هرچند در آينده و با روش��ن شدن جزييات اين بازار بهتر 
مي توان اين بازار را ارزيابي كرد اما روشن است كه برنامه هايي 
براي ش��فاف ش��دن معاملات ارزي وج��ود دارد و فعالان 

اقتصادي از اين قضيه قطعا استقبال مي كنند. 
وي اف��زود كه بان��ك مركزي و ديگ��ر ارگان هاي مربوطه 
ابزارهايي را براي س��اماندهي به بازار ارز طراحي كرده اند و 
اين ابزارها بعد از طي مراحل كارشناسي و طرح و تصويب در 
كميسيون هاي مربوطه، ساختار مشخصي پيدا مي كنند و 
بدين ترتيب مي توان از ظرفيت هاي بازار پول و سرمايه براي 

بهبود و ساماندهي وضعيت نظام ارزي استفاده كرد.
همچنين گمرك اي��ران در ابلاغيه اي گمرك كيش را به 
عنوان گمرك تخصصي ترخيص طلا و جواهرات تعيين 
كرد. در ابلاغيه مير كل مرك��ز واردات و امور مناطق آزاد و 
ويژه گمرك ايران به تمامي گمركات اجرايي آمده اس��ت: 
پيرو بخش��نامه 24 تير 94 بدين وسيله گمرك كيش به 
عنوان گمرك تخصصي ترخيص طلا و جواهرات و ساير 

فلزات گرانبها تعيين مي شود.
همچنين سيد كمال سيدعلي در گفت وگو با فارس، در مورد 
راه اندازي بازار معاملات آزاد نقدي و حواله ارز، ضمن عنوان 
اين مطلب كه براي تحليل دقيق بايد اطلاعات مربوط به 
اين بازار بطور وسيع از سوي بانك مركزي ارايه شود، اظهار 
داشت: اما بازار موقعي مي تواند به تعادل برسد كه لايه هاي 
مختلف و مرتبط با مسائل ارزي به منظور عمق بخشيدن به 

اين بازار، سازوكار درستي داشته باشد.
اين كارش��ناس ارزي با اشاره به ضوابط بازار معاملات نقد 
و حواله ارز گفت: بايد فعالان ب��زرگ ارزي مثل بانك ها و 
صادركنند گان بزرگي كه درآمد ب��الا و كلان دارند در اين 
بازار حراج و آپشن بتوانند و به عرضه و تقاضا بپردازند تا بازار 
به يك تعادل قيمتي توسط عوامل بازارساز برسد. وي افزود: 
در سال 79 تا 80 كه يكسان سازي نرخ ارز شروع شد، مقررات 
مربوط به عمليات بازار بين بانكي، نحوه مداخله بانك مركزي 
را تعيين كرد و در اين راستا يكي از ابزارها هم موضوع آپشن 
يا حراج بود. بنابراين به نظر مي رسد رويكرد بانك مركزي به 
عنوان يك بازارساز بزرگ نبايد با صرافي ها مواجهه داشته 
باشد و لازم است فعالان ارزي و اقتصادي كشور همانطور 
كه در صحبت هاي رييس كل بانك مركزي اشاره شده، به 

صورت كلان وارد اين بازار شوند.
معاون اسبق ارزي بانك مركزي تصريح كرد: بايد فعالان 

بزرگ ارزي مثل بانك ها و صادركنند گان بزرگي كه درآمد 
بالا و كلان دارند، در اين بازار حراج و آپشن بتوانند و به عرضه 
و تقاضا بپردازند تا بازار به يك تعادل قيمتي توسط عوامل 
بازارساز برسد. در اين بازار بانك مركزي به عنوان يك ناظر 
و بانك ها و شركت هاي صادركننده، به عنوان عوامل بازار 
مي توانند در حراج شركت كنند و قيمت ارز در آنجا كشف 
مي شود و كشف قيمت به شيوه اي صورت گيرد كه عرضه و 

تقاضاهاي كلان در آن وجود داشته باشد.
سيد علي تاكيد كرد: البته معتقدم نبايد اين بازار به صورت 
بورس فعال شود و هميش��ه گفته ام وقتي عرضه و تقاضا 
هم پوشاني ندارند، بورس ارز قيمت را صعودي مي كند زيرا 
غير از واردكنندگان، س��اير افراد وارد بازار شوند و به ارز به 
عنوان كالاي نگاه كنند، در صورتي كه بانك مركزي موظف 

است با منابع ارزي بازار را كنترل كند. 
اين كارشناس ارزي با بيان اينكه حركت كردن به سمت 
حراج و آپشن بايد براي متقاضيان واقعي باشد، گفت: نبايد 
همه افراد و تقاضاها در اين بازار حاضر شوند و اينكه رييس 
كل بانك مركزي عنوان كرده است، بانك ها و صرافي ها و 

صادركنندگان بازيگران اين بازار هستند، رويكرد درستي 
است. وي در پاس��خ به اين سوال كه با آغاز به كار اين بازار، 
ادامه فعاليت بازار ثانويه ضرورتي دارد؟ گفت: مادامي كه 
بازار جديد شكل نگرفته است، بازار ثانويه مي تواند به راه خود 
ادامه دهد و اگر بازار جديد راه اندازي شد و بانك مركزي از 
ورود مستقيم و مواجهه با صرافي هاي كوچك جدا شود، 
اين بازار مي تواند جايگزين بازار ثانويه شود. راه اندازي بازار 
معاملات آزاد نقدي و حواله ارزي، وعده اي بود كه رييس كل 
بانك مركزي در صفحه اينستاگرام خود اعلام كرد؛ امري كه 
برخي اقتصاددانان آن را پيامي براي راه اندازي بورس ارز در 
آينده اي نزديك ارزيابي كردند. عبدالناصر همتي - رييس 
كل بانك مركزي، با انتشار پستي در صفحه اينستاگرام خود، 
از راه اندازي بازار معاملات آزاد نقدي و حواله ارزي خبر داد 
و اعلام كرد كه اين بازار مبتني بر ساز و كار حراج، با هدف 
كشف قيمت ارز و تسهيل تامين نيازهاي خدماتي و خرد 
مردم خواهد بود و با مشاركت بانك ها و صرافي هاي مجاز و 
نظارت و بازگرداني بانك مركزي در آينده نزديك بطور گام 
به گام و با تمركز بر معاملات نقدي راه اندازي خواهد شد. 

در اين باره قدرت الله اماموردي - عضو هيات علمي دانشگاه 
آزاد تهران با بيان اينكه راه اندازي بازار معاملات آزاد نقدي 
و حواله هاي ارزي در واقع ش��كل گيري يك بازار بورس را 
نويد مي دهد، گفت: اين بازار بورس ارزي مي تواند در قالب 
سازمان بورس يا حتي فضاي مجازي باشد كه در آن افراد 
بدون نياز به رفتن به پاتوق هاي ارزي مانند ميدان فردوسي 
 مي توانند معاملات خود را در بستر بورس يا حتي از طريق 
كارگزاري هاي رسمي انجام دهند. اين اقتصاددان با بيان 
اينكه راه اندازي بورس ارز هزينه  معاملات ارزي را كاهش 
مي دهد، آن را در ايجاد امنيت و شفاف سازي بيشتر موثر 
ارزيابي كرد و گفت: اين يك بازار آزاد و حراج واقعي خواهد 
كه همه عرضه كنندگان و متقاضيان ارز مي توانند با حضور در 
آن معاملات خود را به صورت شفاف انجام دهند. رييس كل 
بانك مركزي اعلام كرد: “يكي از دغدغه هاي بانك مركزي 
در ماه هاي اخير براي س��اماندهي بازار ارز و پاسخگويي به 
نيازهاي طبيعي مردم، راه اندازي يك بازار متشكل ارزي 
براي معامله آزاد اعم از نقد و حواله اسعار بين المللي توسط 

كارگزاران )بانك ها و صرافي هاي مجاز( بوده است. 

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
تسهيلات پرداختي بانك ها به بخش هاي اقتصادي در 
7ماهه نخست سال 1397 با رقم 358 هزار ميليارد تومان 
و افزايش 44520 ميليارد توماني، در مقايسه با دوره مشابه 

سال قبل معادل 14.2 درصد افزايش داشته است.
به گزارش تعادل، براساس گزارش تسهيلات پرداختي 7 
ماه اول سال 97، سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه 
در گردش در كليه بخش هاي اقتصادي مبلغ 2158 هزار 
ميليارد ريال معادل ۶0.3 درصد كل تسهيلات پرداختي 
بوده كه در مقايس��ه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 189 
هزار ميليارد ريال معادل 9.۶ درصد رش��د داشته است. 
اين سهم ۶0 درصدي اگرچه با افزايش رقم همراه بوده اما 
نسبت به سهم بالاي ۶4 تا 70درصدي سال هاي قبل با 
كاهش همراه بوده و نشان دهنده توجه بيشتر بانك ها به 
وام هاي توسعه اي، ايجاد، تعمير، خريد كالاي شخصي و 

مسكن بوده است.
همچنين سهم تسهيلات پرداختي بابت تأمين سرمايه در 
گردش بخش صنعت و معدن در 7 ماهه سال جاري معادل 
807 هزار ميليارد ريال بوده كه حاكي از تخصيص 37.4 
درصداز منابع تخصيص يافته به سرمايه در گردش كليه 
بخش هاي اقتصادي به بخش صنعت بوده است. از مجموع 
993 هزارميليارد ريال تس��هيلات پرداختي در بخش 
صنعت و معدن نيز مبلغ 807 هزار ميليارد ريال )معادل 
81.3درصد( براي تأمين سرمايه در گردش پرداخت شده 
است كه بيانگر توجه و اولويت دهي به تأمين منابع براي اين 

بخش توسط بانك ها در سال جاري است.
همچنين سهم سرمايه در گردش در بخش كشاورزي ۶5 
درصد، مسكن و ساختمان 17 درصد، بازرگاني 73 درصد، 

خدمات 49 درصد بوده است. 
تسهيلات پرداختي بانك ها طي هفت ماهه سال 1397 به 
بخش هاي اقتصادي مبلغ 3581 هزار ميليارد ريال است 
كه در مقايسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 445.2 هزار 

ميليارد ريال )معادل 14.2 درصد( افزايش داشته است.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، سهم تسهيلات 
پرداختي در قالب سرمايه در گردش در تمام بخش هاي 
اقتصادي طي هفت ماهه سال جاري مبلغ 2158.2 هزار 
ميليارد ريال معادل ۶0.3 درصد كل تسهيلات پرداختي 
است كه در مقايس��ه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 189 
هزار ميليارد ريال معادل 9.۶ درصد افزايش داشته است. 
سهم تسهيلات پرداختي بابت تأمين سرمايه در گردش 
بخش صنعت و معدن در هفت ماهه سال جاري معادل 
807.1 هزار ميليارد ريال بوده است كه حاكي از تخصيص 
37.4 درصد از منابع تخصيص يافته به سرمايه درگردش 
كليه بخش هاي اقتصادي )مبلغ 2158.2 هزار ميليارد 

ريال( است.
 ملاحظه مي شود از 993.3 هزارميليارد ريال تسهيلات 
پرداختي در بخش صنعت و معدن معادل 81.3 درصد 

آن )مبلغ 807.1 هزار ميليارد ريال( در تأمين سرمايه در 
گردش پرداخت شده است كه بيانگر توجه و اولويت دهي 
به تأمين منابع براي اين بخش توس��ط بانك ها در سال 

جاري است. 
 تعداد 1۶0299 فقره تسهيلات به بخش صنعت و معدن 
با ميانگين پرداختي هر فقره ۶20 ميليون تومان پرداخت 
شده كه بيشتر از ميانگين پرداختي ساير بخش ها است. 
درضمن در بخش خدمات تعداد 2 ميليون و 917 هزار 
فقره تسهيلات با ميانگين پرداخت هر فقره 50 ميليون 

تومان پرداخت شده است.

    ميانگي�ن 68 ميليون تومان�ي براي هر واحد 
اقتصادي 

در اين 7 ماه بيش از 5 ميليون و 220 هزار واحد اقتصادي 
با ميانگين ۶8.۶ ميليون تومان وام بانكي دريافت كرده اند 
وكل بخش هاي اقتصادي بيش از 358 هزار ميليارد تومان 

تسهيلات دريافت كرده است. 
 بخش صنعت بالاترين رقم ميانگين وام دريافتي را داشته 
و با تعداد 1۶0 هزار فقره تس��هيلات به بخش صنعت و 
معدن ميانگين پرداختي هر فقره ۶20 ميليون تومان بيش 
از 99 هزار ميليارد تومان تسهيلات جذب كرده است كه 

بيشتر از ميانگين پرداختي ساير بخش ها است.
از س��وي ديگر، در بخ��ش بازرگاني ب��ا ۶07 هزار واحد 
اقتصادي و رقم 49 هزار ميليارد تومان تسهيلات، ميانگين 

هر وام 81 ميليون تومان بوده است. 
همچنين بخش خدمات نيز با تعداد 2 ميليون و 917هزار 
و 538 فقره تس��هيلات با ميانگي��ن پرداخت هر فقره 
48ميليون تومان در رتبه سوم از نظر ميانگين هر فقره وام 
بوده و بيش از 14۶ هزار ميليارد تومان تسهيلات جذب 
كرده اس��ت. بخش مسكن و ساختمان نيز با تعداد ۶۶7 
هزار دريافت وام، ميانگين تسهيلات 4۶ ميليون توماني 
داشته و بيش از 30هزار ميليارد تومان تسهيلات جذب 
كرده است. همچنين بخش كشاورزي با بيش از 8۶۶هزار 
دريافت كننده وام، مبلغ 32 هزار ميليارد تومان تسهيلات 
به خود اختصاص داده و ميانگين هروام بخش كشاورزي 

37 ميليون تومان بوده است. 
اين ارقام در مقايسه با ميانگين دريافتي هر بنگاه اقتصادي 
در دوره هاي قبل نشان مي دهد كه از ميانگين پرداختي به 
هر بنگاه كاسته شده است به عبارت ديگر، با وجود افزايش 
تعداد قابل توجه دريافت كنندگان وام و تسهيلات بانكي، 

رقم ميانگين آنها كاهش داشته است. 
بخش خدمات با 14۶ هزار ميليارد تومان و س��هم بيش 
از 40 درص��د از كل تس��هيلات، صنع��ت و معدن با 99 
هزارميليارد تومان و بيش از 27 درصد تسهيلات، بازرگاني 
با 49 هزار ميليارد تومان و س��هم 13 درصد تسهيلات، 
كشاورزي با 32 ميليارد تومان با سهم 9درصدي از كل 
تسهيلات، مسكن و ساختمان با بيش از 30 هزار ميليارد 

تومان و س��هم بيش از 8 درصد تس��هيلات، به ترتيب 
بيش��ترين تا كمترين تس��هيلات را به خود اختصاص 
داده اند. نكته مهم اين است كه نسبت به سال هاي اخير، 
سهم بخش كشاورزي با 9 درصد كل تسهيلات از مسكن 
و ساختمان با سهم 8 درصدي در جذب تسهيلات بيشتر 
شده و اين موضوع نش��ان دهنده ركود بخش مسكن و 
ساختمان و در نتيجه كاهش دريافت تسهيلات بانكي 
در ساختمان و مسكن اس��ت كه باعث كاهش دريافت 
تس��هيلات در بخش مس��كن و س��اختمان نسبت به 

بخش هاي ديگر از جمله كشاورزي بوده است. 

    افزايش س�هم ايجاد و توسعه و خريد كالاي 
شخصي و مسكن 

عملكرد تسهيلات دهي بانك ها در 7 ماهه ابتدايي سال 
1397نشان مي دهد كه سهم سرمايه در گردش از كل 
تسهيلات بانك ها كه در خرداد 97 به ۶3 رسيده بود و در 
سال هاي قبل نيز تا 70 درصد گزارش مي شد، در مهر ماه 
97 و 7 ماه اول س��ال كاهش يافته و به ۶0 درصد رسيده 
است. اين نكته نش��ان مي دهد كه بانك ها براي وام هاي 
توسعه اي از جمله ايجاد، توسعه و تعميرات و همچنين 
خريد كالاي شخصي كه به رشد تقاضا و رونق واحدهاي 

توليدي كمك مي كند، سهم بيشتري قائل شده اند. 
براس��اس گزارش تس��هيلات پرداختي به بخش هاي 
اقتصادي در 7 ماه اول سال 97 كه از سوي بانك مركزي 
منتشر شده، بانك ها در اين هفت ماه، معادل 358 هزار 
ميليارد تومان تسهيلات پرداخت كرده اند كه سرمايه در 
گردش با رقم 215 هزار ميليارد تومان معادل ۶0 درصد 

از كل تسهيلات سهم داشته است. 
اين رشد 14 درصدي تس��هيلات در 7ماه اول سال 97 
نسبت به مدت مشابه سال 9۶ نشان مي دهد كه در مهر 
ماه و هفت ماه اول سال 97 سرعت تسهيلات دهي افزايش 
يافته است. زيرا تسهيلات پرداختي بانك ها طي 4 ماهه 
س��ال 1397 نيز به بخش هاي اقتصادي مبلغ 1۶71.3 
هزار ميليارد ريال بود كه در مقايس��ه با دوره مشابه سال 
قبل مبلغ 138.2 هزار ميلي��ارد ريال )معادل9 درصد( 
افزايش داشته اس��ت. به عبارت ديگر، در سه ماه مرداد، 
شهريور و مهر بر سرعت و رشد تسهيلات دهي بانك ها 

افزوده شده است. 

    رش�د تس�هيلات دهي كمتر از رشد نقدينگي 
و تورم

از سوي ديگر رشد 14 درصدي و ارقام تسهيلات بانكي در 
شش ماه اول 97 نشان مي دهد كه رشد تسهيلات دهي 
بانك ها نسبت به رشدهاي بالاي 30 درصدي سال هاي 
قبل كاهش يافته و به خاطر رشد 20 درصدي نقدينگي و 
همچنين تورم حاصل از تحريم ها و رشد نرخ ارز در ماه هاي 
اخير، التهابات ب��ازار، ركود برخي بخش هاي اقتصادي، 

رشد مطالبات معوق، تهاتر بدهي، سياست هاي انضباط 
مالي و جذب سپرده و نقدينگي و... بانك ها تلاش دارند 
كه تسهيلات دهي خود را حساب شده افزايش دهند و 
ميزان مطالبات معوق را كنترل كنند و همچنين از ميزان 
رش��د تقاضا و نقدينگي در بازارها بكاهند . همچنين در 
تلاش هستند كه با كاهش سهم س��رمايه در گردش و 
اضافه شدن سهم ايجاد و توسعه و تعمير به رشد توليد و 

سرمايه گذاري كمك كنند. 

    سهم 16.3 درصدي ايجاد و توسعه و تعمير 
همچنين سهم تس��هيلات براي ايجاد واحدهاي جديد 
نيز با رقم 32383 ميلي��ارد تومان معادل 9درصد از كل 
تس��هيلات بوده است. از سوي ديگر، توس��عه واحدها و 
فعاليت هاي اقتصادي نيز با رقم 185۶5ميليارد تومان 
سهم 5.2 درصدي از كل تسهيلات داشته است. همچنين 
تعميرات بنگاه ها نيز با رقم 7407 ميليارد تومان سهم 2.1 
درصدي از كل تسهيلات داشته است. براين اساس، جمع 
ارقام مربوط به امور توسعه اي ايجاد،  توسعه و تعميرات كه 
به توسعه و گسترش بخش هاي اقتصادي كمك مي كند، 
معادل 1۶.3 درصد كل تسهيلات بانك ها با بيش از 58 
هزار ميليارد تومان تسهيلات در هفت ماه اول سال 97 بوده 
است كه سهم ايجاد و توسعه و تعمير از كل تسهيلات را از 
حدود 14 تا 15 درصدي در سال ها و ماه هاي قبل بالاتر 

برده و به بيش از 1۶ درصد كل تسهيلات رسانده است. 

    س�هم 13.2 درص�دي خريد مس�كن و كالاي 
شخصي 

در كنار اقدام بانك ها براي امور توسعه اي از جمله ايجاد، 
توس��عه و تعميرات واحدهاي اقتصادي كه به گسترش 
ظرفي��ت توليد كمك مي كند، و در هفت ماه اول س��ال 
97 رقم بيش از 58 هزار ميليارد تومان تسهيلات بانكي 
اختصاص داده اند، براي رونق و رش��د تقاضاي كالاهاي 
ساخته شده توسط بنگاه ها نيز پرداخت وام براي خريد 
كالاي شخصي با رقم 27784 ميليارد تومان سهم 7.8 

درصدي از كل تسهيلات داشته است. 
همچنين خريد مسكن نيز با رقم بيش از 19 هزار ميليارد 
تومان سهم 5.4درصدي از كل تسهيلات دارد. اين نكته 
نش��ان مي دهد كه بانك ها براي خريد و كمك به تقاضا 
و رونق بنگاه ها روي هم 13.2 درصد از تس��هيلات را به 
وام هاي خريد مسكن و كالاي شخصي اختصاص داده اند. 
براين اساس، سهم دو نوع تسهيلات خريد كالاي شخصي 
و خريد مسكن نيز كه به رشد تقاضا و رونق توليد كمك 
مي كند، روي هم 13.2 درصد تسهيلات را شامل مي شود 
كه نسبت به سهم 11.7 درصد سه ماه اول سال رشد قابل 
توجهي نش��ان مي دهد و رقم بي��ش از 47 هزار ميليارد 

تومان بوده است. 
براين اساس، بانك ها براي خريد كالاي شخصي و مسكن 

و همچنين ايجاد و توسعه و تعمير كه مي تواند به گسترش 
ظرفيت توليد و صنعت و خدمات و همچنين رونق و ايجاد 
تقاضاي آنها كمك كند، روي هم رفته معادل 29.5 درصد 
از تسهيلات را اختصاص داده اند. به عبارت ديگر، حدود 30 
درصد تسهيلات بانكي با هدف توسعه واحدهاي اقتصادي 

و كمك به ايجاد تقاضا براي آنها پرداخت شده است. 

    كاهش سهم سرمايه در گردش 
در حالي كه س��رمايه در گ��ردش ب��راي روي پا ماندن 
واحدهاي اقتصادي همچن��ان با رقم 215 هزار ميليارد 
توماني در هفت اول س��ال 97، سهم ۶0 درصدي از كل 
تسهيلات را داشته است، س��هم ايجاد، توسعه و تعمير 
كه امور توسعه اي و گس��ترش توليد و اشتغال را شامل 
مي شود روي هم معادل 58 هزار ميليارد تومان يا 1۶.3 
درصد كل تس��هيلات و س��هم خريد كالاي شخصي و 
مسكن نيز معادل 13.2 درصد يا بيش از 47 هزار ميليارد 

تومان بوده است 
اين ارقام نشان مي دهد كه در سال هاي اخير با وجود رشد 
بالاي 30 درصد تسهيلات در سال 95 و رشد 24 درصدي 
آن در س��ال 9۶ و همچنين رش��د 14 درصدي در 7 ماه 
اول 97، همچن��ان واحدهاي اقتصادي تلاش مي كنند 
كه با دريافت تسهيلات و تامين نقدينگي، روي پاي خود 
بمانند و از توقف توليد و فعاليت جلوگيري كنند و همچنان 
سهم ايجاد و توسعه و تعميرات يا كمك به رشد تقاضا و 
خريد در اولويت هاي بعدي است و سهم بالاي سرمايه در 
گردش نشان مي دهد كه حفظ حيات واحدهاي اقتصادي 
همچنان در اولويت بانك ها و اقتصاد كش��ور اس��ت و تا 
رونق نسبي، اشتغال زايي و بهبود ساختار توليد و فعاليت 
اقتصادي فاصله داريم و همچنان روند سال هاي اخير در 
حال تداوم است و با وجود رشد تسهيلات بالاي نرخ تورم، 
تغييري در ساختار تسهيلات و به كار گيري نقدينگي در 

بخش توليد و فعاليت اقتصادي رخ نداده است.
اين موضوع يعني اولويت تزريق دايمي پول ونقدينگي، 
اگرچه تعدادي از واحدهاي اقتصادي را حفظ خواهد كرد 
اما به دليل پايين بودن سود و درآمد وبهره وري و كارايي، 
عملا متناس��ب با رش��د نقدينگي و تزريق پول از سوي 
بانك هابه اقتصاد، شرايط را براي افزايش مطالبات معوق 
بانك ها، اضافه برداشت بانك ها از بانك مركزي، قفل شدن 
منابع بانكي و مشكلات ديگر فراهم كرده است و همچنان 
ميزان سرمايه گذاري ها كم يا منفي است و رشد اقتصادي 
نيز اندك است و نش��ان مي دهد كه حمايت هاي مالي 
و بانكي نيز به دليل پايين بودن بهره وري و س��ودآوري، 
نتوانسته به رشد اشتغال، توليد، رشد اقتصادي و... كمك 
كند و رقم بالاي مانده تسهيلات بانك ها كه به 1100 هزار 
ميليارد تومان رسيده نيز نشان مي دهد كه تزريق پول و 
رشد نقدينگي عملا عامل رشد اقتصادي و سرمايه گذاري 

و رشد توليد نبوده است. 
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 جريمه 1.۴ ميليارد دلاري
بانك فرانسوي

غول بانكي فرانسوي سوسيته جنرال براي حل و فصل 
نقض تحريم هاي امريكا موافقت كرد به مقامات فدرال 

و ايالتي اين كشور 1.4 ميليارد دلار پرداخت كند.
به گزارش ايس��نا، اين بانك و مقامات امريكايي در 
بيانيه هاي جداگانه اي اعلام كردند: بانك سوسيته 
جنرال موافقت كرده كه براي خاتمه دادن به تحقيقات 
در خص��وص مب��ادلات مالي كه برخ��لاف قوانين 
تحريم هاي امريكا عليه كوبا و ساير كشورها انجام داده 

است، 1.34 ميليارد دلار پرداخت كند.
به علاوه اين بانك اعلام كرد: موافقت كرده است 95 
ميليون دلار براي خاتمه دادن به يك مورد ديگر در 

خصوص نقض مقررات ضد پولشويي پرداخت كند.
سوس��يته جنرال در بيش از يكسال گذشته درگير 
موارد حقوقي پرهزينه بوده است. آخرين موردي كه 
هنوز حل و فصل نشده بود مربوط به انتقال وجوه دلار 
براي نهادهاي كشورهايي بوده كه تحت تحريم هاي 

اقتصادي امريكا قرار دارند.
بر اس��اس گزارش رويترز، مقامات امريكايي اعلام 
كردند بانك سوسيته جنرال از سال 2003 تا 2013 
ميلياردها دلار مبادلات غيرقانوني براي اشخاص در 
كشورهاي تحت تحريم هاي امريكا از جمله ايران، 

سودان، كوبا و ليبي انجام داده است.
اين جريمه ها از س��وي بانك مركزي امريكا، وزارت 
دادگس��تري، دفتر كنت��رل دارايي ه��اي خارجي 
خزانه داري امريكا، دفتر دادستان منطقه نيويورك 

و دپارتمان سرويس مالي نيويورك صادر شده اند.
طبق اعلام دفتر دادس��تان منهت��ن، جريمه 1.34 
ميليارد دلاري دومين جريمه بزرگي اس��ت كه به 
دليل نقض تحريم هاي امريكا براي اين بانك صادر 

شده است.
بانك فرانسوي “بي ان پي پاريبا “ نيز در سال 2015 
به دليل نقض تحريم ها به پرداخت 8.9 ميليارد دلار 

جريمه از سوي امريكا محكوم شد.

 انتقاد از بي توجهي به تحقيق
و تفحص از بانك مركزي 

يك نماينده اصولگراي مجلس از در دستور كار قرار 
نگرفتن طرح تحقيق و تفحص از بانك مركزي انتقاد 
كرد. حس��ينعلي حاجي دليگاني در جلسه علني 
روز سه ش��نبه مجلس در تذكري با استناد به ماده 
212 آيين نامه داخلي گفت: تعدادي از نمايندگان 
درخواست تحقيق و تفحص از بانك مركزي را به هيات 
رييسه مجلس ارايه كردند كه با ارجاع هيات رييسه 
به كميسيون اين درخواست بعد از 8 ماه تصويب شد.

وي افزود: اين درخواست در دستور كار مجلس قرار 
گرفته شد اما به يك مرتبه از دستور كار هفته جاري 
مجلس حذف شد كه علت آن مشخص نيست. آن 
هم در شرايطي كه س��وءمديريت ها در نظام بانكي 
و موسسات غيردولتي خسارات فراواني را به كشور 
وارد كرده و بايد با تحقيق و تفحص جدي از مديريت 
و فعاليت هاي بانك مركزي موضوع مورد بررس��ي 

قرار گيرد.
علي لاريجاني رييس مجلس در پاسخ به اين تذكر 
گفت كه تحقيق و تفحص از بانك مركزي حذف نشده 

و اين موضوع پيگيري خواهد شد.

 تصويب صورت هاي مالي
بيمه ايران

 اعضاي مجمع عمومي شركت سهامي بيمه ايران 
ضمن ارزيابي مثبت و رو به رشد فعاليت ها و عملكرد 
بيمه ايران، صورت هاي مالي سال 139۶ شركت را به 
تصويب رساندند.  به گزارش روابط عمومي بيمه ايران، 
مجمع عمومي عادي ساليانه شركت سهامي بيمه 
ايران عصر دوشنبه 28 آبان 97 به رياست امير باقري 
معاون بانك و بيمه وزارت امور اقتصادي و دارايي و با 
حضور اعضاي مجمع، غلامرضا سليماني رييس كل 
بيمه مركزي ايران، سيدحميدپور محمدي معاون 
برنامه ريزي سازمان برنامه و بودجه كشور، نمايندگان 
وزارت امور اقتصادي و دارايي، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، سازمان برنامه و بودجه، سازمان حسابرسي 
)حسابرس قانوني بيمه ايران( و اعضاي هيات مديره 
بيمه ايران برگزار شد. در اين جلسه صورت هاي مالي 
سال9۶ بيمه ايران مورد بررسي قرار گرفت و پس از 
بحث و تبادل نظر به تصويب رسيد.  بنا به اين گزارش، 
محسن پوركياني رييس هيات مديره و مديرعامل 
بيمه ايران در گزارش��ي جامع به مجمع عمومي، با 
اشاره به رشد 8 درصدي حق بيمه صادره اين شركت 
در سال گذشته نسبت به سال 95 – با وجود خارج 
كردن پرتفوي رشته درمان 2 هزار ميلياردي چند 
س��ازمان بزرگ – اظهار كرد: هم اكنون بيمه ايران 
بطور ميانگين روزانه 33 ميليارد تومان خسارت به 
هم ميهنان زيان ديده در اقصي نقاط كشور پرداخت 
مي كند.  مديرعامل بيم��ه ايران با ارايه آماري دقيق 
از حس��اب هاي مالي ش��ركت، بهبود شاخص هاي 
اقتصادي عمده و اساسي بيمه ايران در سال 9۶ و رشد 
همراه با شتاب اين شاخص ها در هفت ماه سال 97، 
افزود: فعاليت هاي بيمه اتكايي شركت 293 درصد، 
س��رمايه گذاري ها 37 درصد و درآمدهاي ناشي از 

سرمايه گذاري ها 12 درصد رشد داشته است.
 پوركياني در ادامه با اش��اره به اصلاح پرتفوي زيانده 
درمان و كاهش سهم آن به 14 درصد در سال گذشته 
و نيز كاهش نسبت خسارت پرداختي به حق بيمه 
صادره از 77 درصد به ۶1 درصد )در 7 ماه سال 97(، 
پرداخت خس��ارت هاي عمده در حوزه انرژي، زلزله 
كرمانشاه، هواپيماها و...، اجراي طرح جامع املاك در 
بيمه ايران به منظور مولدسازي دارايي ها كه منجر به 
فروش بسيار خوب دارايي هاي ثابت مازاد شركت شد، 
استقرار سيستم يكپارچه مالي، توسعه سامانه دريافت 
و پرداخت الكترونيكي، ادامه ساماندهي پروژه سيستم 
جامع بيمه گري و پيش بيني و اجراي راهكارهاي زيان 
انباشته در دو بخش اقدامات درون و برون سازماني را 
از اهم اقدامات انجام شده يا در حال اجراي شركت در 

سال گذشته و امسال برشمرد.
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بين الملل
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بالاترين بازدهي اوراق متعلق 
به اسناد خزانه اسلامي است

رييس كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار 
اظهار داشت: ش��ايد درميان مجموعه اوراقي كه 
هم اكنون در بازار سرمايه مبادله مي شود، بالاترين 
بازدهي را اسناد خزانه اسلامي داشته باشد . به ويژه 
آنكه همه اين اوراق تاكنون در تاريخ سررسيد تسويه 
شده و اطمينان خاطر خوبي را براي مخاطبان آن به 

وجود آورده است .
رييس كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار، 
اسناد خزانه اسلامي را طرحي بسيار مبتكرانه در 
كشور خواند و گفت: اين ابزار دقيقا منطبق با فقه 
شيعه است و در بسياري از كش��ورها هنوز به كار 
گرفته نشده و ظرفيت هاي آن ناشناخته مانده است. 
غلامرضا مصباحي مقدم در گفت وگو با  سناافزود: 
نكته مهم درخص��وص اين ابزار اين اس��ت كه در 
حال حاضر در بودجه سالانه ما بطور گسترده مورد 
استفاده قرار مي گيرند و در سال جاري، در بودجه 
پيش بيني 37 هزار ميليارد تومان اوراق خزانه شده 
اس��ت. مصباحي مقدم با بيان اينكه اين اسناد هم 
براي بلندمدت و هم كوتاه مدت طراحي شده است، 
گفت: دولت قادر است از طريق اسناد خزانه اسلامي، 
بدهي هاي خود به بخش هاي غيردولتي را بپردازد؛ 
ضمن اينكه نوعي انضباط مالي در بدهي هاي دولت 
پديد مي آيد و براي پيمانكاران نيز اطمينان خاطر 
حاصل مي شود كه بدهي هاي دولت به آنها معوق 
نخواهد شد. رييس كميته فقهي سازمان بورس و 
اوراق بهادار اظهار داش��ت: شايد درميان مجموعه 
اوراقي كه هم اكنون در بازار سرمايه مبادله مي شود، 
بالاترين بازدهي را اس��ناد خزانه اس��لامي داشته 
باشد . به ويژه آنكه همه اين اوراق تاكنون در تاريخ 
سررسيد تسويه شده و اطمينان خاطر خوبي را براي 
مخاطبان آن به وجود آورده است . مصباحي مقدم 
ادامه داد: اين اسناد به جهت ارزش هم مي تواند با 
ارزش ثابت پذيرفته شود؛ يعني قدرت خريد اين 
بدهي باقي بماند و درآمد آن طي مدتي قابل قبول 
به دس��ت دارندگان برسد . وي  افزود: هر سال طي 
يك همايش بين المللي موضوع به بررسي گذاشته 
مي شود و از كش��ورهاي مختلف گرد هم مي آيند 
كه ما نيز ابزارها و ظرفيت هاي بازار سرمايه را براي 
شركت كنندگان حدود 20 كشور معرفي مي كنيم.

افت تكنولوژي ها ادامه دار شد
افت قيمت سهام شركت هاي تكنولوژي در بازار وال 
استريت ادامه دار شد در حالي كه شاخص دلار شب 
دوشنبه افتي 0.2 درصدي را پشت سرگذاشت و به 

كف دو هفته  گذشته خود نزديك شد.
بازارهاي آس��يايي در معاملات روز سه شنبه ترمز 
معام��لات را كش��يدند و با افت ش��اخص ها مواجه 
شدند . به گزارش سنا، افت قيمت سهام شركت هاي 
تكنولوژي در بازار وال استريت ادامه دار شد در حالي 
كه شاخص دلار شب گذش��ته افتي 0.2 درصدي 
را پش��ت سرگذاشت و به كف دو هفته  گذشته خود 
نزديك شد. در اين بين، شاخص آسيا پاسيفيك با 
افت 0.9 درصدي رو به رو ش��د و شانگهاي چين با 
كاهش 1 درصدي مواجه ش��د، در اين بين، اس اند 
پي استراليا با افت 0.9 درصدي همراه شد و شاخص 
اصلي بورس كره جنوبي به دليل روند سقوط قيمت 
سهام شركت هاي تكنولوژي در اين كشور افت 0.8 
درصدي را از آن خود كرد. در بازار سئول، قيمت سهام 
شركت سامسونگ الكترونيك با افت 1.8 درصدي 
رو به رو شد و قيمت سهام شركت هاينيكس نيز افت 
2.8 درص��دي را از آن خود كرد. در اين بين، قيمت 
سهام توكيو الكترون با افت 1.4 درصدي رو به رو شد 
و قيمت سهام شركت ادونتست با افت 1.2 درصدي 
معامله شد. از سوي ديگر، شركت سوني نيز 2.6 درصد 

از ارزش سهام خود را از دست داد .

ارزش واقعي سهام عدالت
رييس سازمان خصوصي سازي گفت: ارزش اسمي 
سهام عدالت عموم مشمولان معادل ۵32 هزار تومان 
است كه با احتساب چهار برابر شدن اين ارزش، اين 
سهم براي هر مشمول حدود 2 ميليون و 200 هزار 
تومان ارزش دارد. به گزارش سازمان خصوصي سازي، 
مير علي اشرف پوري حس��يني پيرامون اظهارات 
معاون اول رييس جمهور درباره ارزش حدود 13 تا 14 
ميليون توماني سهام عدالت گفت: ارزش اسمي سهام 
عدالت عموم مشمولاني كه اين دارايي به آنها واگذار 
ش��ده، معادل ۵32 هزار تومان است كه با احتساب 
چهار برابر ش��دن اين ارزش، اين سهام در حدود 2 
ميليون و 200 هزار تومان ارزش دارد. وي ادامه داد: 
چنانچه اين رقم در عدد ۵ به عنوان مبناي تعداد يك 
خانوار ضرب شود، رقمي در حدود 12 ميليون تومان 
به عنوان ارزش سهام عدالت به دست مي آيد. رييس 
كل سازمان خصوصي سازي با بيان اينكه اين مبلغ 
تنها براي مشمولاني كه از تخفيف واگذاري سهام 
عدالت برخوردار هس��تند، داراي ارزش حدود 4.۵ 
ميليون توماني است، گفت: اين تعداد از مشمولان 
كه شامل 6 ميليون نفر ايراني مي شوند و همچنين 
ساير اشخاصي كه الباقي وجه مورد نياز براي تسويه 
واگذاري سهام عدالت را پرداخت كرده اند، محاسبه 
شده كه با احتس��اب يك خانوار ۵ نفري ارزش كل 
سهام آنها معادل 21 ميليون تومان برآورد مي شود.

اين مقام مس��وول با اشاره به سهام عدالت متوفيان 
عنوان كرد: هم اكنون با توجه به تخصيص س��هام 
عدال��ت به وراث و تجميع اين س��هام براي يك نفر 
از آنها به عنوان نماين��ده وراث، مي توان گفت: يك 
نفر هم اكنون به دليل به ارث رسيدن معادل با يك 
ميليون تومان سهام عدالت از 2 ميليون تومان ارزش 
برخوردار است كه اين مبلغ در بازار سهام حدود 8 تا 9 
ميليون تومان ارزش دارد، منتها  اين رقم براي خانوار 

محاسبه نمي شود.

»تعادل«ازشائبههايايجادنرخپنجمارزيتوامباراهاندازيبورسارزخبرميدهد

سياست هاي يك بام و دو هواي بانك مركزي
گروه بورس| مسعود كريمي|

عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي در آخرين 
اظهارنظر هاي خود از ضرورت راه اندازي بازار معاملات 
آزاد نقدي و حواله ارزي خبر داده است. در همين حال 
اغلب صاحب نظران اقتصادي، بازار سرمايه و بورس ارز 
را بستر نهايي اين مهم معرفي مي كنند. اين در حالي 
است كه چنين اظهارنظر هايي كه در دل خود نشان 
از تمايل همكاري بانك مركزي و س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار را دارد در گام نخس��ت اذهان را به سمت 
دستور وزير س��ابق امور اقتصادي و دارايي مبني بر 
ضرورت تعامل اين 2 نهاد در راستاي اجراي معامله 
اظهارنامه صادراتي ها در بورس تهران مي برد كه اين 
مهم هيچ گاه در زمان سكانداري سيف عملياتي نشدو 
به عبارتي بانك مركزي از اين مسووليت شانه خالي 
كرد. به هر روي سياست هاي يك بام و دو هواي بانك 
مركزي در راس��تاي ايجاد بورس ارز سال هاست كه 
مورد نقد فعالان بازار  هاي مالي قرار گرفته است و در 
حال حاضر با توج��ه به عزم جديد عبدالناصر همتي 
گمانه زني هاي متفاوتي در خصوص سازوكار كشف 
قيمت جديد مطرح مي ش��ود. به هر ح��ال، با توجه 
به اسرار دولت مبني بر سياس��ت ارز تك نرخي طي 
روز هاي ابتدايي س��ال 97، در حال حاضر مش��اهده 
مي ش��ود كه پس از نرخ هاي 4200 توماني، نيمايي، 
سنايي و بازار آزاد شاهد كشف نرخ پنجمي در سيستم 
اقتصادي كشور هس��تيم كه به احتمال زياد در بازار 
سرمايه كشور كشف خواهد شد. در همين حال، اينكه 
نرخ جديد از طريق س��ازوكار بورس ارز كه مبتني بر 
كشف قيمت واقعي در فضاي ش��فاف بورسي است 
اعلام مي ش��ود يا اينكه سازوكار ديگري براي كشف 
آن تعيين خواهد شد نيز در حال حاضر براي فعالان 
اقتصادي در يك ابهام تمام عيار قرار گرفته است. به هر 
روي، به اعتقاد كارشناسان در صورتي كه فقط يك نرخ 
جديد به نرخ هاي قبلي اضافه شود بطور قطع چيزي 
جز دامن زدن به س��ردرگمي يا به عبارتي بي ثباتي 
ارزي در پي نخواهد داش��ت ام��ا در صورتي كه عزم 
بانك مركزي در راستاي حذف ساير نرخ ها و رسيدن 
به نرخي واقعي مبتني بر سياست هاي بورسي جزم 
شده باشد يقينا اين نهاد مي تواند در كنار كشف نرخ 
مناسب، در راس��تاي پياده سازي سياست هاي مالي 

خود با اهرم بازار سرمايه نيز گام بردارد.

   بورس ارز واقعي نخواهيم داشت
در همين رابطه، فردين آقا بزرگي مديرعامل كارگزاري 
بان��ك دي در واكنش به اظه��ارات رييس كل بانك 

مركزي در گفت وگو با »تع��ادل« عنوان كرد: بورس 
ارز محلي ب��راي انجام معاملات مبتن��ي بر عرضه و 
تقاض��اي واقعي در نظ��ر گرفته مي ش��ود. بنابراين، 
بورس ارزي كه به صورت كلاسيك مورد تعريف قرار 
مي گيرد مي بايست واجد ش��رايطي خاص از جمله 
داراي ابزار هايي به منظور و با هدف پوش��ش ريسك 
نوسان قيمت ارز باشد. وي خاطرنشان كرد: بورس ارز 
به صورت كلاسيك و آكادميك شكل نخواهد گرفت 
مگر در صورت اينكه موضوعات فوق در راه اندازي اين 
بازار مورد توجه قرار گيرد. اين كارشناس بازار سرمايه 
معتقد است، زماني كه بازار به يك درجه از اطمينان 
و ثبات نسبي رسيد كه في مابين ارز مبادله اي، سنا، 
نيما و ارزي كه در بازار آزاد مورد معامله قرار مي گيرد 
اختلاف قيمتي زيادي نداشته باشند بطور قطع اين 
موضوع هدف نهايي بانك مركزي يا سياس��ت هاي 

گذشته دولت هاي پيشين هم بوده است. 
مديرعامل كارگزاري بانك دي با اشاره به صحبت هاي 
رييس كل بانك مركزي تصريح كرد: بورسي كه مد 
نظر بانك مركزي خواهد بود همان بازار آزاد است. به 
گفته فردين آقا بزرگي با چنين اتفاقي به جاي اول خود 
بازخواهيم گشت بطوري كه صرافي ها در گذشته به 
فعاليت خاص خود مي پرداختند، نظام عرضه و تقاضا 
بدون محدوديت براي خريداران و فروشندگان وجود 
داش��ت اما به هر دليلي وقفه اي در آن فرآيند ايجاد 
شد. بر اين اس��اس  اكنون براي رس��يدن به جايگاه 
نخست خود و بيان ايجاد نظام بازار آزاد مي توان گفت 
كه نظام بازار آزاد در گذشته وجود داشته است كه با 
اعمال محدوديت همراه ش��د و در حال حاضر فقط 
اقداماتي براي رس��يدن به جاي��گاه ابتدايي صورت 

خواهد پذيرفت.
اين تحليلگر بازار س��رمايه با اش��اره به مطالب فوق 
در ادامه تصريح كرد: در ش��رايط فعلي ش��اهد اتفاق 
جديدي در فضاي مالي كش��ور نخواهيم بود و فقط 
محدوديت هاي اعمالي حذف و به جايگاه نخس��ت 

باز مي گرديم. 
وي در پاسخ به اين موضوع كه با راه اندازي بورس ارز 
در كنار ساير ارز هاي موجود در سيستم اقتصادي فقط 
يك نرخ به نرخ هاي قبلي اضافه خواهد ش��د يا اينكه 
بازار جديد مي تواند منجر به كاهش اختلافات فاحش 
قيمتي بين بازار ها شود، نيز اظهار داشت: پيش بيني 
مي شود اصلاح نرخ ارز به صورت آهسته و گام به گام 
با هدف كاهش اختلاف قيمتي بين ارز سنا، دولتي يا 

بازار آزاد در حال اجرايي شدن است.
مديرعامل كارگ��زاري بانك دي با اش��اره به اصلاح 

مجدد نرخ ه��ا عنوان كرد: ن��رخ دولتي بعضا ممكن 
است نابس��اماني هايي را در اقتصاد كشور ايجاد كند 
بنابراين ابزار ي��ا نرخ جديدي كه مد نظ��ر قرار دارد 
احتمالا مكملي در راستاي اصلاح مجدد نرخ ها خواهد 
بود. به اين معني كه هر از گاهي با ايجاد اس��م جديد 
به سمت نرخ ديگري حركت مي كنيم بطوري كه از 
نرخ 4200 توماني به سمت نرخ 9000 تومان حركت 
كرديم و پس از آن نوبت به نرخ بانكي رس��يد. فردين 
آقا بزرگي تاكيد كرد: اي��ن موضوع كه بازار معاملات 
جديد به صورت بورس ارز واقعي اس��ت، بطور قطع 

چنين نخواهد شد.
اين كارشناس بازار سرمايه معتقد است رسيدن به نرخ 
واحد ارزي به واسطه بازار سرمايه مشروط به پذيرش 
مقدمات و اصول اركان اصل��ي بازار از جمله عرضه و 
تقاضا، حداقل رساندن محدوديت هاي انجام فرآيند 
معاملات، ش��فاف تر شدن افرادي كه در اين حوزه به 
فعاليت مي پردازند، اس��ت. بنابراين در صورت وجود 
ابهامات متفاوت بطور قطع امنيت سرمايه گذاري  ها 

نيز به خطر كشيده خواهد شد.

   بازار جديد ارزي جايگزين بازار سنا و نيما 
از س��ويي ديگر، حميد فاروقي مدير سرمايه گذاري 
كارگزاري پارسيان نيز بازار س��رمايه را تنها راه حل 
راه اندازي ب��ازار معاملات آزاد نق��دي و حواله ارزي 
دانس��ت و در گفت وگو ب��ا »تعادل« بي��ان كرد: در 
حقيقت معنا و مفهوم راه ان��دازي بازار معاملات آزاد 
نقدي و حواله ارزي راه اندازي بورس ارز اس��ت. اين 
در حالي اس��ت كه س��اختار بورس ارزي كه در واقع 
فعالان بازار سرمايه و كارشناسان بازار هاي مالي هم 
عنوان مي كردند به طوري ب��ود كه در آن حواله هاي 
ارزي يا دلار مورد مبادله در بورس قرار مي گرفت. وي 
خاطرنش��ان كرد: چنين تصميمي  بايد خيلي زود تر 
گرفته مي شد. طي چند وقت اخير همراه با نوسانات 
شديد ارزي شاهد دامن زدن دلالان به رشد قيمتي 
در بازار ارز بوديم كه اين مهم مي تواند ناش��ي از نبود 
يك بستر يا بازاري شفاف كه خريدار ان و فروشندگان 
واقعي در آن فعاليت مي كنند نشات گرفته باشد. به 
هر روي با راه ان��دازي چنين بازاري افراد مي توانند از 

اين طريق به معاملات خود بپردازند.

اين كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: زماني كه بازار 
به نوعي دست دلالان بود به هيچ عنوان عمق، حجم 
خريد و فروش ها، بازيگران بازار و... مش��خص نبود و 
بعضا معاملات در كوچه  و خيابان صورت مي گرفت. 
اين در حالي است كه قيمت كشف شده از اين طريق 
ساير بازار ها را نيز تحت تاثير قرار مي داد و آنها به تبع 
نرخ جديد خود را به نوعي تطبيق مي دادند و در نهايت 
اين روند چيزي جز افزايش نرخ ها و تورم را به همراه 
نداش��ت. مدير س��رمايه گذاري كارگزاري پارسيان 
معتقد اس��ت، بورس ارز مي تواند از بازار دلالي كه در 
آن تمام داد و س��تد ها به صورت غير ش��فاف صورت 
مي گرفت و تمام عوامل آن نامشخص بودند به نوعي 
جلوگيري كند. حميد فاروقي تاكيد كرد: بازار جديد 
ارزي مطمئن��ا در آينده جايگزيني براي بازار س��نا 
و نيم��ا خواهد بود كه احتم��الا در مراحل ابتدايي با 
محدوديت هايي همراه مي شود. اما در ادامه به سمت 
بازاري حركت خواهد كرد كه هر فردي بتواند آزادانه 
وارد آن شود تا كش��ف قيمت هاي صورت گرفته به 

صورت منصفانه و واقعي صورت گرفته باشد.

يكفعالبازارسرمايهبيانكردمعاونتوسعهبازارفرابورساعلامكرد

جزيياتبودجهسال98،سيگنالمهمآيندهبورسصندوقهايسرمايهگذاريخصوصيدرراهبازارسهام
صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي به عنوان يك ابزار 
مالي جديد از بستر فرابورس به زودي وارد بازار سرمايه 
مي ش��وند. روز گذش��ته رضا غلامعلي پور در نشست 
خبري با خبرنگاران، اظهار كرد: حداقل سرمايه تشكيل 
صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي ۵0 ميليارد تومان 
است و هدف اصلي اين صندوق ها، اصلاح ساختار مالي 
شركت ها، شفاف سازي عملكردها و راهبري آنها است. 
معاون توسعه بازار فرابورس در ادامه گفت: شركت هاي 
غير بورسي، شركت هاي اخراج شده از بورس، شركت هاي 
بازار پايه و حتي شركت هاي كوچك و SMS شركت هاي 
هدف صندوق هاي س��رمايه گذاري خصوصي هستند. 
غلامعلي پور افزود: حداقل سرمايه گذاري در صندوق هاي 
س��رمايه گذاري خصوصي، ب��ه مي��زان 100 ميليون 
تومان است و به دليل ريس��ك بالا سرمايه گذاران خرد 
هدف اصلي اين ابزار مالي جديد نيس��ت و در عين حال 
صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي بيشتر از 3۵ درصد 

مجاز به سرمايه گذاري در هر شركت نيستند.

   ميزان افزايش سرمايه شركت ها
 وي در ادامه اظهار داشت: راستاي اجراي مفاد قانون بازار 
اوراق بهادار و مقررات مربوطه، در 6 ماهه ابتدايي سال 97 
نسبت به بررسي درخواست افزايش سرمايه شركت هاي 
سهامي عام ثبت شده نزد سازمان بورس و اوراق بهادار 
اقدام و مجوز انجام افزايش سرمايه 36 سركت صادر شد.

   آمار پذيره نويسي سال ۹۶
اين مقام فرابورسي درباره ميزان پذيره نويسي انواع اوراق 
بدهي در 12 ماهه سال 96 نيز گفت: 9 اوراق سلف موازي 
استاندارد به ميزان 19.700.000 ميليون ريال، پنج اوراق 
اجاره به ميزان 37.3۵0.000، چهار اوراق مشاركت به 
ميزان 14.240.000 ميليون ريال، چهار اوراق مرابحه 

به ميزان 4۵.380.000 ميليون ريال و 2 اوراق منفعت 
به ميزان ۵0.000.000 ميلي��ون ريال و در مجموع به 
مبلغ 166.670.0000 ميليون ريال پذيره نويسي اين 
اوراق صورت گرفته است. از سويي ديگر در سال 97 بازار 
معاملات ثانويه اوراق، تعداد 9 اس��ناد خزانه اسلامي به 
ميزان 13۵.301.466 ميليون ريال معامله شده و اين 
در حالي است كه در سال 96 تعداد 21 اوراق اسناد خزانه 
اسلامي به مبلغ 348.233.648 ميليون ريال، 8 اوراق 
مشاركت به مبلغ 99.619.116 ميليون ريال و يك اوراق 
اجاره به مبلغ 21.۵00.000 ميليون ريال معاملات اين 
اوراق انجام شده است. وي با اعلام يك آمار ديگر گفت: 
پذيره نويسي تعداد 1۵ اوراق بدهي در 6 ماه ابتدايي سال 
97 به ميزان 34.870.000 ميليون ريال صورت گرفته 
كه شامل 6 اوراق اجاره به مبلغ 26.170.000 ميليون 
ريال، تعداد 7 اوراق س��لف موازي اس��تاندارد به ميزان 
6.700.000 ميليون ريال، يك اوراق مشاركت به ميزان 
1.۵00.000 ميليون ريال و يك اوراق مرابحه به ميزان 

۵00.000 ميليون ريال صورت گرفته است.

   حجم افزايش سرمايه
همچنين مبلغ كل مجوزهاي ارايه شده به شركت هاي 
س��هامي عام براي انجام افزايش س��رمايه در 6 ماهه 
س��ال 97 معادل 87.476 ميليارد ريال است و اين 
در شرايطي اس��ت كه در كل سال 96 ميزان افزايش 
س��رمايه، 173.704.744 ميليون ريال در اطلاعات 
مالي به ثبت رسيده است. از س��ويي ديگر بر اساس 
مجوزهاي صادر شده، 32 درصد افزايش سرمايه ها 
از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدي 
و مابقي از محل س��ود انباش��ته و اندوخته ها تامين 

شده است.
معاون توسعه بازار فرابورس درباره جزييات افزايش 
سرمايه شركت ها اعلام كرد تعداد 36 شركت افزايش 
سرمايه از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده 
نقدي به ميزان 27.877.081 ميليون، از سود انباشته 
به ميزان ۵6.383963 ميليون ريال از اندوخته ها به 
مي��زان 3.21۵.000 ميليون ري��ال و در مجموع به 

ميزان 87.476.044 ميليون ريال انجام داده اند.

از مهم ترين مواردي كه مي تواند در روند بازار س��هام اثر 
داشته باش��د، مربوط به برنامه بودجه سال آينده است. 
اگر جزييات بودجه سال98 از سوي دولت منتشر شود، 
بي شك مي توان دريافت مواضع دولت نسبت به بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ چگونه اس��ت. عملكرد اين مدت بورس 
تهران ذات يك بازار مالي استاندارد است. نوسان هاي مثبت 

و منفي براي اين روزهاي بازار سهام دور از انتظار نبود.
كوروش ش��مس، مديرعامل شركت سبدگردان پاداش 
سرمايه ضمن اش��اره به مطالب فوق بيان كرد: بازارهاي 
مالي ذاتا با نوس��ان همراه هس��تند. روند اين هفته هاي 
بورس تهران نيز گوياي نوساني است كه از قبل قابل پيش 
بيني بود. بعد از يك دوره روند صعودي، مطمئنا نوسان در 
قيمت ها مشاهده مي شود. وي در ادامه بيان كرد: در اين 
بين سرمايه گذاران بايد با نگاهي ميان مدت تا بلندمدت 
در بازار فعاليت داشته باشند و خريدهاي شركت ها بايد بر 

اساس ارزش واقعي شركت ها باشد.
مديرعامل شركت س��بدگردان پاداش سرمايه در ادامه 
با اش��اره به دلايل افت شاخص كل بورس طي اين روزها 
عنوان كرد: اتفاق هاي مهمي در بخش هاي مختلف اقتصاد 
كشور و بين المللي رخ داد كه باعث شد بازار و سهامداران 

بر اساس آنها تصميمات خود را اتخاذ كنند.
وي در اي��ن خص��وص توضيح داد: قيم��ت جهاني نفت 
كه در ماه گذش��ته به بيش از 80 دلار رس��يده بود بر اثر 
ريسك هاي سيستماتيك و غير سيستماتيك تا سطح 
۵0 دلار افت كرد. پيروزي دموكرات ها در انتخابات ميان 
دوره اي امريكا، بدعهدي عربستان و روسيه در خصوص 
كاهش توليد نفت از مهم ترين مواردي بود كه باعث افت 
بسيار شديد قيمت نفت شد. با توجه به اينكه شركت هاي 
پتروپالايشي سهم قابل توجه اي از بورس تهران را در اختيار 
دارند، اين شركت ها با افزايش عرضه همراه شدند. كوروش 
شمس موضوع بعدي را كاهش نرخ ارز در بازارهاي داحلي 

بيان كرد و گفت: بسياري از شركت هاي بورسي در نيمه 
نخست سال از رشد نرخ ارز در بازار ارز سودآوري داشتند. 
از سوي ديگر سهم قابل توجه شركت هاي صادرات محور 
و كاموديتي محور نيز باعث شد با افت قيمت سهام آنها، 
ش��اخص كل نيز در مس��ير نزولي قرار بگيرد. وي افزود: 
موضوع مهمي كه در خصوص نرخ ارز مطرح است، ابهام 
در چشم انداز آن اس��ت. سرمايه گذاران هم اكنون گمانه 
زني هاي مختلفي در زمينه آينده نرخ دلار بيان مي كنند. 
اگر دولت بتواند در برنامه بودجه س��ال آينده س��ازو كار 
مشخصي در خصوص آينده بازار ارز مشخص كند، مطمئنا 

سهامداران مي توانند بهتر تصميم گيري كنند.
اين كارشناس بازار س��رمايه در خصوص شرايط صنايع 
مختلف بورسي نيز اينچنين گفت: در مدت اخير صنايع 
كالا محور با تشديد عرضه بس��يار زيادي همراه شده اند 
و به نظر مي رس��د اين روزها به ارزندگي لازم براي خريد 
رسيده اند. وي همچنين گفت: اين گروه ها كماكان از نظر 
بنيادي شرايط بهتري نسبت به بسياري از گروه هاي ديگر 
دارند. از سويي كاموديتي ها در بازارهاي جهاني با توجه به 
آمارهاي اقتصادي چين پتانسيل رشد را دارند. همچنين 
طي هفت ماهه نخست سال مقدار فروش اين شركت ها در 
شرايط مطلوبي قرار داشت كه اين موضوع نيز بسيار مهم 
است. مديرعامل شركت س��بدگردان پاداش سرمايه در 
خصوص شرايط روزهاي آتي بازار سهام گفت: از مهم ترين 
مواردي كه مي تواند در روند بازار س��هام اثر داشته باشد، 
مربوط به برنامه بودجه س��ال آينده اس��ت. اگر جزييات 
بودجه سال98 از سوي دولت منتشر شود، بي شك مي توان 
دريافت مواضع دولت نسبت به بنگاه هاي اقتصادي بزرگ 
چگونه اس��ت. وي در پايان بيان ك��رد: تصميمات دولت 
مي تواند بازار را يك قدم بيش��تر به سمت شفافيت سوق 
دهد. سياس��ت هاي ارزي، بانكي، صنايع مختلف دولت 

از مواردي است كه بسيار مورد توجه سهامداران است.

ش��اخص بورس در روز سه ش��نبه642 پله بالا رفت 
و در جاي��گاه 176 ه��زار و 4۵8 واحدي ايس��تاد. در 
معاملات اين روز يك ميليارد و 678 ميليون س��هم، 
حق تق��دم و اوراق بهادار به ارزش پن��ج هزار و 362 
ميليارد ريال در 172 هزار و ۵80 نوبت دادوستد شد. 
بررسي شاخص هاي اصلي بازار سرمايه نشان مي دهد 
شاخص قيمت )وزني - ارزشي( كه در آن ارزش سهام 
شركت هاي بزرگ اثر بيشتري بر شاخص مي گذارد، 
187 واحد رش��د كرد و شاخص كل )هم وزن( كه در 
آن ارزش و وزن همه شركت هاي بزرگ و كوچك در 
محاسبه شاخص كل، يكسان در نظر گرفته مي شود، 
۵4 واحد افزايش يافت. شاخص قيمت )هم وزن( نيز 

38 واحد بالا رفت؛ اين شاخص بيانگر سطح عمومي 
قيمت سهام شركت هاي پذيرفته شده در بورس است. 
شاخص آزاد شناور ۵01 واحد رشد كرد؛ اين شاخص 
بخشي از سهام قابل معامله شركت ها در بورس را نشان 
مي دهد. شاخص بازار اول مربوط به شركت هاي بهتر 
از نظر سرمايه، س��ودآوري و درصد سهام آزاد شناور 
222 واحد افزايش يافت و ش��اخص بازار دوم بورس 
نيز 2 هزار و 49۵ واحد رشد كرد. در معاملات روز سه 
ش��نبه نمادهاي رمپنا، مبين، فارس، جم و حكشتي 
بيشترين تاثير مثبت را داشتند، اما خساپا و واميد با 
بالاترين تاثير منفي، مانع رشد بيشتر شاخص شدند. 
گروه بانك در معاملات روز گذشته بورس صدرنشين 

ش��د؛ در اين گروه 487 ميليون سهم به ارزش 832 
ميليارد ريال دادوستد شد. گروه شيميايي به ارزش 
۵9۵ ميليارد ريال و خودرو ب��ه ارزش 448 ميليارد 
ريال جايگاه هاي بعدي را به خ��ود اختصاص دادند. 
گروه فرآورده هاي نفتي با دادوستدي به ارزش 320 
ميليارد ريال در رده چهارم معاملات قرار گرفت؛ گروه 
زراعت نيز با معاملاتي به ارزش 319 ميليارد ريال، رده 

پنجم را از آن خود كرد.

   حجم معاملات فرابورس افزايش يافت
يك ميليارد و 163 ميليون ورقه بهادار به ارزش بيش 
از ۵ ه��زار و 831 ميليارد ريال در روز سه ش��نبه 29 

بورسدرمسيررشدآهسته
آبان ماه 97 در حالي در تمام��ي بازارهاي فرابورس نگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورسنشانميدهد

ايران ميان معامله گران دس��ت به دس��ت ش��د كه 
حجم و ارزش كل معاملات رش��د ب��ه ترتيب 66 و 
بيش از 40 درصدي را نس��بت به روز گذشته نشان 
مي دهند. ش��اخص كل فرابورس ايران نيز در كنار 
رشد متغيرهاي اصلي بازار با ثبت افزايش 4 واحدي 
در پايان معاملات در پله 1914 واحدي ايس��تاد كه 
نماد هاي »كگهر« و »ميدكو« بيش از ساير نماد ها در 

اين رشد سهيم بودند.
در اين روز نماد »شغدير« بيشترين افزايش و »سمگا« 
بيشترين كاهش روزانه قيمت را تجربه كردند و سه 
نماد »ذوب«، »شبصير« و »كگهر« پُربيننده ترين 
نماده��اي معاملات لق��ب گرفتند. نگاه��ي به آمار 
معاملات س��هام در روز گذشته نشان مي دهد 39۵ 
ميليون سهم به ارزش يك هزار و 362 ميليارد ريال 
در دو بازار اول و دوم معامله ش��دند كه در اين ميان 

نماد »ذوب« بيشترين حجم و ارزش معاملاتي را به 
خود اختصاص داد. به علاوه، 737 ميليون س��هم به 

ارزش 933 ميليارد ريال در بازار پايه دادوستد شد.
در س��مت ديگر ب��ازار، مجموع حج��م و ارزش كل 
 ETF معاملات اوراق بدهي، اوراق تسهيلات مسكن و
نيز در روزي كه گذشت به 30 ميليون ورقه به ارزش 

3 هزار و ۵37 ميليارد ريال رسيد.
گفتني است نماد »اخزا6111« در پايان معاملات روز 
چهارشنبه30 آبان ماه به منظور پرداخت مبالغ اسمي 
اين اس��ناد، متوقف خواهد شد. از جمله رويداد هاي 
آتي در فرابورس ايران نيز مي ت��وان به عرضه 8/16 
درصد از سهام غير مديريتي شركت كشت و صنعت 
شهداب ناب خراسان در نماد »غشهداب« با قيمت 
پايه كل بيش از 289 ميليارد ريال در روز چهارشنبه 
30 آبان ماه اشاره كرد كه اين عرضه از طريق بازار دوم 

صورت مي گيرد.

بازار سرمايه
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كاهش ارزش پول ملي، فرصتي 
براي جذب گردشگر خارجي

احم�د اصغ�ري قاج�اري| ريي�س كميس�يون 
گردشگري اقتصاد ورزش و اقتصاد هنر اتاق ايران|

تحري��م ترامپي بع��د از 13 آب��ان تأثي��ري در ورود 
گردشگران خارجي، به خصوص گردشگران اروپايي 
نداش��ته چون با نوس��ان ارز و قيمت دلار، سفر براي 
گردشگران بس��يار ارزان تمام مي ش��ود. با آغاز دور 
جديد رويكردهاي خصمانه، امريكا از ابتداي امسال 
و تش��ديد تحريم ها در چند ماه اخير، ايران در واقع 
با موجي از بي ثباتي ها مواجه ش��ده اس��ت. از منظر 
گردش��گري، اين بي ثباتي ها در وهل��ه اول موضوع 
س��رمايه گذاري هاي مختلف اقتصادي را هدف قرار 
داده است و سپس در زمينه تقليل ورود گردشگران 
خارجي تلاش كرده است. در مدت شش ماهه اخير، 
يعني از ابتداي ارديبهشت تا 15 مرداد و بعدازآن تا 13 
آبان كه اولتيماتوم امريكا به شركت ها و دولت ها براي 
قطع همكاري با ايران بود، نوسان ناشي از تغيير رويكرد 
امريكا باعث كاهش گردش��گران خارجي خصوصاً 
اروپايي شده است. در اين اثنا دولتمردان كشور نيز، 
مطرح كردند كه دوره، اخير تحريم هاي امريكا موضوع 
تازه اي به همراه ندارد و موجب انزواي آنها در جامعه، 
جهاني شده است. صحت وسقم اين بيانيه را به نوعي 
در واكنش نه چندان نوس��اني در ب��ازار ارز در مدت 
اين چند روز مي توان مش��اهده كرد. به نظر مي رسد 
گرچه موضوع گردشگري در زمينه سرمايه گذاري 
در مدت اين چند ماه، بسيار از تهديدهاي اقتصادي 
و بين المللي تاثيرپذيرفته است، اما به لحاظ تئوريك، 
در خصوص حضور گردش��گران خارجي وابستگي 
كمتري را مي توان مطرح كرد. يعني به جز گردشگران 
ديپلماتيك، مي توان با برنامه ريزي از حضور س��اير 
افراد استفاده لازم به عمل آورد. به عبارتي، اگر بتوان 
از اين فرصت به خوبي بهره برداري و برنامه ريزي كرد، 
به عنوان يك فرصت براي جذب بيشتر گردشگران 
مي توان آن را قلمداد كرد. تعداد گردشگران ورودي 
به ايران، به دليل ارزان تر ش��دن سفر و امكان خريد 
خصوصاً در موضوع صنايع دستي، در شش ماهه ابتداي 
سال، بيانگر اهميت و ضرورت ديپلماسي و برنامه ريزي 
در اين خصوص اس��ت. اولويت كشورهاي همسايه 
و تدوين برنامه، جذب گردش��گران اروپايي از طريق 
تبليغات شبكه اي و تدوين پكيج هاي مشخص سفر 
در همكاري دولت با بخش خصوصي در اين خصوص 
بسيار راهگشا است. در واقع سياست جديدي در نظام 
گردشگري بايد تدوين شود كه كاملًا متكي بر خلاقيت 
و عملكرد بخش خصوصي و همكاري گسترده انواع 
امكانات دولتي براي تبليغات و ارايه انواع فرصت هاي 
س��فر در ايران را بيان كند. دولت در دوره جديد بايد 
آزادي عمل بخش خصوصي در تعريف انواع پكيج هاي 
سفر و جشنواره هاي صنايع دستي همچنين بازديد از 

سايت هاي ثبت جهاني را فراهم كند.

بررسي موانع بانكي در نشست كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق بازرگاني تهران

تلاش براي يافتن راهكارهاي غيربانكي در انتقال پول

دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق ترسيم كرد

نايب رييس اتاق بازرگاني اصفهان مطرح كرد

چشم انداز صادرات ۲۰ ميليارد دلاري با ايجاد بورس كالا در عراق

فرصت هاي نهفته تحريم   براي اقتصاد ايران

تحريم ها صرفا موضوع بخش پولي نيست ولي 
موتور محركه اي�ن بخش موضوع جلوگيري از 
نقل و انتقال بخش پولي است. در همين رابطه 
نماين�دگان بانك هاي دولت�ي و خصوصي در 
نشس�تي با حضور نمايندگان بخش خصوصي 
در كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق تهران، از 
سختي هاي ايجاد شده به خاطر تحريم گفتند و 
اعلام كردند منتظر سياست گذاري هاي بانك 
مركزي براي گذار از دوره تحريم هستند. به نظر 
مي رس�د بانك مركزي بيشترين توجه را روي 
مس�اله تأمين ارز گذاشته است و هنوز راهكار 
مشخصي براي مقابله با تحريم ها در نظر گرفته 

نشده است. 
در همين رابطه مديران چندين بانك خصوصي 
و دولت�ي ب�ا حض�ور در هفدهمين نشس�ت 
كميسيون بازار پول و س�رمايه اتاق تهران، به 
بررسي تحريم هاي اخير دولت ايالات متحده 
امريكا و آينده فعاليت هاي پولي و بانكي ايران 

با دنيا پرداختند.

    دستورالعمل بانك مركزي
براي مقابله با تحريم

در اين نشست معاونان امور بين الملل بانك هاي دولتي 
و خصوصي حضور داشتند و آخرين وضعيت فعاليت 
بانك هاي متبوع خود را همزمان با ش��روع دور تازه 

تحريم ها تشريح كردند. 
به گفته آنان، در دور تازه تحريم ها، فشارهاي ايالات 
متحده امريكا بر نظام بانكي و مالي ايران تشديد شده 
و ب��ا توجه به اعمال محدوديت ه��ا براي فروش نفت 
ايران و كاهش منابع پولي در برخي بانك هاي منتخب 
اروپا، چين، كره جنوبي و س��اير كش��ورهاي خريدار 
نفت ايران، نقل و انتقال پول با استفاده از منابع ارزي 
نفت در خارج از كش��ور س��خت و دچار محدوديت و 

پيچيدگي مي شود.
محمدرضا جمش��يدي، دبيركل كان��ون بانك هاي 
خصوصي و موسس��ه هاي اعتباري در اين نشس��ت، 
از برگ��زاري چندي��ن جلس��ه ميان مدي��ران عامل 
بانك ه��ا خب��ر داد و به گفت��ه وي، بانك ه��ا منتظر 
دستورالعمل هاي جديد بانك مركزي براي مواجهه 

با تحريم ها هستند.
سرپرس��ت ش��عب ايران بانك تجاري اي��ران و اروپا 
نيز جدي ترين مش��كل فعلي بانك هاي كشور پس 

از اج��راي دوره دوم تحريم ها را مناب��ع ورودي پول 
از خارج از كش��ور عنوان كرد. به گفته علي مهرپور، 
با وج��ود معافيت چن��د بانك ايراني در اس��تفاده از 
سوييفت، جابه جايي ارز حاصل از فروش نفت توسط 
بانك مركزي دچار مشكلاتي است و بانك هاي طرف 
همكاري با ايران در حال حاضر استفاده از اين منابع 

را تعليق يا محدود كرده اند.
وي در عين حال خبر داد كه بانك تجاري ايران و اروپا 
طي مذاكراتي با بانك مركزي آلم��ان، به اين توافق 
رسيده است كه بانك مركزي آلمان خدمات كلرينگ 
را كه تا پيش از اي��ن بانك EIH آلمان انجام مي داده 

است را برعهده گيرد.
به گفته مهرپور، منابع ارزي ايران در بانك EIH آلمان 
به بانك ديگري انتقال يافته است اما همچنان تعهدات 
 EIH پولي متعددي ميان بنگاه ه��اي ايراني و بانك
وجود دارد كه با خروج منابع ارزي از اين بانك آلماني، 
بيم آن مي رود كه اين تعهدات به س��رانجام نرسد و 

مشكلاتي را براي بنگاه ها ايجاد كند.

    بانك هاي ايراني زمين گير مي شوند
عباس دانش��ور معاون امور بين الملل بانك صنعت و 
معدن نيز معتقد است كه بانك هاي ايراني ديگر قادر 
نيس��تند به مانند گذش��ته، امور خود را با بانك هاي 
خارجي پيش ببرند و منتظر هس��تند تا سياس��يون 
و دولت براي حل مش��كلات ايجاد شده، اقدام فوري 
كنند. محسن ابوالحسني از بانك توسعه صادرات نيز 
با بيان اينكه ش��اخ و برگ هاي مالي كه در سال هاي 
اخير ب��راي عبور از تحريم هاي پول��ي و بانكي وجود 
داش��ت، با دور دوم تحريم ها، چيده شده است گفت: 
ورود منابع به بانك ها محدود ش��ده و در حال حاضر 
مكانيزم مشخصي براي نقل و انتقال پول نفت فروش 
رفته به كشورهاي خريدار، تعريف و مشخص نشده 
اس��ت. بانك ها نس��بت به ماه هاي آتي چش��م انداز 
روشني ندارند و منتظر هستند تا بانك مركزي در اين 

خصوص اقداماتي انجام دهد.
 مسعود قرائتي معاون امور بين الملل بانك گردشگري 
نيز با بيان اينكه در شرايط كنوني، بانك هاي خارجي 
ادامه همكاري با بانك هاي ايراني را سخت كرده اند، 
گف��ت: نقل و انتقال پول از برخ��ي بانك هاي چين و 
روسيه كه قبلا با بانك هاي ايراني همكاري داشتند، 

متوقف شده است. 
در ش��رايط جديد باي��د راهكارهاي ديگ��ري غير از 

روش هاي مرسوم بين بانكي براي ادامه فعاليت هاي 
مالي با خارج از ايران پيدا كرد.

    ورود مواد اوليه، س�رمايه گذاري خارجي 
شناخته شود

ناصر مهين جعفرآبادي مع��اون امور بين الملل بانك 
آينده نيز گفت: امريكايي ها در طول دوره قبل فشارهاي 
تحريم، به خوبي به روش هاي دور زدن تحريم ها آگاه 
شده اند. بانك آينده كه مجوز فعاليت هاي ارزي از بانك 

مركزي ايران نداشت و در حال دريافت اين مجوز بود، در 
فهرست جديد تحريم هاي بانكي ايالات متحده امريكا 
قرار گرفته است. عليرضا عدالت معاون امور بين الملل 
بانك خاورميانه نيز ضمن تاييد سخنان ساير همتايان 
خود در بانك هاي ديگر، مبني بر تش��ديد فشارهاي 
تحريم بر بانك ها، گفت: بانك ها ديگر به مانند گذشته 
نمي توانند نقش��ي در نقل و انتقالات پولي با خارج از 
كشور داش��ته باش��ند و براي دوره كنوني، بنگاه هاي 
ايراني و همتايان خارجي آنها بايد روش هاي جديدي 

را براي انج��ام اين كار ميان يكديگ��ر تعريف كرده و 
به كار گيرند. در همين رابطه، سيدحس��ين سليمي 
عضو هي��ات نمايندگان اتاق ته��ران و رييس انجمن 
س��رمايه گذاري خارجي در اتاق ايران، اين پيشنهاد 
را مطرح كرد كه ورود م��واد اوليه واحدهاي صنعتي 
و توليدي به كش��ور به عنوان سرمايه گذاري خارجي 
از سوي دولت و دس��تگاه هاي مربوطه شناخته شود 
تا از اين طري��ق، بنگاه هاي ايراني و خارجي بتوانند به 

همكاري ها ادامه دهند.

دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق با بيان اينكه 
بورس كالا مي تواند يكي از مسيرهاي توسعه تجارت با عراق 
باشد، اظهار داشت: طي هفت ماه گذشته روند صادرات به 
عراق بيش از 30 درصد رشد داشته است كه طي اين مدت 
شش ميليارد دلار كالا به عراق صادر شده است. براين اساس 
با فعال شدن تابلوي بورس كالاي ايران در اين كشور زمينه 
خريد بدون واسطه از توليد كنندگان ايراني فراهم مي شود. 
پيشنهاد مي شود عرضه ها ابتدا با فلزات و در مرحله دوم با 
انواع محصولات پتروشيمي انجام شود. حميد حسيني با 
اشاره به اينكه بورس كالا سه رويكرد اصلي براي حضور در 
بازار عراق دارد، گفت: از سال گذشته بورس كالا گام هايي 
را براي ايجاد يك تابلو در بازار عراق برداشته و با رصد مداوم 
بازار عراق توانسته جذابيت هاي حضور در اين بازار را مورد 
سنجش قرار دهد. زيرا بازارهاي رسمي بورس كالا و انرژي به 
عنوان دو ابزار مهم بازار سرمايه مي توانند با ايجاد بازار جديد 
در عراق به افزايش حجم معاملات در اين كشور كمك كنند.
براين اصل بورس كالا با رويكرد ايجاد بورس كالاي مشترك 
ايران و عراق، حضور ب��ورس كالا در چارچوب نمايندگي 
درعراق و همچنين نصب تابلوي معاملات و اطلاع رساني 
ش��فاف قيمت ها و در نهايت كمك به ايجاد بورس كالاي 

عراق، سياست گذاري خود در اين زمينه را دنبال مي كند.
دبيركل اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و عراق از جلسات 
مش��ترك اتاق بازرگاني ايران و عراق در مورد فعال شدن 
تابلوي بورس كالاي ايران در عراق خب��ر داد و افزود: اتاق 
بازرگاني ايران در اين جلس��ات آمادگي خ��ود براي ارايه 

س��رويس و خدمات به بازار عراق را اع��لام كرده تا با فعال 
شدن تابلوي بورس كالاي ايران در اين كشور، تجار عراقي 
بتوانند بطور مستمردسترس��ي به محصولات با كيفيت 
ايراني را داشته باشند. وي درباره نحوه قيمت گذاري كالاها 
در تابلوي بورسي كه قرار است توسط ايران راه اندازي  شود؛ 
عنوان كرد: باتوجه به قواعد تخصصي بورس كالا بايد بازار 
عراق مورد بررسي قرار گيرد و با در نظر گرفتن شرايط بازار 

قيمت گذاري نهايي انجام شود.
حسيني درادامه از ظرفيت 300 ميليارد دلاري بازسازي 
عراق خبر داد و افزود: كار ديگر بورس كالا درعراق شناسايي 
فرصت ها براي حضور شركت هاي بزرگ ايراني در اين بازار 
است كه در ادامه با اطلاع رساني از وضعيت و نياز اين بازار 
در بخش هاي فلزات، معدن، كشاورزي، فرآورده هاي نفتي 
و ديگر موارد فرصت هاي حضور شركت هاي بزرگ ايراني 
را فراهم مي كند. بنابراين چنانچ��ه مجموعه بورس كالا 
و بازار س��رمايه در بازار عراق حضور داشته باشد، مي تواند 
تضمين هايي را براي سرمايه گذاران ايراني بگيرند و بستر 
لازم را براي حضور شركت هاي خدمات فني و مهندسي 

ايران در اين بازار ايجاد كنند.
دبيركل اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و عراق شرايط بازار 
عراق را در بدترين شرايط دو ميليارد دلار و در شرايط عادي 
پنج ميليارد دلار اعلام كرد و ابرازداشت: بايد بتوانيم با ايجاد 
سازوكارهاي لازم سهم خود را از اين بازار گسترده حفظ و 
گسترش دهيم. اين كشور به 10 ميليون تن آهن آلات نياز 
دارد و اين در حالي است كه چند واحد معمولي غيراستاندارد 

با ظرفيت هزار ت��ا 1۸00 تن توليد ميلگرد را برعهده دارد 
كه اگر بورس كالا با عرضه اين اقلام كار خود را شروع كند 
مي تواند س��هم قابل قبولي از اين بازار را به دليل كوتاهي 
مسير حمل و نقل و ارزان تمام شدن قيمت نهايي محصول 
به دست آورد. وي با اشاره به اينكه در حال حاضر بيش از 50 
درصد بازار عراق در حوزه صدور مصالح ساختماني در دست 
ايران است، خاطرنشان ساخت: از مجموع بازار دو ميليارد 
دلاري مصالح ساختماني كه در سال هاي ۲01۶ و ۲01۷ 
ايران توانسته است يك ميليارد و ۲00 ميليون تومان آن را 
در اقلامي مانند كاشي، سراميك، شيشه، سفال، گچ، آهك 
و سيمان به دست آورد. در ۶ ماهه اول امسال بيش از ۴50 
ميليون دلار آه��ن آلات به عراق صادر كرده ايم كه حضور 
بورس كالاي مشترك مي تواند سهم بيشتري از اين بازار را 
نصيب شركت هاي ايراني كند. به گفته حسيني بيش از ۹0 
درصد كالاهاي مورد نياز عراق، وارد مي شود زيرا اين كشور 
در۴0 سال گذشته درگير جنگ، ناامني و بي ثباتي بوده و 
تمام زيرساخت هاي آن از بين رفته است. اما اكنون حجم 
مناسبات اقتصادي ايران و عراق رقمي نزديك به 1۲ميليارد 
دلار در سال است ولي چشم انداز روابط از تقويت اين نرخ 
به بيش از ۲0 ميليارد دلار در سال حكايت دارد. برهمين 
اساس عراق يكي از بزرگ ترين بازارهاي صادراتي ايران به 
شمار مي رود كه روابط تجاري با آن از ابتداي سال جاري، 
روزانه ۲0 ميليون دلار كالاي صادراتي از ايران است كه بر 
اساس آمار گمرك ايران، به لحاظ وزني 1۴.01 درصد و به 

لحاظ ارزش ۲3.1۹ درصد رشد داشته است.

مصطفي روناس��ي در گفت وگو با خبرنگار اگزيم نيوز به 
بررسي شرايط پيش روي كشور پرداخت و  از فرصت هايي 
ياد كرد كه تحريم ها با وجود موانع و دشواري هاي خاص 
خود براي كش��ور فراهم مي كنن��د؛ وي كاهش واردات 
كالا، افزاي��ش قيم��ت كالاي وارداتي، توجه بيش��تر به 
صناي��ع داخلي به علت دسترس��ي كمتر ب��ه بازارهاي 
جهاني، كاهش قاچاق به علت افزايش ارزهاي خارجي، 
افزايش روحي��ه ملي گرايي و توجه ب��ه توانمندي هاي 
داخلي را از فرصت هاي نهفته تحريم خواند و گفت: نظام 
جمهوري اس��لامي ايران مي تواند با اتخاذ سياست هاي 
مدبرانه، حماي��ت از توليدكنن��دگان داخلي و حمايت 
از توليدكنندگان داخلي و حماي��ت از توليد ايراني، در 
مقابل كالاي وارداتي و هدايت سرمايه ها به سمت تقويت 
زيرساخت هاي اقتصادي، اين تهديدها به فرصت تبديل 
نمايد. رناسي در ادامه پيش��نهاد خود را به عنوان فعال 
اقتصادي براي عبور سلامت از شرايط تحريم عنوان كرد 
و گفت: ايجاد ش��فافيت در اداره كشور با حذف رانت ها و 
يارانه ها و مبارزه با فساد از طريق ايجاد شرايط مساعد براي 
مطبوعات و رسانه هاي ملي به عنوان چشم و گوش دولت 
در اين راه، تك نرخي نمودن ارز به منظور استفاده بهينه از 

سرمايه هاي ملي، تسهيل صادرات، كاهش رانت هاي ارزي 
و حمايت از دهك هاي آسيب پذير صرفا با بن كالاهاي 
ضروري از جمله راهكارهايي اس��ت كه مي تواند كمك 

بسياري به اداره امور متناسب با شرايط را ممكن سازد
وي آزادسازي هرچه بيشتر اقتصاد و كاهش نقش دولت 
در اقتصاد را به منظور كاهش بروكراسي اداري، مشاركت 
با بخش خصوص��ي در چارچ��وب قراردادهاي BOTو 
EPCF و امتيازاتي نظير اس��تفاده از زيربناهاي حمل و 
نقل ريلي و امكان حق دسترسي به آن تا زمان استهلاك 
كامل س��رمايه با س��ود مورد توافق را از ديگر رويه هاي 
مناسب براي مديريت كشور معرفي كرد و بيان داشت: 
شبكه س��ازي واحدهاي كوچك با ش��ركت هاي بزرگ 
پيمانكاري براي افزايش بازده��ي پيمانكاران ضروري 
است و بايد با افزايش خوشه هاي توليدي و صادراتي و نيز 
برنامه ريزي براي ايجاد پيوند با زنجيره هاي ارزش جهاني، 
انعقاد موافقت نامه هاي دوجانبه سرمايه گذاري و حذف 
ماليات مضاعف با كشورهاي مبدا سرمايه گذاري به ويژه 
همسايگان با هدف تسهيل ورود سرمايه خارجي و و ارايه 
ضمانتنامه هاي كافي مرتبط را در دستور كار قرار بگيرد. 
عضو مجمع تشكل هاي اقتصادي اصفهان در فعاليت هاي 

بازرگاني در ادامه فريز كردن بدهي هاي بنگاه هاي توليدي 
كوچك و متوسط به بانك ها و پرداخت بهره دوران تحريم 
از محل سهم صنعت از هدفمندي يارانه ها و نيز بخشش 
جرايم و تقس��يط بدهي بنگاه هاي تولي��دي كوچك و 
متوسط به سازمان هاي مالياتي، امين اجتماعي و گمرك 
ضروري خواند و آن را فرصت تنفسي حياتي براي صنعت 
دانست و افزود: پيشنهاد بخش خصوصي اين است كه به 
منظور رسيدگي به شكايات ارباب رجوع و بررسي عملكرد 
كاركنان دولت در رابطه با س��خت گيري هاي بي مورد و 
دامن زدن به بروكراسي، يك نفر از سازمان هاي نظارتي 
در سازمان هاي دولتي مستقر شود.  وي با مثبت خواندن 
نتيجه مشاركت با بخش خصوصي يا شركت هاي خارجي 
در توسعه زنجيره ارزش پايين دستي صنايع واسطه اي 
همچون صنايع پتروشيمي، فلزات اساسي و محصولات 
معدن��ي غيرفلزي، گف��ت: حركت به س��مت توافقات 
ترجيحي و عضويت در سازمان هاي اقتصادي و تسهيل 
در اصلاح قانون جذب سرمايه گذاري و آيين نامه اجرايي 
آن با هدف توس��عه مشوق هاي جذب س��رمايه گذاري 
خارجي و برقراري تعاملات مشترك بين المللي نبايد از 

نظر دور بماند.

    بانك ها ديگر به مانند گذشته نمي توانند نقشي در نقل و انتقالات پولي با خارج از كشور داشته باشند و براي دوره كنوني، بنگاه هاي ايراني و همتايان 
خارجي آنها بايد روش هاي جديدي را براي انجام اين كار ميان يكديگر تعريف كرده و به كار گيرند 

    بانك تجاري ايران و اروپا طي مذاكراتي با بانك مركزي آلمان، به اين توافق رسيده است كه بانك مركزي آلمان خدمات كلرينگ را كه تا پيش از 
اين بانك EIH آلمان انجام مي داده است را برعهده گيرد

برش



7 جهان

در پي دستگيري غول صنعت خودروسازي جهان روي داد

بانك مركزي بريتانيا درباره جدايي بدون توافق هشدار داد

سقوط سهام خودروساز هاي بزرگ 

كابوس بازگشت به بحران دهه 1970 

گروه جهان| 
ارزش سهام شركت هاي بزرگ خودروسازي با بازداشت 
كارلوس گون رييس ش��ركت الاين��س كه غول هاي 
خودروسازي چون نيسان، ميتسوبيش��ي و رنو را در 
برمي گيرد، حدود چهار تا 14درصد در بازارهاي آسيا و 

اروپا سقوط كرده است. 
كارلوس گون چهره سرشناس در صنعت خودروسازي 
جهان متهم به تخلفات سنگين مالي از جمله گزارش 
غلط ميزان درآمد و استفاده ش��خصي از دارايي هاي 
شركت ش��ده  اس��ت. حقوق و مزاياي كارلوس گون 
در ژاپن كه معمولا حقوق مديران ارش��د چندان بالا 
نيست در سال هاي اخير همواره بحث انگيز بوده است. 
رسانه هاي ژاپني نوشته اند، او در پنج سال اخير حدود 
۸۹ ميليون دلار از شركت نيسان دريافت كرده است 
ولي فقط نيمي از درآمد خود يعني 44 ميليون دلار را 
گزارش داده بود. از س��ال ۲۰1۰ ميلادي شركت هاي 
ژاپني موظف ش��ده اند حقوق مديران��ي را كه بيش از 

1۰۰ميليون ين در سال درآمد دارند گزارش دهند.
به گزارش سي ان ان، كارلوس گون كه در توكيو پايتخت 
ژاپن، دستگير ش��ده، بيش از ۲۰ سال است كه غول 
صنعت خودروسازي جهان محس��وب مي شود. او در 
دهه اول قرن بيست ويكم توانست شركت نيسان را از 
آستانه ورشكستگي نجات دهد. حال شركت نيسان با 
ابراز تاسف عميق از تخلف مالي گون اعلام كرده همه 
شواهد را در اختيار دادستاني قرار داده و با اين تحقيقات 
همكاري كامل خواهد كرد. گفته شده، در اين پرونده 
يك مدير ديگر شركت به نام گرگ كلي نيز بازداشت 
شده است.  هيروتو سايكاوا رييس شركت نيسان، پس 
از انتشار خبر بازداشت گون در كنفرانس خبري خود 
اعلام كرده كارلوس گون و گرگ كلي مغز متفكر اين 
سوءاستفاده مالي بوده و جلسه هيات مديره نيسان در 
پنجشنبه )فردا( به اخراج آنها راي خواهد داد. او گفته 
است: »اين يك خلاف بسيار جدي است و شركت ما 

چنين رفتاري را تحمل نخواهد كرد.«

رييس ش��ركت نيس��ان همچنين گفته است يكي از 
دلايل اصلي ب��روز اين وضعيت، ضعف ش��فافيت در 
بخشي از شيوه مديريت و دادن اختيارات بيش از حد 
به يك فرد بوده و براي شناخت دقيق و رفع اين نواقص 
بايد بررسي هاي بيش��تري انجام داد. او گفته: »يكي 
از اقداماتي كه بلافاصله انجام مي دهيم تقويت نقش 

هيات مديره در اداره امور شركت خواهد بود.«
ائتلاف سه خودروساز بزرگ دنيا به رهبري و مديريت 
كارلوس گون يك��ي از افس��انه اي ترين و موفق ترين 

چهره هاي صنعت خودروس��ازي ب��ه چنان درجه اي 
از اعتبار و موفقيت رس��يد كه سال گذش��ته از هر ۹ 
خودروي فروخته شده در چهار گوشه دنيا يكي مربوط 
به اين ائتلاف بود. 1۵ درصد از سهام خودروسازي رنو 
متعلق به دولت فرانسه اس��ت. رنو به نوبه خود 4۳.4 

درصد از سهام نيسان را در كنترل دارد. 
كارلوس گون كه در برزيل به دنيا آمده و فرانس��وي-

لبناني اس��ت، از س��وي پليس توكيو مته��م به دادن 
گزارش نادرست از ميزان درآمدهاي خود در پنج سال 

اخير است. پليس ژاپن اعلام كرده در پي دريافت چند 
گزارش افشاگرانه، از چند ماه پيش حساب ها و رفتار 
گون را زيرنظر داشته است. ديگر اتهام اين مدير برجسته 
جهاني سوءاس��تفاده ش��خصي از اموال و دارايي هاي 
ش��ركت هاي تحت مديريت به ويژه نيس��ان است. به 
اعتق��اد ناظران، بازداش��ت گون به اتهام فس��اد مالي 
مي تواند آينده اين ائتلاف و بازار نيسان، ميتسوبيشي 
و رنو را با چالشي جدي مواجه كند. واكنش هاي اوليه 
به خبر بازداشت گون نيز بسيار چشمگير بوده است. 

رويترز نوش��ته، ارزش سهام نيسان و ميتسوبيشي دو 
خودروس��از ژاپني به ترتيب چهار و هفت درصد افت 
كرده اس��ت. ارزش سهام ش��ركت خودروسازي رنو 
هم در فرانس��ه حدود 14 درصد كاهش يافته اس��ت. 
امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانسه، گفته دولتش 
هوش��يارانه در جهت باثبات نگه داشتن شركت رنو و 

شراكتش با نيسان فعاليت خواهد كرد.
شركت هاي نيس��ان، ميتسوبيشي و رنو سال ۲۰1۷ 
ميلادي در مجموع 1۰.۶1ميليون دس��تگاه خودرو 
در دنيا فروختند. گروه خودروس��ازي فولكس واگن 
با 1۰ميلي��ون و ۷4۹هزار خ��ودرو پرفروش ترين و 
موفق ترين ش��ركت دنيا در صنعت خودرو در س��ال 
گذشته بود و ائتلاف نيسان، ميتسوبيشي و رنو پس 
از آن ق��رار داش��ت. تويوتا با فروخت��ن 1۰ميليون و 
۳۹۰ هزار دستگاه س��وم شد و جنرال موتورز امريكا 
۹ ميليون و ۶۰۰ هزار دستگاه در رده چهارم ايستاد. 
آسوشيتدپرس نوشته، كارلوس گون كه در مقطعي 
نامش به عنوان نامزد بالقوه رياست جمهوري لبنان 
هم مطرح ش��ده بود چون در ژاپن بازداشت شده به 
احتمال فراوان به 1۰س��ال حبس يا 1۰ميليون ين 
)۸۹ هزار دلار( يا هر دو محكوم مي شود. اين بالاترين 
حكم براي متهمان ارايه گزارش هاي مالي نادرست 

در ژاپن است. 
نشريه فوربس در گزارشي با تكان دهنده خواندن خبر 
دستگيري گون نوشته كه اين رويداد پايان يك دوره 
در صنعت خودرو سازي را رقم زده است. در اين مطلب 
آمده اس��ت: »مطمئن باشيد كه فصل پاياني داستان 
كارلوس گون هنوز نوش��ته نشده است. او اين هفته از 
تمامي مناصب خود در نيس��ان و ميتسوبيشي كنار 
گذاشته خواهد شد و از شركت رنو هم با وجود ارتباط 
نزديكش با امائول ماكرون رييس جمهوري فرانسه، كنار 
خواهد رفت. رفتار متكبرانه گون در نهايت باعث سقوط 
او شد، رفتاري كه متعلق به نسلي از چهره هاي شاخص 

دهه 1۹۹۰ بود.«

گروه جهان| طلا تسليمي|
 شركت هاي بريتانيايي راه اندازي برنامه هاي پيشگيرانه 
ب��راي ادامه تجارت  خود در ص��ورت جدايي بدون توافق 
لندن از بروكس��ل را آغاز كرده اند كه اين مساله از نگراني 
فزاينده درباره مجادلات سياسي در بريتانيا و تاثيرگذاري 
آن ب��ر توافق با اتحاديه اروپا حكاي��ت دارد. مارك كارني 
رييس بانك مركزي بريتانيا حمايت خود را از پيش نويس 
توافق برگزيت پيشنهاد شده از سوي ترزا مي نخست وزير 
بريتانيا اعلام كرده و گفته گزينه ديگر خروج از اتحاديه 
اروپا يعني خروج بدون توافق، مي تواند به اتفاقي مشابه 
شوك نفتي دهه 1۹۷۰ منجر شود. ترزا مي روز چهارشنبه 
براي ديدار با ژان كلود يونكر رييس كميسيون اروپايي در 
آستانه نشست هفته آينده برگزيت، راهي بروكسل شده 
است. دفتر نخست وزيري بريتانيا هدف ترزا مي از اين سفر 
را تلاش براي تعيين ش��رايط روابط آتي پس از برگزيت 
اعلام كرده اس��ت. در همين حال، مخالفان اتحاديه اروپا 
در حزب محافظه كار سعي دارند با جمع امضاهاي مورد 
نياز جلسه راي اعتماد به ترزا مي برگزار كنند؛ اما نگراني 
از راي نياوردن گزينه بعدي حزب براي نخست وزيري در 
پارلمان و احتمال برگزاري انتخابات سراسري زودهنگام، 

بر تلاش هاي آنها سايه انداخته است.
به نوشته اينديپندنت، حزب اتحاديه دموكراتيك ايرلند 
شمالي كه متحد حزب محافظه كار در دولت ائتلافي به 
شمار مي رود، با نقض يكي از بندهاي كليدي توافقنامه 

دولت ائتلافي س��وال هايي را درباره تواناي��ي ترزا مي در 
محافظت از دولت اكثريت پيش آورده است. همين مساله 
سبب ش��ده هم حزبي هاي ترزا مي كه به دنبال راي عدم 
اعتماد ب��ه او بودند، در تصميم خود دچار ش��ك و ترديد 
شوند. در صورت بركناري ترزا مي از رياست حزب، رهبر 
بعدي بايد راي اعتماد قانون گذاران مجلس عوام را براي 
نخست وزيري به دست آورد كه اين مساله با خيانت حزب 
اتحاديه دموكراتيك چندان محتمل به نظر نمي رسد. با 
اين حال، جيكوب ريس مورگان كه از حاميان سرسخت 
خروج از اتحاديه اروپا در حزب محافظه كار به شمار مي رود، 
معتقد اس��ت اگر هم حزبي هايش از فرصت موجود براي 
بركناري ترزا مي استفاده نكنند، او تا انتخابات سراسري 
بعدي در سال ۲۰۲۲ نخست وزير خواهد ماند. اما دستيابي 
محافظه كاران شورشي به اهدافشان چندان ساده به نظر 
نمي رسد؛ آنها براي به دست آوردن 4۸ نامه مورد نياز براي 
به جريان انداختن جلسه راي اعتماد به ترزا مي به مشكل 
برخورده اند و براي بركناري او به راي عدم اعتماد 1۵۸ نفر 

از قانون گذاران نياز خواهند داشت.
بركناري ترزا مي از نخست وزيري با افزايش نگراني ها درباره 
عدم دستيابي به توافقي در زمينه برگزيت همراه است و 
همين مساله سبب مي ش��ود كه قانون گذاران با احتياط 
بيشتري در اين زمينه قدم بردارند. به نوشته رويترز، مارك 
كارني رييس بانك مركزي بريتانيا روز سه شنبه خطاب 
به قانون گذاران گفت: »از همان ابتداي امر بر لزوم وجود 

دوره انتقالي بين مناسبات كنوني و مناسبات نهايي تاكيد 
كرديم. از اين رو، از مناسبات انتقالي در توافقنامه خروج 
استقبال مي كنيم و امكان گسترش اين دوره انتقالي را در 

نظر مي گيريم.«
ترزا مي هفته گذشته با بروكسل بر سر پيش نويس توافق 
خ��روج بريتانيا از اتحاديه اروپا به توافق رس��يد، اما اين 
توافق با مقاومت شديد حزب محافظه كار مواجه شد كه 
به معناي احتمال شكس��ت آن در پارلمان است. انتظار 
مي رود حمايت كارني از اين توافقنامه و هش��دارهاي او 
درباره آسيب ها به رشد اقتصادي در صورت جدايي لندن 
از بروكسل بدون توافق، خشم قانون گذاران مخالف اروپا 
را برانگيزد. او در اظهارات روز سه شنبه خود تاكيد كرد 
نبود يك دوره انتقالي مي تواند يك شوك بزرگ به اقتصاد 
بريتاني��ا وارد آورد و به بروز بحراني مش��ابه دهه 1۹۷۰ 
بينجامد. در سال 1۹۷۳ صادركنندگان نفتي اوپك در 
پي جنگ اعراب و اسراييل يك تحريم نفتي اعمال كرده 
بودند كه به افزايش قيمت نفت خام منجر شد و بسياري 
از اقتصادهاي غربي را به ركود ش��ديد كش��اند. كارني 
همچنين هش��دار داد كه عدم توافق به معناي از دست 
رفتن فرصت هاي شغلي، كاهش دستمزدها و افزايش 
ش��ديد نرخ تورم خواهد بود. او همچنين تاكيد كرد در 
صورت بروز شوك اقتصادي، بانك مركزي بريتانيا نه در 
زمينه مقابله با كاهش تقاضا و نه در كس��ب اطمينان از 
ادامه وام دهي در صنعت بانكداري كار زيادي نمي تواند 

انجام دهد. او و ديگر مقام��ات بانك مركزي بار ديگر به 
سرمايه گذاران هشدار دادند كه منتظر نباشند كه اين 
بانك به عدم توافق هم مشابه دوران پس از همه پرسي 

۲۰1۶ با كاهش نرخ بهره واكنش نشان دهد. 
تا زمان خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا كمتر از ۵ ماه زمان 
باقي اس��ت و به نظر مي رس��د ترزا مي توانسته علاوه بر 
بانك مركزي بريتانيا، حمايت ش��ماري از ش��ركت ها از 
پيش نويس توافق برگزيت را به دس��ت آورد. ترزا مي به 
قانون گذاران هشدار داده كه تنها دو گزينه پيش رو دارند: 
اينكه از پيش نويس توافق او حمايت كنند يا براي خروج 
بدون توافق آماده ش��وند. اما به نظر نمي رسد اين هشدار 
تاثير چنداني بر منتقدان او گذاشته باشد. شك و ترديدها 
درباره راي پارلمان به پيش نويس توافق، شركت ها را به 
آغاز برنامه ريزي براي سناريوي برگزيت »بدون توافق« وا 

داشته است كه از نظر بسياري، بدترين سناريوي موجود 
به ش��مار مي آيد چراكه هيچ تضميني براي اطمينان از 

خطوط تامين و شرايط تجاري وجود نخواهد داشت.
در همين حال كه به نظر مي رس��د توافق برگزيتي ترزا 
مي محكوم به شكس��ت در مجلس عوام اس��ت، ديوان 
دادگس��تري اروپايي قصد دارد امكان عقب نش��يني از 
اجراي ماده ۵۰ قانون ليس��بون را بررسي كند. جلسه 
استماع ديوان اروپايي درباره امكان متوقف كردن روند 
برگزيت هفته آينده )۲۷ نوامبر( و در پي درخواست يك 
دادگاه اسكاتلندي در ماه سپتامبر، برگزار مي شود. لرد 
كِر ديپلمات پيشين مسوول تدوين درخواست بررسي 
امكان بازگشت از ماده ۵۰، اين مساله را مطرح كرده كه 
بريتانيا بايس��تي بتواند در صورت صرف نظر از خروج از 

اتحاديه اروپا اين روند را متوقف كند. 

دريچه

جريمه ميلياردي امريكا عليه 
بانك سوسيته ژنرال

گروه جه�ان| پس از آنكه بانك فرانسوي »سوسيته 
ژنرال« دو ماه پيش از جريمه شدن خود توسط امريكا 
خبر داد، مقام هاي امريكايي تأييد كردند كه اين بانك 
را ب��ه اتهام نقض تحريم هاي امريكا عليه كوبا و س��اير 
كشورها مبلغ 1/۳ ميليارد دلار جريمه كرده اند. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، وزارت دادگستري امريكا اعلام كرده 
اين دومين جريمه مالي بزرگ براي يك موسسه مالي به 
علت نقض تحريم هاي ايالات متحده است. جفري برمن، 
وكيل دعاوي جنوب نيويورك گفت: »سوسيته ژنرال 
به نقض عمدي قوانين تحريمي ايالات متحده و پنهان 
كردن طولاني مدت اين تخلفات اعتراف كرد، تخلفاتي 
كه منجر به نقل و انتقال ميلياردها دلار بطور غيرقانوني از 
طريق سيستم مالي ايالات متحده شده  است.« او با اشاره 
به اولويت هاي وزارت دادگستري امريكا اين هشدار را نيز 
داد كه بانك هاي ديگر بايد توجه داشته باشند: اجراي 
قوانين تحريمي ايالات متحده، اولويت اصلي اين نهاد 
و نهادهاي همكار ما است. به گفته وزارت دادگستري 
امريكا، بانك سوسيته ژنرال از ۲۰۰4 تا ۲۰1۰ از طريق 
موسسات مالي ايالات متحده بيش از ۲۵۰۰ تراكنش 
مربوط به كوبا انجام داده  است. بنا بر اين گزارش، اين امر 
باعث شده نزديك به 1۳ ميليارد دلار كه بايد به خاطر 
تحريم هاي امريكا مسدود مي ش��د يا براي بازرسي در 
حساب ها متوقف مي ماند پرداخت شده  است. سوسيته 
ژنرال كه دومين موسسه بانكي بزرگ فرانسه است در 
ماه هاي اخير در چندين پرونده تحقيقات و ش��كايت 
درگير بوده اس��ت. اين بانك به خاطر اتهامات مربوط 
به ليب��ي در ۲۰1۷ نيز حدود يك ميليارد يورو جريمه 

پرداخت كرده است.

ونزوئلا در فهرست كشورهاي 
حامي تروريسم امريكا

گروه جهان|  برخي منابع دولتي امريكا مي گويند 
دولت دونالد ترامپ در نظر دارد تا ونزوئلا را در فهرست 
كش��ورهاي حامي تروريس��م قرار ده��د. به گزارش 
واشنگتن پست به نقل از يك منبع آگاه، افزودن ونزوئلا 
به اين فهرس��ت مي تواند موجب اعمال تحريم هاي 
اقتصادي جديد و كاهش كمك هاي بشردوس��تانه 
امريكا به اين كشور ش��ود. ونزوئلا در سال هاي اخير 
با مشكلات شديد اقتصادي، تورم بالا و كمبود موارد 
غذايي و دارو روبرو بوده است؛ به نحوي كه مردم اين 
كش��ور براي تهيه مواد غذايي خود به كشور همسايه 
خود يعني كلمبيا مي روند. ب��ه گفته اين منبع آگاه، 
ماركو روبيو، سناتور جمهوري خواه امريكايي-كوبايي 
از ايالت فلوري��دا، مذاكرات پيش  بردن اين موضوع را 
بر عهده دارد. وي مدت هاس��ت كه خواستار موضعي 
سخت گيرانه تراز طرف كاخ سفيد عليه دولت نيكولاس 
مادورو ش��ده اس��ت. يكي از مقامات امريكايي گفته 
چالش اصلي كاخ س��فيد براي ق��رار دادن ونزوئلا در 
اين فهرس��ت، اثبات و ارايه مداركي محكم براي ربط 
دادن دول��ت مادورو به تروريس��م خواهد بود. مارك 
روبيو و دو سناتور جمهوري خواه ديگر سپتامبر سال 
جاري در نامه اي به مايك پومپئو وزير خارجه امريكا، 
خواستار قرار دادن ونزوئلا در فهرست كشورهاي حامي 
تروريسم ش��دند و ادعا كردند كه دولت اين كشور با 
گروه هاي شبه نظامي مانند نيروهاي مسلح انقلابي 
كلمبيا )فارك( در ارتباط اس��ت. ني��كلاس مادورو 
محدود كردن آزادي سياسي در ونزوئلا را انكار مي كند 
و مي گويد كشورش قرباني جنگي اقتصادي شده كه 

توسط امريكا رهبري مي شود. 

 شعله ور شدن دوباره
 آتش جنگ در يمن 

گروه جهان|  همزمان با از سرگيري نبرد در بندر 
اس��تراتژيك حديده، س��خنگوي ائتلاف عربي به 
رهبري سعودي پذيرش آتش بس را رد كرده است. 
به گزارش رويترز، بندر استراتژيك حديده در غرب 
يمن پس از چهار روز آرامش نسبي، شامگاه دوشنبه 
بار ديگر صحنه نبرد س��نگين مي��ان انقلابيون و 
نيروهاي تحت حمايت ائتلاف سعودي بود. ساكنان 
محلي گفته اند كه در آخرين ساعات دوشنبه شب 
هواپيماهاي ائتلاف دست كم 1۰ موضع انقلابيون 
و نيروهاي ارتشي متحد آنها را در حديده بمباران 
كردند. از س��وي ديگر انقلابيون هم با موشك هاي 
برد كوتاه قرارگاه هاي نظاميان و شبه نظاميان وفادار 

به دولت عبد ربه منصور هادي را هدف قرار دادند.
رس��انه هاي عرب زبان نزديك به انقلابيون يمني 
صبح سه شنبه از حمله گسترده به مواضع نيروهاي 
دولتي در 1۶ كيلومتري حديده خب��ر داده اند. در 
حالي كه تلاش هاي جامع��ه جهاني براي برقراري 
آتش ب��س در يمن ب��ا محوريت س��ازمان ملل در 
هفته هاي اخير دوچندان شده بروز دور تازه نبردها 
در حديده و موضع گي��ري فرماندهي ائتلاف در رد 
آتش بس، اميد به پايان فوري جنگ يمن را كمرنگ 
كرده اس��ت. به ويژه اينكه ملك س��لمان پادش��اه 
عربستان س��عودي، بر تعهد اين كشور در مقابله با 
كودتاگ��ران و بازگرداندن عبد ربه منصور هادي به 
قدرت در يمن تاكيد كرد. عربستان سعودي، امارات 
و متحدان آنها از مارس سال ۲۰1۵ وارد ميدان جنگ 
داخلي يمن شدند؛ جنگي تاكنون بيش از 1۰ هزار 

قرباني و ميليون ها آواره بر جاي گذاشته است.

روسيه به خروج امريكا از 
پيمان موشكي پاسخ مي دهد

گروه جهان|  رييس جمهوري روس��يه در جلسه 
صنايع دفاعي اين كش��ور گفت كه در صورت خروج 
واشنگتن از پيمان منع موشك هاي هسته اي كوتاه و 

ميان برد، مسكو به اين اقدام پاسخ خواهد داد.
به گزارش رويترز، دفتر مطبوعاتي كرملين اعلام كرده 
كه ولاديمير پوتين در جلسه با مسوولان صنايع دفاعي 
روسيه گفته: »پيشنهاد مي كنم در اين جلسه گام هاي 
ما در رابطه با خروج احتمالي ايالات متحده امريكا از 
پيمان منع موشك هاي هسته اي كوتاه و ميان برد را 
مورد بررسي قرار دهيم. ما براي گفت وگو با شركاي 
امريكايي در خصوص اين مساله كليدي آمادگي داريم 
و اميدواريم كه آنها با احساس مسووليت كامل در اين 
مورد رفتار كنند. بدون شك تصميم ايالات متحده 
مبني بر خروج از اين پيمان از سوي روسيه بدون پاسخ 
نخواهد ماند همانطور كه وقتي امريكا بطور يك جانبه 
از قرارداد محدوديت تسليحات پدافند موشكي خارج 
شد، روسيه به آن پاسخ داد.« رييس جمهوري روسيه 
گفت: »روسيه موش��ك مافوق صوت پيشرفت هاي 
س��اخته اس��ت كه از هر مانعي مي تواند عبور كند. 
اميدواريم عقل سليم برتري يابد و در عرصه موشكي 

بتوانيم به توافق برسيم.«
پيمان منع موشك هاي هس��ته اي كوتاه و ميان برد 
۸ ماه دسامبر س��ال 1۹۸۷ بين ميخاييل گورباچف 
آخرين رهبر اتحاد جماهير ش��وروي و رونالد ريگان 
رييس جمهوري وقت امريكا امضا شد. براساس اين 
پيمان، توسعه و كاربرد تمام موشك هاي هسته اي و 
غير هسته اي كوتاه و ميان برد به استثناي موشك هاي 

دريايي ممنوع شد. 

 دو كره پست هاي مرزي
 را منهدم كردند

گروه جهان|  پيونگ يانگ در راس��تاي پيش��برد 
طرح س��ازش بين دو كره و با وج��ود توقف مذاكرات 
خلع سلاح اتمي بين كره شمالي و امريكا، 1۰ پست 
م��رزي را در منطقه غيرنظامي ش��ده مرزي منفجر 
كرد. به گزارش خبرگزاري فرانسه، اين اقدام يكي از 
اقدامات مورد توافق در جريان نشس��ت پيونگ يانگ 
بين »مون جائه اي��ن« رييس جمهوري كره جنوبي و 
كيم جونگ اون رهبر كره ش��مالي در سپتامبر سال 
جاري ميلادي به شمار مي رود. طبق اعلام وزارت دفاع 
كره جنوبي، نيروهاي اين كش��ور بطور كامل بر روند 
انهدام پست هاي مرزي كره شمالي نظارت داشته اند 
و آن را تاييد كرده اند. سئول نيز 1۰ پست مرزي طرف 
خ��ود را با بيل مكانيكي در منطقه غيرنظامي ش��ده 

منهدم كرده است.
كره ش��مالي بيش از كره جنوبي تاسيس��ات پس��ت 
مرزي دارد و به گفته خبرگ��زاري يونهاپ، اين اقدام 
باعث ش��ده تا تنها 1۵۰ پست در منطقه بماند؛ اما در 
سمت كره جنوبي تنها ۵۰ پست وجود دارد. اين اقدام 
كره ش��مالي مرحله جديدي در روند تنش زدايي در 
شبه جزيره كره محسوب مي شود اين در حالي است 
كه مذاكرات مربوط به خلع سلاح هسته اي كره شمالي 
ميان پيونگ يانگ و واش��نگتن متوقف شده است. با 
گذشت زمان، رويكردي كه رييس جمهوري كره جنوبي 
در قبال همسايه شمالي خود در پيش گرفته، با رويكرد 
ايالات متحده فاصله مي گيرد. دولت امريكا خواستار 
خلع س��لاح هسته اي كامل كره ش��مالي پيش از لغو 
تحريم هاي بين المللي است. با اين حال دو كره در حال 

غيرنظامي كردن روستاي مرزي پانمونجوم هستند.
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هشدار رياض درباره متهم كردن  
وليعهد سعودي در قتل خاشقجي 
گروه جهان| عادل الجبير وزير خارجه عربس��تان 
سعودي در مصاحبه با پايگاه اينترنتي روزنامه »الشرق 
الاوسط« چاپ لندن تاكيد كرده رهبري عربستان 
سعودي و وليعهد خط قرمز هستند و رياض به هيچ 
طرفي با هيچ بهان��ه اي اجازه نمي ده��د به رهبري 
سعودي آسيب برساند. وزير خارجه عربستان درباره 
اظه��ارات مقامات تركيه در اش��اره به اهميت انجام 
تحقيق بين المللي درباره مس��اله خاشقجي گفت: 
»بطور كامل با تلاش ها براي بهره برداري سياسي از 
مساله خاشقجي مخالفيم. هر كس خواستار عدالت 
و تحقق عدالت است، هر ادله اي دارد در اختيار نهاد 
قضايي عربستان قرار دهد. اقدامات حقوقي به عمل 
آمده عدالت را محقق و متهمان را بازخواست خواهد 
كرد و راه را به روي تلاش ها براي سياسي كردن اين 
مساله مي بندد. عربستان مساله جمال خاشقجي را 
در چارچوب قانوني قرار داده و هر نوع سياسي كردن 
اين مساله مردود است و كمكي به تقويت روابط بين 
عربستان و تركيه و فعاليت اسلامي مشترك نمي كند.« 
او در اش��اره به اظهارات )مقامات( تركيه كه گفتند 
شخصيت سعودي بلند پايه دستور قتل خاشقجي را 
صادر كرده، افزود: »پيشتر از طرف تركي در بالاترين 
سطوح درباره اين اظهارات پرس و جو كرديم و تاكيد 
كردند مقصود اين اظهارات وليعهد نيست.« الجبير 
همچنين در اش��اره به گزارش هاي درز شده درباره 
اينكه وليعهد سعودي دستور قتل خاشقجي را صادر 
كرده، گفت: »از گزارش هاي رس��انه ها كه به اين امر 
اش��اره دارد مطلع شدم و از صحت خبرهايي كه درز 
كرده است خبر نداريم و ملاحظه كرديم كه اين خبرها 
مبني بر ارزيابي و نه ادله قطعي است. به هر حال ما در 
عربستان مي دانيم چنين ادعاهايي درباره وليعهد هيچ 
پايه و اس��اس درستي ندارد و بطور قطعي آنها را، چه 
خبرهاي فاش شده باشد و خواه هر چيز ديگري، رد 
مي كنيم.« در همين حال، رويترز به نقل از منابعي در 
خاندان سلطنتي عربستان گزارش داده كه شاهزادگان 
سعودي در تكاپو هستند تا شاهزاده احمد بن عبدالعزيز 
را جانشين محمد بن سلمان به عنوان وليعهد كنند. 
سه منبع نزديك به كاخ پادشاهي عربستان گفته اند كه 
در پي آشفتگي داخلي به دليل قتل خاشقجي، برخي 
اعضاي خاندان حاكم در حال مذاكره براي جلوگيري 
از رسيدن بن سلمان به پادشاهي در اين كشور هستند. 

كوتاه از منطقه

پاكستان كاردار امريكا را 
احضار كرد 

پاكستان كاردار امريكا را براي اعتراض به اظهارات 
دونالد ترامپ در انتقاد از نقش پاكستان در مبارزه 
با تروريسم و دستگيري اسامه بن لادن احضار كرد. 
به گزارش رويترز، وزارت خارجه پاكستان گفته، 
وزير خارجه پاول جون��ز، كاردار امريكا را احضار 
كرده تا اعتراض شديد خود را نسبت به ادعاهاي 
غيرمنصفانه و بي اساس��ي كه عليه پاكس��تان 
مطرح شده، ابراز كند. رييس جمهور امريكا گفته 
پاكستان با وجود ميلياردها دلار كمك مالي  كه از 
امريكا دريافت كرده، هيچ كاري براي امريكا انجام 
نمي دهد و مقامات پاكستاني پيش از كشته شدن 

بن لادن از محل اختفاي او آگاه بوده اند. 

 آغاز پروازهاي داخلي
 به ولايات غور، باميان و بدخشان 
شركت هواپيمايي كام اير تنها شركت خصوصي 
فعال در عرصه پروازهاي داخلي افغانستان اعلام 
ك��رده پروازهاي داخلي خود را ب��ه ولايات غور، 
باميان و بدخشان از س��ر مي گيرد. اين شركت 
پس از كشته شدن كارمندان اش در حمله طالبان 
به هتل كانتيننتال در ژانوي��ه ۲۰1۸ پروازهاي 
داخلي اش را كاهش داد. به گزارش بي بي س��ي، 
حريم فضاي افغانس��تان روزانه بطور متوس��ط 
شاهد۳۰۰ تا ۵۰۰ پرواز است ولي تنها 1۰درصد 
آن پروازهاي داخلي هستند. اين 1۰درصد هم 
ولاياتي هستند كه ميدان هوايي نسبتا مناسب 

براي نشست و پرواز هواپيماهاي بزرگ را دارند.

 اسلام آباد يك ميليارد دلار
 از رياض دريافت كرد

اس��لام آباد بخش نخست كمك مالي عربستان 
سعودي را به مبلغ يك ميليارد دلار دريافت كرده 
است. بانك مركزي پاكستان اعلام كرده اين مبلغ 
پرداخت شده و براساس توافق، بخش دوم و سوم 
اين مبالغ نيز در چند ماه آينده به دولت اسلام آباد 
پرداخت مي شود. براساس اطلاعيه بانك مركزي 
پاكس��تان، ذخاير ارزي اين كش��ور در ماه هاي 
گذشته كاهش ش��ديد يافته بود و تا نهم نوامبر 
۲۰1۸ به پايين ترين رقم چهار سال و نيم گذشته 

يعني ۷.4۸ ميليارد دلار رسيده است. 

دادگاه اروپايي تركيه را به نقض 
حقوق دميرتاش محكوم كرد

دادگاه حق��وق بش��ر اروپايي سه ش��نبه تركيه را به 
نقض حقوق سياس��تمدار حامي كردها در برگزاري 
محاكمه اي س��ريع متهم كرد. به گ��زارش رويترز، 
صلاح الدي��ن دميرتاش رهبر ح��زب حامي كردها 
سپتامبر سال جاري به اتهام اقدامات تروريستي و پس 
از گذراندن دو س��ال بازداشت، به بيش از چهار سال 
حبس محكوم شد. دادگاه حقوق بشر اروپايي اعلام 
كرده  مقام هاي قضايي تركيه بازداشت دميرتاش را 
پيش از برگزاري دادگاه اصلي بسيار طولاني كردند. اين 
دادگاه همچنين از مقام هاي تركيه به خاطر بازداشت 

دميرتاش در جريان انتخابات انتقاد كرده است. 
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قواعدبازيعوضشدهاند

چطور شبكه هاي اجتماعي به جنگ افزار تبديل شدند

راديو ترانك ملي؛ ابزار مديريت بحران

مترجم:   مجتبي هاتف|
گفت وگوي شان ايلينگ با پيتر سينگر، ووكس- ما 
در دنياي بات ه�ا و ترول هاي اينترنت�ي و فيدهاي 
خبري گلچين شده زندگي مي كنيم، دنيايي كه در آن 
واقعيت در دسترس همگان است. كتاب جديد »مثل 
 جنگ: جنگ افزار ش�دن شبكه هاي اجتماعي« به 
واكاوي اين پرسش مي پردازد كه شبكه هاي اجتماعي 
چگونه فرهنگ ما را متحول و قواعد قديمي سياست 
و حتي جنگ را وارونه مي كنند. نويسندگان كتاب، 
پيتر دبليو. سينگر و امرسون بروكينگ، مي خواهند 
نشان دهند كه تمايز متعارف بين سرگرمي و سياست، 
جنگ و صلح و حتي غيرنظامي و نظامي رفته رفته در 
حال ناپديد شدن است. نگارندگان ادعا مي كنند كه 
اكنون شبكه هاي اجتماعي محلي براي كشمكش 
جهاني اطلاعات اس�ت كه ميليون ها انسان از ده ها 
كشور دنيا بر روي پلتفرم هاي گوناگون برپا مي كنند. 
ش�بكه هاي اجتماعي روش فكري ما، نحوه كسب 
اطلاعات و چگونگ�ي درك ما از دنياي اطراف مان را 
تغيير مي دهند و چيزي به نام » ميدان نبردِ« جهاني 
ايجاد كرده اند كه در آن ستاره هاي پاپ مانند تيلور 
س�وئيفت و گروه هاي تروريستي مثل داعش براي 
مبارزه آنلاين بر س�ر جلب توجه ما از تاكتيك هاي 
يكساني اس�تفاده مي كنند. با سينگر، كارشناسي 
برجس�ته در مس�ائل امنيتي قرن بيس�ت ويكم، 
مصاحبه اي انجام دادم درباره پيامدهاي اين تغييرات 
و اينكه چرا شركت هاي فناوري تاكنون مسووليت 

پلتفرم هاي ساخته خودشان را نپذيرفته اند.
متن اين مصاحبه با اندكي ويرايش در زير مي آيد.

  شبكه هاي اجتماعي با ما چه مي كند؟
شبكه هاي اجتماعي همزمان ما را به هم متصل و از هم جدا 
كرده اند. خواه بحث از زندگي شخصي مان باشد يا سياست 
يا جنگ، ديگر در باني در كار نيس��ت؛ هم��ه ما مي توانيم 
اطلاعاتي به دست آوريم و آن را به اشتراك بگذاريم. بنابراين 
در مقايسه با گذشته، بيشتر صاحب اختيار و قدرت شده ايم.

اما اين از طرفي هم بدين معني است كه ما پيوسته به هزار 
سمت و سوي مختلف كشيده مي شويم و معمولا  از مهم ترين 
مسائل دور مي مانيم و ممكن است آلت دست ديگران شويم، 
چون هم��ه اين اطلاعات روي چن��د پلتفرم عظيم تلنبار 
مي شود كه بيش از هر كار ديگر براي پول  درآوردن طراحي 
شده اند. درواقع حاصل كار بسيار شبيه نوعي ميدان نبرد براي 

جلب توجه و كنترل ديگران است.
  شما خيلي تعمدي از عبارت »ميدان نبرد« استفاده 
مي كنيد و بيشتر صفحات كتاب شما به اين موضوع 
اختصاص دارد كه ش�بكه هاي اجتماعي چگونه به 
سلاح جنگي تبديل شده است. آيا اين جنگ افزار 

اكنون ارزان ترين و موثرترين سلاح است؟
 اينترنت در آغاز جايي بود براي اشتراك زمان كامپيوتري 
بين دانشمندان، سپس به س��رعت به رسانه اي اجتماعي 
تغيير كاربري داد. اما اينترن��ت با خلق چنين ابزاري براي 
ارتباط انبوه، تبديل شد به سيستم عصبي همه چيز، از تجارت 
گرفته تا اخبار و مثل هرچيز ديگر به نوعي جنگ افزار بدل 
شد. اين ابزار خيلي زود مورد استفاده همه قرار مي گيرد، از 
گروه هاي تروريستي گرفته تا هواداران آنلاينِ خوانندگاني 
محبوب مثل كانيه وست و تيلور سوئيفت و همه اين افراد آن 
را راهي براي دستيابي به اهداف خود مي دانند. اينترنت خواه 
براي به كارگيري و تغيير محاوره يا داستان به نفع خود افراد 
يا براي جمع آوري اطلاعات محرمانه به منظور استفاده در 
هدايت عمليات فيزيكي به كار رود، ابزاري فوق العاده ارزان و 
پركاربرد است. و صرف نظر از اينكه كاربرش كيست، دراصل 
از قواعدي يكسان تبعيت مي كند. آيا اينترنت موثرترين يا 
قوي ترين سلاح است؟ در برخي موارد مسلماً اينگونه بوده 
است. برخي كش��ورها از آن براي رسيدن به اهداف سنتي 
جنگ استفاده كرده اند بي آنكه گلوله اي شليك كرده باشند. 
و كشورهايي مثل روسيه، متفاوت تر از كشورهايي مثل امريكا 

از آن بهره مي گيرند. و به همين دليل روسيه در چند سال اخير 
در پيشبرد منافع خود بسيار موفق بوده است.

  آيا روسيه در اين بازي سايبري بهترين است؟
مطمئناً الان روس ها در صدر قرار دارند اما تنها نيستند. در 
اين فضا صدرنشين بزرگ ديگري به نام داعش را مي بينيم. 
تسلط آنها بر ش��بكه هاي اجتماعي در صعودشان به صدر 
جدولِ بازي تروريسم و پشت سرگذاشتن القاعده و گروه هاي 
ديگر نقش��ي اساسي داش��ت. مردم با ديدن داعش با خود 
مي گويند چطور گروهي با جهان بيني قرن هفتمي توانست 
اينقدر مشهور ش��ود؟ پاسخ اين است كه آنها در استفاده از 
فناوري قرن بيستمي بس��يار ماهر بودند. وقتي داعشي ها 
تصميم گرفتند در ژوئن ۲۰۱۴ به موصل حمله كنند، چه 
كار كردند؟ آنها اين تصميم را با يك هشتگ اعلام كردند. آنها 
مثل روسيه قواعد بازي را فهميده بودند، ازجمله اينكه: دنيا در 
حال تماشاست و نمي توانيد چيزي را پنهان كنيد، پس بايد 
واقعيت را بپذيريد و از شبكه هاي اجتماعي براي تبديل پيام 
خودتان به پويشي فراگير استفاده كنيد. فكر نمي كنم جامعه 
ما بتواند خود را به موقع با اين تغييرات تكنولوژيك سازگار 
كند؛ يعني اين تحولات آنقدر جلوتر از قوانين و فرهنگ و 
نهادهاي ما حركت مي كنند كه در اصل ما را گروگان خود 
كرده اند. نمي دانم بايد از واژه »گروگان« استفاده كنم يا نه، 
اما قطعا مشكلي داريم. همه اين اتفاقات در حدود ۱۰سال 
اخير رخ داده است و امروز مردم با يك ميدان نبردِ جديد روبرو 
شده اند كه درك و پذيرش آن برايشان بسيار دشوار است. ما 
در كتابمان با يكي از كارشناسان مطرح مبارزات سياسي 
درباره انتخابات ۲۰۱۶ امريكا مصاحبه كرده ايم. او مي گويد 
كه چطور طبق همه قواعد شناخته شده، اصولا ترامپ نبايد 
برنده مي ش��د. تعداد رقبا بيش ازاندازه بود، روزنامه ها از او 
حمايت نمي كردند، پويش او تقريبا هيچ دفتري نداشت، 
تبليغات تلويزيوني كمتري داشت و مواردي از اين قبيل. اما 
همه اينها قواعدي قديمي اند و در عصر اينترنت ديگر جواب 
نمي دهند. بنابراين به قواعد جديدي نياز داريم و اين درباره 
تك تك ما نيز صدق مي كند. چون اگر همه راه هايي را كه 
ش��بكه هاي اجتماعي و اينترنت براي پرت كردن حواس و 
كنترل شما به كار مي گيرند نشناسيد، هدفي آسيب پذير 
خواهيد ش��د. وقتي وارد اينترنت مي شويد، پيوسته آماج 
حمله افرادي خواهيد بود كه به دنبال پول درآوردن از توجه 
شما، خشم ش��ما يا هرچيز ممكن ديگر هستند. در سال 
۲۰۱۶ سراسر كشور غافلگير شد و به همين دليل روسيه 
توانست در جامعه ما چنان آشوبي ايجاد كند. اگر تشخيص 
ندهيم كه جهان چقدر عوض ش��ده اس��ت، نمي توانيم از 
خودمان محافظت كنيم. چرا كه جهان تغيير كرده است 
 و با سرعت بيشتر و بيشتري به تغيير خود ادامه خواهد داد.
  ش�ما در كتاب از عبارت »ماشين ناواقعيت« براي 
توصي�ف كاركرد اساس�ي ش�بكه هاي اجتماعي 
اس�تفاده مي كني�د. آي�ا ام�روزه فايده سياس�ي 
 شبكه هاي اجتماعي اين اس�ت؟ ساخت واقعيت؟

مي توانيد از ش��بكه هاي اجتماعي براي رسيدن به اهداف 
خود اس��تفاده كني��د، هر هدفي ك��ه باش��د. و اين هدف 
براي خيل��ي از گروه ها خلق واقعيتي جديد اس��ت، چون 
مخاطبِ ه��دفْ درك خود را از جهان -نه فقط اخبار، بلكه 
تصويري كه از دنيا مي سازد- از دريچه شبكه هاي اجتماعي 
مي گيرد. بنابراين از بس��ياري لحاظ اين گفته قديمي در 
ذهن متبادر مي شود كه نمي توانيد واقعيت هاي خودتان 
را داش��ته باش��يد. درواقع، اكنون مي توانيد واقعيت هاي 
خودتان را داش��ته باش��يد و نكته هولناك در اين ميان آن 
اس��ت كه همه عوامل پيش برنده شبكه هاي اجتماعي از 
جلمه الگوريتم ها و بازار، به اين نوع تفكر پاداش مي دهند. 
بنابراين همه كاربران ش��بكه هاي اجتماع��ي از امكانات 
آن به نف��ع اهداف خود اس��تفاده خواهند ك��رد، خواه اين 
كاربران افرادي باشند شهرت طلب يا شركت ها يا گروه هاي 
 تروريس��تي يا رس��انه هاي خبري حامي جرياني خاص.

نكته عجيب درباره ش��بكه هاي اجتماعي اين است كه از 
يك  طرف همه چيز را درح��د تئاتر تقليل داده اند، تئاتري 
كه در آن همه چيز نمايش و برندس��ازي اس��ت و از طرفي 

هم مخاطرات را افزايش داده و گس��ترش خشونت عملي 
و هرج ومرج در دنيا را آس��ان تر كرده اند. من فكر نمي كنم 
 به اي��ن زودي چاره اي براي عب��ور از اين تنش پيدا كنيم.

يك��ي از چالش هاي كتاب م��ا اين بود كه مي خواس��تيم 
دوگانگي مد نظر ش��ما را حل كنيم. سعي كرديم آن را پر 
كنيم از حس ها و شخصيت هايي كه واقعاً ترسناكند، مانند 
خواننده رپ ناموفقي كه در اينترنت افراط گرا شده و يكي از 
سربازگيران ارشد داعش مي شود؛ اما جنبه خوب زندگي 
آنلاين را نيز نشان داده ايم، مثلًا يك زن مسلمان امريكايي 
كه گروهي ايجاد كرد و به طنز اس��م آن را ارتش دامبلدور 
]برگرفته از مجموعه داستان هاي هري پاتر[ گذاشت. در 
اين گروه نوجوان ها به صورت آنلاين با استفاده از تاكتيك ها 

و زبان مختص خ��ود به دنبال افراط گراي��ان مي گردند؛ و 
صادقانه بايد گفت كه كارش��ان را بهت��ر از وزارت خارجه 
انجام مي دهند. بخش دوم حرف  ش��ما مربوط مي ش��ود 
به اينكه چرا ش��ركت هاي فناوري چنين دوران س��ختي 
داش��ته اند. از بس��ياري جهات مثل اين است كه به خاطر 
اتفاقي كه براي بچه هايشان افتاده باشد، چند مرحله دچار 
غم و غصه مي ش��وند. آنها پلتفرم هايي خل��ق كرده اند كه 
عملا كنترلش را از دس��ت داده اند و اكنون با پيامدهاي آن 
دست به گريبان شده اند. اما تناقضات همچنان پابرجاست 
 و مطمئن نيستم واقعيت ها را صادقانه خواهند پذيرفت يا نه.

مي توانيد براي روشن شدن منظورتان مثالي بياوريد؟
مارك زاكربرگ موس��س فيس��بوك را در نظ��ر بگيريد. 
درست بعد از انتخابات ۲۰۱۶، او همچنان اصرار داشت كه 

اطلاعات غلط نمي توانس��ته بر روند انتخابات تأثير داشته 
باش��د؛ حرف هايي از اين دس��ت م��ي زد و درعين حال به 
كارزارهاي سياسي مي گفت كه اگر مي خواهيد پول هاي 
خود را براي اثرگذاري بر آراي مردم خرج كنيد، فيسبوك 
بهترين جاست. پس هنوز نوعي انكارگرايي در شركت هاي 
فناوري وجود دارد. مي بينيم كه در موقعيت عجيب وغريبي 
قرار داريم كه در آن تعداد انگشت ش��ماري خوره فناوري 
درواقع از قدرتمندترين بازيگران جنگ و سياستند، چون 
پلتفرم هايي را كنترل مي كنند كه عملا تعيين كننده قواعد 
بازي جديد است. ابتداي كار، هرگز قرار نبود آنها در اين نقش 
ظاهر شوند و علاقه خاصي هم به جنگ و سياست ندارند اما 
 طوري تعيين كننده بازي شدند كه پيشتر قابل تصور نبود.
  من اخيرا با اريك واينستين، رياضيدان و مديرعامل 
شركت سرمايه گذاري پيتر تيل، مصاحبه اي انجام 
دادم. به باور او فناوري كه فرزند كاپيتاليس�م است 
ش�ايد درنهايت نابودكننده آن باش�د. به نظر شما 
مي توانيم همين حرف را درب�اره اينترنت و ليبرال 

دموكراسي هم بزنيم؟
پرسش خوبي است. ما در يك نظام حكومتي زندگي مي كنيم 
كه فرزند و زاييده عصر روشنگري است، دوراني كه به لطف 
اختراع ماش��ينِ چاپ ممكن ش��د. اما حالا مي فهميم كه 
رسيدن به پاي تغيير و تحولاتْ روزبه روز دشوارتر مي شود، 
تغييراتي كه نه فقط در اصول سياسي ما بلكه در اكوسيستم 
گسترده اطلاعاتي ما نيز رخ مي دهد. اما بايد به ياد داشته 
باشيم كه اين پديده شمشيري دولبه است. چون درمقابلِ 
نمونه هاي بدِ استفاده از شبكه هاي اجتماعي به عنوان ابزاري 
براي جنگ و تضعيف دموكراسي ، نمونه هاي خوبي داريم 
كه نشان مي دهد اين پديده منجر ش��ده است به افزايش 
مشاركت شهروندان، آن هم در سطحي كه از آتن باستان 
تا امروز بي سابقه است. دولت هاي محلي با روش هايي نو و 
خلاقانه از شبكه هاي اجتماعي براي ترغيب شهروندان به 
مشاركت استفاده مي كنند و برخي دولت هاي ملي مانند 
سويس و استراليا نيز از آن به شيوه هايي جالب بهره برداري 
مي كنن��د. و همين چند س��ال پيش بود كه ش��بكه هاي 
اجتماع��ي را الهام بخش خيزش هاي به��ار عربي معرفي 
كردند. مهم اين اس��ت كه اين فناوري ها  در اينجا ماندني 
است، بنابراين مجبوريم خود را با آنها وفق دهيم و ياد بگيريم 
چگونه با آنها زندگي كنيم. بايد براي همه چيز از رأي دادن 
گرفته تا تجارت و ش��هروندي رويكردهايي قرن بيستمي 
در پيش بگيريم و نيز باي��د دربرابر حملات بيروني از خود 

دفاع كنيم. درواقع چاره ديگري نداريم. شما در آخر كتاب 
خواهشي از غول هاي فناوري مثل توييتر و فيسبوك داريد و 
از آنها درخواست مي كنيد در نظارت بر پلتفرم هاي خود بهتر 
عمل كنند. اما اين كار به نظر من واقع گرايانه نيست، چون 
كليت مدل كسب وكار آنها بر تبديل كاربران به محصولاتي 
براي تبليغات چي ها استوار است و اين هميشه بر هرگونه 
تعهد آنها در قبال هنجارهاي دموكراتيك يا گفتمان مدني 

برتري خواهد داشت.
  آيا واقعا ب�اور داريد كه آنها اراده چنين تغييري را 
دارند، ولو اين كار به قيمت ازدس�ت دادن سودشان 

تمام شود؟
بخش آخر نوعي هش��دار اس��ت، چون فك��ر مي كنم اين 
ش��ركت ها كم كم از خود مي پرسند اينكه اجازه مي دهند 
مشتريانش��ان آماج حمله باش��ند درعمل براي سودشان 
خوب خواهد بود يا نه. درنهايت اين ش��ركت ها نمي توانند 
از كشيده ش��دن به مسائل سياس��ت و جنگ و پروپاگاندا 
فرار كنند، چون پلتفرم هاي شان براي همين كار استفاده 
مي شود. درگير ماجرا ش��دن به اين صورت در خون شان 
نيست، ولي بالاخره به اينجا رس��يده اند و مي دانند كه اگر 
با چنين مش��كلاتي كنار نيايند بالاخره دولت ها مداخله 
خواهند كرد.  كاري كه نمي توانند انجام دهند و البته كاري 
كه در گذشته انجام داده اند اين است كه فرض كنند فناوري 
به طريقي مسائل سياسي ما را حل خواهد كرد. آنها ساليان 
متمادي در اين چرخه گرفتار شده اند، چرخه اي كه معلوم 
است كارساز نيست. آنها بايد بدانند كه اين پلتفرم ها صرفا 
تشكيلاتي انتفاعي نيس��ت؛ بلكه سيستم عصبي زندگي 
شخصي، شغلي و سياسي ما نيز هست و مسووليت دارند 
با آنها رفتاري درخور داشته باشد. بنابراين درخواست ما در 
اين كتاب كاملا منطقي است. اشكالي ندارد اگر محصولي، 
مثلايك نرم افزار رتبه بندي رستوران، را به صورت آزمايشي 
در دنيا منتشر كنيم تا ببينيم چه اتفاقي مي افتد، اما موضوع 
وقتي مشكل ساز مي شود كه محصول موردنظر چيزي باشد 
كه دنيا به آن وابس��ته است و احتمال كاربردش در جرم و 
جنايت و جنگ و خش��ونت مي رود. شركت ها بايد همان 
اقدامي را انجام دهند كه معمولًا ارتش انجام مي دهد، يعني 
پيشاپيش سناريويي را درقالب مانور نظامي شبيه سازي 
و همه اتفاقات بد و محتمل را پيش بيني مي كنند و براي 
آنها واكنش هايي تدارك ببينند. اين مس��ووليت مدني 
شركت هاي فناوري اس��ت و ديگر نمي توانند سرشان را 
منبع: ترجمان مثل كبك زير برف كنند.  

خود را در موقعيت يك بحران تجسم و تصور كنيد كه بر اثر 
آن تمام خطوط ارتباطي از بين رفته، اينترنت وجود ندارد 
و هيچ راهي براي تماس نيست. تصور آن هم سخت است 
اما راديو ترانك ملي، براي همين موقعيت ها و تس��ريع در 

امدادرساني طراحي شده است.
به هنگام ب��روز يك بحران، قابليت حفظ ارتباط با مناطق 
درگير به ويژه براي مديريت بح��ران اهميت زيادي دارد 
و با تلاش محققان كش��ور، زماني كه به هر دليلي مس��ير 
ارتباط گيري سخت شود، راديو ترانك ملي ابزاري مي شود 
تا »ارتباط قطع نشود«.  دكتر صادق بيك پور رييس كارگروه 
تخصصي ارتباط و فناوري اطلاعات مديريت بحران كشور 
در خصوص راديو ترانك ملي، چرايي راه اندازي آن، پوششي 
كه در حال حاضر دارد و چالش هايي كه پيش روي آن است، 

با خبرنگار ايرنا به گفت وگو نشست.
او راديو ترانك ملي را يك شبكه مقاوم، مستحكم و بالاتر از 
استاندارهاي موجود تعريف كرد و اظهار داشت: زيرساخت ها 
و تاسيسات دكل هاي اين شبكه طوري است كه در مقابل 
حوادث مختلف مانند زلزله، توفان و سيل مقاوم است. براي 
تغذيه آن از باطري هايي استفاده مي شود كه مي توانند تا ۲۴ 
ساعت پس از وقوع بحران و مستقل از شبكه برق سراسري 

نيروي مورد نياز سايت ها را تامين كنند.
مشاور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات افزود: انتظار مي رود 
پس از همه گير شدن استفاده از اين شبكه اگر حادثه اي رخ 
داد، روند ارتباط مديران بحران در شهر تهران برقرار بماند 
و امدادگران و ساير ذي نفعان در حوزه هاي مختلف هلال 
احمر، شهرداري، آتش نشاني، نيروي انتظامي، رسانه و... 

بتوانند از ارتباطات مطمئن بهره ببرند.
بي ترديد عملياتي ترين ابزار در مواقع بحران و مواقع خاص 
بي سيم است. نيروهاي پليس و آتش نشاني سال ها است از 
بي سيم هاي مركزي خود استفاده مي كنند اما كاربرد اين 

تجهيزات به شكل جزيره اي است و فقط به صورت درون 
گروهي كار مي كنند. 

ماجرا اما در خصوص بي سيم هاي شبكه ملي ترانك طور 
ديگري است: »بي سيم هايي كه در مجموعه هاي مختلف 
استفاده مي شوند، معمولا در يك محدوده جغرافيايي خاص 
و توسط كاربران يك مجموعه، ارگان و سازمان مي توانند با 
يكديگر ارتباط بگيرند كه مانع از انسجام عمليات مي شود. 
در اين شرايط نياز به استفاده از بستري مانند »شبكه ترانك 
ملي« بيش از پيش احساس مي شود. در راديو ترانك ملي، 
تكنولوژي و انسجام با يكديگر تلفيق شده اند. به بيان ساده تر 

ترانك حلقه اتصال بين تمام مجموعه هاست.«
هزينه راديو ترانك ملي بسيار پايين است. اين از نقاط قوت 
و بسيار مهمي است كه درخصوص اين تكنولوژي مي توان 
به آن اشاره كرد: »مجموعه هايي كه براي خودشان بي سيم 
راه اندازي يا خريداري كرده اند، معمولا براي نگهداري و به 
روز رساني اين سيستم نياز به صرف هزينه هاي هنگفت 
دارند و اين در حالي است كه با استفاده از آن بي سيم ها فقط 
مي توانند با افراد مجموعه خودش��ان و در يك جغرافياي 

محدود ارتباط برقرار كنند.
بيك پور ادامه داد: زماني كه يك شبكه ايجاد مي شود، بايد 
ساختماني براي تجهيزات آن خريداري شود، ساختمان فني 
بسازند، تجهيزات فني تهيه كنند، اتاق ايزوله شود، سيستم 
تهويه و خنك كننده راه اندازي كنند و خيلي مسائل ديگر. از 
طرف ديگر معمولا وقتي شبكه راديويي ايجاد مي شود، به 
هزينه هاي نگهداري و به روز آوري آن توجه نمي شود. براي 
نگهداري اين شبكه ها به تجهيزات، نيروي انساني و فضا نياز 
است. دستگاه هاي مرتبط با ايمني و امنيت و بطور كل تمامي 
بهره برداران از شبكه هاي بي سيم در حال حاضر براي ايجاد و 
نگهداري شبكه هاي ارتباطي خود به صورت مستقل عمل 
مي كنند و اين موجب هدررفت چندين باره منابع مالي و 

فركانسي كشور براي يك نياز ثابت مي شود.
بيك پور در ادامه به يكي ديگ��ر از اهداف اصلي راه اندازي 
شبكه ملي ترانك اشاره مي كند و مي گويد: »ما قصد داشتيم 
شبكه اي راه بيندازيم كه نياز تمام بهره برداران بي سيم كشور 
را در حوزه هاي مختلف تامين كند و كليه دستگاه ها بدون 
هزينه كرد در ساخت، نگهداري و به روز آوري تكنولوژي، با 
هزينه اندك از مزاياي زير ساخت ايجاد شده استفاده نمايند.

»راديو ترانك ملي مانند يك خط راه آهن اس��ت. روي آن 
قطاري است كه هر زمان نياز داشته باشيد مي توانيد وارد 
واگن خودتان ش��ويد، ارتباط خود را برقرار كنيد و سپس 
از آن پياده ش��ويد ديگر نياز نيس��ت هر ك��س براي خود 
يك ش��بكه راه آهن ايجاد كند.« »حادثه خبر نمي كند« 
اما مي توان براي رويارويي ب��ا حوادث آماده بود و براي اين 
آمادگي نياز به زيرساخت داريم. زيرساختي كه به واسطه 
راديو ترانك ملي مهيا شده اس��ت: »زماني كه مي گوييم 
شبكه ملي، صحبت مان فقط در خصوص تهران نيست. ما 
از نظر ظرفيت و امكانات، شرايط اين را نداشتيم كه بتوانيم 
در هر 3۰ اس��تان كشور اين ش��بكه را همزمان راه اندازي 
كني��م. به همين دليل ي��ك كار علمي انج��ام داديم و بر 
اساس آن توانستيم استان ها را بر اساس تاريخچه حوادث، 
زيرساخت هاي ارتباطي، جمعيت و مسائلي كه با آن رو به 
رو بوده اند، اولويت بندي كنيم«.  بر اساس پژوهش صورت 
گرفته و ميزان خطر پذيري احصاء شده حوزه ارتباطات، در 
سراسر كشور، چهار استان كرمان و كرمانشاه، خوزستان و 
مازندران به همراه شهر تهران در اولويت ايجاد شبكه بي سيم 

قرار گرفتند.
بيك پوردر خصوص پوش��ش دهي رادي��و ترانك ملي در 
شهرهاي اصلي و ديگر شهرها گفت: »مراحل ايجاد شبكه 
راديو ترانك ملي در كل كش��ور آغاز شده  است و بر اساس 
اولويت بندي هاي صورت گرفته در حال تكميل است. اميد 

است تا پايان سال جاري شهرهاي اصلي اين چهار استان 
و بي��ش از 7۰درصد راه ها و جاده هاي آنها تحت پوش��ش 
اين ش��بكه قرار گيرند.« بيك پور در ادامه مي گويد: بنا به 
طراحي هاي صورت گرفته در شبكه ترانك شهر تهران دو 
تكنولوژي مختلف و دو زيرساخت مجزا در نظر گرفته شده 
اس��ت تا اطمينان از پايداري شبكه بيشتر شود و احتمال 
قطعي سرويس به كمترين ميزان ممكن برسد.  »در حال 
حاضر با افتتاح فاز اول ش��بكه در شهر تهران و حريم پنج 
كيلومتري آن، پوشش كامل تترا » TETRA « ايجاد شده 
اس��ت. در فاز بعد بر اساس برنامه ريزي هاي صورت گرفته 
شبكه دوم بر پايه آخرين تكنولوژي بي سيم )LTE( ايجاد 
مي شود كه امكان ارسال ديتا و تصوير را براي كاربران ايمني 
و امني��ت - Mission Critica- فراه��م مي نمايد.« او 
در ادامه گفت: دولت مرداد ماه سال گذشته مصوبه اي در 
اين خصوص تصويب كرد. بر اين اس��اس وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات بايد از طريق اپراتور، زيرساخت لازم را 
براي۲۰هزار كاربر بي س��يم مديريت بحران تهران ايجاد 
كند. شهرداري نيز موظف شد فضاي لازم را براي ساخت 
دكل ها در اختيار قرار دهد. در اين ميان به دلايل مختلف از 
جمله تغييرات مديريتي در شهر تهران اين فضا در اختيار 
اپراتور قرار نگرفته است. به گفته بيك پور، سازمان پيشگيري 
و مديريت بحران ش��هر تهران همكاري هاي بسيار خوبي 
داش��ته اند و اقدامات موثر و قابل تقديري انجام داده اند اما 

متاسفانه اين همكاري در بخش هاي ديگر ايجاد نشد.
زماني كه شرايط از سوي شهرداري براي اختصاص فضا به 
راديو ترانك ملي فراهم نشد، كارگروه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات مديريت بحران بيكار ننشس��تند و با استفاده از 
فضاهاي ديگر قدم هاي مهمي برداشتند: »در حال حاضر 
توانسته ايم 35 دكل در سراسر تهران راه اندازي كنيم. زمان 
راه اندازي اين سايت ها براي جلوگيري از هدر رفت سرمايه و 

زمان، تصميم گرفتيم از تمام اپراتورها استعلام بگيريم و اگر 
آنها در مكان هاي مورد نياز دكل و سايت با استاندارد هاي 
مد نظر ما در اختيار داشتند، ديگر براي آن منطقه هزينه 
نكنيم. در نهايت از ميان س��ايت هاي استاندارد تعدادي 
انتخاب ش��دند. بيك پور با توضيح اينك��ه در حال حاضر 
دسترسي به تكنولوژي صوتي در شهر تهران كامل است، 
ادامه داد: البته مانند هر شبكه ديگري، راديو ترانك ملي هم 
بايد تست شود تا بتوان نقاط كور و مشكلات احتمالي آن را 
پيدا و رفع كرد. تهران شهري است كه اختلاف ارتفاع در آن 
زياد است. از نظر معماري نيز ساختار پيچيده اي دارد. يك 
جا برج چندين طبقه است و قسمتي خانه يك طبقه. براي 
همين ابجاد پوشش كامل براي اين نقطه از كشور كار سختي 
است. راديو ملي ترانك نيز مانند هر شبكه ديگري به مرور 
شكل مي گيرد و كامل مي شود. وي در خصوص دكل هاي 
مورد نياز براي پوشش دهي كامل تهران اين طور گفت: ما 
براي تهران به ۱۶8 دكل نياز داريم تا بتوانيم تمام نقاط پيدا 
و ناپيداي شهر را به شكل كامل پوشش بدهيم. هر قدر تعداد 
اين آنتن ها بيشتر شود، پوش��ش دهي نيز بهتر مي شود. 
اميدواريم طي چند ماه آينده، دكل ها را در سطح تهران نصب 
كنيم. خوشبختانه تجهيزات توسط اپراتور خريداري شده 

و مشكل ما فضايي است كه دكل ها بايد در آن نصب شود.
بدين ترتيب ۱5آبان اين ش��بكه راه اندازي ش��د، اما هنوز 
مجموعه هاي مديريت بحران به ص��ورت عملياتي از آن 
اس��تفاده نكرده اند. »براي اولين مرتب��ه، از طريق همين 
مصاحبه اع��لام مي كنيم ك��ه آماده س��رويس دهي به 
دستگاه هاي مرتبط با حوزه بحران در شهر تهران هستيم. 
آنها مي توانند درخواس��ت خود را به كارگروه ما يا شوراي 
هماهنگي مديريت بحران شهر تهران ارايه دهند و همكاران 
ما در اولين فرصت، مقدمات لازم را براي استفاده آنها از اين 

شبكه فراهم خواهند كرد«

  بسياري از پروژه هايي كه ابتدا به منظور 
اهدافي نظامي راه اندازي شده بودند، بعدها 
براي كسب درآمد نيز به كار گرفته شدند، 
از پ�ودر پنير بگيري�د تا جي.پ�ي.اس. اما 
شبكه هاي اجتماعي گويا مسير برعكس 
را طي كرده اند. پلتفرم هايي كه از اس�اس 
براي كسب سود طراحي شده  بودند، حالا 
به بخشي جدايي ناپذير از هر اقدام سياسي 
و نظام�ي تبديل ش�ده اند. وضعيتي كه به 
تعبير نويسندگان كتابي جديد باعث شده 
اس�ت كل جهان به ميدان نب�ردي دايمي 

تبديل شود.
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 درآمد ماهانه عشاير 
1 ميليون و 100 هزار تومان

 قائم مقام سازمان امور عشاير گفت: در حال حاضر 
ميانگين درآمد عشاير يك ميليون و ۱۰۰ هزار تومان 
در ماه است و تمام تلاش ما اين است كه تا پايان برنامه 
ششم اين مبلغ حداقل دو برابر افزايش يابد و به دو 

ميليون و ۲۰۰ هزار تومان برسد.
 به گزارش ايسنا، علايي مقدم در حاشيه حضور در 
همايش همبستگي و اتحاد طوايف و ايلات عشاير 
اس��تان فارس در جمع خبرنگاران بي��ان كرد: در 
سال هاي گذشته كش��ور به دو گروه هدف شهري 
و روستايي تقس��يم بندي مي شد و در متن قوانين 
خبري از عش��اير نبود. وي با تاكي��د بر اينكه براي 
حمايت از جوامع بايد دو ابراز قان��ون و اعتبارات را 
تقويت كرد، افزود: در طول برنامه اول تا پنجم توسعه 
كشور هيچ نامي از عشاير نبود اما برنامه ششم تلاش 
ش��د تا جامعه عش��ايري به عنوان سومين جامعه 
اجتماعي كشور مطرح شوند. معاون توسعه و امور 
زيربنايي سازمان امور عش��اير با بيان اينكه تلاش 
كرديم تا فراكسيون عش��ايري در مجلس تقويت 
ش��ود، گفت: ۱۶9 نفر از نماينده گان مجلس عضو 
فراكسيون عشايري مجلس هس��تند كه اين امر 
باعث ش��ده تا هر طرح در مجلس با رويكرد مثبت 
بررسي شود. علايي مقدم افزود: كار بسيار دشواري 
بود كه جامعه عشايري را به عنوان گروه سوم هدف 
اجتماعي در قانون و سند معتبري مثل برنامه پنج 
ساله بگنجانيم تا اين جامعه نيز از ظرفيت هاي قانوني 
اين سند معتبر منتفع شوند. وي خاطرنشان كرد: 
جمعيت عشاير يك ميليون و ۲۰۰ هزار نفر است 
كه تنها ۱.8 درصد جمعيت كشور را شامل مي شوند 
اما همين جمعيت نقش بس��يار مهمي در اقتصاد 
مقاومتي و مقابله با تحريم ها دارند. قائم مقام سازمان 
امور عشاير با اشاره طرح هاي هفت گانه سازمان امور 
عش��اير براي ايجاد و تنوع اشتغال و افزايش درآمد 
عشاير، اظهاركرد: طرح زنجيره توليد گوشت قرمز 
در مناطق عشايري تا سر سفره مصرف كننده يكي 
از اين طرح ها است كه در استان هاي كشور در حال 

انجام است.
علايي مقدم افزود: طرح كشت گياهان دارويي، طرح 
بوم گردي و گردشگري عشاير، راه اندازي شركت هاي 
فني مهندسي دانش بنيان توسط فرزندان عشاير، 
طرح توسعه زراعت و باغداري در مناطق عشايري 
از ديگر طرح ها و برنامه هايي است كه براي افزايش 
درآمد و تنوع بخشي به مشاغل عشايري در دست 

اجرا است.
قائم مقام سازمان امور عشاير با اشاره به اختصاص 
سهمي از اعتبارات ماليات بر ارزش افزوده به جامعه 
عشايري، يادآور شد: در برنامه پنجم توسعه7۰ درصد 
شهرها و 3۰ درصد نيز روستاها از ماليات بر ارزش 
افزوده بهره مند مي شدند كه عشاير سهمي نداشتند 
اما در قانون برنامه ششم براي عشاير نيز سهمي از اين 

محل براي عشاير در نظر گرفته شد

ظرفيت افزايش توليد لبنيات 
طي 10 سال آينده

معاون توسعه بازرگاني و صنايع كشاورزي وزارت جهاد 
كشاورزي گفت: ايران ظرفيت افزايش توليد در حوزه 
شيلات و لبنيات طي ۱۰ سال آينده تا دوبرابر وضع 
موجود را دارد. ب��ه گزارش فارس، علي اكبر مهرفرد 
معاون توس��عه بازرگاني و صنايع كشاورزي وزارت 
جهاد در همايش مشترك همكاري هاي كشاورزي 
ايران و اتحاديه اروپا اعلام كرد: ايران در واردات انواع 
بذر از جمله بذر دانه هاي روغني پس از خروج امريكا 
از برجام با مشكلاتي مواجه شد. ايران در زمينه كشت 
كلزا توسعه بيشتري داده اما براي واردات بذر آنها به 
مش��كلاتي برخورد. مهرفرد همچنين گفت: ايران 
ظرفيت افزايش توليد در حوزه شيلات و لبنيات طي 

۱۰ سال آينده تا دوبرابر وضع موجود را دارد.
وي در ادامه با اشاره به ظرفيت هاي بخش كشاورزي 
در كشور گفت: ۲۲ ميليون تن محصولات باغباني و 
انواع ميوه در كشور توليد مي شود. ۲ ميليون تن هم 
محصولات ش��يلاتي در كشور به عمل مي آيد و ۲۰ 
هزار واحد صنعتي فرآوري محصولات كش��اورزي 
موجود اس��ت كه امكان ف��رآوري ۱5۰ ميليون تن 
فرآوري محصولات را دارند، اما برخي از آنها با ظرفيت 
خالي كار مي كنند. معاون توسعه بازرگاني و صنايع 
كشاورزي وزارت جهاد در ادامه به استراتژي كشاورزي 
ايران اش��اره كرد و گفت: ايران بهره وري آب، توليد 
ميوه و سبزي در گلخانه، استفاده از كشت نشايي و به 
كارگيري تكنولوژي مناسب آبياري را ادامه مي دهد. 
همچنين تلاش مي كند تا توليد در واحد س��طح را 
افزايش ده��د. مهرفرد همچنين گف��ت: در دولت 
روحاني 8 ميليارد دلار در حوزه آب سرمايه گذاري 
شده و تلاش مي ش��ود، در اين حوزه سرمايه گذاري 
بيشتر هم بش��ود. وي افزود: برنامه ايران حفاظت از 
منابع آب و خاك است و روي محصولاتي كه ظرفيت 
بالقوه اي دارد، بيشتر كار خواهد كرد. معاون توسعه 
بازرگاني و صنايع كش��اورزي وزارت جهاد در ادامه 
گفت: با وجود اين ظرفيت ها به ويژه در حوزه باغباني 
ايران وارد كننده عمده ذرت، سويا و روغن خام است كه 

مي تواند اين را از كشورهاي اروپايي وارد كند.
به گفته مهرفرد دليل اينكه وزارت كشاورزي به توسعه 
كش��ت ذرت خيلي توجه نكرده آب ب��ري زياد اين 
محصول است. وي همچنين گفت: ايران 7۰ درصد 
جو مورد نياز خود را توليد مي كند و در گوشت ۱۰ تا 
۱5 درصد نياز به واردات دارد. همچنين در بذرهاي 
كشاورزي، سموم و ماشين آلات نيازهاي زيادي دارد 
و يكي از محوري ترين طرف تجارت ما در اين حوزه ها 
مي تواند كشورهاي اروپايي باشد. او گفت: ايران در 
زمينه توليد مرغ، تخم م��رغ، لبنيات و محصولات 
شيلاتي مازاد توليد دارد. وي اين را هم گفت كه ما به 
دنبال توسعه بازارهاي محلي هستيم و علاوه بر تقويت 
اينگونه بازارها بايد توسعه زنجيره اي را نيز دنبال كنيم.

به گفته وي، ايران و اتحاديه اروپا س��ال گذشته ۲۰ 
ميليارد دلار مبادلات تجاري داشتند كه ۲ و نيم تا 3 

ميليارد دلار آن در حوزه كشاورزي بوده است.



گزارش  9 مسكن

»تعادل«چالشهاوچشماندازسياستهايجديدوزارتراهدرحوزهساختمانرابررسيميكند

گمانه زني درباره سرنوشت بازار مسكن در 3 سال آينده
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

بازار مسكن روزهاي خوبي را سپري نمي كند، 
به گونه اي كه وضعيت بازار به سال هاي ابتدايي 
دهه 90 بازگش�ته است. يعني همگام با جهش 
قيمت مس�كن، حجم معام�لات كاهش يافته 
است. اين در شرايطي است كه در نيمه دوم سال 
گذشته نشانه هاي رونق در بازار مسكن خودي 
نشان دادند، اما با افزايش چشمگير قيمت ها و 
افت توان اقتصادي خانوارها براي خريد مسكن 
در سال جاري بازار وارد دوره ركود تورمي شد؛ 
دوره اي كه به گفته كارشناسان بازار مسكن تا 

نيمه دوم سال 98 ادامه مي يابد.
ام�ا در اين ميان، وزير جديد راه و شهرس�ازي 
از آغ�از تدوي�ن و اجراي سياس�ت هايي براي 
خروج بازار مسكن از ركود، صحبت كرده است. 
سياس�ت هايي كه انتظار مي رود طي 3 س�ال 
باقيمانده از عمر دولت دوازدهم عملياتي شوند 
و روزهاي خوش رونق را بازگرداند و بسياري از 

متقاضيان خريد مسكن را صاحبخانه كنند.
محمد اسلامي در ارايه سياست هاي مسكني 
خود در جلس�ه راي اعتماد در مجلس شوراي 
اس�لامي و همچنين طي چند برنام�ه اي كه با 
حضور او برگزار شد، به چند رويكرد اصلي خود 
در بخش مسكن اشاره كرد، يكي از محورهاي 
م�ورد اش�اره او، تكميل طرح ه�اي نيمه تمام 

مسكن مهر و اجتماعي است.
با توجه به اينكه افراد بسياري در طرح مسكن 
مهر ثبت نام كرده اند و با گذشت چندين سال 
هنوز موفق به تحويل واحدش�ان نش�ده اند و 
اعتراضات گسترده اي هم درباره عدم تكميل 
واحدها صورت گرفته اس�ت، ضرورت تكميل 
اي�ن طرح دوچن�دان مي ش�ود. در واقع طرح 
مس�كن مهر بايد هر چه سريعتر تكميل شده 
و در اختيار متقاضيان ق�رار گيرد، چون پايان 
اين طرح مي تواند به خانه دار شدن بسياري از 
متقاضيان كمك كند اما ضرورت اجراي طرح 
مسكن اجتماعي هنوز در هاله اي از ابهام است.
 طي 4 تا 5 س�ال گذش�ته بارها درباره اجراي 
اين طرح صحبت شده اما به گفته رييس بنياد 
مسكن انقلاب اسلامي تاكنون يك واحد از آن 
هم ساخته نشده و هنوز جزييات، سياست ها و 
استراتژي هاي اين طرح مشخص نشده است. 
بنابراين كارشناس�ان بخش مسكن پيشنهاد 
مي كنند كه در ابتدا سياست هاي طرح مسكن 
اجتماعي تعيين و س�پس اقدام به اجراي اين 

طرح شود.
ام�ا رويكرد ديگ�ر اظه�ارات وزيرجديد راه و 
شهرس�ازي، ارايه مش�وق هاي خاص به بخش 
خصوصي اس�ت تا از اين طريق رونق به بخش 
مس�كن بازگردد. ناگفته نماند ك�ه حمايت از 
بخش خصوص�ي و ارايه مش�وق هاي خاص به 
فعالان اي�ن بخش در بهبود وضعيت س�اخت 
و س�از موثر اس�ت، چ�ون بي�ش از 97 درصد 
از س�اخت و س�از ها برعهده بخش خصوصي 
اس�ت. اما بايد اين موضوع در نظر گرفته شود 
ك�ه دولت ه�م نبايد وظيف�ه خ�ود را در قبال 
س�اخت واحدهاي مس�كوني براي اقشار كم 
درآمد فراموش كند. يكي از مسائل ديگري كه 
اسلامي به آن تأكيد دارد، بحث افزايش توليد 
مسكن با س�وق دادن منابع مالي به اين سمت 
اس�ت تا با افزايش توليد مسكن نياز جامعه به 
واحدهاي اس�تيجاري را برطرف كنيم، ناگفته 
نماند كه بازار اجاره يكي از بخش هاي مهم بازار 
مسكن است و بايد اس�تراتژي هاي مشخصي 
براي اين بازار در نظر گرفته شود كه يكي از اين 
استراتژي ها، اقدام به ساخت و ساز مسكن است 
كه اين موضوع هم به بخش ملكي و هم به بخش 
استيجاري كمك كند، چون با كاهش ساخت و 
ساز، تعادل ميان عرضه و تقاضا از ميان مي رود 
و ب�ازار ملك و به تبع آن بازار اجاره با مش�كل 

مواجه مي شود.

  استقبال از عرضه دوباره زمين
فرهاد بيضايي، مدير گروه سياس��ت گذاري مسكن 
دانشگاه علم و صنعت كه از رويكردهاي مطرح شده از 
سوي وزير جديد راه و شهرسازي درباره بخش مسكن، 
استقبال مي كند با اشاره به ارايه مشوق هايي به بخش 
خصوصي براي ايجاد رونق در بازار مسكن به »تعادل« 
مي گويد: بايد اين موضوع بررسي شود كه مشوق هاي 
ارايه شده چيست و چه تاثيري بر بازار مسكن دارند؟ 
يكي از پيشنهاداتي كه وزيرجديد راه و شهرسازي در 
جلس��ه دفاع در مجلس شوراي اسلامي مطرح كرد، 

بحث زمين بود.
بيضايي ادامه مي دهد: دولت طي 5 س��ال گذش��ته، 
سياست مش��خصي در عرضه زمين نداشت و عرضه 
زمين در سال هاي اخير صفر شد با اينكه قانون صراحتا 
اعلام كرده است كه زمين در اختيار متقاضيان قرار 
گيرد يا بايد به صورت رايگان يا اينكه حق بهره برداري 

را به اين متقاضيان بدهند.
او ادامه مي ده��د: با وجود اينكه قانوني در اين زمينه 
وجود داش��ت اما قان��ون تقريبا اجرايي نش��د. اين 
درحالي است كه تمام دولت هاي قبل و بعد از انقلاب 
برنامه هايي درباره زمين داشته اند و بخش زمين، رها 
ش��ده نبود كه برنامه خاصي براي آن وجود نداشته 
باش��د. اين كارش��ناس ارشد بخش مس��كن اضافه 
مي كند: سياس��ت هاي بخش زمين طي س��ال هاي 
گذشته متفاوت بود، به عنوان نمونه در دوره اي زمين 
به مردم واگذار مي ش��د و تحت عن��وان طرح زمين 

ش��هري، به مردم زمين واگذار مي ش��د، در دوره اي، 
زمين در اختيار انبوه سازان و تعاوني ها قرار مي گرفت 
و عرضه زمين از طريق آنها انجام مي شد البته برخي 
به اين سياس��ت انتق��اد داش��تند و آن را رانتي براي 
انبوه سازان و سازندگان مي دانستند كه در دوره هاي 
بعد طرح مسكن مهر اجرايي شد و اين انتقادات هم 

مرتفع شد.
بيضايي ادامه مي دهد: تجربه نش��ان مي دهد كه در 
س��ال هاي گذشته هر دولتي، سياس��ت و استراتژي 
مشخصي در بخش زمين داشته است، چون مهم ترين 
نهاده بخش مسكن، زمين است و بدون برنامه در اين 
ح��وزه، نمي توانيم انتظار رونق در بخش مس��كن را 
داشته باشيم و بايد سياست مشخصي در بخش زمين 
شهري داشته باشيم و استراتژي دولت در بخش زمين 

كلان شهرها و شهرهاي كوچك تعيين شود.
مدير گروه سياس��ت گذاري مس��كن دانشگاه علم و 
صنعت با اشاره به اهميت سياس��ت هاي اجرايي در 
بخش زمين مي گويد: براس��اس گزارش هاي منتشر 
شده از سوي مركز آمار و وزارت راه و شهرسازي، 55 
درصد هزينه هر واحد مس��كوني به زمين اختصاص 
دارد و در تهران اين رقم به 60 تا 70 درصد مي رسد.

او اظهار مي كند: مصالح ساختماني، سود پيمانكاري 
و ... نهايت 30 تا 40 درصد قيمت هر واحد مسكوني 
را به خود اختص��اص مي دهد و در واقع اولويت دهي 
هر دولتي در بخش مس��كن بايد س��اماندهي بخش 

زمين باشد.
بيضايي اضافه مي كند: يكي از سياست هاي وزيرجديد 
راه و شهرسازي مربوط به مساله زمين بود. البته هنوز 
اين سياس��ت و چگونگي ورود دولت به آن مشخص 
نشده است، اما اگر بتوان راهكار مناسبي براي عرضه 
زمين در راستاي توليد مسكن اجرايي شود مي توانيم 
انتظار داش��ته باش��يم كه در آينده چرخ مسكن به 

حركت آمده و رونق ايجاد شود.
اين كارشناس ارشد بخش مسكن ادامه مي دهد: وزير 
جديد راه و شهرسازي درباره مسكن مهر، بازآفريني 
شهري، زمين شهري و ... اظهارنظراتي داشته است اما 
هنوز استراتژي دولت در اين زمينه نامشخص است.

او ادامه مي دهد: وزير سابق راه و شهرسازي در اغلب 
بخش هاي مسكن با دولت همراه بود و تنها در بخش 
بازآفريني ش��هري اختلافاتي با رياس��ت جمهوري 
داشت كه اين اختلاف به يكس��ال آخر وزارت آقاي 
آخوندي بازمي گردد چ��ون دولت وعده هايي درباره 
بازسازي بافت هاي فرسوده داشت كه اجرايي نشد و 
هنوز هم مشخص نبود چه برنامه هايي براي نوسازي 
بافت فرسوده تدوين شده است و رياست جمهوري، 
مش��اوري را براي بافت فرس��وده تعيين كرد و آقاي 
تركان اس��تراتژي ديگري را اجرايي كردند.به گفته 
او، وزير جديد راه و شهرس��ازي محورهايي به عنوان 
استرات ژي هاي اين وزارتخانه را اعلام كردند اما هنوز 
جزييات و چگونگي اجراي اين سياست ها مشخص 
نيست و بايد اين موضوع در نظر گرفته شود كه كمتر 
از سه سال دوره رياست جمهوري آقاي روحاني مانده 
است و محمد اسلامي بايد هر چه سريعتر سياست ها 
و برنامه ه��اي مرب��وط به بخش مس��كن را با كمك 

كارشناسان اين بخش تدوين و اجرايي كند.

  يك استراتژي اشتباه
بيضايي اظهار مي كند: در بخش مسكن مهر، حرف و 
حديث هايي شنيده شده است مبني بر واگذاري اين 
طرح به استانداري ها كه اين استراتژي اشتباه است و 
وزير جديد راه و شهرسازي اگر به دنبال برون سپاري 
اين ط��رح اس��ت و تماي��ل دارد ت��وان وزارت راه و 
شهرسازي را به حوزه هاي ديگر اختصاص دهد، نبايد 
وظيفه تكميل طرح مس��كن مهر را به استانداري ها 
واگذار كند بلكه اجراي طرح مسكن مهر بايد به بنياد 
مس��كن انقلاب اس��لامي اختصاص يابد زيرا يكي از 
وظايف اين بنياد از همان ابتداي انقلاب، انجام چنين 

ماموريت هايي بوده است.
اين كارشناس ارش��د بخش مسكن ادامه مي دهد: با 
واگذاري طرح مس��كن مهر به بنياد مسكن انقلاب 
اس��لامي، تجميع مديريت و پاسخگويي واحد ايجاد 
مي ش��ود، در حالي كه واگذاري طرح مسكن مهر به 
استانداري ها كه مسوول رسيدگي به وظايف متعدد 
هستند، اقدامي نادرست اس��ت. چون استانداري ها 
وظايف گوناگوني برعهده دارند و با واگذاري تكميل 
مسكن مهر، اين وظيفه در اولويت هاي دست چندم 

آنها قرار مي گيرد و اتمام اين طرح طولاني مي شود.
او اضافه مي كند: در صورت واگذاري طرح مس��كن 
مهر ب��ه اس��تانداري ها نمي توان انتظار داش��ت كه 
استانداري ها پاسخگويي و برنامه ريزي واحد داشته 
باشند و استراتژي مش��خصي را در اين زمينه شاهد 
باشيم و اين واگذاري موجب مي شود نه تنها مشكل 
مس��كن مهر حل نش��ود بلكه اين مشكل دوچندان 
ش��ود. اين درحالي اس��ت كه بنياد مسكن از جنس 
ساخت و ساز است و پيشنهاد مي شود كه درصورت 
واگذاري طرح، از ظرفيت بنياد مسكن استفاده شود 
كه هم دولت بر آن نظارت دارد و هم اينكه وزير راه و 
شهرسازي مي تواند در اين زمينه اعمال نظر داشته 
باشد.بيضايي با اش��اره به بهره گيري از ظرفيت هاي 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي مي گويد: هم اكنون كه 
طرح مسكن روستايي تقريبا تكميل شده است، بنياد 
ماموريت خاص��ي ندارد با واگذاري اين طرح به بنياد 
مي توان از ظرفيت و پتانسيل بنياد مسكن استفاده 

كرده و طرح مسكن مهر را تكميل كرد.

  اجراي مسكن اجتماعي همچنان در ابهام
مديرگروه سياس��ت گذاري مس��كن دانشگاه علم و 
صنعت درباره ضرورت اجراي طرح مسكن اجتماعي 

اظهار مي كند: در دولت استراتژي هاي متعددي تحت 
عنوان مس��كن اجتماعي طرح مي ش��د اما سياست 
اجرايي اين طرح مشخص نبود. در ابتدا اعلام شد كه 
اجاره داري خصوصي را در دستور كار قرارداده ايم كه 
امكان آن وجود ن��دارد زيرا بخش خصوصي تمايلي 
ب��راي اجاره داري حرفه اي ندارد زيرا نرخ بازگش��ت 

سرمايه در بخش استيجار پايين است.
بيضايي اضافه مي كند: در مرحله بعد اعلام ش��د كه 
قرار است كمك هزينه اجاره به اقشار پايين درآمده 
اختصاص ياب��د كه منابع مالي بس��ياري را به دولت 
تحمي��ل مي كرد و دول��ت توان اجراي اي��ن طرح را 

نداشت.
او تصري��ح مي كن��د: در وهله بعدي اعلام ش��د كه 
براي اجراي طرح مس��كن اجتماعي قرار است، اين 
طرح با كمك نهادهايي مانند ش��هرداري ها اجرايي 
ش��ود كه با توجه به مشكلات شهرداري ها در تأمين 
مالي نمي توان انتظار داشت كه اجراي طرح مسكن 
اجتماع��ي را بر عهده بگيرند و طي س��ال هاي اخير 
مشخص شده كه اين طرح، قابليت اجرايي شدن ندارد 

و در حد حرف هم باقي مانده است.
اين كارشناس ارشد بخش مسكن با اشاره به تعريف 
چارچوب هاي طرح مسكن اجتماعي مي گويد: وزير 
جديد راه و شهرسازي بايد سياست ها و استراتژي هاي 
اين طرح را تعيين كن��د اما بايد به اين موضوع توجه 
ش��ود كه اگر طرح مس��كن اجتماعي مطرح شده از 
س��وي وزير همان طرح عملياتي شده در كشورهاي 
ديگر است كه اين طرح شكست خورده است و نبايد 

اجرايي شود.
بيضايي معتقد اس��ت: طرح مس��كن اجتماعي اجرا 
ش��ده در كش��ورهاي ديگر، هزينه نگهداري بالايي 
دارند و اين هزينه ها را به دولت تحميل مي كنند و هر 
س��اله هزينه هاي آنها افزايش مي يابد به عنوان مثال 
برج گرنفل در لندن آت��ش گرفت و هزينه نگهداري 
آن 11 ميليون يورو بود اما شوراي شهر و شهرداري 
كه مجري و مس��وول اجراي طرح مسكن اجتماعي 
بودند به دليل عدم تأمين اين هزينه مجبور شدند با 2 
ميليون يورو بازسازي اين برج را انجام دهند و همين 
موضوع موجب شد كه مشكلات اين برج باقي بماند و 

شاهد وقوع آتش سوزي بوديم.

  2 راهكار رفع مشكل بازاراجاره 
مديرگروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم و صنعت 
با اشاره به تاثير افزايش ساخت و ساز بر ساماندهي بازار 
اجاره مي گويد: نوع نگاه به بازار اجاره بر اين بازار اثرگذار 
است، در دنيا اجاره داري براي شهروندان يك انتخاب 
است درحالي كه در ايران اجاره داري، تحميل است و 
تمام م��ردم در انتخاب بين گزينه هاي اجاره و تملك، 

گزينه دوم را انتخاب مي كنند.
او اظه��ار مي كند: در دنيا انتخاب تمل��ك و اجاره بر 
عهده مردم است اما در ايران به دليل مشكلات مالي 
مردم به اجبار گزينه اجاره را انتخاب مي كنند اما اگر 
اولويت دولت صاحبخانه كردن مردم باشد و مردم بايد 
صاحب ملك باشند اين استراتژي بر بازار اجاره موثر 
باش��د ضمن اينكه طرح دريافت ماليات بر خانه هاي 
خالي و تكميل مس��كن مهر مي توان��د به بهبود اين 

بازار كمك كند.

  چارچوب  مسكن اجتماعي بايد  مشخص شود
محمود جهاني، كارشناس ارشد اقتصاد مسكن هم 
مانند فرهاد بيضايي از منتقدان اجراي طرح مسكن 
اجتماعي بدون تعيين اس��تراتژي اس��ت. او درباره 
عملياتي شدن طرح مس��كن اجتماعي به »تعادل« 

مي گوي��د: هنوز ابعاد اين طرح مش��خص نيس��ت و 
برداشت مس��وولان وزارت راه و شهرسازي از مسكن 
اجتماعي شفاف نشده است، اين درحالي است كه اين 
طرح الگويي بود كه در برنامه توسعه دوم مطرح شده 

بود و ابعاد آن مشخص بود.
جهاني ادامه مي دهد: طرح مس��كن اجتماعي در آن 
دوره هم از نظر كالب��دي، الگوي تأمين مالي، الگوي 
مديريت س��اخت و ... مشخص شده بود و حتي علت 
عدم اجراي طرح هم مش��خص شد و در آن زمان و با 

وجود روشن بودن چارچوب ها عملياتي نشد.
او اضافه مي كند: اما در 4 تا 5 سال گذشته طرحي كه از 
سوي وزير سابق راه و شهرسازي مطرح شد چارچوب 
مشخصي نداشت اگرچه در ابتدا به نظر مي رسيد كه 
طرح جديد مسكن اجتماعي همان طرح پيشين است 
اما از اظهارات و موضع گيري هاي آقاي آخوندي معلوم 
شد كه الگوي س��ابق تغيير كرده است اما چارچوب 

الگوي جديد مشخص نشد.
اين كارش��ناس ارشد اقتصاد مس��كن، درباره امكان 
هزينه كرد منابع اجراي طرح مسكن اجتماعي براي 
طرح بازآفريني ش��هري مي گويد: طرح بازس��ازي 
بافت فرس��وده اقدامي مثبت محس��وب مي شود اما 
بايد اين موضوع مورد بررس��ي قرار گيرد كه نگاه به 
طرح بازآفريني شهري چگونه است ؟ آيا نگاه كالبدي 
به بخش مس��كن اس��ت؟ يعني قرار است يك سري 
پروژه ساختماني در بافت هاي فرسوده ساخته شود 
يا نگاه اينگونه است كه بايد فضاي سكونت و زندگي 

فراهم شود؟ 
به گفت��ه جهاني، ن��گاه به طرح مس��كن اجتماعي، 
بازآفريني شهري و مسكن مهر بايد به گونه اي باشد كه 
شرايط زندگي و سكونت فراهم شود اين درحالي است 
كه تاكنون به بخش مس��كن نگاه كالبدي و پروژه اي 
شده اس��ت و نگاه جامع به اين شكل كه بايد فضاي 
سكونت فراهم شود و دولت بايد زيرساخت ها را ايجاد 

كند، نبوده است.
او اظه��ار مي كند: دول��ت موظف اس��ت، در اجراي 
طرح ه��اي مختلف بخش مس��كن علاوه ب��ر ايجاد 
زيرس��اخت ها، س��اخت اماكن تفريح��ي، رفاهي، 
آموزش��ي، درماني و ... توجيه اقتص��ادي پروژه ها را 
افزايش دهد به عنوان نمونه نگاهي به پروژه مسكن 
مهر نشان مي دهد كه اگرچه شاهد ساخت و ساز واحد 
مس��كوني در اين مناطق بوديم اما فضاي س��كونت 
فراهم نشده است و همين موضوع سبب مي شود كه 

اين پروژه توجيه اقتصادي نداشته باشد.
اين كارشناس ارش��د اقتصاد مسكن اضافه مي كند: 
در مورد طرح بازآفريني شهري هم پيشنهاد مي شود 
كه دولت به فكر ايجاد فضاي س��كونت براي ساكنان 
بافت فرسوده باش��د و با بهبود زيرساخت ها، اماكن 
تفريحي،  آموزشي و ... شرايط را براي زندگي ساكنان 
اين بافت ها فراهم كند و نبايد تنها به دنبال ساخت و 

ساز پروژه هاي ساختماني باشيم.
جهان��ي بيان مي كن��د: اگر فضا و ش��رايط زندگي و 
سكونت در بافت فرسوده فراهم شود، بخش خصوصي 
و ساكنان اين منطقه اقدام به سرمايه گذاري مي كنند 
يا حداقل اينكه توجيه اقتصادي براي نوسازي و احياي 
بافت براي بخش خصوصي فراهم مي شود و بنابراين 
نگاه كالبدي به ساخت و ساز و طرح هاي مسكني بايد 

تغيير كند و نگاه جامعي جايگزين آن شود.

  دولت موظف به تأمين مسكن اقشار ضعيف
او درباره سياست ارايه مشوق به بخش خصوصي براي 
افزايش ساخت و ساز مسكن كه از سوي وزير جديد 
راه و شهرسازي مطرح شده است، مي گويد: تشويق 

به سرمايه گذاري در ساخت و ساز بسيار مهم است و 
دولت بايد با ارايه مشوق هاي ساخت و ساز به بخش 
خصوصي موجب رونق اين بخش شود زيرا دولت نه 
توان ورود به بخش س��اخت و س��از و سرمايه گذاري 
را دارد و نه اينكه دخالت دولت در امر س��اخت و ساز 

پيشنهاد مي شود.
اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن مي افزايد: دولت 
بايد در دو بخش تأمين مسكن اقشار كم درآمد ورود 
كند، بخ��ش ديگر هم مربوط ب��ه فناوري هاي نوين 
ساخت و ساز و بسترسازي براي تشويق سازندگان به 

منظور بهره گيري از اين فناوري هاست.
جهاني اظه��ار مي كند: دولت بايد نگاهي مش��وقانه 
به س��رمايه گذاران بخش مسكن داشته باشد همان 
نگاهي كه در برنامه س��وم توسعه به اين بخش وجود 
داش��ت و ادامه آن در برنامه چهارم هم مشاهده شد 
البته در برنامه س��وم توس��عه نگاه به سرمايه گذاري 
اصولي تر بود زيرا س��هم بخش خصوصي در ساخت 

مسكن از 10 درصد به 40 درصد افزايش يافت.
او ادامه مي دهد: سياست هاي حمايتي از انبوه سازان 
در بخش مسكن اتفاق افتاد و شاهد رشد و شكوفايي 
در اين بخش بوديم ب��دون اينكه دولت به اين بخش 
ورود كند و در س��اخت و ساز مسكن دخالت كند، در 
برنامه چهارم ه��م تاحدودي ادامه پي��دا كرد اما در 
برنامه هاي بعدي دولت در لاك خود فرو رفت و نقش 

موثري در ايفاي نقش حمايتي خود نداشت.
به گفته اين كارشناس ارشد بخش مسكن، اظهارات 
وزير جديد راه و شهرس��ازي مبني بر ارايه بسته هاي 
تش��ويقي به بخ��ش خصوصي ب��راي افزايش توليد 
مي تواند چشم انداز مثبتي از آينده بازار مسكن پيش 

روي فعالان و كارشناسان اين بخش ايجاد كند.
جهاني بيان مي كند: اگر دولت بتواند از ظرفيت بخش 
خصوصي براي س��اخت و ساز اس��تفاده كند شاهد 
وقوع اتفاقات مثبت در بازار خواهيم بود زيرا س��هم 
بخش خصوصي در س��رمايه گذاري بخش مس��كن 
بالاي 97 درصد است البته ناگفته نماند كه حمايت 
از بخش خصوصي بايد ساختارمند و هدفمند باشد 
تا نگاه بخش خصوصي هم به س��اخت و ساز مسكن 

متمركز شود.

  تشويق براي ساخت مسكن استيجاري
اين كارشناس ارشد بخش مسكن درباره تاثير توليد 
ساخت وساز مسكن در ساماندهي بازار اجاره مي گويد: 
توليد مسكن به تعديل و كاهش مشكلات سكونتي در 
دو بخش ملكي و استيجاري كمك مي كند تا به بازار 
اجاره و سياست هاي تنظيم اين بازار نگاه ويژه اي داشته 
باشيم و در راستاي تشويق بخش خصوصي گام برداريم.

او اضافه مي كند: به افزايش توليد و سرمايه گذاري در 
مس��كن اجاره اي بايد نگاه ويژه اي شود و بايد تعريف 
و چارچ��وب خاص خود را در الگوي تأمين مس��كن 
كشور داش��ته باشد و در زمان تعيين سياست ها بايد 
به اين بخش توجه شود و نگاه به بخش مسكن بدون 
نگاه به ساخت و ساز مس��كن اجاره اي نگاه درستي 

نخواهد بود.
جهاني تصريح مي كند: بازار اجاره بخش��ي غيرقابل 
انكار اس��ت و نبايد به دنبال س��اخت مسكن ملكي 
باشيم ، در اين زمينه قانون خوبي در دهه 70 تصويب 
شد با عنوان قانون تشويق احداث و عرضه واحدهاي 
مسكوني استيجاري كه هم مشوق هايي براي بخش 
خصوصي در نظر گرفته اس��ت و ه��م وظايفي براي 

بخش دولتي در نظر گرفته بود. 
اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن مي افزايد: متاسفانه 
اين قانون طي سال هاي گذش��ته از هدف اصلي خود 
منحرف شد و بيش��تر به بخش دولتي آن توجه شد و 
وزارت مسكن موضوع سرمايه گذاري در مسكن اجاره اي 
را توسط دولت در دستور كار خود قرار داد كه به عنوان 
انحراف اول از اين قانون شناخته مي شود و اما انحراف 
دوم آن اين اس��ت كه نحوه بهره برداري اجاره اي تغيير 
يافته و به سمت اجاره به شرط تمليك حركت كرد كه 
اين شيوه به بازار ملكي كمك مي كند و مسكن اجاره اي 
هميشه در سياست هاي توسعه مسكن مورد غفلت واقع 
شده است و به اين بخش اهميت و جايگاه لازم داده نشده 
است و پيشنهاد مي شود كه در دوره جديد توجه ويژه اي 

به بازار مسكن اجاره اي شود.
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 سياست هاي غيردستوري
و رونق بازار مسكن 

از سال 92 تا نيمه دوم سال گذشته، بازار مسكن 
در ركود به سر مي برد، اما از ابتداي مهر ماه سال 
96، شاهد افزايش حجم معاملات و رشد قيمت ها 
بوديم و به تبع آن هم نش��انه هاي ايجاد رونق در 
بازار مسكن ظهور كرد، اما از ارديبهشت ماه سال 
جاري و با آغاز نوسانات نرخ ارز، شاهد افت حجم 
معاملات و جهش چشمگير قيمت ها بوديم اتفاقي 
كه موجب شد نش��انه هاي ركود، دوباره در بازار 

مسكن مشاهده شود.
در اين ميان و درحالي كه پيش بيني مي ش��ود، 
بازار مسكن در ماه هاي آتي هم روزهاي كم رونقي 
را س��پري كند اما با اين وج��ود، اميد به تدوين و 
اجراي سياست هاي مناسب از سوي وزير جديد 
راه و شهرسازي چشم انداز آينده بازار مسكن را تا 

حدودي روشن مي كند.
محمد اسلامي كه نزديك به يك ماه است سكان 
وزارت راه و شهرسازي را به دست گرفته، حمايت 
از بخش خصوصي، تكميل پروژه هاي نيمه تمام، 
و افزايش توليد را به عنوان محور فعاليت هاي خود 
در بخش مسكن معرفي كرده و اميدوار است كه 
با اجراي اين محورها شاهد بازگشت رونق به بازار 

مسكن باشيم.
اما فارغ از سياست هاي ارايه شده از سوي وزير راه 
و شهرس��ازي و اثربخشي اين سياست ها در بازار 
مسكن، اغلب كارشناسان اين بخش معتقدند كه با 
اجراي سياست هايي غير دستوري مي توان بخش 

مسكن را از ركود فعلي خارج كرد.
با توجه به اهميت بخش مسكن و نگراني از تداوم 
دوباره ركود در بازار، روزنامه تعادل، سياست هاي 
معرفي شده از سوي كارشناس��ان را براي رونق 
بخشي به بازار مسكن مورد بررسي قرار مي دهد 
كه اغلب آنها سياس��ت هاي تشويقي محسوب 

مي شود.
  سياست نخست براي ايجاد رونق در بازار مسكن، 
اعمال اولويت پرداخت تس��هيلات به واحدهاي 
مسكوني اي است كه قيمت پيشنهادي فروشنده 
نسبت به آخرين معامله انجام شده روي آن ملك 
)با در نظر گرفتن نرخ تورم عمومي و تورم نهادها 
و استهلاك( رشد بيش از حد نداشته باشد. به اين 
معن��ا كه با توجه به تورم عمومي و س��اير عوامل 
موثر در تعيين قيمت مس��كن، اولويت پرداخت 
تسهيلات خريد، از طريق واحدهايي تعيين شود 
كه قيمت گذاري آنها به ص��ورت متعارف انجام 

شده است. 
 ارايه تسهيلات ويژه به واحدهاي مسكوني نوساز 
كه به صورت ش��فاف تمام هزينه هاي مربوط به 
ساخت و ساز را ثبت و منتش��ر كرده اند، دومين 
سياست پيشنهادي در اين زمينه است و به اين 
معنا اس��ت كه س��ازندگاني كه تمام هزينه هاي 
ساخت و ساز خود را به  صورت شفاف ثبت كرده 
و منتشر كنند، بتوانند از تسهيلات ويژه بهره مند 

شوند.
  اما سياست بعدي اين است كه در كنار معافيت 
مالياتي روي خريد و فروش و كاهش هزينه هاي 
معاملاتي كه براي جلوگي��ري از افزايش قيمت 
عمومي ملك انجام مي شود، دريافت ماليات هاي 
تصاعدي )كاهش انگيزه سوداگري و سفته بازي( 
از معاملاتي كه سود قابل توجهي نصيب فروشنده 
در معاملات مكرر مي كنند هم مي تواند سياست 
درستي محسوب شود چون موجب كاناليزه كردن 
اين درآمد مالياتي به سمت تامين  مالي ساخت 

يا توسعه  ظرفيت توليد و عرضه  مصالح مي شود.
 كاهش نرخ س��ود تسهيلات س��اخت، تعيين 
اولويت پرداخت تسهيلات خريد براي خانه اولي ها 
و همچنين ارايه امتياز به افرادي كه اس��تفاده از 
تسهيلات در اختيار خود را به تعويق مي اندازند، 
به همراه كمك به افزايش عرضه املاك در حال 
ساخت با ارايه تسهيلات ويژه پيش خريد مسكن 
از ديگر سياس��ت هاي پيش��نهادي است كه به 
منظور مديريت حجم ورود تقاضا به بازار مسكن و 

همچنين كنترل التهابات قيمتي است. 
  سياست امتيازدهي به افرادي كه زمان استفاده 
از تسهيلات، خريد مسكن در اختيار را به تاخير 
مي اندازند، موجب مي شود سرعت معاملات ملك 
كاهش يابد و در نتيجه بخشي از محرك قيمتي، 
در بازار كم  اثر شود؛ اين سياست مي تواند به شكل 

افزايش سقف تسهيلات براي اين افراد باشد.
  »عرض��ه محصولات بانك��ي جديد« همچون 
حساب س��پرده س��رمايه گذاري خاص كه سود 
آن بر مبناي شاخص تورم بخش مسكن تعريف 
مي شود به عنوان يكي ديگر از سياست هاي موثر 
براي بهبود بازار مسكن اس��ت. ناگفته نماند كه 
منابع اين حس��اب مي تواند به صورت مستقيم 
براي بخش مسكن صرف شود و بخشي از آن هم 
مي تواند به شكل پرداخت تسهيلات مسكن باشد، 
اين سياست به ويژه در زمان جهش قيمت مسكن، 
موجب حذف بخشي از تقاضاهاي پيشگيرانه و 

حتي سفته بازانه در حوزه مسكن مي شود.
  اما سياس��ت ديگري كه از س��وي كارشناسان 
بخش مسكن پيشنهاد مي ش��ود مربوط به بازار 
اجاره اس��ت، باتوجه به آنكه دارا بودن بازار اجاره 
توس��عه يافته و نظام مند، عامل مهمي در ثبات 
قيمت مسكن است، تهيه بسته سياستي به منظور 
»راه اندازي نظام اجاره داري حرفه اي« براي كنترل 
الته��اب قيمتي در بازار مس��كن ضروري به نظر 
مي رسد، ضمن آنكه نتايج تحقيقات جهاني نشان 
مي دهد كه ارزش گذاري ملك هم مانند بسياري 
ديگ��ر از دارايي هاي مولد اساس��ا بايد مبتني بر 
جريانات نقدي آتي آن )عموما درآمد ناش��ي از 
اجاره( باشد. بنابراين وجود يك بازار اجاره بزرگ، 
كارآ و توس��عه يافته جلوي ورود س��اير روش ها 
)مدل هاي ارزش گذاري نس��بي و مقايس��ه اي( 
و در نتيج��ه بي ثباتي در قيمت گ��ذاري ملك را 

خواهد گرفت. 

   بيضايي: مصالح ساختماني، سود پيمانكاري و ... نهايت 30 تا 40 درصد قيمت هر واحد مسكوني 
را به خود اختصاص مي دهد و در واقع اولويت دهي هر دولتي در بخش مس�كن بايد ساماندهي 
بخش زمين باشد  كه اگر راهكار مناسبي براي عرضه زمين در راستاي توليد مسكن اجرايي شود، 

مي توانيم انتظار داشته باشيم كه در آينده چرخ مسكن به حركت درآمده و رونق ايجاد شود.
   جهاني: اگر دولت بتواند از ظرفيت بخش خصوصي براي ساخت و ساز استفاده كند شاهد وقوع 
اتفاقات مثبت در بازار خواهيم بود زيرا سهم بخش خصوصي در سرمايه گذاري بخش مسكن بالاي 
97 درصد است البته ناگفته نماند كه حمايت از بخش خصوصي بايد ساختارمند و هدفمند باشد 

تا نگاه بخش خصوصي هم به ساخت و ساز مسكن متمركز شود.

برش



دانش و فن10اخبار

به دليل ملاحظاتي از سوي وزارت ارتباطات

مرحله دوم رجيستري براي تبلت ها به تعويق افتاد 
گروه دانش و فن   

 طرح كد دار كردن گوشي هاي وارداتي تلفن همراه با 
هدف ساماندهي بازار، از اواخر مهرماه سال گذشته كليد 
خورد و به ثمر رسيد، اكنون به تجهيزات ديگري چون 
تبلت، مودم و ساعت هوشمند رسيده است تا ورود اين 

كالاها به كشور ساماندهي شود.
با اين حال، اجراي اين طرح با مش��كلاتي مواجه شده 
اس��ت و بنا به اعلام سامانه همتا، برخي كاربران اعلام 
كرده ان��د كه ارتب��اط برخي دس��تگاه ها و تجهيزات 
س��يمكارت  خور مانند تبلت، مودم، ساعت هوشمند، 
دستگاه POS كه خريداري كرده اند، به دليل رجيستر 

نبودن قطع شده است.
از س��ويي ديگر با اجرايي ش��دن طرح رجيس��تري 
براي تمامي برندهاي تلفن هم��راه، با توجه به هدف 
اجراي اين ط��رح و جلوگي��ري از واردات قاچاق اين 
تجهيزات، ساير تجهيزات سيم كارت خور هم در نوبت 
مشموليت رجيستري بودند، اما به نظر مي رسد به دليل 
برخي ملاحظات، هن��وز تبلت ها و س��اير تجهيزات 

سيم كارت خور مشمول رجيستري نشده اند.
با اجراي طرح رجيس��تري )ثبت شناسه گوشي هاي 
همراه( و مش��مول ش��دن تمامي برندهاي گوشي از 
ابتداي ارديبهشت ماه، صرفا گوشي هايي كه از مبادي 
قانوني وارد كشور ش��ده اند، در شبكه اپراتوري كشور 
فعال خواهند شد. طبق اعلام سازمان تنظيم مقررات و 
ارتباطات راديويي درراستاي اجراي آخرين مرحله طرح 
احراز اصالت تجهيزات داراي سيم كارت )رجيستري( 
تمامي گوشي هايي كه پيامك مبني بر غيرقانوني بودن 
گوشي دريافت كردند، ۳۱ روز مهلت استفاده داشتند و 

پس از آن از شبكه سرويس نخواهند گرفت.
با توجه ب��ه هدف اجراي رجيس��تري ب��راي تمامي 
تجهيزات سيم كارت خور، مقرر بود پس از گوشي هاي 
موبايل نوبت به س��اير دستگاه ها برس��د. پيش از اين 
كارگروه طرح رجيستري، اعلام كرده بود اين طرح براي 
مودم ها، دانگل ها و روترها در حال هماهنگي است كه به 

زودي اجرا مي شود و محمدجواد آذري جهرمي- وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات - هم از اجرايي شدن اين 
طرح براي مودم ها و مسيرياب هاي سيم كارت خور كه 

عمدتا وارداتي هستند، خبر داده بود.
اما حس��ين فلاح جوش��قاني - معاون وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات - در آخري��ن اظهارنظرها درباره 
اجراي طرح رجيستري خاطرنش��ان كرد: در اجراي 
طرح رجيستري، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
مس��ووليت كميته راهبردي اين طرح را به عهده دارد 
كه در دو فاز س��اماندهي گوش��ي هاي تلفن همراه و 

ساماندهي تبلت ها اجرايي شده است.
وي همچنين بيان كرد: توجه بيشتر ما به فاز نخست 
اين طرح بود كه براي جلوگيري از قاچاق گوشي تلفن 
همراه اجرا ش��د، البته وزارت ارتباط��ات براي اجراي 
مرحله دوم رجيستري كه مربوط به تبلت ها مي شود، 
آمادگي كامل در حوزه فني دارد اما ملاحظاتي در حوزه 

بازار وجود دارد كه اجراي آن را تعويق انداخته است.

 زمان بندي برندهاي مشمول طرح رجيستري
اما در حالي كه پس از تعويق چندباره اجراي رجيستري، 
صحبت ها درباره اجرايي ش��دن اين ط��رح بار ديگر 
از مهرماه س��ال گذشته بر س��ر زبان ها افتاد، با فراهم 
شدن امكانات فني و اطلاع رساني به كاربران، بالاخره 
نخستين فاز رجيستري از تاريخ ۱۴ آذرسال گذشته 

با برند اپل آغاز شد.
به گزارش ايسنا،  پس از اولين فاز رجيستري، طبق اعلام 
رگولاتوري، از هشت برند، موتورولا، گوگل و بلك بري 
مشمول رجيستري شدند و در مرحله بعدي نيز از ۲۸ 
بهمن ۹۶ برند ال جي مش��مول اين طرح ش��د. از ۱۹ 
اسفندماه، برندهاي نوكيا و هوآوي مشمول رجيستري 
ش��دند و در آخرين مرحله رجيستري در سال ۱۳۹۶ 
نيز از ۲۶ اسفند ۹۶ برندهاي سوني، تكنو و شيائومي 
مشمول اين طرح ش��دند. آخرين فاز رجيستري هم 
۳۱ فروردين سال جاري بود كه برند سامسونگ و ساير 

برندها مشمول رجيستري شدند.بنابراين اگرچه مقرر 
بود پس از اجراي رجيس��تري براي گوشي هاي تلفن 
همراه، ساير تجهيزات سيم كارت خور از جمله تبلت ها 
و مودم ها و مس��يرياب هايي كه از سيم كارت  استفاده 
مي كنند، نيز مشمول طرح رجيستري شوند، اما به نظر 
مي رسد به دليل ملاحظاتي در بازار كه رگولاتوري اشاره 

كرده، هنوز اين مرحله آغاز نشده است.
همچنين روز گذشته س��امانه طرح ثبت گوشي هاي 
تلفن همراه )همتا( اعلام كرد: كاربراني كه براي استفاده 

از تجهيزات سيمكارت  خور با مشكل رجيستري مواجه 
شده اند، مشكلات پيش آمده را به اين سامانه گزارش 

كنند تا برطرف شود.
در اطلاعيه س��امانه همتا آمده اس��ت: شناس��ه اين 
تجهيزات در پايگاه داده س��ازمان جهاني تلفن همراه 

)GSMA( به اشتباه تلفن همراه ثبت شده است.
اين سامانه از افرادي كه كالاي غير از گوشي آنها مشمول 
طرح رجيستري شده است، خواست تا با مركز تماس 
طرح رجيستري )همتا( به ش��ماره 0۹۶۳۶۶ تماس 

بگيرند و شناسه تجهيز يا كالاي خود را اعلام كنند تا در 
اسرع وقت مشكلات پيش آمده برطرف شود.

 به نظر مي رس��د با توفيق طرح رجيستري در كنترل 
بازار تلفن همراه، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
با همراهي كميته طرح رجيس��تري عزم خود را براي 
كنترل واردات غيرقانوني ساير تجهيزات ارتباطي جزم 
كرده اند و با اين رويكرد رجيس��تري ساير تجهيزات 
س��يمكارت خور نظير تلفن همراه، ردي��اب، مودم و 

ساعت هاي هوشمند به تدريج انجام مي شود.

ديلي ميل| يك س��رويس جديد در فروش��گاه ها 
و فرودگاه ه��اي امريكايي به اف��راد اجازه مي دهد به 
كمك يك ربات حتي از ۶ م��اه قبل براي خود جاي 

پارك رزرو كنند.
به تازگي سرويسي به نام MyPark با هدف يافتن 
جاي پارك راحت تر در فروشگاه ها و فرودگاه ها ارايه 
شده اس��ت. اين سرويس به كاربران اجازه مي دهد از 

قبل مكاني را براي پارك خودرويشان رزرو كنند.
هنگام��ي كه ج��اي پارك خ��ودرو رزرو مي ش��ود، 
MyPark بطور خودكار به كاربر اطلاع مي دهد و يك 
ربات كه با موبايل كنترل مي شود، اجازه نمي دهد فرد 

ديگري خودرويش را در نقطه مورد نظر پارك كند.
در حال حاضر چند فروش��گاه و فرودگاه در سراس��ر 
امري��كا اين فن��اوري را در پاركينگ هاي خود به كار 

گرفته اند.
هر فضاي پارك My Park داراي يك ربات كوچك 

انعطاف پذير اس��ت كه هنگام رزرو ش��دن مكان باز 
مي شود.

كافي است كاربران اپليكيش��ن را دانلود كنند، براي 
خود حساب كاربري بس��ازند و مقصدشان را تعيين 
كنند.كاربران مي توانند قبل از رسيدن به پارك مكان 
مورد نظر خود را رزرو كنند. البته اپليكيشن قابليت 
ديگري نيز دارد كه به كاربر اجازه مي دهد از ۶ ماه قبل 

مكان مورد نظر خود را رزرو كند.

آسين ايج| نتايج يك بررسي كه با همكاري گوگل 
انجام شده نشان مي دهد ارزش اقتصاد ديجيتال جنوب 
شرق آسيا تا سال ۲0۲۵ به بيش از ۲۴0 ميليارد دلار 

مي رسد كه پنج برابر پيش بيني هاي قبلي است.
 Temasek Holdings اين تحقيق كه با همكاري
صورت گرفته، نش��ان مي ده��د مهم ترين عامل رونق 
اقتصاد ديجيتالي در جنوب شرق آسيا افزايش استفاده 
از گوشي هاي هوشمند متصل به اينترنت براي انجام 
فعاليت هاي تجاري و به جريان انداختن كسب و كارهاي 
مختلف است. ارتقاي زيرساخت هاي مخابراتي و افزايش 
سرعت دسترس��ي به اينترنت نيز در اين زمينه موثر 
است.بر اساس اين بررس��ي، كسب و كارهاي آنلايني 
مانند تاكسي يابي و به اشتراك گذاري خودرو، تجارت 
الكترونيك، خدمات مسافرت آنلاين، رسانه هاي آنلاين، 
تحويل آنلاين غذا و نيز خدمات اش��تراك موسيقي و 
ويدئو از جمله محبوب ترين خدمات اقتصاد ديجيتال 
هستند كه به فعاليت هاي اقتصادي در جنوب شرق آسيا 
رونق بخشيده اند.بر همين اساس، ارزش مالي كل اقلام 
و خدمات به فروش رفته در فضاي آنلاين با افزايش ۳۷ 
درصدي در س��ال ۲0۱۸ نسبت به سال ۲0۱۷ به ۷۲ 
ميليارد دلار خواهد رس��يد. اين رقم در سال ۲0۲۵ به 
۱00 ميليارد دلار مي رسد كه افزايش اعتماد مشتريان 
عامل اصلي اين رشد است.از جمله شركت هاي موفق 
تجارت الكترونيك در جنوب شرق آسيا مي توان به علي 
بابا، Sea Ltd’s Shopee و Tokopedia در اندونزي 
اشاره كرد.بر همين اساس تنها ارزش خدمات تاكسي 
يابي و به اشتراك گذاري خودرو به صورت آنلاين تا سال 
۲0۲۵ به ۳0 ميليارد دلار مي رسد. اطلاعات و ارقام ذكر 
شده در اين گزارش مربوط به ش��ش كشور اندونزي، 

مالزي، فيليپين، سنگاپور، تايلند و ويتنام است.

 گيزمگ| اولين اسكنر كامل بدن به نام »اكسپلورر «
تصاوير سه بعدي را با جزييات پزشكي بيشتر و سريع تر 

ارايه مي كند.
  پس از گذشت بيش از يك دهه توسعه، اولين اسكنر 
پزشكي كامل بدن در جهان، اولين تصاوير خود را توليد 
كرده است.اين دستگاه تصويربرداري مبتكرانه تقريبا 
۴0 برابر سريع تر از اسكن هاي PET يا برش نگاري با 
گسيل پوزيترون كنوني است و مي تواند يك تصوير 
سه بعدي از كل بدن انسان طي يك اسكن فوري ارايه 
دهد. »اكسپلورر « اسكنر تمام بدني است كه اسكن 
PET و س��ي تي اسكن را تركيب مي كند. نمونه اوليه 
اين دس��تگاه پس از س��ال ها تحقيق، در سال ۲0۱۶ 
معرفي شد. س��پس بعد از آزمايشات گسترده، اولين 
دستگاه در اندازه انسان در اوايل سال ۲0۱۸ ساخته 
شد.با همكاري دانشمندان موسسه يو سي ديويس و 
مهندس��ان چيني واقع در شانگهاي، در نهايت اولين 

تصاوير اسكن انسان توس��ط اين دستگاه به نمايش 
گذاشته ش��د. نتايج اين تحقيق باور نكردني توصيف 
شده است و تيم تحقيقاتي EXPLORER مي تواند 
تحقيقات باليني و مراقبت از بيم��ار را متحول كند. 
»رمزي بداوي« رييس بخش پزش��كي هسته اي در 
يوسي ديويس مي گويد: سطح جزييات شگفت انگيز 
بود، به ويژه هنگامي كه ما روش بازسازي را كمي بيشتر 
بهينه كرديم. ما مي توانيم ويژگي هايي را مشاهده كنيم 

كه نمي توان روي اسكن هاي PET مشاهده كرد.وي 
افزود: به جرات مي توانم بگويم كه هيچ دستگاه ديگري 
نمي تواند داده هايي با اين دقت و ظرافت را از بدن انسان 
به نمايش بگذارد.اسكنر جديد پيشرفت قابل توجهي 
را در سيستم هاي تصويربرداري فعلي ارايه مي دهد. 
علاوه بر ارايه اسكن س��ريع تر، يك تصوير از كل بدن 
ارايه مي دهد كه توليدش تنه��ا ۲0 تا ۳0 ثانيه طول 
مي كشد. اين دستگاه بطور موثر تا ۴0 برابر حساس تر 
از سيستم هاي اسكن تجاري رايج است.اين ويژگي ها 
به اين معني است كه »اكسپلورر « با استفاده از دوزهاي 
بسيار پايين تري از ردياب هاي پرتوي نسبت به ميزان 
رايج كنون��ي، مي تواند عكس هاي دقيق تري را توليد 
كند. حساس��يت بالاي تصاوير توليدي آن همچنين 
به پزشكان اجازه مي دهد تا اهداف مولكولي خاصي را 
 كه فراتر از محدوديت هاي سيستم هاي اسكن فعلي 

هستند، ببينند.

وال اس�تريت ژورن�ال| ب��ه نظ��ر مي رس��د كه 
پيش بيني هاي اپل براي توليد و فروش گوش��ي هاي 
جديد مدل ۲0۱۹ خود بسيار كمتر از آنچيزي است كه 

به هنگام معرفي اين محصولات تصور مي شد.
 چندي پيش بود كه اخباري مبني بر دستور كاهش 
توليد آيفون هاي ارزان قيم��ت و مقرون بصرفه مدل 
۲0۱۹ اپل )آيفون ايكس آر( به س��ازندگان چيني آن 
نظير فاكسكان منتشر شد كه به دليل كاهش برآورد 

ميزان استقبال كاربران از اين محصول بود.
به تازگي گزارش جديدي داده است كه نشان مي دهد 
تمام��ي مدل هاي ۲0۱۹ آيفون ه��اي اپل از آنچه كه 
قبلا توسط تحليلگران و خود شركت اپل پيش بيني 
ش��ده بود، كمتر به فروش خواهند رفت بنابراين اپل 
در صورتي كه بيش��تر از تقاضاي مش��تريان، كاربران 
و مصرف كنندگان نهايي اقدام به توليد گوش��ي هاي 
هوش��مند جديد خود كن��د، متحمل ض��رر و زيان 
گسترده اي خواهد شد. كارشناسان و تحليلگران فعال 
در حوزه فن��اوري و بازار جهان��ي موبايل در خصوص 
تش��ريح علت اين مس��اله خاطرنش��ان كرده اند كه 
آيفون ه��اي جديد با وج��ود تلاش اپل ب��راي بهبود 
كيفي��ت و ظاهر اين محصولات، قابليت هاي بس��يار 
خارق العاده و ش��گفت انگيزي ندارد ولي در عين حال 
قيمت بسيار بالايي دارد.حالا پيش بيني مي شود كه اپل 
در پيش بيني هاي خود براي فروش آيفون هاي جديد 
به درهاي بسته خورده است بنابراين انتظار مي رود كه 
اس��تراتژي هاي فروش خود را در ماه هاي آينده تغيير 
دهد تا بتواند س��هم بزرگي از بازارهاي جهاني موبايل 
را به خود اختصاص دهد.سپتامبر سال جاري ميلادي 
بود كه اپل در جريان رويدادي محصولات جديد خود 

را اعم از سه مدل آيفون جديد معرفي و رونمايي كرد.

نيواطلس| شركت لكس��وس در اقدامي بي سابقه 
توليد آگه��ي تبليغاتي تلويزيون��ي جديد خودروي 
 خود را به هوش مصنوعي ابررايانه واتس��ون شركت

 اي بي ام سپرد.
متن آگهي تبليغاتي يادشده توسط ابررايانه واتسون 
نوش��ته ش��د و براي طراحي محتواي اي��ن تبليغ از 
داده هاي موجود در مجموعه اي از تبليغات بازرگاني 
سال هاي گذشته استفاده شد كه جوايز برتر را دريافت 
كرده بودند و بيشترين واكنش احساسي مخاطبان را 
برانگيخته بودند. آگهي هايي كه هوش مصنوعي براي 
طراحي تبليغ تلويزيوني خود از آن استفاده كرد، در 
۱۵ سال گذشته به علت خلاقيت فراوان برنده جايزه 
بين المللي ش��ير طلايي فس��تيوال كن شده بودند. 
الگوريتم هاي هوشمند ابررايانه اي بي ام نيز اطلاعات 
لازم براي طراحي اشيا، موقعيت ها، اقدامات و غيره را 

به اين آگهي بازرگاني افزودند.
براي دريافت اطلاعات مربوط به واكنش هاي عاطفي 
نيز از اپليكيشن هوشمند MindX كه در دانشگاه 
نيوساوت ولز استراليا ابداع ش��ده، استفاده شد. اين 
برنامه بعد از مش��اهده واكنش هاي تعدادي بيننده 
به تبليغ��ات متنوع تلويزيون��ي خودروهاي مختلف 
مي تواند س��رنخ هاي عاطفي مورد نياز را جمع آوري 
كند و بر اساس آن براي طراحي تصاوير، موقعيت ها، 
اصوات و غيره به گونه اي همدلي و همراهي مخاطب 

را برانگيزند، تصميم گيري كند.
در نهاي��ت متن كامل اي��ن آگه��ي تلويزيوني كه با 
جزييات كامل توسط هوش مصنوعي طراحي شده 
بود، براي ساخت در اختيار يك گروه كارگرداني قرار 
گرفت. براي مش��اهده اين آگهي و شيوه توليد آن به 

اين نشاني مراجعه كنيد.

پي س�ي ورلد| توييتر نس��خه iOS اپليكيشن خود 
را بازطراحي كرد تا تع��داد فالوورها از اهميت كمتري 
برخ��وردار باش��ند. در مدت هاي اخير كه ش��بكه هاي 
اجتماعي همچون توييتر، فيس بوك و گوگل به شدت 
تحت فش��ارهاي شديدي از س��وي نهادهاي نظارتي و 
دولتي و همچنين بس��ياري از منتقدان و كاربران قرار 
گرفته اند، حالا شبكه اجتماعي توييتر اعلام كرده است 
كه به منظور مقابله با انتشار اخبار كذب و دروغين، قصد 
دارد كه با بازطراحي نسخه iOS اپليكيشن توييتر وجود 
فالووره��اي تقلبي را كاهش ده��د و بدين ترتيب تاثير 
كمتري بر روي مخاطبان اين ش��بكه اجتماعي داشته 
باش��د تا كاربران بتوانند بدون توج��ه به تعداد فالوورها 
و دنبال كنندگان خود و دوستانش��ان بر روي پلت فرم 
توييتر، ب��ه فعاليت هاي خود در اين ش��بكه اجتماعي 
بپردازن��د. اي��ن تغيير ب��ه دنبال اعلام جك دورس��ي، 
مديرعامل توييتر به وجود آمد ك��ه گفته بود به دنبال 
اولوي��ت دادن به مكالمات معنادار و محتواي مناس��ب 
بج��اي صرفا لايك و فالوو كردن اس��ت. وي بارها گفته 
بود كه تعداد فالوورها تنها بخش كوچك و بي معنايي از 
اهداف و برنامه هاي توييتر بوده است اما متاسفانه تبديل 
به يكي از بزرگ ترين اولويت هاي اين ش��بكه اجتماعي 
شده است. به گفته سخنگوي توييتر، اين اقدام مي تواند 
بدون شك به پاكسازي محيط اين شبكه اجتماعي كمك 
بسزايي كند و بستر مناسبي براي كاربران و علاقه مندان 
به انتشار اخبار در شبكه هاي اجتماعي فراهم بياورد.به 
 iOS نظر مي رسد در صورتي كه اين بازطراحي در نسخه
اپليكيشن توييتر موثر واقع شود، اين شبكه اجتماعي به 
زودي تغييرات مذكور را بر روي پلت فرم هاي اندرويدي 
ني��ز به وجود خواهد آورد تا نظر بس��ياري از منتقدان و 

كاربرانش را به سمت و سوي خود جلب كند.

ورج|گوگل همزمان با عرضه گوش��ي پيكس��ل 
۳ قابليتي را براي شناس��ايي تماس هاي تبليغاتي 
مزاح��م ارايه كرد كه ب��ا ارتقا و عرض��ه آن بر روي 
مدل هاي قديمي پيكس��ل بس��ياري از كاربران را 

خوشحال كرده است.
قابليت يادشده به دس��تيار هوشمند گوگل امكان 
مي دهد ت��ا تماس هاي تبليغاتي مزاح��م را قبل از 
پاسخگويي كاربر شناسايي كرده، متن ضبط شده و 
ماشيني اين تماس ها را پياده سازي كند و محتواي 
آنها را ذخيره سازي و براي مشاهده در معرض ديد 

كاربر قرار دهد.
پيش از اي��ن محتواي تماس ه��اي مزاحم تنها در 
همان لحظ��ه برقراري تماس قابل مش��اهده بود و 
براي بررسي در آينده قابل ذخيره سازي نبود. اما با 
تغييرات ايجاد شده كاربران مي توانند اطلاعات اين 
تماس ها را ذخيره كنند. ذخيره سازي يادشده بطور 

خودكار و بعد از پايان تماس انجام مي شود.
ارايه اين خدمات بطور عمومي از اواخر سال جاري 
ميلادي اغاز مي ش��ود و علاقه من��دان با بارگذاري 
برنامه گوگل ف��ون مي توانند بطور آزمايش��ي آن 
را بررس��ي كنن��د. از جمله ديگر گوش��ي هايي كه 
مي توانند از اين قابليت اس��تفاده كنند مي توان به 

پيكسل ۲ و ۲ ايكس ال اشاره كرد.
گفتني است با پيشرفت تكنولوژي ديگر مزاحمان 
تماس هاي تلفني نمي توانند آنگونه كه ميخواهند 
براي كارب��ران ايجاد مزاحمت كنن��د و فناوري به 
كمك كاربران آمده تا آنها در فضاي مجازي بتوانندبا 
خيال آس��وده اقدام به اس��تفاده از فناوري كنند و 
گوگل نيز توانسته با پيشرفت فناوري نقش مهمي 

در اين عرصه داشته است .

رباتي كه ۶ ماه زودتر جاي پارك خودرو را رزرو مي كند

۲۴۰ ميليارد دلار ارزش اقتصاد 
ديجيتال جنوب شرق آسيا 

 فروش آيفون هاي جديد 
به در بسته خورد

ساخت آگهي تلويزيوني توسط 
هوش مصنوعي 

 تصميم جديد توييتر 
درباره فالوورها

 مقابله با مزاحمان تلفني 
به سبك دستيار هوشمند گوگل

اولين اسكنر كامل بدن با تصاوير 3 بعدي 
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رويداد

دريچه فراسو

 اتصال كارت سوخت
به كارت هاي بانكي

روابط عمومي وزارت ارتباطات| وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاع��ات از اتصال كارت  س��وخت به 

كارت هاي بانكي خبر داد.
محمدجواد آذري جهرمي با بيان اينكه كشور را در 
شرايط فشار نمي توان با برنامه ريزي هاي قديمي 
اداره كرد، از اتصال كارت س��وخت به كارت بانكي 
خبر داد و گفت: ۱0 ميليون خودرو در كشور كارت 
سوخت ندارند كه بايد ۳۳0 ميليارد تومان هزينه 
براي آن مي ش��د، درحالي كه با استفاده از ظرفيت 
دولت الكترونيكي و با هماهنگي بين دستگاهي و 
طرح اتصال به كارت بانكي اين ميزان صرفه جويي 
خواهد ش��د. او تصريح كرد: براي صادر كردن اين 
تعداد از كارت س��وخت باي��د ۳۳0 ميليارد تومان 
هزينه مي كردند درحالي كه با استفاده از ظرفيت 
دولت الكترونيك و با هماهنگي بين دستگاهي، آن 
را به كارت بانكي متصل كرديم تا به جاي اينكه مردم 
در صف بايس��تند تا در پليس به علاوه ۱0 ثبت نام 
كنند كه بعد از يك هفته پس��تچي كارت سوخت 
صادر شده را بياورد و هزينه اي را پرداخت كنند، با 
مراجعه به پورتال ملي پخش و پالايش با فشردن سه 
گزينه، كارت بانكي به كارت سوخت متصل مي شود.

 ساخت موتورسيكلت
با پرينتر 3 بعدي 

مش�بل| يك موتور س��يكلت برقي با پرينتر 
سه بعدي ساخته شده اس��ت. تمام بخش هاي 
اين وس��يله نقليه از جمله چرخ هاي آن پرينتي 
هستند. به تازگي يك موتور سيكلت الكتريكي 
به نامNERA با كمك پرينتر سه بعدي ساخته 
شده است. البته اين موتور سيكلت در حقيقت 
يك نمونه اوليه اس��ت. موتورسيكلت مذكور از 
۱۵ قطعه پرينتي س��اخته ش��ده و با يك موتور 
الكتريكي كار مي كند. باتري اين وسيله نقليه در 
بدنه آن كار گذاشته شده است. همه قسمت هاي 
موتورس��يكلت به غير از اجزاي الكتريكي آن از 
جمله تايرها و چارچوب، قسمتي كه چرخ و محور 
جلوي موتورس��يكلت را به بدنه وصل مي كند و 
صندلي، با كمك پرينتر سه بعدي ساخته شده اند. 
علاوه بر آنكه فرايند توليد اين موتورسيلكت بسيار 
جالب و يگانه است، تايرهاي بدون باد و سپرهاي 

انعطاف پذير آن نيز جلب توجه مي كنند.

 ايستگاه فضايي بين المللي 
۲۰ ساله شد

اختصاص ۶ ميليون دلار براي 
آموزش خبرنگار

س�ي نت| نخس��تين قطعات ايس��تگاه فضايي 
بين المللي ۲0 س��ال پيش در چنين روزي به مدار 

زمين ارسال شد.
۲0 س��ال قبل يكي از بلندپروازانه ترين پروژه هاي 
س��اخت و ساز تاريخ بشر با ارس��ال موشك روسي 
پرتون به مدار زمين آغاز شد. اين وسيله نقليه رباتيك 
در تاريخ ۲0 نوامبر ۱۹۹۸ يك ماژول كنترل به نام 
Zarya را به مدار زمين برد كه به نخستين قطعه 
از ايستگاه فضايي بين المللي در مدار زمين تبديل 
شد.نخستين خدمه اين ايستگاه فضايي بيل شپارد 
)فضانورد امريكايي( و س��رگي كريكالوف و يوري 
گيدزنكو روسي بودند. آنها در سال ۲000 ميلادي 
به ايستگاه فضايي رفتند.پروژه ساخت اين ايستگاه 
فضايي به مدت يك دهه و تا س��ال ۲0۱۱ ميلادي 
ادامه داشت. در آن آخرين ماژول برنامه ريزي شده 
نيز نصب ش��د. حين انجام پروژه ساخت ايستگاه، 
فضانوردان از كشورهاي مختلف در آن اقامت كردند.

ورج| فيس بوك ب��ا اختصاص ۴.۵ ميليون پوند 
معادل ۶ ميليون دلار قصد دارد به آموزش خبرنگار 
و ژورناليست براي خود بپردازد. فيس بوك كه در 
سال هاي اخير با رس��وايي هاي كوچك و بزرگ و 
انتقادات شديد نهادهاي دولتي، نظارتي و كاربرانش 
مواجه ش��ده اس��ت، چندي پيش اعلام كرد كه 
مي خواهد به تربيت و آموزش خبرنگاران اختصاصي 
براي خود مشغول شود و در زمينه آموزش و تامين 
منابع انساني خود در آينده سرمايه گذاري كند تا 
بدين ترتيب نشان دهد كه به مقابله با اخبار كذب 
و دروغين اهميت زيادي مي دهد. فيس بوك بدين 
منظ��ور ۴.۵ ميليون پوند مع��ادل ۶ ميليون دلار 
سرمايه گذاري كرده است تا بتواند منابع انساني خود 

را در آينده از هم اكنون آموزش داده و تامين كند.

 انجام پروژه  تحقيقاتي
مرمت دندان با سلول هاي بنيادي
مهر| دبير علمي س��مپوزيوم دندانپزشكي باكو 
از انجام تحقيقات گس��ترده در مراكز تحقيقاتي 
كشور از جمله پژوهشگاه رويان در زمينه استفاده 
از سلول هاي بنيادي براي مرمت دندان خبر داد و 
گفت: اين تكنيك ب��ا جديت در مراكز تحقيقاتي 
كش��ور دنبال مي ش��ود اما هم چن��ان در مرحله 
تحقيقاتي است و به مرحله ارايه خدمات نرسيده 
اس��ت .  اميد مقدس، با اشاره به اولين سمپوزيوم 
دندانپزشكي مدرن كه قرار است ۲۹ آذر برگزار 
شود، گفت: ايران جزو ۱0 تا۱۲ كشور برتر دنيا در 
حوزه دندانپزشكي است و اين مساله باعث جذب 
توريست در حوزه پزشكي شده است .  وي با اشاره 
به فعاليت برخي مراكز تحقيقاتي كشور از جمله 
پژوهشگاه رويان در زمينه استفاده از سلول هاي 
بنيادي ب��راي مرمت دندان گف��ت: چنانچه اين 
تحقيقات به سرانجام برسد مي تواند انقلاب بزرگي 
در عرصه دندانپزشكي ايجاد كند اما اين تكنيك در 
دنيا نيز مانند ايران همچنان در مرحله تحقيقاتي 

است و به مرحله ارايه خدمات نرسيده است .
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فعال اقتصادي  بخش تعاون مطرح كرد

تقويت ارزش پول ملي نمادي از اقتصاد مقاومتي
ظرفيت هاي تعاوني ها  در شرايط تحريم

گروهبنگاهها|
به اعتق��اد يك فعال اقتصادي اصلي ترين ش��اخص براي 
سنجش كارآمدي مديريت بازار پولي و كنترل نقدينگي، 
هدايت تمام پول و شبه پول موجود در بازار به سمت توليد 
واقعي و حذف فعاليت هاي غيرتوليدي و دلالي ضداقتصادي 

است.
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، 
اسماعيل خليل زاده، نائب رييس اتاق تعاون ايران به تشريح 
دلايل كاهش ارزش پول ملي پرداخت و راهكارهايي از جمله 
مهار نقدينگي، هدايت نقدينگي به سمت توليد و تحقق 
بانكداري اسلامي را براي احياي ارزش پول ملي مطرح كرد.
وي با بيان اينكه پول نقش مهم و سنتي »وسيله مبادله، 
تعيين قيمت )ارزش( و حفظ ارزش ثروت«را دارد و يكي از 
برترين ابتكارهاي اقتصادي و اجتماعي و سياسي محسوب 
مي شود، گفت: در گذش��ته پول به شكل سكه بود و بطور 
كلي از فلزات گرانبها مانند طلا و نقره درست مي شد. ارزش 
سكه ها تقريباً براساس ارزش فلزاتشان تعيين مي شد چرا كه 
هميشه امكان ذوب سكه ها و استفاده از فلز آنها براي مقاصد 
ديگر وجود داشت. تا چند دهه پيش هم ارزش پول كاغذي 
در كش��ورهاي مختلف براساس پشتوانه استاندارد طلا يا 
استاندارد نقره يا تركيبي از اين دو تعيين مي شد. يعني به 
عنوان مثال هر ريال معادل طلا داش��ت. استاندارد طلا در 
سال ۱۹۷۱ و با نظر نيكسون رييس جمهوري وقت امريكا 
پايان يافت و ارزش آن تابع توليد ملي شد.اين اقتصاددان با 
يادآوري اينكه پول در اصل يك كالا است و قوانين بديهي 
عرضه و تقاضا بر آن حاكم است، افزود: در اقتصاد ارزش يك 
كالا به وسيله عرضه و تقاضا و عرضه و تقاضا براي كالاهاي 
ديگر تعيين مي شود. قيمت هر كالا مقدار پولي است كه 
يك فرد مي دهد تا آن كالا را به دست آورد. تورم زماني رخ 
مي دهد كه قيمت كالاها افزايش مي يابد. به عبارت ديگر 
زماني كه پول نسبت به كالاهاي ديگر كم ارزش تر مي شود.

خليل زاده با بيان اينكه امروزه پول هويت واقعي ندارد و نقش 
آن اعتباري و نسبي است، ادامه داد: نقش آفريني واقعي آن 
هم با ميزان توليد ارتباط مستقيم دارد، هدف همه بانك هاي 
مركزي دنيا هم اين است كه ارزش پول هاي ملي حفظ شود 
تا بتوانند كاركردهاي اقتصادي، سياسي و اجتماعي آن را 
به طور كامل احيا و فعال كنند.به گفته وي نقش پول ملي هم 
فقط محدود به كاربردهاي معدود نيست بلكه كاربردهاي 
بسيار فراوان و ارزشمند اقتصادي، اجتماعي، سياسي و ملي 
و فراملي دارد و حفظ ارزش پول ملي اصلي ترين سياست 
مد نظر بانك هاي مركزي و دولت هاست.رييس اتاق تعاون 
استان تهران با اشاره به اينكه در اقتصاد ايران چندين دهه 
اس��ت كه نرخ تورم دو رقمي )افت ارزش پول ملي و قدرت 
خريد واحد پولي( به تهديدهاي ثابت تبديل ش��ده است، 
تاكيد كرد: در يك سال اخير هم به دلايل متنوع اقتصادي 
و اجتماعي و سياسي متاسفانه اين روند تشديد شده است.

   افزاي�ش ۲۵۰ درصدي حجم نقدينگي، بمب 
ساعتي در اقتصاد

اين فعال اقتصادي ارزش پول ملي و روند تحول آن را تابع 
۲ متغير اصلي و مهم و بنيادي حجم نقدينگي و نرخ رشد 
توليد واقعي دانست و افزود: وقتي حجم نقدينگي در طول 
6 س��ال از حدود ۵۰۰ هزار ميليارد تومان به حدود ۱۷۰۰ 
ميليارد تومان )حدود ۲۵۰ درصد افزايش( مي رس��د اما 
نرخ رشد اقتصادي و توليد واقعي حدود ۱ تا ۵ درصد تحقق 
مي يابد؛ نبايد از شر نرخ تورم دو رقمي بالاتر و حتي سه رقمي 
در امان ماند.خليل زاده گفت: بانك مركزي حجم نقدينگي 
را در شهريور ۱۳۹۷ بيش از هزار و 6۷۲ هزار ميليارد تومان 
اعلام كرده است كه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۰.۳ 
درصد افزايش نشان مي دهد. اما آيا نرخ رشد اقتصادي هم 
با آن تناسب دارد؟ حتي اگر نرخ رشد واقعي اقتصاد را منفي 
ندانيم.وي تصريح كرد: وقتي متغيرهاي بنيادي عامل نرخ 
تورم )كاهش ارزش پولي ملي( مستقر مي شود شرايط براي 
متغيرهاي فرعي، رفت��اري و هيجاني هم حاصل و هموار 
مي شود و دلالان نرخ ارز هم سوار بر موج مي شوند و عده اي 
اندك هم نقش كودتاچي اقتصادي را براي دشمنان قسم 

خورده اين ملت و سرزمين ايفا مي كنند.
نائب رييس اتاق تعاون ايران تاكيد كرد: رشد حجم عظيم 
نقدينگي فش��ار تورمي و افت ارزش پ��ول ملي را افزايش 
مي دهد و انباشت فشار هم يك روز به آستانه انفجار مي رسد 
و گس��ل ارزش پول ملي و نرخ هاي ارز را بيش��تر و تشديد 

مي كند كه اگر درمان نشود اين گسل سرانجام مي تواند زلزله 
خيزي را در اقتصاد ملي تقويت كند و اگر قدرت تاب آوري 
پولي و اقتصاد ملي تقويت نشود، آسيب پذيري ها بيشتر 
خواهد شد كه نمونه آن در شرق آسيا )اندونزي( و امريكاي 
جنوبي )آرژانتين( هم ديده شده است.به اعتقاد وي رشد 
حجم نقدينگي اگر مديت نش��ود و با نرخ رشد اقتصادي، 
هماهنگ و همتراز نباشد مانند يك بمب ساعتي در اقتصاد 

عمل مي كند.
اين فعال اقتصادي در ادام��ه گفت وگو درباره راه حل هاي 
مهار افت ارزش پول ملي گف��ت: ادامه روند كاهش ارزش 
پول ملي بايد در يك جا متوقف شود يعني ارزش پول ملي 
حفظ و تقويت شود. بايد حركت حجم نقدينگي به بخش 
توليد منتهي مي شود و همزمان رونق توليد هم پايدار باشد.

   راهكار هاي سخت افزاري پولي مشخص است 
اما كافي نيست

وي با تاكيد بر اينكه بايد همه عوامل ايجادي نرخ تورم 
شناسايي و مديريت ش��ود و راه هاي برعكس آن را طي 
كنيم، ادام��ه داد: تورم هزينه هاي اداري با بهبود فضاي 
كس��ب و كار از بين مي رود، توزيع پ��ول در بخش هاي 
مختلف اقتصادي بايد مناس��ب باش��د و رشد آن بيش 
از اندازه نباش��د هرچند اقتصاد ايران از اين موضوعات 
رنج مي برد. پس راهكار به اصطلاح سخت افزاري پولي 

مشخص است اما كافي نيست.
به گفته وي مديريت نقدينگي يكي از مهم ترين ابزار و 
رويكردها در نظام هاي اقتصادي براي سياست گذاري و 
ساماندهي فعاليت هاي توليد ثروت است كه به تقسيم 
كار مي��ان فعالان اقتص��ادي و آسان س��ازي مبادلات 
همچنين تنظيم رابطه دقيق مبادله در درون و پيرامون 
اقتصاد ملي ه��م كمك مي كند.وي ادام��ه داد: اهداف 
اصول��ي مديريت بازار پولي يا سيس��تم بانكي تضمين 
كنترل نرخ تورم و مهار تحولات سطح عمومي قيمت ها 
و حمايت از ارزش پول ملي در جهت حفظ قدرت خريد 
شهروندان است كه با كنترل نرخ تورم در سطح منطقي 
و معمولا زي��ر ۲ تا ۳ درصد تحق��ق مي يابد.خليل زاده 
گفت: همه كشورها تلاش مي كنند تا پول را در خدمت 
رشد و توسعه اقتصادي قرار دهند و از عرضه روز افزون 
آن بدون توجه با ديگر متغيرهاي واقعي مانند توليد كالا 
و خدمات و توازن ميان قدرت توليد و رش��د نقدينگي 
جلوگيري كنند.به گفته وي اصلي ترين ش��اخص براي 
سنجش كارآمدي مديريت بازار پولي و كنترل نقدينگي، 
هدايت تمام پول و ش��به پول موجود در بازار به سمت 
توليد واقعي و ح��ذف فعاليت هاي غيرتوليدي و دلالي 

ضد اقتصادي است.

   نيازمند بانكداري اسلامي واقعي هستيم
اين فعال اقتصادي با تاكيد بر اينكه ما به بانكداري اسلامي 
واقعي نياز داريم، تصريح كرد: شبكه بانكي بايد تلاش كند 
اولا همه پول هاي موجود در جامعه را به طور مستقيم و 
غيرمستقيم هدايت كند و از ميزان سرگرداني آنها بكاهد و 
از طرف ديگر خدمات پولي و مالي را در جهت توسعه توليد 
و رشد اقتصادي متمركز كند.نائب رييس اتاق تعاون ايران 
با بيان اينكه بانكداري و تلاش براي تجهيز منابع بانكي و 
پولي به سمت بخش هاي توليد واقعي و ثروت سازي نياز 
مهم همه اقتصادهاست، ادامه داد: همه نهادهاي مالي و 
پولي هم با اين هدف ايجاد مي شوند و توسعه مي يابند كه 
به رشد اقتصاد واقعي كمك كنند كه در بهترين حالت 
تحقق رش��د غير تورمي پايدار است؛ بنابراين بانكداري 
با ميزان كمك به رشد و توس��عه توليد ثروت واقعي در 
نظام هاي اقتص��ادي، توجيه پيدا مي كن��د و اگر از اين 
شاخص فاصله بگيرد، نقش منفعلانه، خنثي و گاهي هم 
نقش مخرب و تهدي��د را در درون اقتصاد و جامعه پيدا 
مي كند كه نقطه آغاز بحران مالي تا فروپاشي اجتماعي 
است.وي افزود: در گذشته همواره از نظام سوسياليستي و 
كاپيتاليستي به عنوان دو قطب مقابل سخن گفته مي شد 
حال آنكه گزينه سومي نيز مطرح است كه همان »قوانين 
شريعت اسلامي« اس��ت. در نظام سرمايه داري محض، 
مشت نمونه خروار است و با گس��ترش نزول خواري در 
همه همتاهاي خودشان در شرق و غرب، بحران مالي و 
اقتصادي را گسترش داده اند و روند بحران اجتماعي هم 

كه بارها ديده شده است.

   بانكداري اسلامي با بحران سازگاري ندارد
اين فعال اقتص��ادي تصريح كرد: در بانكداري اس��لامي 
بهره بانك��ي به معناي غربي آن وجود ندارد و ش��فافيت و 
اطمينان بيشتري در معاملات آن با رويكرد بخش مولد و 
سرمايه گذاري، باعث شده است. بانكداري اسلامي تفاوتي 
اساسي با نحوه فعاليت بانك هاي غربي داشته باشد كه بر 
پايه تجارت بدون سود بانكي )به معناي ربا( استوار است.
در بانكداري اسلامي نه تنها دريافت سود )ربا( ممنوع است، 
بلكه اوراق قرضه، عقود مدت دار و قراردادهاي بانكي خاص، 
به شكل رايج در غرب، به عنوان مثال در بانك هاي امريكايي، 
نيز وجود ندارد. همچنين بر اساس قوانين بانك هاي اسلامي، 
فرد نمي تواند چيزي را معامله كند كه هنوز وجود خارجي 
ندارد يا خود مالك آن نيست.اس��ناد كاغذي و كاذب هم 
ارزش دادوستد ندارد. وي با اشاره به اينكه بانك هاي اسلامي 
سود مورد نياز براي بقاي خود را از راه هايي همچون بستن 
قراردادهاي مشاركتي تأمين مي كنند، ادامه داد: بدين ترتيب 
كه بانك در يك پروژه به عنوان شريك وارد مي شود و سهمي 
از سود حاصل دريافت مي كند؛ البته اگر پروژه ها با شكست 
مواجه ش��ود، دارايي بانك نيز تهديد خواهد شد اما هرگز 
نمي تواند بانك را متلاشي كند اما براي حفظ ارزش پول ملي 
نمي توان فقط به مديريت پولي و نقدينگي و رونق توليد اكتفا 

كرد و همه اين موارد لازم است اما كافي نيست.

   رفتار اقتصادي هم بايد اصلاح شود
رييس اتاق تعاون اس��تان تهران در ادام��ه با بيان اينكه به 
رويكردهاي نرم افزاري در كنار كارهاي سخت افزاري هم 
نياز اس��ت كه در اقتصاد رفتاري قابل رديابي است، گفت: 
بخشي از افت ارزش پول ملي ناشي از رفتارهاي هيجاني و 
هيجان آفريني است كه گاهي هم نهادهاي مسوول دامن 
مي زنند و بخشي از رفتارهاي نهادهاي مسوول حفظ ارزش 
پول ملي در سال جاري سبب شد ارزش اين دارايي ملي افت 
كند. وي ادامه داد: به نظر مي رسد بانك مركزي بايد با عبور از 
رويكردهاي تك سبب بيني و شناسايي همه سبب هاي يك 
رويداد تلاش كند، دامنه كارايي و اثربخشي سياست هاي 
خود را هم افزايش دهد. اين فع��ال اقتصادي توصيح داد: 
اقتصاد رفت��اري )Behavioral economics( و رفتار 
مالي رشته اي است كه با روش علمي در فضاي روان شناسي 
شناختي، عوامل مربوط به احساسات و اجتماع را در تحليل و 
فهم بازارها و عوامل اقتصادي به كار مي گيرد. از آنجا كه واحد 
تحليل در اين دو علم، فرد و رفتار اوست تعامل بين علم اقتصاد 
و روان شناسي مي تواند براي نظريه پردازي اقتصادي مورد 
استفاده اقتصاددانان قرار گيرد. وي با اشاره به جايگاه اقتصاد 
رفتاري در اقتصاد امروز دنيا، گف��ت: در واقع در رفتارهاي 
هيجاني، انس��ان ها به جاي منطق، بر اس��اس احساسات، 
خاطرات يا گرايش ها تصميم مي گيرن��د. براي مثال آنها 
نشان داده اند كه اغلب افراد وقتي خريد كوچكي مي كنند، 
بيشتر به فكر پس اندازِ پول خود هستند اما وقتي چيزي را 
كه قيمت آن بسيار بالاست براي خريد انتخاب مي كنند، به 
فكر پس انداز پولِ خود نيستند. مهم ترين نكته اين بود كه 
كانمن ثابت كرد ما انسان ها آنقدر هم كه گمان مي كنيم بر 
پايه منطق فكر نمي كنيم. او با اثبات همين قضيه به پدر علم 
اقتصاد رفتاري تبديل شد. اين فعال اقتصادي گفت: براي 
نمونه وقتي با خريد دلار جهت كن��ز در خانه ظاهرا ارزش 
دارايي ما حفظ مي شود اما همين كار ما باعث افت ارزش پول 
ملي مي شود پس ما دچار توهم پولي مي شويم چون هيچ 
سودي نمي بريم و همزمان به ديگر شهروندان هم زيان وارد 
مي كنيم. همان كساني كه نتوانسته اند يا نخواسته اند كنز 

دلار يا ارز ديگري بكنند.

   حف�ظ و تقوي�ت ارزش پول ملي؛ نم�ادي از 
تاب آوري و اقتصاد مقاومتي

نائب رييس اتاق تعاون ايران با يادآوري اينكه اقتصاد ايران 
اس��لامي حدود يك دهه اخير مزين به نامگذاري اقتصاد 
مقاومتي شده اس��ت و به نهادينه شدن گفتمان اقتصاد 
مقاومتي نياز دارد تاكيد كرد: بايد نگاه روانشناسانه به تحقق 
آن داشت كه با اعتقاد و باورهاي آحاد ملت ارتباط دارد؛ نگاه 
صرف مكانيكي و علوم تجربي و فني به تنهايي كافي نيست 

بلكه بايد نگاه اجتماعي هم به آن داشت.
به گفته وي اقتصاد علمي اجتماعي است و بايد متغيرهاي 
روانشناسانه هم در نظر گرفته شود. شواهد پيشرفت جوامع 

هم اين   فرضيه را ثابت مي كند.

   اقتص�اد توليد نيازمن�د ارزهاي خانه نش�ين و 
نهادنشين است

رييس اتاق تعاون استان تهران تاكيد كرد: اقتصاد مقاومتي 
براي اينكه اس��تقرار يابد، بايد ابتدا به ش��كل باور دروني و 
مطلوبيت ذهني درآيد و همه فعالان اقتصادي، سياسي و 
اجتماعي به ضرورت و مزيت هاي تحقق آن ايمان داش��ته 
باشند. اقتصاد توليد در ايران امروزه به شدت تشنه ارزهاي 
خانه نشين و نهاد نشين است و بايد راهكارهاي اقتصادي 
براي هدايت ارزهاي خانگي به سمت توليد هموار شود.وي 
گفت: برخي كارشناسان معتقدند اگر در روزگاران قديم مردم 
گنج هاي خود را زيرِ زمين پنهان مي كردند، امروزه بايد با رونق 
توليد بتوانند در جهت حفظ و صيانت ثروت خود تشويق 
شوند نه اينكه آن را به دلار تبديل كنند. ۲۰ تا ۳۰ميليارد دلار 
خانگي در ايران برآورد مي شود كه ظرفيت خوبي است و اگر 
وارد بخش توليد شود، بازي برد – برد را براي ايران رقم خواهد 
زد. در آن صورت ضمن تقويت ارزش پول ملي؛ نگراني مردم 
از كاهش ارزش ثروت خود و حبس آن در خانه به شدت افت 

مي كند و شايد رفتاري ضد ارزش هم تلقي شود.

   پول هايي كه بايد به چرخه اقتصاد بازگردد
خليل زاده گفت: برخي ها معتقدند اگر اين رقم را به سكه ها 
و طلاه��اي مردم يا پول هايي كه پ��اي ملك و زمين رفته 
است، اضافه كنيم، به ۳ يا ۴ سال فروش نفت ايران مي رسد. 
بايد راهي يافت كه اين پول ه��ا به چرخه اقتصاد بازگردد 
كه اين وظيفه بانك مركزي و نظام اقتصادي اس��ت، بايد 
ساختار اعتماد ميان دولت و ملت بازسازي و مستحكم تر 
شود و تقويت ارزش پول ملي هم در اولويت باشد.وي تاكيد 
كرد: دولت بايد سازوكارهاي اقتصادي كشور را به گونه اي 
س��ازماندهي كند كه دلال بازي و سفته بازي، فاقد انگيزه 
شده و ضد ارزش باش��د و حوزه توليد نيز سود كافي براي 
صاحبان س��رمايه به ارمغان خواهد آورد. اگر توليد رونق 
پيدا كند و مديريت حجم نقدينگي در اولويت باشد، حتما 
موفق خواهيم شد و البته هزار سبب ديگر هم بايد باشد با 
تك سبب بيني و چند سبب محدود به سختي مي توان به 
اهداف رونق غيرتورمي اقتصاد ايران رسيد.به گفته وي اين 
باور و مديريت ذهني بايد در ادامه بتواند بر رويكردهاي اين 
موضوع، متمركز شود و دستاوردهاي ملموس ارايه كند.اين 
فعال اقتصادي با بيان اينكه همه چيز از توسعه روانشناسانه 
منابع انساني و نيروي انساني آغاز مي شود و حوزه مديريت 
منابع انساني در دهه هاي اخير وارد عرصه هاي حرفه اي و 
هوشمند جامعه شناسي هم شده است، ادامه داد: به ساختار 
سازماني هوشمند نياز است تا آسيب پذيري اقتصاد ملي 
به حداقل برس��د و از طرف ديگر اقتصاد اي��ران با تقويت 
تعاوني ها و اقتصاد تعاون محور ظرفيت و تحقق توليد را به 
حداكثر برساند و نتيجه آن در كنار كنترل نرخ رشد حجم 
نقدينگي، حفظ پايدار ارزش پول ملي در كنار تحقق رشد 
غيرتورمي پايدار خواهد بود.نائب رييس اتاق تعاون با بيان 
اينكه اقتصاد علمي است كه مباني توليد ثروت را تبيين و 
براي استخراج حداكثر ارزش افزوده تلاش مي كند، گفت: 
مخاطب علم اقتصاد همه عرصه هاي وجود ارزش و ثروت 
نهفته در تماميت يك سرزمين، تمام جمعيت و همه منابع 
فيزيكي و مجازي )منابع دانش( است. بخش تعاون هم از 
مهم ترين ظرفيت ها  و شايد بكرترين فضاهاي توليد ثروت 
است كه بايد مد نظر باشد.وي تاكيد كرد: هنر اقتصاددانان 
و اقتصادشناسان هم اين است كه نظام اقتصادي جامعه و 
كشور را در مسيري پايدار و همراه با رشد غيرتورمي، توسعه 
و پيشرفت همراه با عدالت هدايت كنند. اگر نظمي منطقي 
در توليد نداشته باش��يم بايد منتظر رفتارهاي هيجاني و 
قيمت هاي غيرواقعي و غيراقتصادي باشيم.به اعتقاد وي 
وقتي هيجان بر اقتصاد حاكم مي شود امكان تصميم گيري 
عقلايي از سوي سياست گذاران و برنامه ريزان سلب و اقتصاد 
هم از ريل كنترل و هدايت با برنامه خارج مي شود.خليل زاده 
با تاكيد بر اينكه براي شناخت همه ظرفيت ها در طرف هاي 
عرضه و تقاضاي توليد بايد بستر شفافي براي معرفي آنها 
فراهم شود و نقش��ه راه هوشمند هم تهيه و اجرايي شود، 
تصريح كرد: براي رونق توليد هم بايد گفت ظرفيت گسترده 
و سخت و نرم اقتصاد تعاوني در ايران نشان مي دهد كه ما 
»از امكاناتي كه داريم نمي توانيم استفاده كنيم « اما ديگران 
معمولا تلاش مي كنند » از امكاناتي هم كه ندارند به خوبي 
و بهينه استفاده كنند «؛ بنابراين بايد اين فرصت ها را فعال 

كنيم تا تهديد افت ارزش پولي ملي كاهش يابد.

س��ال ۱۳۹۷ مزي��ن ب��ه ن��ام 
»حماي��ت از كالاي ايران��ي« 
است. بنا به تاكيد رهبر انقلاب، 
با تحقق شعارهاي مذكور بخش 
عظيم حماي��ت از توليد ملي و 
كار و س��رمايه ايران��ي به مردم 
بازمي گردد و نقش افراد جامعه 
در اين حمايت نه تنها كمرنگ تر 
از دول��ت و حلقه ه��اي اصلي 
اقتصاد توليد يعني كارگران و سرمايه گذاران نيست، بلكه 
اين نقش بسيار اساسي و با اهميت است، چراكه كم اقبالي 
افراد جامعه نسبت به توليدات داخلي ريشه اي فرهنگي 
دارد و اين موضوع چرخش چرخ ه��اي كار و صنعت را با 
چالش جدي مواجه ساخته و به وابستگي، عقب  ماندگي 
و در نهايت ركود اقتصادي، اجتماعي منجر خواهد شد. از 
همين روست كه حضرت آيت الله خامنه  اي، سهم مردم را 
در تحقق شعار»حمايت از كالاي ايرانى« به خصوص در 
ش��رايط تحريم همه جانبه كنوني مهم ترين سهم يعني 
مصرف توليدات داخلى عنوان كردند. دستيابي به چشم انداز 
ترسيم شده نيازمند تلاش و همكاري و هماهنگي كليه 
دستگاه هاي دولتي و غير دولتي و آحاد جامعه براي حمايت 
از صنايع و توليد كنندگان داخلي است كه از جمله الزامات 
آن مي توان به باور فرهنگ مصرف كالاي ايراني اشاره كرد. 
معيار قرار دادن نگاه قرآني و ديني در تمام مراحل توليد تا 
مصرف، دوركردن مردم از اسراف و تبيين مفهوم بركت، 
يكي از وظايف بارز در اين زمينه است كه نهادهاي دست اندر 
كار جهت ايجاد يك الگوي كاملا بومي و ديني اقتصادي كه 
وابستگي هاي ما را به اقتصاد بيروني تا حد زيادي كاهش 
دهد و ب��ه جامعه كمك كند تا در عين ارتباط با بيرون در 
مورد نياز هاي اساسي خويش كاملا متكي به خود باشد، 
همكاري كنند.  به نظر مي رسد كه بايد بر تبليغات كالاهاي 
خارجي كه بي هيچ مانعي اين روزها در انواع رس��انه ها به 
چشم مي خورد نظارت جدي صورت گرفته و كار فرهنگي 
لازم در خصوص نگ��رش مصرف كنن��دگان در رابطه با 
بي كيفيت بودن كالاهاي ساخت داخل انجام شود. افزايش 
كيفيت توليدات داخلي و داشتن تنوع و ارايه خدمات پس 
از فروش از جمله مواردي است كه از رغبت مردم به كالاهاي 
خارجي خواهد كاست. دست يابي به خودكفايي و استقلال 
در صورتي محقق خواهد شد كه همه ابزارهاي استقلال در 
كنار يكديگر فراهم شود. »ما مي توانيم« از شعارهاي اصولي 
و واقعيتي است كه طي سال هاي اخير مطرح شد كه بايد  
براساس آن نيازهاي خودمان توسط توليدات داخلي تامين 
ش��ود. نوع نيازهاي داخل بايد سنجيده شود و با شناخت 

كافي به سمت توليد گام برداشت.

   بخش تعاون و توليد
رش��د اقتصادي، فقرزدايي، اش��تغال مولد، يكپارچگي 
اجتماعي، تقويت كارآفريني و مديريت، تمركز سرمايه هاي 
كوچك در قالب سرمايه هاي متوسط و كلان بطور خلاصه، 
تعاوني ه��ا از لحاظ اقتصادي به عدالت و از بعد سياس��ي 
ب��ه آزادي و از حي��ث فرهنگي به ارزش ه��اي اخلاقي و 
انضباط داوطلبانه اجتماعي توجه داشته و به عنوان يكي 
از جدي ترين راه هاي توسعه پايدار در برنامه هاي توسعه 
كشور قرار دارد. نقش تعاوني ها در اقتصاد خرد و متوسط در 
صورتي كه نگاه ويژه اي به تقويت و افزايش بهره وري در آنها 
صورت پذيرد افزايش خواهد يافت و آمادگي ورود و حضور 
در عرصه فعاليتهاي اقتصادي كلان براي آنها فراهم خواهد 
شد. كاهش تصدي گري دولتي و اجراي دقيق محورهاي 
فصول مختلف قانون سياست هاي اجرايي اصل ۴۴ مي تواند 
از جمله تمهيداتي براي رسيدن به سهم شايسته بخش 

تعاون درتوليد ناخالص ملي توسط اين تشكلها باشد.
ش��ركتهاي تعاوني از نظر فعاليت به سه دسته، توليدي، 
توزيعي، خدماتي تقس��يم ش��ده و اين تعاوني ها از لحاظ 
هدف نيز به سه دسته عمده اشتغالزايي، تأمين نياز اعضاء 
و بازرگاني با هدف ارتقاء ظرفيت رقابت پذيري با بنگاه هاي 
كوچك و متوسط اقتصادي تأمين نيازهاي رقابتي اعضاء 
تقسيم مي شوند. يكصد و هش��تاد و نه هزار و پانصد و نود 
)۱8۹۵۹۰( ش��ركت تعاوني تحت پوشش وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي با عضويت بيش از ۴۴.8 ميليون نفر از 
اقشار مختلف جامعه باعث ايجاد اشتغال براي ۲/۵ ميليون 
نفر در كشور شده اند كه براساس تخمين هاي انجام شده 
سطح اقتصادي آنها در GNP كشور به حدود ۵/۵ درصد 
بالغ مي شود. در راستاي اهداف ترسيم شده براي تعاوني ها، 
اين شركتها مي توانند در توليد محصولات اساسي پروتئيني، 
صنايع كوچك و متوسط، صنايع تكميلي و تبديلي بخش 
كشاورزي، نوسازي و توسعه باغات، اصلاح خاك و نباتات، 
معادن و صنايع معدني تعام��ل فعال با بخش هاي دولتي 
و خصوصي از طريق تش��كيل و توس��عه تعاوني ها نقش 
آفريني كنند. به استناد ماده ۲6 قانون بخش تعاون اقتصاد 
جمهوري اسلامي و تبصره ذيل آن تعاوني هاي توليد شامل 
تعاوني هايي است كه در امور مربوط به كشاورزي، دامداري، 
دامپروري، پرورش و صيد ماهي، شيلات، صنعت و معدن، 
عمران شهري و روستايي و عشايري و ساير اينها فعاليت 
مي نمايند و در كليه اولويت ها و حمايتها مربوط به تعاوني ها 
حق تقدم دارد. حدود ۴8 درصد از كل تعاوني هاي كشور در 
بخش تعاوني هاي توليدي فعاليت مي كنند. همچنين ۳۷.۴ 
درصد از فرصت شغلي ايجاد شده توسط تعاوني هاي توليدي 
است.  تعاوني هاي توليدي قريب به نيمي از ظرفيت موجود 
تعاوني هاي كشور را تحت پوشش قرار داده است كه وجود 
چنين پتانسيل و جايگاهي قطعاً مي تواند از محورهاي اصلي 
توسعه بخش اقتصادي مردم محور تعاون باشد. تعاوني هاي 
توليدي با توجه به تنوع گرايش ها و زمينه هاي فعاليت داراي 
ويژگيهاي ارزنده اي نسبت به ساير تشكل هاي تعاوني بوده 
است كه علاوه بر تأمين مايحتاج بخش هاي مختلف صنعتي، 
كش��اورزي و خدماتي به جهت كمك به توس��عه اهداف 
اقتصادي و مالي نقش ويژه اي در ايجاد فرصت هاي شغلي 
و كارآفريني در سطح كشور دارا است، ماهيت تشكيل اين 
تعاوني ها بدليل اشتغالزا بودن آنها است. با توجه به هدف 
كلي تعاوني ها كه تأمين كننده نياز اصلي اعضاء اس��ت در 
تعاوني هاي توليدي نياز اصلي اعضاء ايجاد اشتغال و در عين 
حال استفاده از سود ناشي از سرمايه است. از اهداف ديگر 
آن مي توان به ارتقاء كيفيت، دستيابي به توليد، مشاركت 

در توليد ناخالص داخلي، صادرات و مش��اركت اعضاء در 
مديريت بنگاه هاي اقتصادي اشاره كرد. تعاوني هاي توليدي 
با تشكيل اتحاديه هاي توليدي، نهادهاي گسترده اي هستند 
كه به عنوان چتر حمايتي براي تحقق اهداف و برنامه هاي 
بلندمدت و كلان و سياست گذاري هاي مختلف در عرصه 
توليد شكل گرفته اند. تعاوني هاي توليدي در بسترسازي 
براي تس��ريع در رشد اقتصادي كش��ور از طريق تجميع 
سرمايه هاي كوچك در فعاليتهاي مختلف توليدي پر بازده 
از جمله توليد محصولات اساسي و مايحتاج مصرفي سبد 
خانوار و صنايع تبديلي و تكميلي، نوسازي و توسعه بخش 
كشاورزي و توسعه صنايع كوچك از طريق حضور فعال و 
مشترك در ايجاد شهركهاي صنعتي مي توانند نقش موثري 
داشته باشند. از مجموع ۱8۹۵۹۰ واحد اتحاديه و تعاوني 
به ثبت رسيده در كش��ورتعداد ۹۱۱۰۲ تشكل با فعاليت 
در ۳۴ گرايش توليدي؛ س��همي معادل ۴8 درصد از كل 
تعاوني هاي كشور را دارا هستند و از ۱۰۹۲ اتحاديه تعاوني 
ثبت شده در كشور ۴۱۹ اتحاديه تعاوني هاي توليدي بوده 
كه بيش از ۳8 درصد از كل اتحاديه ها را ش��امل مي گردد. 
تعاوني هاي توليدي از نظر تنوع فعاليت در شش گروه اصلي 
و ۳۴ گرايش )شامل كشاورزي در ۱۷ گرايش؛ صنعت در 
8گرايش؛ معدن در ۳ گرايش؛ فرش دستباف در ۲ گرايش، 
عمران و ساختمان در ۲ گرايش و تامين نياز توليد كنندگان 
در۲ گرايش( فعاليت مي نمايند. به لحاظ فراواني فعاليت از 
مجموع ۹۱۱۰۲ تعاوني و اتحاديه توليدي بيش از ۴۷.۳ در 
صد در بخش كشاورزي )۴۳۰88 اتحاديه و تعاوني(؛ بيش 
از ۳۷.۳ درصد در بخش صنعت )۳۴۰۲۱ اتحاديه و تعاوني(، 
ح��دود ۴.۴ درصد در بخش تامين ني��از توليد كنندگان 
)۳۹8۹ اتحادي��ه و تعاوني(، ح��دود ۴.6 درصد در بخش 
عمران و ساختمان )۴۱۹۲ اتحاديه و تعاوني(؛ ۳.۵ در صد 
در بخش فرش دستباف )۳۲۲۴ اتحاديه و تعاوني( و حدود 
۲.8 درصد در بخش معدن )۲۵88 اتحاديه و تعاوني( فعاليت 
دارند. شايان ذكر اس��ت تعاوني هاي كشاورزي و صنعتي 
مجموعاً بيش از ۴۰.۷ درصد كل تعاوني هاي موجود كشور 
را تشكيل مي دهند. همچنين از مجموع ۲.۵ ميليون فرصت 
شغلي ايجاد شده توسط شركت هاي تعاوني، بيش از ۹۴۷ 
هزار نفر معادل ۳۷.۴ درصد از مجموع توس��ط اتحاديه و 
تعاوني هاي توليدي به صورت مولد و پايدار ايجاد گرديده 
است تعاوني هاي توليدي با تجميع واحدها سرمايه هاي 
اندك براي تجهيز واحدهاي كارگاه هاي توليدي تشكيل 
مي گردد كه بر همين اساس از لحاظ سرمايه توانسته اند 
از مجموع ۱۳۲۷۹۲.۴ ميليارد ريال س��رمايه ثبتي مبلغ 
۱8۲۱۷.۴ ميليارد ري��ال حدود ۱۳.۷درص��د را به خود 

اختصاص دهند.
س��هم برخي از توليدات تعاوني هاي توليدي محصولات 

كشاورزي، صنعتي و معدني كشور به قرار زير است: 
۲۵% توليد گوشت قرمز ۲۵% توليد گوشت سفيد
۹% توليد تخم مرغ ۱۵/۲% توليد شيرپاستوريزه

۱۴/۱% ماست پاستوريزه ۳۵/۷% كشك پاستوريزه
۱۱/۳% بسته بندي سويا ۱۳/۴% عمل آوري و بسته بندي 
ميگو، ۳۳/8% مي��وه جات خش��ك ۹/۱% درجه بندي و 
بس��ته بندي خرما، ۲۰/8% توليد پودر ماهي ۷۰% توليد 
ميگ��وي پرورش��ي، ۱۹% توليد محص��ولات باغي %۲8 
توليد س��نگ مرمريت، ۴۵% اس��تخراج سنگ گچ %۲6 
اس��تخراج س��نگ تراورتن، ۱۰/۱% توليد انواع پروفيل 
آهني و فولادي ۲۱% اس��تخراج سنگ نمك و نمك آبي، 
۱6% استخراج س��يليس ۱۳% استخراج كائولن، %۱۲/8 
توليد قن��د كلوخ و كله از نيش��كر ۹/6% انواع ش��كلات، 
۱۳/۴%خوراك آماده طي��ور و غيره ۲۲/۲%خوراك آماده 
آبزيان، ۲۱/۷%مكملهاي غذاي��ي آبزيان ۱۵/۵% خوراك 
آماده دام، ۱۵/۳%بس��ته بندي خوراك دام، طيور و آبزيان 
۲8/8% آرد گندم سفيد،۲۷/8%كيك لقمه اي ۱۴/۵%انواع 
محصولات خب��ازي )نان ماش��يني( ،۲۲/۲% برنج كوبي 
۳۳/۳% قطعه بندي مرغ و ۲۵/۵% سوس��يس و كالباس 
از گوش��ت گاو يا گوس��اله.  باتوجه به اينكه تعاوني هاي 
توليدي در 6 بخش كشاورزي، صنعت، معدن، تأمين نياز 
توليدكنندگان، فرش دستباف و عمراني كه شامل ۳۴ گروه 
فعاليت كه هركدام نيز داراي زير مجموعه هاي متنوعي 
هستند نشانگر گستردگي و تنوع زياد در زمينه تعاوني هاي 
توليدي پتانس��يل هاي بالقوه جهت س��رمايه گذاري در 
زمينه هاي مختلف اس��ت. نكته قابل توجه اينكه با توجه 
به ماهيت فعاليت هاي توليدي، ض��رورت دارد اقتصادي 
كردن تش��كل هاي توليدي به منظور ورود به بازار رقابت 
داخل��ي و جهاني، مورد توجه و در سياس��ت گذاري ها در 
نظر گرفته شود تا تحقق سهم شايسته تعاوني ها از اقتصاد 
در زمينه هاي مختلف توليد، اشتغال، صادرات غيرنفتي، 
و سرمايه گذاري ها و بازارهاي مالي و... ميسر  گردد. البته 
تعاوني ها در مسير سازندگي با چالشها و تنگناه هاي زيادي 
هم روبرو هس��تند كه از جمله آنها توان مالي نامتناسب 
تعاوني ها، بازاريابي س��نتي و نامناس��ب و از دست دادن 
تدريجي بازارها بدلايلي از قبيل تغيير سليقه مشتريان، 
عدم هوشمندي در برخورد با قوانين و مقررات بازارهاي 
داخلي و خارجي وعدم توانايي رقابت پذيري، عدم امكان 
برخورداري از تسهيلات معمول بانكي ودولتي، تعدد قوانين 
حاكم بر تعاوني ها، پايين بودن به��ره وري بدليل فقدان 
نيروي انساني ماهر، فرسوده بودن تاسيسات و ماشين آلات 
تعاوني هاي توليدي، عدم دارا بودن دانش فني و تخصصي 
مديران، عدم كيفيت محصولات توليدي داخلي، عدم توجه 
به ذائقه مصرف كننده، عدم توجه به مطلوبيت بسته بندي 
و عدم توجه به پوشش بيمه مناسب اشاره كرد. بي ترديد 
افزايش توليد ملي و اشتغال مولد در بخش تعاون با 6 رويكرد 
اصلي »حمايت از اشتغال و سرمايه گذاري در تعاوني هاي 
تولي��دي«، »كمك به ايج��اد زير س��اخت هاي لازم در 
تعاوني هاي توليدي جهت مواجهه با هدفمندي يارانه ها«، 
»حمايت از ارتقاء كيفيت و بهره وري در تعاوني ها«، »تقويت 
بازار و توسعه فضاي كسب و كار«، »افزايش توان توليدي 
تعاوني ها« و »فرهنگ سازي مصرف كالاي ايراني در بخش 
تعاون« و به منظور اجراي منويات مقام معظم رهبري جهت 
تحقق شعار اقتصادي »حمايت از كالاي ايراني« قابليت 
تحقق دارد. تدوين و اجراي كامل فعاليت ها و برنامه هاي 
لازم براي تحقق اين راهبردها مي تواند باعث ارتقاء و توسعه 
فعاليت هاي توليدي با تاكيد بر صنعت و معدن و كشاورزي 

در بخش اقتصادي تعاوني گردد. 

غلامحسينحسينينيا
دانشياردانشكدهكارآفريني

دانشگاهتهران
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معاون تحقيقات وزير بهداشت وضعيت »بهداشت و سلامت« در ايران را تشريح كرد

10 علت مرگ زودرس در ايران
اگرچه به نظر مي رسد نظام سلامت ايران با استاندارد 
بين المللي فاصله داش��ته و شاخص هاي سلامت با 
توجه به هزينه هاي درمان اوضاع مس��اعدي ندارد 
اما مطالعات بين المللي حكايت از آن دارد كه ايران 
با جمعيت ۸۲.۲ ميليون نفر، داراي س��رانه درآمد 
ناخالص ملي ۱7.۵ هزار دلار در ۲7 س��ال گذشته 
در برخي ش��اخص هاي سلامت پيشرفت مساعدي 
داشته است. مرگ و مير كودكان به طرز چشمگيري 
كاهش داشته و وضعيت توس��عه پايدار انساني هم 
روند مطلوب��ي را طي كرده اما با وجود اين هنوز هم 
عوامل بس��ياري زمينه را براي مرگ زودرس ميان 
ايراني ها و شيوع بيماري هايي مانند ديابت و سرطان 
فراه��م مي كنند. معاون تحقيق��ات و فناوري وزير 
بهداشت، بنابرگزارش سالانه اي كه توسط انستيتوي 
س��نجش و ارزيابي س��لامت دانشگاه واشنگتن در 
س��ياتل امريكا انجام مي ش��ود، برخي از مهم ترين 
پيشرفت هاي نظام سلامت طي ۲7 سال گذشته را 
تشريح و شايع ترين عامل مرگ و ناتواني در ايران را 
معرفي كرد. رضا ملك زاده كه يكي از نويس��ندگان 
همكار در اين گزارش بين المللي بوده است، درباره 
جايگاه ايران از نظر وضعيت سلامت، بيان كرد: »سن 
اميد به زندگي در ايران در سال ۹۶ براي زنان 7۹.۴ 
و براي مردان 7۵.۵ سال اس��ت. اين درحالي است 
كه س��ن اميد به زندگي مورد انتظ��ار و پيش بيني 
ش��ده براي زنان ايران درسال گذشته، 77 و مردان 
7۰ سال بود كه اين نشان از پيشرفت سريع تر ايران 
در دستيابي به شاخص جهاني افزايش سن اميد به 

زندگي به ويژه در بين زنان دارد.«
به گفته وي، سن اميد به زندگي زنان ايراني در سال ۹۶، 
در مقايسه با ۲7 سال پيش از آن )سال ۶۹(، بيش از ۹ 

سال و در مردان ۱۰ سال افزايش يافته است.

  كاهش مرگ و مير كودكان ايراني
او با اشاره به روند مرگ و مير كودكان ايراني )يك مرگ 
به ازاي ۱۰۰۰ تولد(، ش��مار مرگ كودكان زير ۵ سال 
كش��ور را در حال حاضر، ۱۴ مورد در هر يك هزارتولد 
اعلام كرد و گفت: ۲7 س��ال پيش، شاهد مرگ بيش 

از ۶۴ كودك زير ۵ سال به ازاي يك هزار تولد بوديم.
ملك زاده خاطرنش��ان كرد: روند مرگ كودكان زير 
يك س��ال ايراني نيز نش��ان مي دهد درحالي كه در 
س��ال ۶۹، مرگ ۵۰ كودك زير يك س��ال به ازاي 
۱۰۰۰ تولد گزارش ش��ده، در سال ۲۰۱7 اين رقم 
به ۱۲ مرگ رس��يده اس��ت وي يادآور شد: مرگ و 
مير كودكان زير يك س��ال و زير ۵ س��ال ايراني در 
س��ال ۶۹ بيش از ع��دد مورد انتظار بوده اس��ت اما 
در سال گذش��ته، مرگ و مير كودكان، حتي كمتر 
از عدد پيش بيني ش��ده ب��وده و در اين باره ايران به 

پيشرفت هاي بسيار خوبي دست يافته است. 

  چه تعداد ايراني سال گذشته فوت شدند
رييس پژوهشكده بيماري هاي گوارش و كبد دانشگاه 
علوم پزشكي تهران، شمار مرگ و مير هر دو جنس در 
جهان طي س��ال ۲۰۱7 را ۵۶ ميليون )۳۰.۵ ميليون 
مرد و ۲۵.۵ ميليون زن( برشمرد و با اشاره به سهم ۲.۹ 
ميليون نفري خاورميانه از اين تعداد مرگ در س��ال 
۲۰۱7 )۱.7 ميليون مرد و ۱.۲ ميليون زن(، افزود: در 
سال گذشته، ۳۸۰ هزار مرگ براي ايران شامل ۲۲۰ 

هزار مرد و ۱۶۰ هزار زن ثبت شده است. 
ملك زاده با تاكيد بر افزايش طبيعي ش��مار س��الانه 
مرگ ها در كش��ور، درباره روند مرگ و مير استاندارد 
شده سني در ايران طي سال هاي ۶۹ تا ۹۴ گفت: آنچه 
در بررسي روند مرگ هاي يك كشور مهم تلقي مي شود 
»شاخص مرگ و مير استاندارد شده سني« )يك مرگ 
به ازاي هر ۱۰۰ هزار نفر( است كه بررسي سال هاي ياد 
شده نشان مي دهد ميزان مرگ و مير استاندارد شده 
سني در ايران بسيار كاهش يافته و اين كاهش در كل 

جهان و خاورميانه نيز رخ داده است.

  مهم ترين علل مرگ در ايران
مج��ري بزرگ ترين مطالعه كوه��ورت خاورميانه و 
شمال آفريقا در ايران، در ادامه، فهرستي از علل مهم 
مرگ و مير در ايران طي ۱۰ س��ال گذش��ته و روند 
تغييرات )افزايش يا كاهش( هر يك از اين علل ارايه 
كرد و گفت: بيماري ه��اي قلبي عروقي با ۲7 درصد 
افزايش، سكته مغزي با ۱۹ درصد افزايش، آلزايمر با 
۱۰۳ درصد افزايش، صدم��ات جاده اي با ۳۱ درصد 
كاهش، بيماري هاي قلبي ناش��ي از فش��ار خون بالا 
با ۵۵ درص��د افزايش، ديابت ب��ا 7۶ درصد افزايش، 
بيماري ه��اي مزمن انس��دادي ريوي ب��ا ۴۰ درصد 
افزايش، بيماري ه��اي مزمن كليوي ب��ا ۵۶ درصد 
افزاي��ش، اختلالات ن��وزادي ب��ا ۶۰ درصد كاهش، 
بيماري هاي عفوني دس��تگاه تنفس��ي با ۰.۶درصد 
افزاي��ش و نواقص م��ادرزادي ب��ا ۵۴ درصد كاهش 

مهم ترين علل مرگ در ايران را تشكيل مي دهند.

  10 علت مرگ هاي زودرس در ايران
 اما مرگ ه��اي زودرس كه بنا بر آمار رس��مي معاون 
تحقيقات وزير بهداشت، سبب شده نيمي از ايرانيان، 
7۰ سالگي را نبينند!، يكي از جدي ترين نگراني هاي 
نظام سلامت ايران است كه سرعت افزايش يا كاهش 
علل آنها، در مطالعه جهاني ب��ار بيماري هاي ۲۰۱7 
بطور دقيق اندازه گيري و فهرس��تي كامل از علل آنها 

ارايه شده است.
به گفته محقق ايراني همكار اين مطالعه، بيماري هاي 
قلبي عروقي با ۱۳ درص��د افزايش، صدمات جاده اي 
با ۳۸ درصد كاهش، اختلالات ن��وزادي با ۶۰ درصد 
كاهش، س��كته مغزي ب��ا بيش از ۸ درص��د افزايش، 

نواقص م��ادرزادي با ۵۵ درصد كاه��ش، ديابت با ۶۳ 
درصد افزايش، بيماري هاي عفوني دستگاه تنفسي با 
۳۸ درصد كاهش، بيماري هاي قلبي ناشي از فشار خون 
بالا با ۳۸ درصد افزايش، صدم��ه به خود با ۱۲ درصد 
كاهش، آلزايمر با 7۳ درصد افزايش و س��رطان خون 
با ۶ درصد كاه��ش، ۱۰ علت مهم مرگ هاي زودرس 

در ايران هستند.

   افزايش خيره كننده ديابت در ايران
وي پيام »داده هاي مطالع��ه جهاني بار بيماري ها « 
را لزوم اتخاذ و اجراي سياست هايي براي پيشگيري 
از افزايش س��كته هاي قلبي و مغزي بس��يار متاثر از 
فشار خون بالا، نارس��ايي هاي مزمن كليوي عمدتا 
به علت فشار خون بالا با هزينه هاي غيرقابل جبران، 
بيماري هاي اعصاب با افزايش در طول سال هاي ۶۹ 
تاكنون، سرطان ها )به ويژه سرطان روده بزرگ( كه 
چاقي، بي تحركي و رژيم هاي نامناسب غذايي نقش 
مهمي در بروز انواع اين بيماري ه��ا دارند، آلزايمر با 
افزايش دو برابري و نيز ديابت با افزايش 7۶ درصدي 
)به عنوان علت كلي مرگ و مير( طي ۱۰ سال گذشته 
دانس��ت و گفت: ما قطعا در آينده ش��اهد مشكلات 
بزرگ بهداشتي ناش��ي از بيماري ديابت براي نظام 
سلامت خواهيم بود؛ بطوري كه هم اكنون ۲۵ درصد 

ايراني ها در مرحله پيش ديابت و ۱۰ درصد مبتلا به 
ديابت هستند و پيش بيني مي شود تا ۲۰ سال آينده 
يك چهارم جمعيت ايران نياز به درمان ديابت داشته 
باش��ند؛ درحالي كه اين بيماري با رعايت اعتدال در 
مصرف مواد غذايي، كاهش وزن و تحرك بدني كاملا 

قابل پيشگيري است.

  بيشترين عوامل خطر موثر در بروز سرطان 
در ايران

رييس پژوهشكده بيماري هاي گوارش و كبد دانشگاه 
علوم پزشكي تهران، در ادامه اين گزارش، به موضوع 
بسيار مهم ديگري با عنوان نقش عوامل خطر در بروز 
سرطان ها در ايران اشاره كرد و گفت: مصرف تنباكو، 
پرخوري و رژي��م غذايي پرخطر، خطرات ش��غلي، 
ش��اخص توده بدني بالا، قند خون بالا، آلودگي هوا، 
مصرف مواد مخدر، ساير عوامل محيطي، مصرف الكل 
و كم تحركي مهم ترين عوامل خطر در بروز سرطان 

مردان هستند.
ملك زاده خاطرنش��ان كرد: مصرف تنباكو، پرخوري 
و رژيم غذايي پرخطر، ش��اخص ت��وده بدني بالا، قند 
خون بالا، روابط جنس��ي ناايم��ن )پرخطر(، آلودگي 
هوا، كم تحركي، س��اير عوامل محيطي، مصرف مواد، 
خطرات شغلي و مصرف الكل مهم ترين عوامل خطر در 

بروز سرطان ها در ميان زنان ايراني به شمار مي روند.

  پيش�رفت اي�ران در مي�زان دسترس�ي 
به خدمات بهداشتي

مع��اون تحقيقات وزير بهداش��ت با اش��اره به برخي 
پيشرفت هاي ايران در شاخص هاي نظام سلامت گفت: 
در سال ۶۹، ميزان دسترسي ايرانيان به مراقبت هاي 
بهداش��تي فردي ۴۹ درصد بود كه اين رقم در س��ال 
7۹ به ۶۱ درصد و در س��ال ۹۵ به 7۱ درصد افزايش 

يافته است.

  صع�ود چن�د پل�ه اي اي�ران در ش�اخص 
»سرمايه انساني« توسعه پايدار

نويس��نده همكار در مطالعه جهاني ب��ار بيماري ها 
در ۲۰۱7 درب��اره روند تغييرات ص��ورت گرفته در 
شاخص »س��رمايه انس��اني« ايران طي سال هاي 
۶۹ تا ۹۵، به فهرس��تي از ۱۰ كش��ور منتخب براي 
مقايسه اشاره كرد و گفت: بيشترين پيشرفت صورت 
گرفته در زمينه شاخص » سرمايه انساني« در بين 
كش��ورهاي: » آلمان، امريكا، چين، روسيه، برزيل، 
ايران، مكزيك، اندونزي، هند و نيجريه«، مربوط به 
سه كشور: چين با رتبه ۲۰، برزيل با رتبه ۱۶ و ايران 

با رتبه ۱۵ بوده است.

بانك مركزي تمهيدات مشخصي براي پرداخت حقوق معلمان خارج از كشور ندارد

نوسان ارز و مشكلات معلمان خارج از كشور
قائم مقام وزير آم��وزش و پرورش در امور بين الملل 
و رييس مركز ام��ور بين الملل و م��دارس خارج از 
كش��ور درخصوص پرداخت حق مس��كن و حقوق 
معلمان خارج از كش��ور گفت: با توجه به ش��رايط 
ارزي كه كشور اكنون با آن مواجه شده، هنوز تمهيد 
مشخصي در اين زمينه از طرف بانك مركزي اتخاذ 

نشده است.
غلامرضا كريمي، قائم مقام وزير آموزش و پرورش در 
امور بين الملل و رييس مركز امور بين الملل و مدارس 
خارج از كشور، درباره اعتراض معلمان خارج از كشور 
به عدم پرداخت حق مسكن و حقوق كه پرداخت آن 
۸ ماه است به تاخير افتاده به ايلنا گفت: مدت هاست، 
پيگير اين موضوع از طريق بانك مركزي هستيم، اما 
با توجه به شرايط ارزي كه كشور اكنون با آن مواجه 
ش��ده، هنوز تمهيد مشخصي در اين زمينه از طرف 
بانك مركزي اتخاذ نشده است. وي با اشاره به اينكه 
روز يك شنبه ۲7 آبان ماه و حتي پيش از آن با بانك 
مركزي جلسات متعددي داشتيم، گفت: اميدواريم 
از طريق انتقال ارز بتوانيم بخشي از اين مطالبات را 
پاس��خ بدهيم تا مسائل و مشكلات معلمان خارج از 

كشور هر چه زودتر حل و فصل شود.
كريمي با بيان اينكه معلمان مدارس خارج از كشور 
حق دارند گلايه مند باشند، گفت: اين معلمان حق 
دارند، زيرا در پرداخت هاي آنها خيلي تاخير به وجود 
آمده و اميدواريم با حمايت بانك مركزي و سازمان 

مديريت و برنامه ريزي بتواني��م زودتر به نوعي اين 
مشكل را حل كنيم.

او در خصوص مش��كلات پيش آمده براي معلمان 
خارج از كشور در زمينه تهيه مسكن و همچنين عدم 
پرداخت حق مس��كن گفت: مشكل مسكن در همه 
كشورها نيس��ت و در برخي از كشورها وجود دارد و 
همه جا شرايط يكسان نيست. در برخي از كشورها 
با شهريه محدودي كه از دانش آموزان گرفته شده، 
پرداخت هايي ص��ورت گرفته، اما در مجموع تاخير 

زياد شده و معلمان را در خارج از كشور دچار مشكل 
كرده است.

رييس مدارس خارج از كشور درباره نتايج جلسه با 
بانك مركزي گفت: در جلسه اي كه با بانك مركزي 
داشتيم قول مس��اعد دادند كه حواله ارزي صورت 
بگيرد تا كار انجام شود. نمي توان براي اين كار زمان 
دقيقي داد، زيرا ما تعيين كننده نيستيم و آن چيزي 
كه مربوط به ما مي شود تامين ريالي هزينه ها بوده، 
در حالي كه بيش از چهار ماه است، مبلغ ريالي كار 

آماده شده يعني وزارت آموزش و پرورش كاري كه 
بايد به لحاظ ريالي انجام مي داده را انجام داده است.

وي تصريح كرد: به دليل مش��كلات ارزي كه پيش 
آمده نه فق��ط براي وزارت آم��وزش و پرورش بلكه 
براي همه وزارتخانه ها و سازمان هايي كه در خارج 
از كشور نيرو داشتند يا فعاليت هاي خارج از كشور 
داشتند، اين چالش به وجود آمده، ولي تمام تلاش ما 
اين است كه حتي شده بخشي از مطالبات را پرداخت 

كنيم تا بيش از اين فشار بر معلمان وارد نشود.
او در پاس��خ به اين س��وال كه اين مشكلات بيش از 
هشت ماه است كه وجود دارد، در حالي كه نواسانات 
ارز طي چند ماه اخير رخ داده است، گفت: در فصل 
اول س��ال يك ميليون يورو پرداخ��ت كرده ايم. در 
آن مقطع هي��چ چالش ارزي وجود نداش��ت و بعد 
از اينك��ه تامين ريالي ص��ورت گرفته، چالش ارزي 

شروع شده است.
قائم مقام وزير آم��وزش و پرورش در امور بين الملل 
افزود: ما بخش دولتي هس��تيم از اين رو به راحتي 
نمي توان هزينه كرد و باي��د همه چيز با تاييد بانك 
مركزي باشد، از طرفي چون نوسانات ارزي زياد بود 
ام��كان تعيين قيمت از طرف بان��ك مركزي وجود 
نداشت. در حال حاضر شرايط با ثبات تري به وجود 
آمده و تقريبا امكان تثبيت قيمت ارز بيش��تر است، 
لذا بانك مركزي بايد ابلاغ ه��اي لازم را انجام دهد 
تا ما بتوانيم از س��ازمان مديريت، ارز تامين كنيم و 

براي معلمان بفرس��تيم. او با اشاره به عدم همكاري 
بانك هاي خارجي ب��راي جابه جايي ارز گفت: اينها 
چالش هاي مختلفي است كه با آن رو به رو هستيم 
و برخي از بانك ها هم تحريم شده اند، ولي با همكاري 
وزارت خارجه به محض اينكه يا حواله يا اسكناس ارز 
تامين شود، اين مشكل را حل مي كنيم. ضمن اينكه 
ارز دولتي هم فقط به كالاهاي اساس��ي اختصاص 

پيدا كرده است.
قائم مقام وزير آم��وزش و پرورش در امور بين الملل 
اضافه كرد: همه پيگير اين امر هستند تا مساله حل 
شود، اما متاسفانه به لحاظ سيستم اداري اين مساله 
پيچيده ش��ده، يعني پيچيدگي در كارها زمان ما را 
زياد گرفت، دليلش هم اين اس��ت كه بانك مركزي 
اعلام كرد ارز آزاد تهيه شود، اما اگر ما بخواهيم ارز 
آزاد تهيه كنيم، حقوق يك چهارم سال را با توجه به 
بودجه اي ك��ه داريم، نمي توانيم پرداخت كنيم، لذا 
مجبوريم كم��ي صبر كنيم تا بانك مركزي به ما ارز 
آزاد را تكليف نكند، چون با وجود اين ما نمي توانيم 
حقوق معلمان را در طول سال پرداخت كنيم، زيرا 

محدوديت ريالي داريم.
رييس مركز امور بين الملل و مدارس خارج از كشور 
در پايان تاكيد كرد: بسترسازي لازم در حال انجام 
اس��ت و اميدواريم با ثباتي كه در زمينه ارزي كشور 
به وجود آمده در اين مورد گشايشي ظرف روزهاي 

آينده صورت بگيرد.

انتظار براي رسيدگي به لايحه حمايت از محيط بانان
رييس سازمان حفاظت محيط زيست كشور مطرح كرد 

شروط سازمان غذا و دارو براي داروسازان چيني
رييس سازمان غذا و دارو مطرح كرد

عيسي كلانتري، رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
در حاشيه همايش نشست و بررسي مشكلات محيط 
بانان، در خصوص وضعيت محيط بانان گفت: »محيط 
بانان افراد زحمت كش��ي هس��تند كه ش��بانه روز در 
زيس��تگاه ها حضور دارند و يكي از خواسته هاي آنها 
تسريع روند رسيدگي به لايحه حمايت از محيط بانان 

است. 
اين لايحه در حال حاضر در كميس��يون هاي مختلف 
مجلس بررسي شده و منتظر هستيم تا به صحن علني 
آمده تا در آنجا به تصويب برسد و اميدواريم قبل از اينكه 
مجلس وارد مباحث بودجه سال ۹۸ شود اين لايحه را 

تصويب كند.«
او اف��زود: »در ح��ال حاضر محيط بان��ان بدون هيچ 
آموزش��ي مورد اس��تفاده قرار مي گيرند و استخدام 

مي شوند از وزارت علوم و شوراي عالي اداري دانشكده 
محيط زيس��ت وابس��ته به س��ازمان تقاضا كرديم تا 
دانشكده محيط زيست وابسته به سازمان به دانشكده 
محيط باني تبديل شود و به دانشجويان محيط باني نيز 
همانند دانشجويان افسري و نظامي در مقاطع كارداني 

و كارشناسي ارايه شود.«
رييس سازمان حفاظت محيط خاطرنشان كرد: »يكي 
ديگر از مسائل محيط بانان وضعيت معيشت آنان است. 
محيط بانان ۱۸ شبانه روز در پاسگاه ها هستند و ۱۲ روز 
به منازلش��ان باز مي گردند يعني در ماه بيش از ۴۰۰ 
ساعت سر كار هستند اما دريافتي آنها حداقل  ممكن 
است. مكاتباتي را با سازمان برنامه و بودجه و سازمان 
امور اس��تخدامي انجام داديم ك��ه اميدوارم به تفاهم 
رسيده تا وضعيت معيشتي محيط بانان را تغيير داده تا 

آنها با انگيزه هاي بيشتري وظايف خود را انجام دهند.«
وي ادام��ه داد: » لايح��ه حماي��ت از محيط بانان در 
صورتي كه تصويب شود مشكلات حقوقي محيط بانان 
را كاه��ش مي دهد و از بين مي ب��رد. گاهي اوقات در 
درگيري ها، محيط بان كشته مي ش��ود و در صورتي 
كه متخل��ف را از پاي دربياورد بايد قصاص ش��ود در 
هر ص��ورت موضوع براي محيط ب��ان باخت – باخت 
است. بنابراين اين قانون امتيازي را كه به محيط بانان 
مي دهد آنها را در رده نيروهاي نظامي و انتظامي قرار 
داده و با تصويب اين قانون شرايط محيط بان هنگام 
انجام وظيف��ه اش تغيير مي كند و با خيال راحت تري 
مي تواند از منطقه خود حفاظت كند. اميدواريم مجلس 
با تصويب اين لايحه هر چه سريع تر مشكلات حقوقي 

محيط بانان را برطرف كند«.

رييس سازمان غذا و دارو با اشاره به پيشنهاد چيني ها مبني 
بر توليد دارو در منطقه آزاد چابهار، شروط اين سازمان را 

براي توليد دارو در ايران از سوي خارجي ها تشريح كرد.
غلامرضا اصغري، با اشاره به پيشنهاد توليد دارو از سوي 
چيني ها، گفت: اين پيش��نهاد در حد يك مصاحبه از 
سوي رييس منطقه آزاد چابهار بود و ما هم در همين 
حد از موضوع مطلع شده ايم. بنابراين بايد ابتدا پيشنهاد 
را ببينيم و بر اس��اس آن نظر دهيم. وي افزود: اگر بنا 
باشد اتفاقي در اين حوزه رخ دهد، صرفا براي داروهايي 
است كه در حال حاضر در كشور توليد نمي شوند و نوع 
وارداتي آنها وج��ود دارد. در عين حال اگر تكنولوژي 
كه مي آورن��د و داروهايي كه مي خواهند توليد كنند، 
مورد قبول ما باشند، پيشنهادشان مورد بررسي قرار 

مي گيرد.

   داروي چيني وارد نمي كنيم
اصغري با تاكيد بر اينكه در ايران واردات داروي چيني نداريم، 
ادامه داد: البته همانطور كه كيفيت ساير محصولات چيني ها 
متفاوت است، داروهاي چيني نيز كيفيت متفاوتي دارند؛ 
به طوري كه در حال حاضر بسياري از داروهاي چيني به امريكا 
صادر مي شوند. بسياري از داروهاي چيني تحت ليسانس 
برندهاي بزرگ اروپايي و امريكايي هستند و از نظر كيفيت 
قابل تاييد بوده و مشكلي ندارند. بر همين اساس است كه ما 
بايد موضوع را بررسي كنيم و بر آن اساس نظر دهيم. رييس 
سازمان غذا و دارو تاكيد كرد: هر سرمايه گذاري كه قرار باشد 
از سوي خارجي ها براي توليد دارو در كشور اتفاق بيفتد، قطعا 
بايد در حوزه داروهاي وارداتي باشد، كيفيت مناسب را داشته 
باشد، تحت ليسانس يك برند قابل قبول باشد و از نظر جهاني 

شناخته شده و مورد تاييد FDA باشد. 
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اختصاص بيش از 1۵00ميليارد 
ريال به شيمي درماني در نيمه ۹۷

مديركل دفتر مديريت خدمات تخصصي سازمان 
بيمه س��لامت گفت: در نيمه اول س��ال ۹7 هزينه 
پرداختي بابت س��هم س��ازمان از داروهاي شيمي 
درماني بيش از هزارو۵۰۰ ميليارد ريال بوده است. 
حنان حاجي محمودي با اش��اره ب��ه اينكه در حال 
حاضر راهنماي تجويز ۱۲ داروي شيمي درماني از 
طرف وزارت بهداشت ابلاغ شده و در حال اجرا است، 
بيان كرد: ۹۸ قلم از اي��ن داروها از محل تفاهم نامه 
دارويي في مابي��ن وزارت بهداش��ت، وزارت رفاه و 
سازمان تامين اجتماعي پوشش داده مي شود. وي 
با بيان اينكه درحال حاضر بال��غ بر ۱۸۰قلم داروي 
شيمي درماني تحت پوشش سازمان بيمه سلامت 
قرار دارد، افزود: ۱۱۳ قلم از اين داروها با سهم سازماني 
۹۰ درصددر بخش بستري و مابقي با سهم سازماني 
7۰ درصد در بخش سرپايي تحت پوشش سازمان 
قرار دارد.  مديركل دفتر مديريت خدمات تخصصي 
سازمان بيمه س��لامت ادامه داد: در نيمه اول سال 
۹7 هزينه پرداختي بابت سهم سازمان از داروهاي 
شيمي درماني بيش از هزارو۵۰۰ ميليارد ريال بوده 
است. وي گفت: داروهاي شيمي درماني همانند ساير 
داروها براساس قيمت اعلامي سازمان غذا و داروي 
كشور و براس��اس پايين ترين قيمت موجود در بازار 
دارويي كش��ور و نوع ژنريك تحت پوشش هستند. 
حاجي محمودي بيان كرد: بيمه شدگان مي توانند 
جهت دريافت دارو، با مدارك پزشكي شامل گزارش 
پاتولوژي، ايمونوهيستوشيمي و مدارك تصويربرداري 
به واحدهاي تاييد نسخ دارويي و مراكز مربوطه استان 
مراجعه و پرونده دارويي تشكيل دهند. در اين صورت 
در مراجعات بعدي، ارايه نس��خه متخصص و فوق 
تخصص به داروخانه جه��ت دريافت داروها كفايت 
مي كند. مديركل دفتر مديريت خدمات تخصصي 
سازمان بيمه سلامت گفت: قيمت برخي از اين داروها 

به هر عدد بالاي ٢ و ٣ ميليون تومان مي رسد.

ممنوعيت كشت برنج بدون 
فرصت   اشتغال صحيح نيست

نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه ممنوعيت 
كشت برنج بدون ايجاد فرصت هاي اشتغال در مناطق 
خشك كشور صحيح نيست، گفت: حفاظت از محيط 
زيست به قيمت توقف اقتصاد كشاورزان تمام نشود. 
علي وقف چ��ي درباره ممنوعيت كش��ت برنج در 
مناطق خشك كشور، به خانه ملت گفت: مجاز بودن 
كشت برنج تنهادرشهرهاي شمالي سياست مناسبي 
نيست زيرا تا زماني كه كشت هاي جايگزين براي 
كش��اورزان در مناطق خشك كش��ور ايجاد نشود، 
نمي توان تنها ب��راي حفاظت از محيط زيس��ت از 
كشاورزان تقاضا كرد كه كشت برنج را متوقف كنند و از 
همين رو توليد كننده براي تامين اقتصاد معيشتي اش 
نيازمند توليد محصولات كشاورزي است.  نماينده 
م��ردم زنجان وطارم در مجلس ش��وراي اس��لامي 
بابيان اينكه توقف توليد برنج طارم در زنجان بطور 
مثال منطقي نيس��ت زيرا مي توان با كنترل بهينه 
مصرف آب از توليد با كيفيت برنج طارم در راستاي 
توسعه اقتصادي بهره هاي بسياري برد تصريح كرد: 
برنج طارم داراي كيفيت بسيار مثال زدني است كه 
مشتريان داخلي و خارجي بسياري دارد.  وي ادامه 
داد: ب��ه جاي قطع توليد برن��ج در برخي از مناطق 
كشور مي توان با مديرت منابع آبي توليد، برنج هاي 
با كيفيت ايراني را ادامه داد يا اگربنا است كه توليد 
برنج متوقف شود مي بايست، كشت جايگزين براي 
كشاورزان به مانند توليد برنج صرفه اقتصادي داشته 
باش��د. نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه 
ممنوعيت كشت برنج بدون ايجاد فرصت هاي اشتغال 
در مناطق خشك كشور صحيح نيست افزود: حفاظت 
از محيط زيس��ت به قيمت توقف اقتصاد كشاورزان 
تمام نشود. عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس يادآورشد: ممنوعيت كشت برنج در 
شهرهايي كه با خشكسالي روبرو هستند تنها به شرط 
كشت جايگزين و فرصت هاي اشتغال پايدار عملياتي 
شود اما ازسوي ديگر نمي توان كشت برنج ومرغوب 
طارم و زنج��ان كه از نظر اقتصادي براي ما بس��يار 

كاربردي است، متوقف كرد.

 بهبود اقتصادكوله بران 
با ايجاد شناسنامه قانوني

نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه بي تفاوتي 
به كوله بران نارضايتي را رق��م مي زند، گفت: ايجاد 
شناسنامه قانوني تردد براي كوله بران در دستور كار 
دولت قرار بگيرد امامتاسفانه كار خاصي براي بهبود 
وضعيت كوله بران انجام نش��ده است. سيد احسن 
علوي  درباره وضعيت كوله بران دركش��ور، گفت: 
وضعيت كوله بران در كشورمناس��ب نيس��ت زيرا 
كوله بران مجبورهس��تند از نقاط صع��ب العبور 
براي ام��رار معاش تردد كنند كه اين امر س��لامت 
كوله بران را به ش��دت به خطر مي اندازد.  نماينده 
م��ردم س��نندج وديواندره در مجل��س ش��وراي 
اسلامي تصريح كرد: متاس��فانه اقدامات كارآمدي 
براي رفع مش��كلات كول��ه بران در كش��ور اتخاذ 
نش��ده اس��ت كه اين امر مي تواند وضعيت اقتصاد 
معيشتي كوله بران را با مشكلات اساسي روبروكند 
زيرا تعدادكوله بران در روستاهاي استان كردستان 
بسياربالا است و اين افراد درآمد اقتصادي شان را 
از اين مس��يرتامين مي كنند. وي ادامه داد: يكي از 
راهكارهاي اساسي براي ساماندهي كوله بران اين 
است كه مراجع قانوني با اتخاذ تمهيداتي براي ادامه 
فعاليت كوله بران مجوزهاي را صادر كنند تا اين افراد 
به جاي انتخاب مسيرهاي صعب العبور از مسيرهاي 

عادي رفت وآمدكنند تا سلامتشان به خطر نيفتد.
 علوي تصريح كرد: تعدادبسياري از روستاييان 
در استان كردستان به كوله بري مي پردازند و اين 
در حالي اس��ت كه نمي توان نسبت به وضعيت 
اقتص��ادي كوله ب��ران بي تفاوت ب��ود و اين امر 

پيامدهاي ناگواري به همراه دارد.
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پارلمان شهري پايتخت ديروز ميزبان مديران ارشد شهرداري بود

دفاع افشاني از عملكرد خود در شهرداري تهران

هشدار درباره تخريب باغ ۲۹هزار متري اراج

گروه راه و شهرسازي|
مراس��م تكريم و قدرداني از محمدعلي افشاني، شهردار 
سابق تهران در جلس��ه علني ديروز شوراي شهر تهران 
به فرصتي تبديل ش��د تا او ضمن تشريح عملكرد خود 
و مجموعه تحت مديريتش در 6 ماه گذش��ته، به برخي 
ش��بهات قانوني و رس��انه اي از جمله دلاي��ل پيگيري 
مستثني شدن شهردار پايتخت از قانون منع به كارگيري 
بازنشستگان و همچنين انتصاب هاي قوميتي پاسخ دهد. 
در جلسه ديروز شورا، علاوه بر پيروز حناچي، سرپرست 

و شهردار منتخب، معاونان شهردار نيز حضور داشتند.
افشاني گفت: با همكاري و هماهنگي شوراي شهر تهران 
گام هاي خوبي در شهر برداشته شد و از وزارت كشور نيز 
براي اطمينان به من متش��كرم كه پس از چند ساعت از 
انتخاب، حكم من را صادر كردند.او با اش��اره به عملكرد 
6 ماهه خود گفت: اين گزارش، گزارش عملكرد من تنها 
نيست، گزارش تمام كساني است كه در شهرداري در حال 
فعاليت هس��تند. اولين اقدامي كه انجام دادم بازگشت 

آرامش به شهر بود.

   وصول مطالبات از دولت و سپاه
شهردار س��ابق تهران اعلام كرد: با وجود شرايط سخت 
اقتصادي بدهي ش��هرداري به ۴ هزار و ۵۰۰ پيمانكاري 
كه كمتر از ۱۰۰ ميليون تومان طلب از اين نهاد داشتند، 
پرداخت ش��د. همچنين در مهرماه ۱۴۹ ميليارد تومان 
طلب ما از دولت وصول ش��د و اين يكي از گام هاي تامين 
مالي براي شهرداري بود.وي در زمينه حمل و نقل عمومي 
نيز گفت: 6 كيلومتر از خط ۷ مترو تهران افتتاح ش��د و 
تا س��ال آينده ۵۰ كيلومتر و ۲۱ ايستگاه به بهره برداري 
مي رس��د.به گفته وي، مناقصه 6۳۰ واگن نيز امضا شده 
و عملياتي مي شود.افشاني تصريح كرد: همچنين ۵ هزار 
دوچرخه هاي اشتراكي در پايتخت در اختيار شهروندان 
قرار گرفت.وي در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به 
پيگيري طلب هاي شهرداري از نهادهاي ديگر به ويژه سپاه 
پاسداران گفت: اين كار را بدون خودنمايي انجام دادم. در 
اولين روزهاي كاري ام جلسه اي با فرمانده كل سپاه داشتم 
و مدارك خود را به آنها داديم و طي ۲۰ جلسه با آنها ميزان 
طلب ما مشخص ش��د و اكنون كار در مرحله نهايي خود 
است.افشاني تصريح كرد: در تمامي دوره مسووليت چيزي 
جز رضاي خداوند و حق م��ردم را در نظر نگرفتم و امروز 
شاكرم كه اين مسووليت خطير را واگذار مي كنم، چرا كه 
انسان بايد شاكر آن چيزي باشد كه خداوند براي وي رقم 
مي زند. شهردار سابق تهران از اعتماد و پشتيباني اعضاي 
شوراي شهر و رييس جمهور قدرداني كرد و گفت: پس از 

انتخاب به عنوان ش��هردار از دفتر مقام معظم رهبري به 
جلسه اي كه مسائل اجتماعي در آن مطرح مي شد، دعوت 
شدم كه اين مايه افتخار من است.افشاني همچنين گفت: 
مبناي عملم بر قانون و رعايت حقوق انسان ها بود و اولين 
قدمي كه در مجموعه شهرداري تهران برداشتيم ايجاد 
آرامش در اين مجموعه براي خدمت به ش��هروندان بود.
وي ادامه داد: پيام من هدايت شهر از طريق شورا و مديران 
شهرداري در عمل بود كه اين موضوع هزينه زيادي براي 

بنده داشت.

    شفاف سازي قراردادهاي شهرداري
شهردار سابق تهران گفت: بحث شفافيت و سالم سازي 
محيط را در دس��تور كار ق��رار دادم و در اين رابطه تمام 
قراردادهاي بيش از ۲۵۰ ميليون تومان را روي س��ايت 
ش��فافيت بارگذاري كرديم. به گفته وي، براي اولين بار 
در مهرماه امس��ال گزارش6 ماهه عملكرد شهرداري در 
روزنامه رسمي منتشر شد. افشاني همچنين گفت: يكي 
از كارهاي خوبي كه انجام شد ايجاد درآمد پايدار از طريق 
تصويب لايحه درآمدهاي پايدار شهرداري ها در دولت بود 
و اين لايحه هم اكنون در مجلس است و اگر به ثمر برسد 

گامي موثر در ايجاد ثبات در درآمدهاي شهرداري است.

    قانون بازنشستگي شامل شهردار نمي شود
شهردار س��ابق تهران همچنين گفت: درباره قانون منع 
به كارگيري بازنشستگان با كمال تاسف بايد بگويم، واقعيت 
پيگيري شورا و شهرداري با فريبكاري وارونه جلوه داده شد 
و در حالي كه شوراي شهر و شهردار براي اجراي صحيح 
قانون تاكيد داشتند اما طرف مقابل بيان مي كرد كه شورا 

و شهرداري مي خواهند قانون را سوراخ كنند.
وي تاكيد كرد: هيچ كس در ش��وراي ش��هر و شهرداري 
با اجراي قانون منع به كارگيري بازنشس��تگان مخالفت 
نداشت. اين قانون شامل ش��هرداري مي شود اما شامل 
شخص شهردار نمي شود، چرا كه بر اساس قانون شهردار 
مستقل است و قانون آن مربوط به ۱۱۱ سال قبل است.وي 
با اشاره به نامه نگاري با وزارت كشور اظهار كرد: بعد از اينكه 
به دنبال اجراي قانون شهرداري بوديم هر كس مصاحبه 
مي كرد، به ويژه راديو و تلويزيون هم بطور مداوم تبليغات 
وسيع مي كردند.افشاني ادامه داد: تنها يك جا و آن هم در 
زماني كه بس��ياري در مجلس گفتند كه اگر استفساريه 
براي همه شهرداران باشند، نمايندگان امضا نمي كنند، 
من حاضر شدم استفساريه براي شهردار تهران انجام شود.
وي گفت: در كمتر از ۳ ساعت ۱۴۰ نماينده استفساريه 
را امضا كردند.افشاني ادامه داد: در اين زمان نمايندگان از 

جانب اصحاب ثروت و قدرت تحت فشار بودند و مقاومت 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي و اعضاي شوراي شهر 

در مقابل صاحبان ثروت و قدرت ستودني است.
افش��اني با بيان اينكه قانون شهرداري هاي مترقي ترين 
قوانين كشور است و به نهادهاي محلي و اجتماعي قدرت 
مي دهد، گفت: اين قانون حاصل خون بهاي مش��روطه 
خواهان ايران اس��ت و در قانون پيش بيني شده است كه 
شخصي كه نمايندگان مردم انتخاب مي كنند، تابع قانون 

استخدام كشوري نبايد باشد.
ش��هردار س��ابق تهران گفت: آنهايي كه با اجراي قانون 
شهرداري ها براي شخص ش��هردار مخالفت كردند، تير 

خلاص را به نهادهاي اجتماعي زدند و بايد پاسخ دهند.
افشاني گفت: تاسف ديگرم را هم اعلام مي كنم و آن اينكه 
حداقل يك نفر حقوقدان را نديدم كه از نظر نمايندگان 
مردم دفاع كند و تع��دادي از حقوق دانان هم به مجلس 
ش��وراي اس��لامي رفتند تا بيان كنند به چه دليل نبايد 
به قانون منع به كارگيري بازنشس��تگان به ش��هرداران 
تعميم داده ش��ود، اما در كميس��يون اجتماعي مجلس 

شوراي اسلامي حرمت آنها حفظ نشد.افشاني ادامه داد: 
توپخانه اي راه افتاد كه بطور مدام دروغ ش��ليك مي كرد.

وي گفت: يك روز مي گفتند افشاني با سپاه ساخته است. 
براي اينكه مشكلش را در بيت رهبري حل كند، روز ديگر 
مي گفتند افشاني براي سال ۱۴۰۰ با لاريجاني ساخته 
است.وي افزود: اما خوش بختانه قانون منع به كارگيري 
بازنشستگان هرچه نداش��ت روشن كرد كه چه كسي با 

لاريجاني ساخته است.

   ۲7 نفر را منصوب كردم
شهردار سابق تهران گفت: نكته بعدي دامن زدن به مساله 
قوميتي است كه هنوز هم ادامه دارد.وي با بيان اينكه قرار 
بود من تا ۱۵ آذر شهردار باشم و قرار بود جوانان جايگزين 
شوند، اظهار كرد: من در دوره مديريت در شهرداري ۲۷ 
نفر را منص��وب كردم و از اين ۲۷ نفر تنها 6 نفر از قوميت 
خاص هس��تند.وي گفت: بيش از حد متعارف در بحث 
قوميت صحبت ش��د، در حالي كه اين كشور مركز تنوع 
قوميتي است و هزاران سال است كه اقوام مختلف در كنار 

هم زندگي مي كنند.وي خطاب به كس��اني كه به بحث 
قوميتي مي پردازند، اظهار كرد: بگذاريد مردم در صلح و 
آرامش زندگي كنند.افشاني در ادامه سخنان خود خطاب 
به رسانه ها گفت وظيفه ش��ما اين است كه حقايق را به 

جامعه بيان كنيد.

  ادامه فعاليت افشاني در بخش خصوصي 
شهردار سابق تهران در حاشيه جلسه علني شوراي شهر 
تهران نيز گفت: كارهاي نكرده در شهرداري تهران زياد 
است و از ديد بنده، حناچي فرد مناسبي براي اداره شهر و 
تكميل كارها است. وي ادامه داد: بايد شفاف سازي در امور 
شهرداري ادامه يابد و فرايند صدور پروانه از ابتدا تا انتها به 
صورت غيرحضوري انجام شود.شهردار سابق تهران گفت: 
آرزوي من اتمام كمربند سبز تهران است و اگر اين موضوع 
تحقق يابد با پديده كوه خواري نيز مبارزه مي شود.افشاني 
در خصوص برنامه آينده كار خود نيز گفت: انس��ان بايد 
هميشه در جامعه نقش آفرين باشد و فضا براي كار به ويژه 

در بخش خصوصي براي بنده فراهم است.

عضو كميسيون ماده ۷ قانون حفظ و گسترش باغ ها نسبت 
به نابودي احتمالي باغ ۲۹ هزار متري اراج هشدار داد.

زه��را صدراعظم نوري، رييس كميس��يون س��لامت، 
محيط زيست و خدمات شهري ش��وراي شهر تهران در 
تذكري درباره تخريب باغ اراج در منطقه يك تهران گفت: 
حفظ و صيانت از باغ ها و فضاي سبز شهر تهران به عنوان 
يكي از رويكردهاي اساسي شوراي اسلامي شهر تهران در 
دوره پنجم است. از همين رو، شوراي اسلامي شهر تهران 
در اسفند سال ۱۳۹6 توقف صدور پروانه و ساخت و ساز 
در باغ ها را به تصويب رساند و همواره به دنبال تسري اين 
نگاه به سطوح مختلف تصميم گيري و اجرايي بوده است.

به گزارش مهر، وي ادام��ه داد: با وجود وجود اين رويكرد 
صريح در شوراي شهر تهران، بعضا شاهد رويه هاي گذشته 
در سطح مناطق هستيم. به عنوان نمونه يكي از لكه هاي 

بزرگ باغ شمال شرق تهران موسوم به باغ اراج است.
نوري با بيان اينكه باغ اراج با مس��احت ۲۹ هزار متر مربع 
در محله اراج وجود دارد، اضافه كرد: در س��ال ۱۳۹۴اين 
باغ ابتدا توس��ط سوءاستفاده گران خشك شده و در يك 
حادثه مشكوك، آتش سوزي گسترده اي در اين باغ رخ 
داده است. اين آتش سوزي كه بيش از هزار اصله درخت 
اين باغ را از بين برده است به قدري گسترده بود كه منطقه 
شمالي تهران را تحت الشعاع قرار داد و طبق برآورد اوليه 

۸۰ درصد باغ سوزانده شده است.
عضو كميسيون ماد۷ قانون حفظ و گسترش شهرداري 
تهران ادامه داد: به دليل اين آتش سوزي دادستان انقلاب 
تهران و شوراي حفظ حقوق بيت المال به عنوان مدعي 
العموم به اين پرونده ورود كرده و كميسيون ماده ۷ قانون 
حفظ و گس��ترش فضاي سبز ضمن اعمال ماده ۴ قانون 
)تعقيب قضايي مالكين( تبصره يك ماده ششم )تصرف 
ملك از طريق دادگاه( و ۸۵ ميليارد تومان خسارت و براي 
احياي باغ، غرس ۵ هزار اصله درخت را براي اين ملك رأي 
صادر كرد.نوري تاكيد كرد: با وجود اينكه پرونده به دليل 
مالكيت س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام و بهره برداري 
اوق��اف در دادگاه ويژه روحانيت مفتوح بوده، اما پيگيري 
موثري توس��ط ش��هرداري وقت منطقه صورت نگرفته 
است. حتي شهرداري منطقه طرح تغيير كاربري اين باغ از 
بوستان عمومي به برج را تهيه و در سال جاري به كميسيون 

ماده ۵ ارسال مي كند.
عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه كميسيون ماده ۵ نيز 
با توجه به عدم تدوين ضوابط س��اخت و ساز در باغ ها در 
جلسه ۵۷۹ مرداد ماه سال جاري، رأي به عدم موافقت با 
طرح پيشنهادي را صادر مي كند، اضافه كرد: اما با وجود 
عدم امكان صدور پروانه براي باغ ها، شهرداري منطقه در 
مهر ماه مجوز ديوار كشي براي اين باغ صادر و در آبان ماه 

نيز مجوز گودبرداري ۳۰ درصد را صادر مي كند.
نوري با طرح چند سوال به شهرداري تهران و ساير نهاد هاي 
ذي ربط جهت تذكر داد و گفت: چرا تاكنون دادگاه عمومي 
و انقلاب تهران و شوراي حفظ حقوق بيت المال وضعيت 
اين ملك و املاك مشابه را مش��خص نكرده است؟ اداره 
كل حقوقي شهرداري تهران تاكنون چه اقداماتي انجام 

داده است؟
وي ادامه داد: توافقات صورت گرفته به صورت مبهم و غير 

ش��فاف مالكين و شهرداري، سبب از بين رفتن پيگيري 
استيفاي حقوق شهر شده و هيچ گونه برخوردي با متخلفان 

صورت نپذيرفته است.
نوري تاكيد كرد: ش��هرداري تهران براي حصول نتيجه 
اعمال تبصره يك در يك س��ال گذشته چه اقدام موثري 
انجام داده است؟ چرا با وجود مفتوح بودن پرونده اين ملك 
در دادستاني تهران، منطقه مربوطه طرح توجيهي صدور 
پروانه به كميسيون ماده ۵ ارسال كرده و پيگير ساخت و 

ساز در اين باغ و تغيير كاربري آن است؟
عضو شوراي شهر تهران اضافه كرد: شهرداري منطقه به 
چه استنادي و چرا بدون صدور پروانه مجوز گودبرداري ۳۰ 
درصد سطح اشغال را صادر كرده است؟ بازرسي شهرداري 
تهران چرا تاكنون در خصوص اين ملك گزارش��ي ارايه 
نكرده و از اين اقدامات جلوگيري ننموده است؟ وي ادامه 
داد: چرا در دوره جديد مديريت شهري طرح هاي تغيير 
كاربري پهنه هاي فضاي سبز به كميسيون ماده ۵ ارسال 
ش��ده و با وجود كمبود فضاي سبز شهر تهران همچنان 
ميل به بارگذاري و تخريب فضاي سبز در كميسيون ماده 

۵ وجود دارد؟

  حق الناس را فراموش نكنيم
رييس كميسيون شهرسازي شوراي شهر گفت: سازمان 
اوق��اف و امور خيريه باغ ها در اختيار خود را به صورت باغ 
حفظ كند و از واگذاري آنها براي بارگذاري خودداري كند 

تا افراد حقيقي و حقوقي درگير مشكلات نشوند.
محمد س��الاري در تذكري به اقدام سازمان اوقاف و امور 
خيريه در خصوص باغ اراج اظهار كرد: ما در كنار صيانت 
از باغ ها و اهميت به حفظ و گس��ترش فضاهاي سبز بايد 

موضوع حق الناس را نيز درنظر بگيريم.
وي ادامه داد: در اينجا تذكر اصلي من به سازمان اوقاف و 
امور خيريه كشور است كه بايد باغ ها در اختيار خود را در 
راستاي همان وقفي كه انجام شده حفظ كند و از بارگذاري 
در آنها خودداري كند اما متاسفانه اين سازمان به منظور 
بارگ��ذاري در باغ اراج با ش��هرداري منطقه در دوره هاي 
گذشته به توافق ۳۰- ۷۰ رسيده است يعني ۷۰ درصد باغ 
را در اختيار شهر قرار دهد براي تبديل به پارك عمومي و 

۳۰ درصد را بارگذاري كند.
اين عضو شوراي شهر تهران اضافه كرد: شوراي چهارم شهر 
تهران مانع اين اقدام ش��د و بابت درختان سوخته و قطع 
شده ۸۵ ميليارد تومان جريمه تعيين كرد و تاكنون نيز از 
صدور مجوز ساخت و ساز در اين باغ جلوگيري شده است 
اما آنها پرونده را به كارگروه فني كميسيون ماده ۵ بردند و 
مصوبه ۳۰ - ۷۰ گرفتند در حالي كه ما در كميسيون ماده 

۵ با بارگذاري در آنجا مخالفت كرديم.
وي خط��اب به رييس ش��ورا و ش��هردار منتخب گفت: 
درخواست دارم جلسه اي با سازمان اوقاف تشكيل شود تا 
آنها توضيح دهند كه چرا اين باغ ها را به اشخاص حقيقي 
و حقوقي مي فروش��ند كه آنها درگير مش��كلات شوند. 
 اكنون ش��خصي كه اين زمين را خريده براساس قاعده

۳۰ - ۷۰ اقدام كرده اس��ت، از اين رو، شهردار تهران بايد 
نسبت به تعيين تكليف اين باغ اقدام كند تا از بارگذاري در 

اين باغ جلوگيري شود.

  ساخت بناي تجاري كنار كاخ گلستان
در جلسه ديروز حجت نظري، عضوشوراي شهر تهران نيز 
نسبت به مجوز ساخت بناي تجاري با كاربري رستوران 
در حريم بلافصل كاخ موزه جهاني گلس��تان در خيابان 

ناصرخسرو و ديوار به ديوار شمس العماره هشدار داد.
نظري با اشاره به پيش��ينه تاريخي تهران اظهاركرد: در 
محدوده ارگ تاريخي تهران و در مجاورت با س��اختمان 
شمس العماره و سردر باب عالي كاخ موزه جهاني گلستان 
كه به ش��ماره ۱۴۲۲ در فهرست ميراث جهاني يونسكو 
ثبت شده است، ش��وراي فني و معاونت ميراث فرهنگي 
اداره كل ميراث فرهنگي استان تهران دو مجوز خارج از 
ضوابط حريم جهاني كاخ گلستان را در سال ۹۵ صادر كرده 
اس��ت. اين عضو شوراي شهر تهران گفت: در مجوز اوليه 
صادر شده توسط شوراي فني اداره كل ميراث فرهنگي 
اس��تان تهران كه بزرگان اين حوزه از پژوهشگاه ميراث 
فرهنگي و كميته ملي ايكوموس ايران تشكيل مي شود، 
به بناي تجاري با كاربري رستوران در حريم بلافصل كاخ 
موزه جهاني گلستان در خيابان ناصرخسرو و ديوار به ديوار 
شمس العماره، مجوز تخريب و نوسازي با ارتفاع ۱۰ و نيم 

متر با ۲ طبقه زير زمين داده شده است.
او افزود: مجوز اين حد ارتفاع درحالي داده مي ش��ود كه 
براساس ضوابط حريم كاخ جهاني گلستان، اجازه ساخت 
و ساز در حريم بلافصل و درجه يك تا بيش از ۷.۵ متر وجود 
ندارد و مجوز صادر شده خارج از حيطه اختيارات قانوني 
شوراي فني استان تهران بوده است. از سويي ديگر صدور 
پروانه زيرزمين، خلافي محرز بوده و ساختمان كاخ را به 
خطر مي اندازد. وي ادامه داد: در اقدام دوم، معاونت ميراث 
اداره كل ميراث فرهنگي استان تهران، به بنايي با كاربري 
بانك در نبش كوچه تكيه دولت اجازه تخريب و نوسازي 
و ۱۰ و نيم متر ارتفاع با ۲ طبقه زيرزمين را بررسي و تاييد 
اوليه كرده اس��ت كه اين اتفاق نيز خلاف اس��ت. نظري 
گفت: حال از معاون رييس جمهور و رييس سازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري تقاضا دارم نسبت به 
اين دو تخلف محرز ورود كرده و جلوي اينگونه تخلفات 
ش��وراي فني و اداره كل ميراث فرهنگي استان تهران را 
گرفته و همچنين شهرداري تهران نسبت به تخلف ملك 
ناصر خسرو و ارتفاع بيش از حد از ضوابط مجوز اداره كل 
ميراث فرهنگي استان تهران، ورود كرده و از دادن هرگونه 
پروانه س��اختماني براي ملك نب��ش كوچه تكيه دولت 

خودداري كند.

  محسن هاشمي: اخبار منفي كم شده است
رييس شوراي ش��هر تهران گفت: سه روز از زمان قانوني 
تأييد حكم شهردار منتخب توس��ط وزارت كشور باقي 
مانده است.محسن هاشمي در حاشيه جلسه علني روز 
سه شنبه با بيان اينكه هنوز خبر موثقي در خصوص تأييد 
يا رد شهردار منتخب ندارم، گفت: اخبار منفي در حال كم 
شدن و اخبار مثبت بيشتر به گوش مي رسد. هنوز فرصت 
براي امضاي حكم هست و ۷ روز از زمان ارسال نام شهردار 

منتخب گذشته و سه روز فرصت باقي مانده است.
به گزارش مهر، هاشمي به شوخي گفت: اگر طي اين سه 
روز حكم ايش��ان نيامد، شايد خود به خود شهردار شده 

باشد.رييس شوراي شهر با بيان اينكه اگر اين حكم تأييد 
نش��ود، نگراني نداريم، گفت: سرپرست كنوني مي تواند 
سه ماه به عنوان سرپرس��ت اداره امور را به عهده بگيرد. 
همچنين با توجه به اينكه هفته آينده شورا جلسه اي ندارد، 
از همه اعضا خواسته ام كه در دسترس باشند. او همچنين 
در آغاز نشست ديروز شوراي شهر تهران با تبريك آغاز 
هفته وحدت گفت: هفته وحدت زمان مناسبي است تا 
مديريت شهري برنامه هاي ويژه اي پيش بيني كنند تا 
مودت و برادري، فضاي تهران را اخلاقي تر كند. هاشمي 
افزود: امروز كه دشمنان جهان اسلام، با محوريت اسراييل 
و عامليت دولت ترامپ، توطئه اي جامع را عليه اسلام ناب 
محمدي به اجرا گذاش��ته اند، جا دارد كه سياست تنش 
زدايي در جهان اس��لام را تقويت كنيم. رييس ش��وراي 
اسلامي شهر تهران افزود: در حوزه فرهنگي و تبليغي نيز 
مناسب است. مديريت شهري، تمركز فعاليت هاي تبليغي 

ديني خود را بر محوريت تعاليم پيامبر متمركز كند و از 
تبليغات افراطي و حاشيه ساز جلوگيري كند. هاشمي 
تاكيد كرد: هفته وحدت زمان مناس��بي است سازمان 
فرهنگي و هنري ش��هرداري تهران و معاونت فرهنگي 
اجتماعي، برنامه هاي ويژه اي پيش بيني كنند تا مودت و 

برادري، فضاي تهران را اخلاقي تر كند.
وي در پايان سخنانش ضمن تقدير از زحمات افشاني و 
ساير مديران و كاركنان شهرداري تهران، كه به دليل تغيير 
قانون توسط مجلس ش��وراي اسلامي، بازنشسته شدند 
گفت: از ش��هردار منتخب و سرپرست شهرداري تهران، 
دكتر حناچي مي خواهيم كه هزينه هاي اين تغيير در حوزه 
مديريت شهري را با فعاليت مضاعف و استفاده از همه دقايق 
و ساعات خدمت رساني جبران كرده و هدف شوراي شهر 
از انتخاب ايشان به عنوان سرپرست كه استفاده حداكثري 
از فرصت خدمت تا تاييد حكم ايشان بود را محقق نمايند.
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 آلودگي هوا
در شهرهاي صنعتي

 آزادسازي 40 كيلومتر 
از سواحل خزر 

امروز در ش��هرهاي صنعتي و پرجمعيت نظير 
تهران، قزوي��ن، اراك، كرج، ق��م و اصفهان با 
افزاي��ش غلظت آلاينده هاي ج��وي و كاهش 

كيفيت هوا مواجه هستيم.
به گ��زارش فارس، براس��اس تحلي��ل آخرين 
داده ها و نقش��ه هاي پيش��يابي هواشناس��ي، 
روز چهارش��نبه در برخ��ي نقاط اس��تان هاي 
هرمزگان، جزاير واقع در ش��رق خليج فارس، 
تنگ��ه هرمز، غرب درياي عم��ان، برخي نقاط 
اس��تان هاي كرمان، سيس��تان و بلوچستان، 
خراسان رضوي و خراسان جنوبي بارش باران، 
گاهي رعدوبرق، وزش باد و در ارتفاعات خراسان 

رضوي برف پيش بيني مي شود.
از روز پنج ش��نبه، س��امانه بارش��ي فعال��ي از 
س��مت ش��مال غرب وارد كش��ور ش��ده و در 
اين روز در برخ��ي نقاط اس��تان هاي واقع در 
ش��مال غرب، دامنه هاي البرز غربي و از اواخر 
وقت در دامنه هاي الب��رز مركزي بارش باران، 
وزش ب��اد و در ارتفاعات بارش برف پيش بيني 
مي شود.آسمان تهران امروز كمي ابري همراه 
با غبار محلي، بعدازظهر افزايش ابر با وزش باد 
پيش بيني مي شود؛ بيش��ينه و كمينه دما در 

تهران ۱۵ و ۷ درجه خواهد بود.

معاون مهندس��ي و توس��عه ام��ور زيربنايي 
س��ازمان بنادر و دريانوردي، گف��ت: در قالب 
طرح مطالعات يكپارچه نوار س��احلي در س��ه 
سال اخير ۱۲۰ سازه غيرمجاز قلع و قمع و ۴۰ 

كيلومتر ساحل آزاد شد.
به گزارش فارس، محمدرضا الهيار با بيان اينكه 
دانش مهندس��ي بنادر، س��واحل و سازه هاي 
دريايي جوان اس��ت، گفت: اي��ران با توجه به 
پتانس��يل خوب خود در اين حوزه چه توسط 
بخش خصوصي و چه توسط بخش دولتي رشد 

مناسبي داشته است.
معاون مهندسي و توسعه امور زيربنايي سازمان 
بنادر دريانوردي تأكيد كرد: در حوزه مهندسي 
س��ازه هاي دريايي رشد مناس��بي داشته ايم، 
موقعيت مان مطلوب است از كشورهاي منطقه 
جلوتر هس��تيم. او در پاسخ به سوالي مبني بر 
دستاوردهاي سازمان بنادر در حوزه مطالعات 
مديريت يكپارچه سواحل گفت: طرح مديريت 
يكپارچه مناطق س��احلي تنها طرح مديريت 
سواحل در منطقه اس��ت كه از اوايل دهه ۸۰ 
 آغاز ش��د و در س��ه مرحله به اجرا رس��يد كه 

ادامه دارد.
معاون مهندسي و توسعه امور زيربنايي سازمان 
بنادر دريان��وردي با بيان اينك��ه اين طرح به 
تصويب ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري 
رسيد،  گفت: مبناي طرح نقشه هاي يك  بيست 
و پنج هزارم بود، جانمايي از نظر پتانسيل هاي 
زيس��ت محيطي موضوعات سياسي و امنيتي 
مبنا ق��رار گرفت و مقرر ش��د دس��تگاه هاي 
 اجرايي اس��تان ها ط��رح را به ص��ورت كلان 

اجرا كنند.
الهيار افزود: مطالعات پايلوت در هرمزگان آغاز 
شد، پدافند غيرعامل به آن اضافه شد و مناطق 
خاص مشخص شده اند، به عنوان مثال منطقه 

گردشگري تفكيك مشخص شده است.
معاون مهندسي و توسعه امور زيربنايي سازمان 
بنادر دريانوردي ادامه داد: همچنين در قالب 
تفاهم نامه اي بين س��ازمان بنادر و دريانوردي 
و س��ازمان جنگل ها و مراتع موضوع كاداستر 

مناطق ساحلي مطرح شد.

فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه خريد  )دو مرحله اي( 
به شماره درخواست )۹600074( شماره مناقصه 1۲۹1/ج د/۹7

نوبت دوم
شركت ملي نفت ايران 
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روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران

شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد ادوات ايمني و آتش نشاني مورد نياز خود را از طريق مناقصه عمومي خريداري نمايد. لذا مناقصه گران 
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كميسيون مناقصات اتاق 24 ارسال نمايند. 
آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي 97/09/28
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بر اساس يك گزارش پژوهشي بررسي شد

وزير اسبق بازرگاني عنوان كرددر ديدار هيات چيني با  دبيركل اتاق بازرگاني تهران مطرح شد

رويكردهاي جهاني تقويت صنعت خودرو

چگونگي كنترل اقتصاد در شرايط تحريم سه پيشنهاد براي توسعه روابط تجاري با چين

تعادل | 
صنعت خودرو به واسطه ماهيتي كه دارد، تا اندازه زيادي با 
 )Global Value Chain( فرآيند زنجيره ارزش جهاني
در انطباق اس��ت و به همين دليل، آن دسته از كشورهاي 
دنيا كه در اين صنعت مزيت دارند، سعي مي كنند از طريق 
سياس��ت گذاري مناس��ب، صنعت خودرو خود را بهبود 
بخشند. با اين همه، يك راه حل واحد براي سياست گذاري 
در قبال زنجيره هاي ارزش جهاني و صنعت خودرو وجود 
ندارد. عوامل مختلفي همچون »موقعيت مكاني كشورها«، 
»اندازه اقتصاد و ميزان درآمد آنها در مقايسه با كشورهاي 
همسايه«، »ساختار اقتصادي آنها«، »دامنه توافقنامه هاي 
تجاري آنها با س��اير كش��ورها« و نيز »مواهب فيزيكي و 
سرمايه اجتماعي آنها«، نحوه مشاركت و ادغام كشورها در 
زنجيره هاي ارزش جهاني را شكل مي دهد. بر اساس گزارشي 
كه توسط موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني منتشر 
شده، به عنوان نمونه، »مكزيك و تركيه« كه داراي صنعت 
خودرو نسبتا بزرگي هستند، طرح هاي مونتاژكاري خود را 
با تكيه بر »خلق ارزش افزوده و بر اساس زنجيره ارزش بالاتر 
صنايع بالادستي داخلي« خود )كه كيفيت بالاتري دارند( 
توسعه مي دهند. از طرفي برخي »رويكردهاي افقي« نيز 
در كشورهايي مانند »كاستاريكا، جمهوري چك، كلمبيا، 
مكزيك و تركيه« مورد آزمون قرار گرفته است. بطوريكه 
در »جمهوري چك«، برنامه مشوقهاي ملي كه بخش هاي 
توليد كارخانه اي، فناوري و خدمات كسب وكار را پوشش 
مي دهد، شرايط مناسبي براي سرمايه گذاري مالي و جذب 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي را فراهم كرده است. »تمركز 
صنايع خودروسازي در مناطق ويژه اقتصادي« نيز رويكرد 
ديگري است كه در كشورهايي مانند مراكش مورد آزمون 

قرار گرفته است.

     برنامه هاي هدفمند در تجربه جهاني
صنعت خودروسازي تا حد زيادي در تنها چند كشور خاص 
متمركز شده و تنها چند كشور )شركت( انگشت شمار در 
توليد جهاني خودرو مشاركت دارند. از ديگر سو، زنجيره 
ارزش اين صنعت نيز هم از نظر جغرافيايي و هم به واسطه 
فرآيند عمليات مربوطه )تحقيق و توسعه، طراحي، آزمايش، 
مونتاژ و توليد( و فعاليت هاي بالادستي اين زنجيره، بسيار 
تخصصي است. البته تخصصي و تكه تكه بودن اين صنعت 
در زنجيره ارزش جهاني، حيطه وس��يعي را براي ادغام و 
مشاركت بسياري از كشورها فراهم مي كند كه اين موضوع، 
تنها به صنعت خاص توليد موتور خودرو محدود نيست. 
همين ويژگي، موجب ش��كل دهي ابزار سياس��تي براي 
بهبود مشاركت و فراهم آوري فرصت ادغام مي شود. شايد 
به همين دليل باشد كه در بسياري از كشورها، به خصوص 
كشورهايي كه بخش خودروي كوچك تري دارند، مي توان 
ابزارهاي سياستي قدرتمندي را در بخش بالادستي زنجيره 
ارزش جهاني اين صنعت يعني جايي كه دوسوم تا سه چهارم 

كل ارزش افزوده اين صنعت خلق مي شود، به كار گرفت.
از منظ��ر اين گ��زارش كه به قلم مهدي رضايي نگاش��ته 
ش��ده، كش��ورهاي مختلف دنيا در برنامه هاي هدفمند 
مش��اركت در زنجيره هاي ارزش جهاني از طريق صنعت 
خ��ودرو، رويكردهاي متفاوتي را براي رش��د اين صنعت 
برگزيده اند. اين رويكردها البته خود نيز به موازات س��اير 
راهبرده��اي چندوجهي ديگر ق��رار دارند. ب��راي مثال، 
مكزيك و تركيه كه داراي صنعت خودرو نس��بتاً بزرگي 
هستند، طرح هاي مونتاژكاري خود را با تكيه بر خلق ارزش 
افزوده و بر اس��اس زنجيره ارزش بالاتر صنايع بالادستي 
داخلي خود )كه كيفيت بالاتري دارند( توسعه مي دهند. 
برخي ديگر از طرح ها نظير برنامه »دگرگون سازي توليد 

 Production Transformation( »در كلمبي��ا
Program( و همچني��ن »طرح اتومبيل در فرانس��ه« 
)Plan Automobile( نيز ظرفيت هاي صنعت داخلي 

خود را تقويت مي كنند. 
رويكرد ديگر اما، بهره برداري از س��رمايه گذاري مستقيم 
خارج��ي )FDI( اس��ت. باز ه��م به عن��وان نمونه، هدف 
مراكش جذب س��رمايه هاي خارجي در حلقه هاي دوم و 
سوم بالادست صنعت خودرو است، درحالي كه كلمبيا به 
دنبال توسعه ظرفيت هاي فناورانه داخلي است. »تقويت 
ظرفيت هاي صادراتي« رويكرد ديگري است، كه اروگوئه 
براي ارتقاء زنجي��ره ارزش صنعت خودروي خود از طريق 
موافقتنامه تجارت آزاد، اجرايي ك��رد. رويكردها البته در 
افق هاي زماني مختلف نيز تغيي��ر مي كنند. مثلا برنامه 
كلمبيا بخش��ي از يك رهيافت بلندمدت ايجاد تحول )تا 
2023( است. اين در حالي است كه برزيل و مراكش برنامه 
چندساله را دنبال مي كنند و فرانسه در رويكرد خود هيچ 
نقطه پاياني را مدنظر قرار نداده است. اروگوئه برنامه و قواعد 
مدنظر خود در رابطه با صنعت خودرو را در س��ال 2015 و 
هم راستا با الزامات سازمان تجارت جهاني سامان داد. برخي 
كشورها )نظيركلمبيا و مراكش( اما اهداف اشتغالزايي، برخي 
)نظير برزيل و كلمبيا( اهداف صادراتي و برخي ديگر )نظير 
برزيل( اهداف توسعه سرمايه گذاري را برگزيده اند. همچنين 
براس��اس داده هاي اين گزارش، » برزيل و فرانسه« توليد 
»خودروي سبز« و توسعه پايدار را انتخاب كرده اند. برزيل 
البته به همراه كلمبيا، همچنين توسعه فناورانه و ابداع را نيز 
هدف گذاري كرده اند، ضمن اينكه كلمبيا يك مركز جديد 

توسعه فناورانه صنعت خودرو نيز احداث كرده است.

     رهيافت هاي افقي
در كش��ورهايي كه صنعت اتومبيل را ب��ه عنوان فعاليت 
صنعتي اولويت دار انتخاب كرده اند، رهيافت هاي ناهمگون 
افقي ني��ز در درون يك رهيافت ادغام عمودي وس��يع به 
عنوان يك رهيافت هدفمند مشاهده مي شود. اين روش 
در كشورهايي مانند »كاستاريكا، جمهوري چك، كلمبيا، 
مكزيك و تركيه« مورد آزمون قرار گرفته است. به عنوان 
نمونه، در جمه��وري چك، برنامه مش��وق هاي ملي كه 
بخش ه��اي توليد كارخانه اي، فناوري و خدمات كس��ب 
وكار را پوشش مي دهد، شرايط مناسبي نظير مشوق هاي 
مالياتي، اعطاي امتياز براي اشتغالزايي و آموزش، نرخ هاي 
ترجيحي وام براي استفاده از زمين و زيرساخت ها و اعطاي 
امتياز براي س��رمايه گذاري مالي و جذب سرمايه گذاري 
مستقيم خارجي را فراهم كرده است. اين برنامه امتيازات 
و شرايط ويژه اي را براي سرمايه گذاران در راستاي اهداف 
اشتغالزايي ارايه مي دهد. در مكزيك، برنامه هاي مختلف 
افقي موجب انتفاع بخش خودرو مي ش��وند. اين برنامه ها 
شامل برنامه هاي فرعي است كه شامل برنامه توسعه و ارتقاء 
سطح فناوري اطلاعات و ارتباطات، مشوق ها براي ابداع، 
تقويت عرضه كنندگان داخلي و جذب س��رمايه گذاري 
مستقيم خارجي و تشويق توسعه منطقه اي مي شود. تركيه 
در سال 2012، سازوكار انگيزشي را معرفي كرد كه هدف 
از آن، تحول توليد و تخصصي سازي فعاليت هاي اقتصادي 
با ارزش افزوده بالا، افزايش اشتغال و كاهش نابرابري ها در 
داخل كشور بوده است . اين برنامه، هم شركت هاي داخلي 
و هم ش��ركت هاي خارجي را هدف گذاري مي كند كه بر 
اساس نوع سرمايه گذاري چهار نوع مشوق را در بر مي گيرد: 
مشوق هاي عمودي، مشوق هاي منطقه اي )كه شامل شش 
منطقه بر اساس معيارهاي اجتماعي است(، مشوق هاي 
بزرگ مقياس و مشوق هاي راهبردي. هر يك از اين برنامه ها 
شامل تركيب هاي مختلفي از مشوق ها هستند. از طرفي 

برنامه هاي مختلف به صورتي اجرا مي شوند كه مشخصات هر 
منطقه اي كه سرمايه گذاري در آن صورت مي پذيرد را در نظر 
مي گيرد. اجراي برنامه هاي ادغام افقي در دل سياست هاي 
جامع تر حمايت از ادغام در فعاليت هاي بالادس��تي حتي 
در كشورهايي نظير »ايرلند« كه از فعاليت ها و برنامه هاي 
كوچك تر حمايت كنن��ده از بخش خ��ودرو برخوردارند 
مي تواند مهم باشد. »آژانس كسب وكار ايرلند« كه توسعه 
بنگاه هاي ايرلندي در جهان را به عهده دارد، حمايت مستقيم 
از شركت هاي استارت آپ با توانايي بالا را به منظور بهبود 
وضعيت آنها از طريق اعطاي امتياز براي تحقيق، توسعه 
و ارايه ابزار توسعه فعاليت ها، جهاني سازي، ظرفيت سازي 
توليد و افزايش بهره وري آنها فراهم مي كند. به علاوه، راهبرد 
تأمين منابع جهاني ايرلند، زنجيره ارزش داخلي قوي اين 
كشور را به سمت ش��ركت هاي فراملي مستقر در ايرلند 
گسترش مي دهد. در موارد مشابه، در كشورهاي شيلي و 
پرو كه هر دو واردكننده خودرو هستند، سياست هاي اين 
كشورها بر توسعه ظرفيت هاي بالادستي صنعت خودرو 
نظير صنعت مس، محصولات لاستيكي )تايرها(، طراحي و 

منسوجات موردنياز خودرو متمركز شده است.

     بهره گيري از مناطق ويژه اقتصادي
در بخش ديگري از اين گزارش اما آورده شده كه چندين 
كشورهايي چون »مراكش، كاستاريكا، جمهوري دومينيكن 
و كلمبيا«، از مناطق ويژه اقتصادي براي توس��عه صنعت 
خودروي خود استفاده مي كنند. مراكش صنعت خودروي 
وسيع تري را نسبت به ساير كشورها از طريق ايجاد مناطق 
صنعتي يكپارچه هدف گذاري كرده است. شهرك صنعتي 
خودروي »تانگر« و شهرك صنعتي »كلينترا« به مناطق 
ويژه تانگر و كازابلانكا كه ميزبان شركت هاي فراملي مونتاژ 
خودرو هستند، به منظور خلق خوشه هاي صنعتي محلي 
متصل شده اند. سياس��ت جذب سرمايه گذاري مستقيم 
خارجي در كاس��تاريكا تا اندازه زيادي به مناطق ويژه اين 
كشور مرتبط است. اين سياست، عرضه كنندگان محلي را 
تشويق و از پيوند بخش علوم با صنعت به منظور افزايش توليد 

و ابداع محتواي داخلي در محصولات شركت هاي محلي 
حمايت مي كند. از ديگر سو، طيف وسيعي از عرضه كنندگان 
بالادس��ت صنعت خ��ودرو، عمليات تولي��د محصولات 
كارخانه اي را در مناطق ويژه اقتصادي دومينيكن راه اندازي 
كرده اند. علاوه بر انگيزه هاي مالي، شركت هاي خارجي به 
بخش هاي داراي نيروي انساني ماهر نظير توليد تجهيزات 
برقي و الكترونيكي روي مي آورند. رژيم تجارت آزاد كه توسط 
شوراي مناطق آزاد مديريت مي شود، مشوق هاي مالي را 
براي جذب شركت هاي داخلي و خارجي كه محصولات 
صنعتي را توليد يا خدمات صادراتي فراهم مي كنند، ارايه 
مي دهد. اين شورا همچنين بين شركت هاي واقع در داخل 
و خارج مناطق ويژه اقتصادي پيوند برقرار مي كند و دولت 
براي بهبود وضعيت س��رمايه انساني در بخش هاي توليد 
صنعتي در مناطق ويژه اقتصادي، س��رمايه گذاري انجام 
مي دهد. جمهوري دومينيكن به سمت سياست اعطاي 
مشوق به مناطق و بخش هاي داراي ارزش افزوده بالاتر كه 
شامل صنعت خودرو است رفته و از دسترسي ترجيحي به 

بازارهاي امريكا و اتحاديه اروپا بهره برداري مي كند. 

     اما   درس هايي براي ايران
خودروسازي )محصول نهايي صنعت خودرو( تا حد زيادي 
متكي بر برند اس��ت؛ به نحوي كه ساخت و عرضه جهاني 
اين محصول تنها در اختيار معدودي از ش��ركت ها است. 
با اين همه، بسياري از كش��ورها به زنجيره ارزش جهاني 
اين محصول از طريق ورود به ساير حلقه هاي اين زنجيره، 
مخصوصاً حلقه هاي بالايي كه صنايع بالادستي محسوب 
مي ش��وند و بخش اعظم ارزش افزوده اين صنعت نيز در 
آنجا خلق مي شود، متصل شده اند. با توجه به اين نكته مهم 
و همچنين اين واقعيت كه ايران تا اندازه زياد و متنوعي از 
مواهب طبيعي نظير كاني هاي فلزي و غيرفلزي برخوردار 
است، »ميت وان« پيشنهادهايي را براي اتصال و ارتقا ايران 
در زنجيره هاي ارزش جهاني اين صنعت ارايه داده كه به شرح 
زير است:  نخست: صنايع قطعه سازي و اتاق سازي در مقايسه 
با صنعت ساخت خودروي نهايي در ايران، اشتغالزايي بسيار 

زيادي دارند و درعين ح��ال، اين زير بخش ها، پيوندهاي 
قوي تري با ساير فعاليت ها در كشور دارند. اين بدين معنا 
اس��ت كه تقويت اين صنايع، آثار توسعه اي بسيار زيادي 
براي كشور دارد. از اين رو، بايد سعي و تلاش كشور به جاي 
تمركز بر توسعه صنعت ساخت خودروي نهايي، بر تقويت 
صنايع بالادستي اين صنعت اس��توار باشد.  دوم: صنعت 
خودرو كشور بايد متكي به صنايع بالادستي باشد و ميزان و 
فرآيند پيشرفت اين صنعت، در برنامه هاي توسعه اي كشور 
نيز بايد بطور منظم و دقيق، طي دوره هاي زماني معين رصد 
و پيمايش شود. س��وم اينكه اتصال به زنجيره هاي ارزش 
جهاني اين صنعت همانند ساير زنجيره هاي ارزش جهاني، 
نيازمند سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي و مشاركت با 
شركت هاي فراملي براي تأمين منابع مالي، انتقال فناوري و 
اتصال بخش توليد علم با صنعت است. استفاده از مشاركت 
خارجي در صنايع بالادستي خودروسازي كه اتفاقا ايران در 
آنها نيز مزيت دارد، بايد در راستاي تحولات اين صنعت در 
آينده باشد. در اين راستا، تحولاتي نظير هم راستايي تغيير 
صنايع بالادستي در هماهنگي با توليد جهاني خودروي سبز 
و دوستدار محيط زيست؛ همچنين تغييرات قوانين، تحكيم 
روابط سياسي با كشورهاي مهم دنيا در زمينه خودروسازي و 

ارايه مشوق ها در اين رابطه مي تواند راهگشا باشد.
س��وم: مناطق ويژه اقتصادي و مناطقي از اين دس��ت كه 
داراي زيرساخت ها و مشوق هاي ويژه براي سرمايه گذاران 
هستند، مي توانند براي توسعه اين صنعت نقش مهمي را ايفا 
كنند. در كشور، بنگاه هاي زياد و بعضا پراكنده قطعه سازي 
وجود دارد. تجميع يا توس��عه اين واحدها در شهرك هاي 
صنعتي و مناطق ويژه مي تواند از طريق س��رريز دانش و 
ايجاد خوشه هاي توليدي و صادراتي، دسترسي مشترك 
به زيرس��اخت ها و اطلاعات لازم )نظير اطلاعات راجع به 
فناوري ه��اي جديد، تغيير و تح��ولات تقاضاي داخلي و 
جهاني محصولات، اس��تاندارهاي مورد قبول جهاني در 
زمينه محصول(، صرفه جويي در هزينه ها و دسترسي به 
مش��وق هاي مالي، و همچنين ترويج رقابت در اين زمينه 

موجب ارتقاي اين صنعت شود.

اتاق بازرگاني تهران روز گذشته ميزبان جمعي از فعالان اقتصادي چين بود. 
در اين ديدار سه پيشنهاد »تداوم خريد نفت«، »ايجاد يك كانال نقل و انتقال 
مالي« و »توسعه حضور گردش��گران چيني در ايران« براي تداوم و توسعه 
مراودات تجاري ايران و چين روي ميز قرار گرفت. از آن س��و، طرف چيني 
از علاقه مندي بنگاه هاي بخش خصوصي براي تداوم و توسعه همكاري در 
بخش هاي مختلف اقتصادي از جمله حوزه كشاورزي سخن گفت. دبيركل 
اتاق تهران، در اين نشست به روابط هزار ساله ايران و چين اشاره كرد و گفت: 
ايران و چين تنها كش��ورهاي نزديك در منطقه هستند كه تاكنون، هيچ 
مناقشه اي با يكديگر نداشته و از  600  سال پس از ميلاد، دشمنان  مشتركي 
داشته اند؛ از باديه نشينان مغول تا به امروز كه دشمنان غربي مشترك دارند. 
بهمن عشقي در ادامه گفت: امريكا 8 كشور را از  تحريم هاي ايران را به صورت 
محدود معاف كرده اس��ت و چين يكي از اين كشورهاست. بنابراين، چين 
 مي تواند به خريد نفت از ايران ادامه دهد. پيشنهاد ديگر، معطوف به ايجاد 
كانال نقل و انتقال مالي است. با توجه به اينكه كنلن بانك همكاري با بانك هاي 

ايراني را متوقف كرده است، لازم است به صورت فوري، بانك ديگري جايگزين 
كنلن شود. پيشنهاد سوم دبيركل اتاق تهران به افزايش صادرات گردشگر از 
چين به ايران اختصاص داشت: بر اساس گزارش سازمان جهاني گردشگري، 
چين در سال 2017 معادل 400 ميليارد دلار صادرات گردشگر داشته است و 
پيش بيني شده است كه اين رقم در سال 2020 به 1300 ميليارد دلار افزايش 
پيدا كند. با توجه به اينكه صنعت گردشگري تحت تاثير  تحريم ها  نيست، 
چنانچه بخشي از اين ظرفيت به سمت ايران متمايل شود، بخشي از مشكلات 
ارزي ايران بدون نياز به كانال نقل و انتقال پول حل  مي شود.  از آنسو، »يانگ 
ويگانگ«، رييس كميته دايمي كنگره خلق استان »هونان« نيز با اشاره با روابط  
ديرينه چين و ايران گفت: چين زحمات بسياري را براي دستيابي به اين جايگاه 
در جهان متحمل شده است. رييس جمهوري چين، توجه بسياري به پروژه 
»يك كمربند – يك جاده« نشان داده و ايران بخش مهمي از اين جاده و اين 
طرح است او بابيان اينكه مردم چين خود را با مردم ايران صميمي  مي پندارند، 

افزود: ما با تحريم هاي يك جانبه امريكا مخالف هستيم.

وزير اسبق بازرگاني با تاكيد بر اينكه با مديريت صحيح در شرايط تحريم 
مش��كلي براي تامين نيازها وجود ندارد، گفت: با نظ��م، تدبير و يكدلي 
مشكلات يكي پس از ديگري قابل حل است. يحيي آل اسحاق در گفت وگو 
با خبرگزاري فارس در رابطه با چگونگي اداره وضعيت اقتصادي كشور و 
تامين ارز مورد نياز كشور در شرايط تحريم؛ گفت: در اين رابطه دو بحث 
يكي روابط اقتصادي ما در خارج از كشور و ديگري روابط اقتصادي داخل 
كشور مطرح است. او بيان كرد: مباحث خارجي ما شامل دو شاخه درآمد و 
هزينه ها مي شود كه شاخه درآمدي شامل فروش نفت و صادرات و شاخه  
هزينه اي كشور هم شامل ارز براي واردات كالاهاي مورد نياز مي شود.  وزير 
اسبق بازرگاني با اشاره به قيمت ارز در بخش هاي مختلف بيان كرد: بخشي 
از نيازهاي داخلي كشور يا همان كالاهاي اساسي با ارز 4200 تومان تامين 
و وارد كشور مي شود و نيازهاي مواد اوليه، قطعات مورد نياز ماشين آلات و 
نيازهاي عمومي با ارز نيمايي و با قيمت حدود 8 هزار تومان تامين مي شود 
و بخش سوم از نيازهاي كشور از طريق ارز بازار آزاد تامين كه قيمتي به غير 

از دو قيمت مذكور را دارد. عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران با بيان 
اينكه كه دشمن فكر مي كرد مي تواند فروش نفت ايران را به صفر برساند، 
گفت: اما شرايط به گونه اي شد كه عقب نشيني كرد و در حال حاضر چند 
كشور از معافيت براي خريد نفت از ايران برخوردار شده اند كه با اين حجم از 
فروش نفت ديگر جاي نگراني نيست و مي توانيم نيازهايمان را مرتفع كنيم.  
او با تاكيد بر اينكه در حال حاضر مشكلي براي تامين هيچ كالايي وجود 
ندارد، گفت: راه هاي متعددي در شرق و غرب وجود دارد كه مي توانيم از 
طريق آن، نيازهايمان را مرتفع كنيم، ضمن اينكه گردش مالي معاملات 
خارجي در سال گذشته بيش از 110 ميليارد دلار بوده و در 5 سال گذشته 
هم اين رقم ح��دود 100 ميليارد دلار بوده كه با اين ش��رايط مي توانيم 
نيازهايمان را مرتفع كنيم. آل اسحاق با اشاره به نقل و انتقال پول و اقداماتي 
از سوي ايران براي حذف دلار از مبادلات تجاري آغاز شده گفت: كشورهايي 
مانند چين، هند، روسيه و چند كشور ديگر هم در اين رابطه كارهايي را آغاز 
كرده اند كه با اين اقدامات نقش دلار به تدريج در اقتصاد كمرنگ مي شود. 
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 حذف كالاهاي بي كيفيت
از چرخه صادرات

ايرنا|مديركل دفتر توس��عه خدم��ات بازرگاني 
س��ازمان توس��عه تجارت ايران گفت: بيش از 53 
ميلي��ارد دلار واردات و صادرات ت��ا پايان مهر ماه 
امس��ال در كشور انجام ش��د. فرهاد نوري افزود: از 
مجموع مبادلات تجاري كش��ور تا مهر ماه امسال، 
27 ميليارد دلار مربوط ب��ه صادرات و 26 ميليارد 
دلار در حوزه واردات كالا بوده اس��ت. او اظهار كرد: 
با وجود هجمه هاي دشمنان و تحريم هاي ظالمانه 
عليه ايران اسلامي، اين ميزان واردات و صادرات از 
كشور صورت گرفته است. او با بيان اينكه تراز تجاري 
كشور بدون احتساب فروش قيمت نفت مثبت بوده 
است افزود: تنها در ميزان صادرات صورت گرفته به 
كشور افغانستان طي هفت ماه گذشته شاهد رشدي 

24 درصدي نسبت به سال گذشته بوده ايم. 
نوري گفت: با هدف توسعه بازاريابي و صادرات كالا 
به اين كشور از طريق ايران تدابيري اتخاذ تا از ورود 
كالاهاي بي كيفيت به اي��ن بازار جلوگيري و كالاها 
بر مبناي استانداردهاي تعريف شده روانه بازار هدف 
ش��وند. او با اش��اره به اينكه تمركز ما بيشتر بر روي 
كشورهاي همسايه است ادامه داد: ايران با پنج بازار 
صادراتي 70 درصد صادرات خود را پوشش مي دهد 
و اگر بتوانيم به 9 كشور پيراموني اين بازارها را توسعه 
بدهيم بي��ش از 80 درصد صادرات مان را پوش��ش 
داده ايم. نوري گفت: تحقق اين مهم خيلي متاثر از 
تحريم ها نيست و به دست آوردن آن امكان پذير است. 
او ادامه داد: با توجه به شرايط امروز ايران مشكلاتي 
در حوزه صادرات و واردات وجود دارد، اما 2 كش��ور 
افغانستان و ايران براي گسترش مراودات تجاري و 
اقتصادي خود آنقدر انگيزه دارند كه اين مشكلات بر 

روابط آنها تاثير منفي نخواهد گذاشت. 

 اختصاص بندر عمان
براي كشتي هاي ايراني

تسنيم|رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و عمان 
گفت: عمان براي سهولت تجارت با ايران يك بندر 
براي كشتي هاي ايراني اختصاص داده است. محسن 
ضرابي با ارسال نامه اي به روساي اتاق هاي بازرگاني 
سراسر كشور نوشت: »احتراما نظر به شرايط اخير 
بين المللي در خص��وص چگونگي حمل كالاهاي 
ايراني به ساير كشورها به اس��تحضار مي رساند با 
توجه به افتتاح رسمي بندر »سويق« عمان واقع در 
70 كيلومتري شهر »مسقط« در تاريخ 10 شهريور 
ماه سال جاري اين بندر آمادگي پذيرش كالاهاي 
ايراني را داشته و در حال حاضر امكان حمل كالاهاي 
ايراني با كش��تي هاي ايراني از 300 تا 1500 تن به 
اين بندر وجود دارد. با توجه به هزينه هاي بس��يار 
پايين بندري، سرعت بالاي ترخيص كالا و نزديكي 
اين بندر به شهر مسقط، فرصت بسيار خوبي براي 
بهره گيري از اين بندر جهت صدور كالاي ايراني به 

كشور عمان فراهم شده است.«

كاهش حجم صادرات به قطر 
مهر|بررسي وضعيت تجارت ايران با قطر طي هفت 
ماه ابتدايي سال جاري نشان مي دهد صادرات به اين 
كشور از لحاظ وزني 11.23 درصد كاهش و از لحاظ 
ارزشي 44.2 درصد افزايش يافته است. بررسي هاي 
صورت گرفته از آمار تجارت خارجي ايران با 100 
كشور دنيا طي هفت ماه سال جاري نشان مي دهد، 
تبادل تجاري در حوزه كالاهاي غيرنفتي با قطر در 
حد 858 هزار و 541 ت��ن به ارزش 160 ميليون و 
568 هزار دلار بوده است و تنها 1.28 درصد از وزن 
و 0.59 درص��د از ارزش كل ص��ادرات ايران در اين 
مدت را در بر گرفته و قطر را در رده 21 كشورهاي 

دريافت كننده كالا از ايران قرار داده است.
بر اساس آمار، طي هفت ماه ابتدايي سال گذشته، 967 
هزار و 152 تن كالا به ارزش 111 ميليون و 490 هزار 
دلار به قطر صادر ش��ده بود كه 1.42 درصد از وزن و 
0.46 درصد از ارزش كل صادرات ايران را در برگرفته 
بود. به اين ترتيب آمار نشان مي دهد صادرات به قطر 
در هفت ماه ابتدايي سال جاري نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته، از لحاظ وزني 11.23 كاهش يافته اما 

از لحاظ ارزشي 44.02 درصد افزايش يافته است. 

 بازار پوشاك ايران
در انحصار چشم بادامي ها

ايسنا|مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي البرز 
گفت: توليدكنندگان داخلي بايد انحصار بازار پوشاك 
را به دس��ت بگيرند. محمد امين فرشي اظهار كرد: 
متاسفانه بازار پوشاك ايران در انحصار كشورهايي مثل 
چين و تركيه است و اين به ضرر توليدكنندگان داخلي 
است. بايد ش��رايطي ايجاد شود كه توليدكنندگان 
ايراني مجددا بازار پوشاك را از آن خود كنند و از اين 
طريق علاوه بر درآمدزايي، نقش خود در اشتغالزايي 
را ايفا كنند. او توضيح داد: براي اينكه بازار پوشاك از 
انحصار ديگر كشورها خارج شود، واحدهاي توليدي 
بايد با بالابردن كيفيت و قيمت گذاري مناسب، در 
فضاي رقابتي موجود پيروز ش��وند. در البرز و ديگر 
استان هاي كشور واحدهاي نساجي و توليدي پوشاك 
مطرحي فعاليت دارند كه بايد با حمايت از آنها زمينه 
رفع نيازهاي داخلي را فراهم كنيم. فرش��ي توضيح 
داد: در كنار توليد پوشاك با كيفيت، رسانه ها به ويژه 
صدا و سيما بايد فرهنگ مصرف كالاي داخلي را در 
بين مردم نهادينه كنند تا بازار داخلي رونق بگيرد. 
او با تاكيد بر ض��رورت حفظ اش��تغال و حمايت از 
ظرفيت هاي توليدي موجود گفت: در شرايط فعلي 
حمايت از واحدهاي توليدي موجود جهت حفظ و 
تداوم فعاليت آنها اولويت مسوولان است. امروز بايد 
كاري كنيم واحده��اي توليدي علاوه بر تامين نياز 
موجود ظرفيت هاي صادراتي خود را افزايش دهند 
تا از اين طريق ارزآوري به كش��ور صورت بگيرد. اين 
مسوول اظهار كرد: در حال حاضر وضعيت واحدهاي 
صادراتي خوب است و بايد شرايطي فراهم كنيم كه 

ظرفيت توليد آنها افزايش يابد. 

رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز اعلام كرد

قاچاق سوخت كاهش يافت
رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز گفت : خوشبختانه 
خروج سوخت همچون نفت و گازوئيل رو به كاهش است 
بطوري كه نسبت به گذشته روزانه دو تا سه ميليون ليتر 
كاهش قاچاق سوخت داشته ايم. علي مويدي در حاشيه 
يكصد و بيستمين جلسه ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز، با بيان اينكه اين جلسه بايد طبق برنامه ريزي هاي از پيش 
تعيين شده برگزار مي شد تا دستورات جلسه و آمار قاچاق 
در سال 1396 ارايه مي شد، اظهار كرد: معمولا بعد از چند 
ماهي كه از سال بعد مي گذرد آمارها جمع بندي مي شود كه 
در گزارش ارايه شده در سال 1396 حدود 12 ميليارد دلار 
قاچاق وارد كشور شده يا بخشي از آن خارج شده است. به 
گزارش ايسنا، او ادامه  داد: دستور دوم جلسه بحث سامانه ها 
بود كه دستگاه هاي عضو ستاد بايد سامانه هايي كه به منظور 

بسترسازي و زيرساخت مبارزه با قاچاق كالا و ارز برنامه ريزي 
شده را طراحي و راه اندازي كنند و اين سامانه ها به هم لينك 
شوند تا در سطح كشور داراي يك سيستم به روز و لحظه اي 

باشيم كه از وجود قاچاق جلوگيري مي كند.

     فرصت دو ماهه براي مقابله با قاچاق
رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز خاطرنشان كرد: در 
اين جلسه گزارش پيشرفت دستگاه ها داده شد. بعضي از 
دستگاه ها 75 درصد، برخي حدود هفت تا 10 درصد و بعضي 
نيز كمتر از اين مقدار پيش��رفت داشته اند. بنابراين زماني 
تعيين شد كه اين دستگاه ها در يكي دو ماه آينده، پروژه اي 
را اجرايي و عملياتي كنند تا برنامه اي كه در سال جاري براي 
آنها تعيين شده است، در پايان سال به صورت كامل اجرايي 

شود. او در پاسخ به س��والي مبني بر تعيين تكليف اموال 
تمليكي به ارزش 23 هزار ميليارد تومان، گفت : به دلايلي 
كه در سال گذشته وجود داشته در سه، چهار سال گذشته 
اموال مكشوفه روي هم متراكم شده و امسال راهكارهاي 
قانوني را با حمايت هاي دولتي ايجاد كرديم. در حال  حاضر 
هم وزارت اقتصاد كه متولي كار است، فهرست را ابلاغ كرده 
و مقرر شد تا پايان سال تمام اموال تمليكي كه در سازمان 
اموال تمليكي نگهداري مي شود به فروش رسيده يا به ساير 
كشورهاي ديگر صادر شود يا منهدم گردد. به گفته مويدي 
قرار است به زودي سازمان اموال تمليكي گزارش مشروحي 
از پيش��رفت كار در آينده اي نزديك ارايه دهد. او به قاچاق 
سوخت اشاره كرد و گفت : يكي از موضوعاتي كه امروز به جد 
به آن پرداخته شد، بحث قاچاق سوخت بود كه به دلايل آن 

در جلسات گذشته مشروحا پرداخته شده است و حوزه هاي 
پيش��گيري، بايد اقدامات جدي در جهت عدم انحراف در 
مسير اين كالا از جمله طراحي سامانه ، انجام دهند. مويدي 
در بخش ديگري از صحبت هايش، از وزارت نفت تشكر و از 
وزارت اقتصاد گله كرد و گفت : وزارت نفت در بحث اقدامات 
زيربنايي براي عدم انحراف در مسير سوخت، توفيقات خوبي 
داشته است كه از آنها تشكر مي كنم، اما وزارت اقتصاد در 
جهت راه اندازي ساختارها، كمترين همكاري را داشته و ما 
از آنها گله مند هستيم. همچنين در جلسه امروز هم نه وزير 
حوزه مربوطه حضور داشت و نه سازمان هاي مربوطه نظير 
گمرك، سازمان اموال تمليكي و بخش هاي ديگري كه بايد 
حضور پيدا مي كردند. رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز اضافه كرد: وزارت نفت در بحث سوخت اقدامات خوبي 
را انجام داده است. البته اقدامات مقابله اي توسط نيروهاي 
قهريه همچون نيروي انتظامي و كساني كه در مرز هستند نيز 
انجام شده است و آنها هم طرح هاي كوتاه مدت و دراز مدت 
دارند كه خوشبختانه نسبت به گذشته خروج قاچاق سوخت 

مانند نفت و گازوئيل رو به كاهش است.

      پيشگيري از خروج كالاهاي اساسي
او تصريح كرد: در آمارهايي كه در جلسه اعلام شد نسبت 
به گذشته دو تا سه ميليون ليتر روزانه شاهد كاهش قاچاق 
سوخت هستيم. البته يك اقدام جدي كه اخيرا اتفاق افتاده 
است، بحث پيشگيري و جلوگيري از خروج كالاهاي داخلي 
است كه به ساير كشورها قاچاق مي شده كه با رفع موانعي كه 
دولت انجام داده و ماده قانوني كه اصلاح كرده، دستگاه ها در 
بحث مقابله با كالاهاي قاچاق خروجي به صورت شفاف تر 
و روشن تر عمل مي كنند. البته دستورالعمل هاي تكميلي 
هم ابلاغ خواهد شد. او با بيان اينكه اميدواريم در بحث خروج 
اين س��رمايه ها، با اقدامات خوبي كه انجام مي شود شاهد 
كاهش خروج اين سرمايه ها باشيم، با اشاره به احياي كارت 
سوخت، گفت : احياي كارت سوخت يك نظم بخشي و يك 
انضباط بخشي در راستاي بهينه مصرف كردن سوخت است 
و يكي از موضوعاتي بود كه هم ستاد پيگيري كرده است و 
خوشبختانه وزارت نفت نيز آن را دنبال كرد. اوخاطرنشان 
كرد: اميدواريم با اين اقدامات شاهد انضباط بهتر و استفاده 

بهتر از اين سرمايه هاي ملي باشيم.



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

ديروز بهاي طلاي سياه با كاهشي اندك روبه رو شد 

به دنبال انتصابات جديد در وزارت نفت 

رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي تشريح كرد 

نفت از  زير ابرهاي  ابهام خارج  مي شود؟ 

دو معاون وزير نفت ديروز منصوب شدند

وضعيت عرضه جديد نفت در بورس 

گروه انرژي| 
بعد از اينكه نفت خ�ام در اوايل اكتبر به ركوردهاي 
قيمتي 4 ساله بالاي 80 دلار دست پيدا كرد، قيمت ها 
در نوامبر با شيب تندي حالت نزولي به خود گرفتند و 
به 66 دلار نزديك شدند. چنين سطحي از بالا و پايين 
شدن قيمت در يك مدت كوتاه حاكي از عدم ثبات 
در بازار است. نكته اي كه فاتح بيرول رييس آژانس 
بين المللي انرژي نيز به آن اش�اره كرده است. اين 
نبود ثبات از چند فاكتور نشات مي گيرد كه مشخص 
نبودن سياس�ت دقيق اوپك پلاس )تفاوت موضع 
عربستان و روسيه( و مشخص نبودن جزييات معاف 
بودن مشتريان نفتي ايران از تحريم 2 عامل برجسته 
در آن محسوب مي شود. با اين حال برخي تحليل ها بر 
اين پايه استوار هستند كه پس از يك دوره بي ثباتي، 
نفت وارد دوره سكون شده است. در اين دسته اتفاق 
ديروز در بازار نفت كه كاهش�ي اما با شيب اندك را 
تجربه كرد، شاهدي بر اين مدعا محسوب مي شود. 

بهاي نفت خام ديروز با وجود طرح اوپك مبني بر كاهش 
توليد در واكنش به احتمال مازاد عرضه با افت روبرو شد. بهاي 
قراردادهاي آتي تحويل ماه ژانويه نفت خام برنت 0.8 درصد 
كاهش يافت.  الكساندر نواك وزير انرژي روسيه روز دوشنبه 
گفت: » سازمان كشورهاي صادركننده نفت خام و شركايش 
احتياج دارند كه به دقت وضعيت بازار را تا پيش از فرا رسيدن 
روز نشست و تصميم گيري در خصوص كاهش توليد زيرنظر 
داشته باشند. « هفته اول دسامبر توليدكنندگان نفت خام 
موسوم به اوپك پلاس در وين گردهم مي آيند تا در خصوص 
وضعيت توليد و چگونگي مواجهه با بازار تصميم بگيرند. 
فاتيح بيرول ريي��س آژانس بين المللي انرژي به تازگي به 
توليدكنندگان هشدار داده است كه هر گونه اعمال كاهش 

در توليد نفت خام تبعاتي منفي به دنبال خواهد داشت. 
بيرول كه در يك كنفرانس در اسُلو حضور داشت عنوان كرد: 
»بي ثباتي نام بازي جاري در بازار نفت خام است. با درنظر 
گرفتن افزايش فشار ژئوپليتيك بر بازار نفت خام كه ما اكنون 
شاهد آن هستيم بايد گفت كه در حال وارد شدن به يك دوره 

بي سابقه از عدم اطمينان هستيم.«
بهاي نفت خام برنت و دبليو تي اي هر دو با حدود 20 درصد 
كاهش نسبت به بالاترين سطوح خود در اكتبر روبر شدند. 
اين اتفاق پس از آن رخ داد كه ايالات متحده اعلام كرد به 8 

خريدار نفتي ايران معافيت اعطا خواهد كرد. 
از سوي ديگر شدت گرفتن تنش ها ميان ايالات متحده و 
چين، چشم انداز براي رشد تقاضا را مخدوش كرده است. 
پادشاه عربستان در نخستين اظهارات خود پس از موضوع 

جنجالي قتل جمال خاشقجي عنوان كرده است كه هدف 
عربستان حفظ ثبات در بازار نفت خام است. 

ديروز بهاي نفت خام وست تگزاس اينترمديت براي تحويل 
در ماه ژانويه با كاهش��ي 48 سنتي نس��بت به روز قبل با 
56 دلار و 72 س��نت در هر بشكه معامله شد. حجم كلي 
معاملات افزايشي 12 درصدي نسبت به متوسط 100 روزه 
را نشان داد. برنت درياي شمال براي تحويل در ماه ژانويه 
نيز با كاهشي 63 سنتي به بهاي 66 دلار و 16 سنت رسيد. 
اتخاذ موضع »ببينيم چطور مي شود« از سوي الكساندر نواك 
وزير انرژي روسيه در خصوص احتمال و مقدار كاهش توليد 
درست با فاصله كمي از نشست توليدكنندگان اوپك پلاس 
در وين نشان داد كه مواضع مختلف و بعضا متفاوتي در زمينه 
تصميم براي سطح توليد ميان اوپك پلاسي ها وجود دارد. 

در حالي كه روس��يه اعلام كرده اس��ت كه بايد تصميمي 
سنجيده و متعادل اتخاذ شود عربستان سعودي حرف از 

كاهش حدود 1 تا 1 ميليون و 400 هزار بشكه اي مي زند. 
از سوي ديگر همانند دور قبلي در طرح كاهش توليد اين 
موضوع مطرح اس��ت كه كدام كشورها به اين تصميم تن 
خواهند داد. ديروز رييس شركت ملي نفت ليبي اعلام كرد 
انتظار دارد اوپك و متحدانش ليبي را از مشاركت در هر گونه 

كاهش توليد جديد معاف كنند.
مصطفي سالانا، رييس شركت ملي نفت ليبي به بلومبرگ 
گفت: اوپك مش��كلاتي كه پيش روي ما قرار دارد را درك 
مي كند. ليبي بيش از هر كشور ديگري از بازار جهاني دور 

مانده است و اين مساله بايد مورد لحاظ قرار گيرد.
اوپك و متحدانش به دليل نگراني فزاينده نسبت به تكرار 
اشباع عرضه در بازار جهاني، سرگرم بررسي كاهش توليد در 
سال 201۹ هستند. ليبي و نيجريه به دليل ناآرامي داخلي، از 
شركت در توافق كاهش توليد اوليه كه در ژانويه سال 2017 
آغاز شد، معاف شدند. ليبي در حال بازسازي صنعت انرژي 
خود از خساراتي است كه از زمان انقلاب و فروپاشي دولت 
مركزي در سال 2011 متحمل شده است. توليد اين كشور 
از 600 هزار بشكه در روز در ژوييه افزايش يافته و تقريبا دو 
برابر شده است. خبرگزاري دولتي عربستان سعودي هفته 
گذشته گزارش كرده بود مشاركت ليبي در تصميمات براي 
متعادل سازي بازار از طريق كاهش توليد، حائز اهميت است. 
همچنين هفته گذشته محمد باركيندو، دبيركل اوپك 
اظهار كرده بود اين گروه سرگرم مذاكره با ليبي و نيجريه در 

خصوص توافق كاهش توليد نفت است.
سانالا گفت: اوپك پلاس چالش هاي امنيت و سرمايه گذاري 
كه مانع احياي صنعت انرژي ليبي ش��ده اس��ت را درك 
مي كند. اين توليدكنندگان از تلاش هاي اين كشور براي 
رونق و حفظ توليد خود طي دو س��ال گذشته پشتيباني 

كرده اند و وي انتظار دارد اين روند در سال آينده نيز ادامه پيدا 
كند. رييس شركت ملي نفت ليبي گفت: به نفع كشورهاي 
اوپك و غيراوپك است كه اطمينان حاصل كنند ليبي قادر 
است به تعهدات خود براي تضمين امنيت قيمت و كاهش 
نوسان بازار كمك كند. سانالا ماه گذشته اظهار كرده بود 
ليبي در بالاترين ركورد از سال 2013 نفت توليد مي كند. 
توليد ليبي اخيرا به 1.3 ميليون بشكه در روز رسيد و اين 
كش��ور افزايش توليد به 1.6 ميليون بشكه در روز را هدف 
گرفته است. عربستان سعودي كه بزرگ ترين عضو اوپك 
است اعلام كرده اين گروه و متحدانش بايد توافق ژوئن براي 
افزايش توليد را معكوس كرده و توليدش��ان را حدود يك 

ميليون بشكه در روز كاهش دهند.
اما همانط��ور كه فاتيح بيرول ريي��س آژانس بين المللي 
انرژي عنوان كرده است چيزي كه بازار با آن دست و پنجه 
نرم مي كند »بي ثباتي« اس��ت. موضوع تصميم احتمالي 
اوپك پلاس و حواش��ي آن تنها عامل اين وضع محسوب 
نمي شود. سارا وخشوري رييس ش��ركت مشاوره انرژي 
SVB در گفت وگويي با وال استريت ژورنال به عامل ديگري 

در اين زمينه اشاره كرده و گفته است: »دولت ترامپ به 8 
خريدار نفتي ايران معافيت اعطا كرد اما هيچ جزيياتي در 
اين خصوص منتشر نشده است.« وخشوري ادامه مي دهد: 
»بازار در اين زمينه با ابهامي بزرگ روبرو اس��ت، مشخص 
نيست حجم و زماني كه اين كشورها مي توانند بدون مشكل 

به خريد نفت خام از ايران ادامه دهند چقدر است.« 
همچنان اخباري كه درباره مشتريان نفتي ايران منتشر 
مي شود با اما و اگر روبرواست. ديروز در همين زمينه رويترز 
به نقل از منابع آگاه نوشت كه پالايشگاه هاي ژاپني و كره اي 
پس از معاف شدن از تحريم هاي امريكا به دنبال ازسرگيري 

خريد نفت از ايران از ماه ژانويه هستند. 
منابع صنعتي گفتند، پالايشگاه هاي كره اي قرار است تا 
پايان امسال خريد نفت از ايران را در حد صفر نگه دارند، اما 
احتمالًا از اواخر ژانويه سال آينده يا اوايل ماه فوريه خريد را 
از سر خواهند گرفت. مشتريان كره اي هم اكنون مشغول 
مذاكره با ايران براي امضاي قراردادهاي جديد هستند. يك 
منبع مطلع در اين باره گفت: »آنها به دنبال بهترين قيمت 

هستند و دارند با ايران مذاكره مي كنند«.

اين منابع افزودند، ظرفيت اكثر تانكرها تا ماه دسامبر پر است، 
بنابراين كره جنوبي در زودترين زمان ممكن مي تواند در ماه 

ژانويه به خريد نفت از ايران ادامه دهد.
با تمام اين تفاسير برخي تحليل ها نويددهنده ثبات در قيمت 
هستند. ديروز رويترز به نقل از بانك بي ان پي پاريبا نوشت: 
»پس از كاهش شديد قيمت نفت در ماه اكتبر و اوايل ماه 
نوامبر عوامل بنيادين حاكم بر بازار حكايت از ترميم قيمت ها 
طي 6 ماه آينده دارد«. اين بانك فرانسوي گفته اين ترميم 
قيمت به دليل كاهش قابل توجه ص��ادرات نفت ايران در 
نتيجه تحريم هاي امريكا و ريسك اختلال در عرضه نفت 
كشورهايي نظير ونزوئلا، ليبي و نيجريه رخ خواهد داد، »در 
عين حال، توليد كنندگان در حال بررسي كاهش عرضه نفت 
هستند و ما  انتظار داريم اوپك در نشست بعدي خود در 6 

دسامبر به توافقي بر سر كاهش توليد دست يابد«.
بي ان پي پاريبا پيش بيني كرده كه قيمت نفت برنت تا قبل 
از پايان امسال به بالاي 80 دلار برگردد. اين بانك فرانسوي 
همچنين پيش بيني كرده كه قيمت نفت برنت و نفت خام 

امريكا در سال آينده ميلادي به ترتيب 76 و 6۹ دلار باشد.

شانا|با توجه به قانون منع به كارگيري بازنشستگان كه از 
ابتداي هفته جاري مرحله اجرايي آن آغاز شد، وزير نفت 
طي احكامي بهزاد محمدي و محسن پاك نژاد را به ترتيب 
به عنوان مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي و معاون 
نظارت بر منابع هيدروكربوري وزارت نفت منصوب كرد تا 

جانشين معاونان بازنشسته پيشين وزير نفت شوند. 
حكم بيژن زنگنه به بهزاد محمدي به ش��رح زير اس��ت: 
»به اس��تناد ماده 5 قانون وظايف و اختيارات وزارت نفت 
مصوب13۹1/2/1۹ مجلس شوراي اسلامي، بنا به پيشنهاد 
اعضاي هيات مديره محترم شركت ملي صنايع پتروشيمي، 
با استعانت از خداوند متعال، بدين وسيله به عنوان معاون 
وزير و مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي منصوب 

مي شويد. اميد اس��ت با اتكال به خداوند متعال، در اجراي 
سياست هاي ابلاغي اقتصاد مقاومتي، با تلاش بي وقفه براي 
تحقق جهش دوم در صنعت پتروشيمي با تجهيز منابع مالي 
موجود در كشور به روش هاي مختلف با استفاده از مشورت 
نخبگان اين عرصه و بهره گيري از ظرفيت اس��تثنايي در 
تنوع و مقدار خوراك واحدهاي پتروش��يميايي در كشور 
موفق باشيد. افزايش صادرات و نيز تأكيد بر تكميل زنجيره 
ارزش در اين صنعت با حمايت از توس��عه موزون صنايع 
ميان دستي و پايين دستي پتروشيمي، در تعامل با كاركنان 
صديق و وظيفه ش��ناس آن شركت و از طريق هم افزايي و 
انسجام بخشي به بخش نيمه دولتي و خصوصي فعال در اين 
صنعت در تحقق اهداف ترسيم شده براي بخش پتروشيمي 

در برنامه ششم توسعه از ديگر اهداف اولويت داري است كه 
آرزوي توفيق جنابعالي در تحقق آنها را دارم.«

بهزاد محمدي متولد 1345 و تحصيل كرده مهندس��ي 
شيمي گرايش صنايع پالايش نفت از دانشگاه شيراز است. 
وي در 15 س��ال گذش��ته در صنعت نفت در سمت هاي 
مديرعاملي و مدير دپارتمان راه اندازي شركت مهندسي و 
ساختمان صنايع نفت، مدير راه اندازي فازهاي ۹ و 10 پارس 
جنوبي و مدير R&D شركت پتروشيمي فارابي انجام وظيفه 
كرده است. همچنين مديريت پروژه و كارشناسي فرآيند 

در پروژه هاي مختلف از ديگر سوابق وي به شمار مي آيد.
در متن حكم بيژن زنگنه خطاب به محسن پاك نژاد نيز 
آمده است: »با عنايت به تعهد، خدمات و تجارب جنابعالي، 

 فارس| رييس كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي حجم عرضه نفت در 
بورس را تصويب نكرد، بلكه تصويب كرد كه سازوكار 
عملياتي آن اجرايي شود. در نتيجه، لازم نيست براي 
عرضه مجدد نف��ت در بورس، دوباره تصميمي در اين 

شورا گرفته شود.
پس از مصوبه 27 شهريورماه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي مبني بر عرضه نفت در بورس در راس��تاي 
مقابله با تحريم هاي نفتي امريكا، ش��اهد عرضه يك 
ميليون بشكه نفت خام ايران در بورس انرژي بوديم و 
تقريبا كل نفت عرضه ش��ده در اين بورس در روزهاي 
6 و 20 آبان ماه معامله شد.  با وجود اين، تاريخ عرضه 
مجدد نفت در بورس انرژي مشخص نيست زيرا برخي 
از مقامات وزارت نفت تاكي��د كرده بودند بعد از پايان 
عرضه يك ميليون بشكه اي نفت در اين بورس، درباره 

اين موضوع تصميم گيري مي كنند.
در اين راستا با محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به اين سوال 
كه آيا براي عرضه مجدد نفت در بورس مصوبه جديدي 
از سوي سران قوا ارايه شده است، گفت: براي هر عرضه 
نفت در بورس، مصوبه جديد ارايه نمي شود. كليات و 
 ساختار بورس نفت تصويب شد و اقدامات اجرايي هم 

صورت گرفت.
وي درباره اهداف عرضه نفت در بورس اظهار داش��ت: 
يكي از بحث هاي ما در تشكيل ساختار اين بورس، اين 
بود كه ساختار مذكور مبنايي براي شفاف سازي فروش 
نفت باشد كه سال هاي طولاني دولت مستقيما خودش 
نفت را مي فروخت. همچنين هدف دوم ايجاد مبنايي 
براي ورود بخش خصوصي به فروش نفت و هدف سوم 
دور زدن تحريم ها و از بين بردن محدوديت ها توسط 

بخش خصوصي است.
پورابراهيمي ادامه داد: خوشبختانه بعد از پيگيري ها 
و تأكيداتي كه انجام شد اين اتفاق در يك ماه گذشته 
رقم خورد و يك ميليون بشكه نفت معامله شد. لذا الان 
مسير هموار شده و وزارت نفت هم مساعدت هاي خوبي 

انجام داده است. 
براين اس��اس من گمان مي كنم اين اق��دام مي تواند 
استمرار داشته باشد و در ماه هاي آينده شاهد افزايش 
ميزان معاملات نفتي و عرضه بيشتر نفت خواهيم بود.

عضو ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي تصريح كرد: 
اين ش��ورا حجم يك ميليون بش��كه ك��ه در بورس 

انرژي عرضه ش��د را تصويب نكرد، بلكه تصويب كرد 
كه س��ازوكار عمليات��ي آن اجرايي ش��ود. در نتيجه، 
لازم نيس��ت ب��راي عرضه هر يك ميليون بش��كه در 
 بورس ان��رژي، دوباره تصميمي در اين ش��ورا گرفته 
ش��ود. پورابراهيمي درباره ض��رورت وجود يك واحد 
مستقل براي مديريت عرضه نفت در بورس در شركت 
ملي نفت ايران نيز گفت: براي ما اين مساله مهم نيست. 
آنچه اهميت دارد عرضه و انجام معامله اس��ت. ما هم 
اصلا به اين موضوع ورود نمي كنيم و تنها خواست ما 
اين است كه وزارت نفت اين عرضه را طوري انجام دهد 

كه معاملات صورت گيرد.
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 سرمايه گذاري كلان
 نفتي ابوظبي

ايسنا| ش��ركت ملي نفت ابوظبي )ادنوك( در 
مي��دان نفتي بوحصا بي��ش از 5.1 ميليارد درهم 
سرمايه گذاري مي كند. شركت ملي نفت ابوظبي با 
شركت تكنكاس اسپانيا قرارداد توسعه و گسترش 
ميدان نفتي بوحصا در ابوظبي را منعقد كرد. ارزش 
اين قرارداد بالغ بر 5 ميليارد و 100 ميليون درهم 
اس��ت كه طي 3۹ ماه اين ميدان توسعه و تكميل 
ش��ده و توسعه اين ميدان به افزايش توليد نفت از 
550 هزار بشكه در روز به 650 هزار بشكه در روز تا 
پايان سال 2020 برسد. اين قرارداد پس از تصويب 
ش��وراي عالي نفت ابوظبي براي افزايش ظرفيت 
توليد نفت خود به 4 ميليون بشكه در روز تا پايان 
سال 2020 و 5 ميليون بشكه در روز در سال 2030 
خواهد بود. طبق اين قرارداد توس��عه و گسترش 
ميدان نفتي بوحصا شامل احداث تاسيسات جديد 
خط لوله و شبكه ها و مراكز توليد، تبديل سه خط 
توليد به يك كارخانه جداسازي گاز مركزي و ساير 
امكانات مرتبط خواهد بود، علاوه بر افزايش توليد 
نفت در ميدان نفتي بوحصا پروژه آب رساني را نيز 

پوشش خواهد داد.

 همكاري عراق و عربستان 
در حوزه انرژي

ايلنا|بره��م صالح، رييس جمه��وري عراق طي 
يك پيام توئيتري در رابطه با س��فر رسمي خود به 
عربستان س��عودي اعلام كرد كه مقام هاي بغداد 
و ري��اض س��رمايه گذاري در زمينه ه��اي انرژي و 
پروژه هاي ثمربخش ديگري را دنبال خواهند كرد. 
به گزارش آناتولي، وي همچنين با اش��اره به پايان 
موفقيت آميز مبارزه عراق با تروريس��م، بر عزم اين 
كشور مبني بر تعميق روابط با همسايگان عرب و 
مسلمان خود نيز تاكيد كرد. گفته مي شود مقام هاي 
رياض ني��ز به بره��م صالح پيش��نهاد جايگزيني 
عربس��تان براي تامين برق عراق از ايران را داده  اند. 
قبل از سفر رس��مي رييس جمهور عراق به رياض، 
»خالد الفالح« وزير انرژي عربس��تان س��عودي به 
بغداد رفته و با »عادل عبدالمهدي« نخس��ت وزير 
و »ثامر الغضب��ان« وزير نفت عراق ديدار كرده بود. 
امريكا مي خواهد عراق نيز در چارچوب دومين بسته 
تحريمي عليه ايران واردات برق و گاز طبيعي از اين 
كش��ور را متوقف كند. عراق نيز به دليل فشارهاي 

امريكا به دنبال منابع انرژي جايگزين است.

 ركوردزني صادرات
 نفت عربستان 

ايسنا| صادرات نفت عربستان سعودي در سپتامبر 
كه اين كشور به برداشت از ذخائر خود ادامه داد به 
7.43 ميليون بشكه در روز صعود كرد كه بالاترين 
ركورد در 20 ماه گذشته بود. آمار صادرات سپتامبر 
بالاترين ميزان از ركورد 7.713 ميليون بشكه در روز 
در ژانويه سال 2017 بود كه كاهش توليد اوپك به 
رهبري اين كشور آغاز شده بود. فعاليت پالايشگاهي 
در عربستان س��عودي در اكتبر به 2.626 ميليون 
بشكه در روز رسيد كه 172 هزار بشكه در روز نسبت 
به سپتامبر كاهش داشت، در حالي كه طي همين 
مدت، سوخت مستقيم نفت براي توليد نيرو به 536 
هزار بشكه در روز در مقايسه با 4۹0 هزار بشكه در 
روز افزايش يافت. اين ميزان بالاتر از توليد 10.502 
ميليون بشكه در روز بود كه برداشت ۹3 هزار بشكه 
در روز نفت از ذخاير را الزامي كرد. اين برداش��ت از 
ذخاير براي نهمين ماه در 10 ماه گذشته انجام گرفت 
و ذخاير عربستان سعودي با 11.6 درصد كاهش، 
به 223.804 ميليون بشكه رسيد. بر اساس گزارش 
پلاتس، صادرات محصولات نفتي عربستان سعودي 
در س��پتامبر به 1.۹7 ميليون بشكه در روز كاهش 
يافت كه 162 هزار بش��كه در روز كمتر از 2.138 

ميليون بشكه در روز در اوت بود.

با اس��تعانت از خداوند داناي توانا، به موجب اين حكم به 
عنوان مع��اون وزير در نظارت بر مناب��ع هيدروكربوري 
منصوب مي شويد. اميد است با بهره گيري از تمام ظرفيت 
خود و همكاران محت��رم آن معاونت براي تحقق وظايف 
حاكميتي محوله گام هاي موثر برداريد. انتظار مي رود كه 
در دوره تصدي جنابعالي با توجه به تجارب خود در صنعت 
نفت، در خصوص افزايش بازيافت از ميدان هاي در دست 
بهره برداري قدم هاي جدي تري برداشته شود. از خداوند 
قادر متعال، توفيقات جنابعالي را در انجام وظايف محوله 

مسئلت دارم.«
بر اساس اين گزارش، پيش از پاك نژاد، ركن الدين جوادي 
در راس اين معاونت بود كه ب��ا توجه به اجراي قانون منع 
به كارگيري بازنشستگان، جايگزين وي از سوي وزير نفت 
مشخص شده است. محسن پاك نژاد نيز پيش از اين به عنوان 

معاون امور توليد شركت ملي نفت ايران فعاليت مي كرد.
محس��ن پاك نژاد متولد 1345 در تهران و دانش آموخته 
كارشناسي مهندسي برق از دانشگاه تهران و كارشناسي 

ارشد مهندسي صنايع از دانشگاه صنعتي اميركبير است.
وي فعاليت كاري خود را از ابتداي دهه 1370 در وزارت نيرو 
آغاز كرد. از سال 1376 تا 1377 به عنوان مشاور وزير نفت 
و رييس ستاد نظارت بر سوخت رساني وزارت نفت و از سال 
1377 تا 137۹ به عنوان مدير طرح توسعه ميدان هاي گازي 
فعاليت كرد و در سال 137۹ به عنوان مديركل نظارت بر 
صادرات مواد نفتي و بازرسي فني وزارت نفت منصوب شد. 
وي در س��ال هاي 137۹ تا 1386 با حفظ س��مت، عضو 
هيات مديره ش��ركت نفت مناطق مركزي ايران نيز بود. 
پاك نژاد در س��ال هاي 1384 تا 1386 مدير برنامه ريزي 
ش��ركت نفت مناطق مركزي ايران و س��پس تا 13۹2به 
عنوان معاون مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي نفت 

ايران فعاليت كرد. 
مديركل نظارت بر صادرات و مبادلات مواد نفتي وزارت نفت 
و مديرعامل و نايب رييس هيات مديره شركت بازرگاني نفت 
ايران از ديگر مسووليت هاي او پيش از معاونت امور توليد در 

شركت ملي نفت به شمار مي رود.
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عكسروز

چهرهروز

لزومتعاملبينسازماناسنادوميراثفرهنگي
رييس سازمان اسناد و كتابخانه ملي ايران گفت: بايد تعاملي سازنده بين سازمان اسناد و پژوهشكده هاي مختلف پژوهشگاه ميراث فرهنگي و 
موزه هاي بين دو سازمان ايجاد شود تا غناي بيشتري به اين مجموعه ها افزوده شود. اشرف بروجردي كه سه شنبه ۲۹ آبان در همايش ملي »هنر 
ايران در دوره قاجار« در موزه ملي ايران صحبت مي كرد، با بيان اينكه هويت هنر ايران و ابعاد گسترده آن در گذشته، مانند تذهيب و نگارگري 
اهميت زيادي براي كشور دارند، گفت: با نگاه به وضعيت جامعه، شرايط خاص سياسي يعني گسستگي درون حاكميت و يك نوع يكپارچگي 
مستولي بود، يكپارچگي به اين دليل كه ساختار در نظام حضور جدي داشت و تحولاتي كه در سطح بين المللي رخ مي داد، باعث مي شد رويكردهاي 

جديدي در نحوه حكومت اداري به وجود آيند، اگر آنها را در كنار هم قرار دهيم، به اينجا مي رسيم.

ايستگاه

راهكارنيوزيلنددرحفاظتازمناطقگردشگري
دولت نيوزيلند براي پيشگيري از آسيب 
به آثار باستاني و محيط زيست روشي 
براي تشويق گردشگران به حفاظت 
از محيط زيس��ت ارايه كرده است. به 
گزارش ايسنا، اين كشور طي پروازها 
به مقصد نيوزيلند فيلم هاي آموزشي 
براي گردشگران به نمايش مي گذارد 

كه “تياكي “ )Tiaki( نام دارند و اين لغت بومي به معناي » مراقبت « است.
در اين فيلم ها، از بازديدكنندگان خواسته مي شود از محيط زيست محافظت كرده 
و به آداب و رسوم اين كشور احترام بگذارند. در يك ويديو دو دقيقه اي گفته مي شود 
كه نيوزيلند خانه ماست و ساكنان و گردشگران نيز مسوول حفاظت از آن هستند. 

در سال هاي اخير، صنعت گردشگري نيوزيلند رونق يافته و در سال ۲۰۱۶ يكي از 
جاذبه هاي گردشگري آن صنعت لبنيات بوده است. در سال گذشته، بيش از ۳.۸ 
ميليون گردشگر وارد نيوزيلند شده  و بيشتر گردشگران از كشورهاي استراليا، چين 
و ايالات متحده بوده اند. مدير اجرايي بخش گردشگري نيوزلند اظهار كرد: براي بهبود 
وضعيت گردشگري و آسيب كمتر به آثار باستاني و محيط زيست، آموزش گردشگران 

و راهنمايي آنها اهميت دارد.
يكي ديگر از موارد نگران كننده در زمينه گردشگري، » اقامتگاه آزاد « است، به اين 
صورت كه گردشگران از چادر يا ديگر موارد براي كاهش هزينه ها استفاده مي كنند 
و مشكلات زيادي از جمله كمبود س��رويس هاي بهداشتي يا سطل هاي زباله به 

همراه دارد.
در اي��ن طرح، روزنامه نگاران نيز ش��ركت دارند و با ايج��اد كمپين يا تبليغات در 
وب سايت ها يا رس��انه هاي اجتماعي به ترويج اين طرح و آموزش به گردشگران و 

ساكنان كمك مي كنند.

بازارهنر

میراثنامه

حذفكشتييونانيازجاذبههايكيش
كش��تي يوناني به گل نشس��ته در 
كيش كه اكنون يكي از جاذبه هاي 
گردش��گري اين جزيره اس��ت، به 
دليل فرسودگي و در اختيار نداشتن 
امكانات نگهداري از آن، تا چند سال 
ديگر حذف مي شود. به گزارش مهر، 
تصاوير كش��تي يوناني و غريبه كه 

چهارم مرداد سال ۱۳۴۵ به ساحل ايران در نزديكي روستاي باغو در كيش 
آمد و به گل نشس��ت و هيچ وقت نتوانست ايران را ترك كند، حالا بعد از اين 
همه سال به برند جزيره تبديل شده است. همه هتل ها و مراكز گردشگري 
وقتي مي خواهند جزيره كيش را نشان دهند از اين تصوير استفاده مي كنند.

كشتي يوناني از وقتي به گل نشست نه مالكانش و نه هيچ كسي ديگر نتوانست 
آن را جابه جا كند به همين دليل در اين بخش از جزيره ماند و مدت هاست كه 
غروب آن براي گردشگران جذاب است. برخي از افراد خواستند تا به درون آن 
بروند و اكوسيستم ايجاد شده درون آن را ببينند اما نتوانست از حدي جلوتر 
بروند چون خطر ريزش آن به دليل فرسايش بيش از اندازه آب شور بر پيكره 
كشتي بسيار زيادي است و آهن هاي اين كشتي را خورده است. نه اجزاي اين 
كشتي قابل حمل و قابل فروش بود و نه جابه جايي آن به همين دليل است كه 
سال ها در كنار اين كشتي زيرساخت براي حضور گردشگران ايجاد شده است 

از آلاچيق و شترسواري گرفته تا رستوران و سرويس.
چندي پيش علي اصغر مونسان كه زماني رييس سازمان منطقه آزاد كيش بود 
به مهر گفته بود كه با دانشگاه شريف روي موضوع نگهداري از كشتي صحبت 
ش��ده اما برآورد هزينه مرمت آن به حدي زياد بوده كه نگهداري از كشتي را 

به صرفه نمي كند.

تاريخنگاري

تصويبواگذارينفتشمالبهاستاندارداويل
پس از كودتاي ۱۲۹۹شمسي و حكومت سه ماهه كابينه سياه، احمدشاه قاجار با 
تكيه بر واگذاري وزارت جنگ به رضاخان، سيد ضياء الدين طباطبايي را از ايران 

اخراج كرد و احمد قوام السلطنه را به صدارت گماشت.
قوام الس��لطنه كه ياراي مخالفت با قدرت وزير جنگ را نداشت، سعي كرد تا با 
تكيه بر يك قدرت بي طرف توازن قوا را ايجاد كند و از نفوذ روزافزون انگلستان 

و ايادي اش بكاهد.
به همين منظور براي پر كردن خزائن خالي دولت مساله اعطاي امتياز نفت شمال 
را ب��ه يك دولت بي طرف خارجي مطرح و مذاكرات محرمانه  اي را با نمايندگان 
شركت نفت امريكايي استاندار اويل در مورد اعطاي امتياز نفت پنج ايالت شمالي 
ايران آغاز كرد، بديهي بود كه اين موضوع بايد به صورت محرمانه آغاز شود و گرنه 

از سوي ۲ دولت روس و انگليس مورد مخالفت قرار مي گرفت.
اين مذاكرات در ۲۰ نوامبر ۱۹۲۱م )۲۹ آبان۱۳۰۰شمس��ي( صورت گرفت و 
قراردادي بين دولت ايران و شركت امريكايي براي مدت پنجاه سال بسته شد، 

قرارداد با اعتراض شديد روس و انگليس روبرو شد.
دولت روسيه مدعي شد كه اعطاي امتياز نفت در جوار سرحدات آنها به دول ديگر 
بدون جلب نظر و موافقت آنها ممكن نيست و در ثاني امتياز يادشده را وثوق الدوله 

در سال ۱۹۱۶ميلادي به خوشتاريا كه از اتباع روسيه تزاري بود داده است.
انگليسي ها هم مدعي شدند كه خوشتاريا امتياز خود را به شركت نفت ايران و 
انگليس واگذار كرده است و دولت ايران حق ندارد آن را به ديگري بدهد، دولت 
ايران در مقابل اين اعتراض ها پاسخ داد كه موافقت نامه وثوق الدوله و خوشتاريا 

فقط طرحي براي لايحه قانوني بود كه بعدا بايد به تصويب مجلس شوراي ملي 
برسد. 

به  دنبال  امضاي  اين  قرارداد، دولت  قوام  كه  از كارشكني هاي  دولت هاي  شوروي  و 
انگلستان  بيم  داشت، به  فوريت  قرارداد را تقديم  مجلس  شوراي  ملي  كرد. مجلس  
نيز در جلسه  ۳۰ آبان  ۱۳۰۰ »قانون  اعطاي  امتياز معادن  نفت  شمال  به  كمپاني  

استاندارد اويل  امريكايي« را مشتمل  بر ۵ ماده  به  تصويب  رساند. 

كیوسك

بازارخودرودرشوك
بازداشتمديرعاملنيسان

والاستريتژورنال:
اين روزنامه در صفحه اول 
خود، گزارش��ي از شوك 
جديد ب��ه ب��ازار خودرو 
منتش��ر كرد. طبق اين 
گزارش، مديرعامل گروه 
خودروسازي رنو نيسان 
دس��تگير ش��ده است. 
كارلوس گوسن كه بطور 

همزمان رياست هيات مديره نيسان و مدير عاملي 
رن��و را بر عهده دارد، به اتهام تخل��ف مالي در ژاپن 
دستگير شد. خودروساز ژاپني نيسان اعلام كرد كه 
كارلوس گوس��ن، رييس هيات مديره اين شركت 
پس از ادعاي نقض قوانين مالي ژاپن دستگير شده 
است. غول خودروسازي جهان روز دوشنبه اعلام 
كرد كه گوس��ن وگرگ كلي )عض��و هيات مديره 
نيسان(، گزارش هاي مربوط به دارايي هاي خود را 
بطور دقيق و شفاف به بورس اوراق بهادار توكيو ارايه 
نكرده اند. گفته ش��ده كه سهام نيسان در بازارهاي 
آس��يايي به دنبال انتشار خبر دستگيري كارلوس 
گوسن كاهش يافته و سهام شركت خودروسازي 
رنو به پايين ترين ميزان در سه سال گذشته رسيد. 

نيويوركتايمز:
به نظ��ر مي رس��د هيچ 
اقدامي از سوي عربستان 
باع��ث نمي ش��ود ك��ه 
رييس جمه��وري امريكا 
دس��ت از حمايت پادشاه 
اي��ن كش��ور ب��ردارد. به 
گزارش صفح��ه اول اين 
روزنامه، در آستانه صدور 

گزارش نهاي��ي دولت امري��كا از نتيجه قتل جمال 
خاشقجي، س��يگنال هاي داخلي عربستان نشان 
مي ده��د كه رياض نس��بت به وف��اداري ترامپ به 
بن س��لمان و خارج ك��ردن او از ليس��ت متهمان 
قتل اطمينان دارد. اين در حالي اس��ت كه با وجود 
گزارش هاي سيا مبني بر دخالت بن سلمان در قتل 
خاش��قجي، دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
همچنان احتمال دست داشتن وليعهد سعودي در 
جنايت كشتن جمال خاشقجي خبرنگار سعودي را 
رد مي كند. اين در حالي است كه دلايل زيادي بر رابطه 
وي با اين جنايت وجود دارد. به گفته تحليل گران، 
اظه��ارات ترامپ، به خوبي مي��زان اتكاي وي بر بن 
سلمان وارث تاج پادشاهي عربستان را نشان مي دهد. 

داون:
اين روزنامه در صفحه اول 
خود، گزارشي از واكنش 
عمران خ��ان به ادعاهاي 
ترام��پ عليه پاكس��تان 
منتش��ر كرد. طب��ق اين 
گ��زارش، نخس��ت وزير 
پاكس��تان در واكنش به 
ادعاهاي رييس جمهوري 

امري��كا مبني ب��ر حمايت از تروريس��م گفت هيچ 
پاكس��تاني در حادثه ۱۱ س��پتامبر دست نداشته 
است. آنطور كه گفته ش��ده، دونالد ترامپ بار ديگر 
پاكستان را به اهمال در مبارزه با تروريسم متهم كرد 
و گفت: آنها هيچ كاري براي ما نكردند. نخست وزير 
پاكستان در پاسخ به ادعاهاي ترامپ گفت: مناطق 
قبيله اي پاكس��تان در جنگ عليه تروريسم ويران 
شد و ميليون ها نفر از خانه و كاشانه خود آواره شدند. 
ترامپ در روز نخست ماه ژانويه سال ۲۰۱۸ نيز با اعلام 
قطع كمك هاي نظامي به پاكستان گفته بود كه دولت 
امريكا طي ۱۵ س��ال گذشته در اقدامي احمقانه به 
دولت پاكستان ۳۳ ميليارد دلار در جنگ با تروريسم 

كمك كرد در حالي كه آنها هيچ كاري نكردند. 

درخشش »دلبند« ايراني در آمستردام
مستند »دلبند« به كارگرداني ياسر طالبي 
در ميان سيصد فيلم حاضر در جشنواره 
بين المللي مس��تند آمس��تردام )ايدفا(، 
تاكنون در رتب��ه دوم بهترين فيلم از نگاه 
تماش��اگران قرار گرفته است. به گزارش 
ايسنا، با گذشت پنج روز از جشنواره مستند 
آمستردام )ايدفا(، »دلبند« تنها با نمايش 
اول خود و با امتياز ۹.۲ از ۱۰، پش��ت سر 

 »Don't Be a Dick About It« مستند امريكايي
با امتياز ۹.۵، در رتبه دوم جدول ده فيلم برتر مخاطبان 
اين رويداد س��ينمايي قرار گرفته است. گفته مي شود 
نمايش دوم اين فيلم نيز با استقبال مواجه شد و كليه 
بليت هاي آن به فروش رفته است و در جلسه پرسش 
و پاسخ عوامل فيلم، بازخوردهاي مثبت تماشاگران و 
همذات پنداري آنها با شخصيت اصلي مستند، فضايي 
متفاوت را ايجاد كرده بود. مستند »دلبند« قصه زندگي 
دش��وار اما به دلخواه يك مادر هشتاد و سه ساله و تنها 
به نام »فيروزه« اس��ت كه زندگي منحصر به فردي در 
دل رشته كوه هاي البرز دارد. ياسر طالبي از انگيزه اش 
براي ساخت فيلم مي گويد: عشق هميشه رنج دلخواه 
را ب��ه همراه دارد، در واقع آدمي رنج را به خاطر عش��ق 
نمي بيند ... كشف رمز و راز زندگي ساده فيروزه و نگرش 
عميقش نسبت به حيات و ارتباط با طبيعت پيراموني 
و دلبستگي به گاوهايش، دليل اصلي ساختن اين فيلم 
است. او ادامه داد: مهم ترين ويژگي كه زندگي » فيروزه « 
را نسبت به ديگر زنان همسان وي، متفاوت كرده است، 
عشق است. عشق در لايه هاي پنهان و پيداي زندگي 
اين زن نمايان اس��ت و هرچند كه شرايط زندگي، از او 
زني سرسخت و مقاوم ساخته است اما در مقابل عشق 
همچنان انعطاف پذير و شكننده است تا جايي كه حاضر 
است به خاطر عشق و علاقه وافري كه به گاوهايش دارد 
از انتخاب زندگي بهتر براي آسايش و راحتي خود، دست 
بردارد. »دلبند« را با يادي از مادربزرگم س��اختم. الهه 
نوبخت كه علاوه بر تهيه كننده، پخش كننده بين المللي 
فيلم نيز هست معتقد است: حضور »دلبند« در بخش 
مسابقه فيلم هاي نيمه بلند مهم ترين جشنواره مستند 

جهان برايمان دستاورد درخشاني است. 
اين مستند طي دو سال در لوكيشن هاي 
متعدد البرز جنوب ش��رقي فيلمبرداري 
ش��ده است و حدود يكس��ال، پس توليد 
پروژه زمان برده است. اين فيلم چهار فصل 
زندگي فيروزه را دربستر مهرباني، شجاعت 
و قدرتش در برخورد با موانع پيش رو نشان 
مي دهد. فيروزه آگاهانه اين سبك زندگي 
را انتخاب كرده و معتقد اس��ت خوشبختي زندگي در 
قناعت، كار و تلاش است. فيلمي كه از حيث توليد، سخت 
و زمان بر بوده اما همراهي و اعتماد » فيروزه « به گروه و 
پذيرش اين مهم كه ما شريك تنهايي اش باشيم، بسيار 
ارزش��مند بود. عوامل توليد مستند »دلبند« عبارتند 
از: تصويربردار و كارگردان: ياس��ر طالبي، تهيه كننده: 
الهه نوبخت، تدوين گر: رضا شيرواني، آهنگساز: اكبر 
رس��تگار، صدابردار: ميثاق مدانلو، صداگذار: حسين 
ابوالصدق، پژوهشگر: دكتر علي رمضاني پاجي، نويسنده 
سرگذشت: فرزانه فتحي، آواز: راضيه احمدي پرچينكي، 
مديرتوليد: الهام نوبخت، مترجم انگليس��ي: محسن 
محس��نيان، مدير تداركات: صفر طالبي دادوكلايي، 
طراحي پوستر و رنگ آميزي تصاوير: محمد رضايي، 
نقاش��ي پوس��تر: حميد رضا درواري. تهيه ش��ده در: 
مركز گسترش سينماي مس��تند و تجربي و شركت 

تصويرگستر الهه پارسي - الي ايميجگ 
برنده جاي��زه ۵ ه��زار يورويي بهترين فيل��م از نگاه 
تماشاگران جشنواره ايدفا ۲۰۱۸ روز ۲۳ نوامبر )جمعه 
دوم آذر( معرفي مي شود.  در دومين نمايش مستند 
»دلبند« در جشنواره فيلم آمستردام، مينايي از شبكه 
مستند و محسن خان جهاني مستندساز هم حضور 
داشتند. سي ويكمين جش��نواره بين المللي مستند 
آمستردام )ايدفا( از تاريخ ۱۴ تا ۲۵ نوامبر )۲۳ آبان تا 
۴ آذر( در كشور هلند برگزار مي شود و امسال علاوه بر 
فيلم »دلبند« كه در بخش رقابتي آثار نيمه بلند حضور 
دارد، مستند »حلب: س��كوت جنگ« به كارگرداني 
امير اصانلو نيز نماينده سينماي ايران در بخش رقابتي 

مستند كوتاه است.

»دارم اينجا تجزيه مي شم« در ديوار چهارم
نمايش »دارم اينجا تجزيه مي ش��م« 
نوشته بهاءالدين مرشدي به كارگرداني 
احسان گرايلي و تهيه كنندگي بهاءالدين 
مرشدي در تماشاخانه ديوار چهارم روي 

صحنه مي رود. 
شكوفه داودي و بهاءالدين مرشدي دو 
بازيگر اين اثر نمايشي هستند، همچنين 
در خلاصه داس��تان چنين آمده است: 

»بلعيده شدن زني توسط همسرش« 
از ديگر عوامل مي توان به محمد غريبي )دس��تيار 
كارگردان(، مصطفي مراديان )طراح صحنه(، وحيد 
زردي )آهنگس��از(، محسن ناصري )طراح لباس(، 
زهرا شيخلاني )طراح گريم(، حميد سالاري )طراح 
گرافيك(، حامد ش��ادماني )مدير توليد(، مهس��ا 
فيروزكوهي و زهرا مقدم )دوخت و اجرا- استوديو 
طراحي لباس آژور(، اش��كان عباسي )دستيار دوم 

كارگردان(، حميد نبي زاده )تصويربردار 
صحنه(، هس��تي خانداي��ي، مهديس 
شعباني )دس��تياران صحنه(، حميد 
سالاري و حسين نجاران )عكاس(، سارا 
حدادي )مدير روابط عمومي و مشاور 
رس��انه اي -you studio(، حمي��د 
س��الاري )مدير خلاقي��ت تبليغات(، 
حميد ناصري مقدم )كارگردان تيزرهاي 
تبليغاتي(، محمد غريبي )سناريوي تيزرها(، علي 
شورورزي )تصويربردار( و سپيده كسروي )تدوين( 

اشاره كرد.
نمايش »دارم اينجا تجزيه مي  شم« به نويسندگي 
بهاءالدين مرشدي به كارگرداني احسان گرايلي از 
اول آذر س��اعت ۳۰: ۱۹ در تماشاخانه ديوار چهارم 
روي صحنه مي رود و علاقه مندان مي توانند بليت اين 

اثر را در سامانه تيك ۸ تهيه كنند. 

برگزاري كنسرت ايتاليايي در عمارت روبه رو 
كنسرت »فدريكو آلبانيز«، موسيقيدان 
و نوازن��ده مطرح ايتالياي��ي آذر ماه در 
تهران برگزار مي شود. به گزارش ايلنا، 
»فدريكو آلبانيز«، موسيقيدان و نوازنده 
مط��رح ايتاليايي به دع��وت مجموعه 
فرهنگي هن��ري عمارت روب��رو براي 

برپايي كنسرت به ايران مي آيد.
فدريكو آلبانيز، موس��يقيدان و نوازنده 

ايتالياي��ي متولد س��ال ۱۹۸۲ در ميلان اس��ت. او 
سال هاست كه با ساز تخصصي پيانو شناخته شده و 
ساخته هاي او اشاراتي به سبك هاي پاپ، كلاسيك 

و نئوكلاس��يك دارد. آث��ار او در زمينه 
موسيقي الكترونيك در دنيا طرفداران 

بي شماري دارد.
اين موسيقيدان قرار است براي اولين بار 
در ايران و در سالگرد مجموعه عمارت 
روبه رو كنس��رتي را در تاريخ ۱۶ آذر به 
مدت يك شب در تالار انديشه برپا كند.

گفتني اس��ت بليت فروشي اين برنامه 
روز پنج ش��نبه اول آذر و ساعت ۱۲ در سايت ايران 
كنسرت آغاز مي ش��ود و علاقه مندان مي توانند در 

اين تاريخ اقدام به خريد بليت كنند.

نرخ فعاليت افراد شاغل در كسب وكارهاي غير رسمي 

گروهگوناگون|
 در س��ال هاي اخي��ر به دلي��ل بر هم 
خوردن عرضه و تقاض��ا در بازار كار، 
بسياري از كش��ورها شاهد گسترش 
مشاغل غيررسمي هستند. اين نوع اشتغال شامل 
آن دسته از فعاليت هاي غير اقتصادي است كه نه 
مشمول ماليات مي شوند و نه توسط دولت به ثبت 
رس��يده اند. اين بخش غير رسمي مي تواند نكات 
مثبت و منفي براي اقتصاد محلي داش��ته باشد. از 
آن جهت كه براي افرادي ك��ه قادر به پيدا كردن 
شغل مناسبي نيس��تند، مي تواند منبع درآمدي 
به حس��اب بيايد، مثبت ارزيابي مي شود. از طرفي 
افرادي ك��ه در اين نوع مش��اغل فعاليت دارند، از 
قوانين كار مانند دستمزد مشخص، ساعت كاري 
تنظيم شده و حقوق بازنشستگي بي بهره هستند. 
طبق گفته كارشناسان، ركود اقتصادي و افزايش 
جمعيت ج��وان آماده ب��ه كار از مهم ترين دلايل 

ايجاد مشاغل غير رسمي به حساب مي آيند. 
در تازه ترين گزارش به دس��ت آمده كش��ورهايي 
معرفي ش��ده اند كه بيش��ترين ميزان فعاليت در 
مشاغل غير رسمي را دارند. در اين گزارش، بخش 
كشاورزي از مشاغل غير رسمي به حساب نيامده 

و در اين آمار لحاظ نشده است. 
طبق آخري��ن تحقيقات در اين زمينه اوگاندا تنها 
كش��ور آفريقايي در اين ليست است كه بيشترين 
نيروي كار را در مش��اغل غير رسمي دارد. در اين 
كش��ور در حدود ۹۴ درصد از جمعيت شاغل، در 
كارهايي فعاليت مي كنند كه تابع قوانين دولتي و 
پرداخت ماليات نيس��تند و به عنوان شغل رسمي 
به ثبت نرسيده اند. اكثر اين مشاغل تجاري هستند 
و شامل ارايه توليدات و خدمات صنعتي هستند. 

در گواتم��الا نيز منبع اصلي درآم��د 7۴ درصد از 
نيروي كار، مشاغل غير رس��مي است. اين كشور 
در امري��كا، بالاتري��ن نرخ اف��راد ش��اغل در اين 
كس��ب وكارها را به خود اختصاص داده و در بين 

كشورهاي جهان رتبه دوم را دارد. 
بيش��ترين فعاليت افراد در مش��اغل غير رسمي 
در اين كش��ور را دست فروش��ي تشكيل مي دهد. 
بس��ياري از گزارش ها حاكي از آن اس��ت كه نرخ 
بي سوادي در اين كشور بسيار بالاست و در بخش 
صنعت در اين كش��ور، دس��تمزدهاي پاييني به 
كارگران پرداخت مي ش��ود. به نظر مي رس��د اين 

معضلات باعث شده تا افراد آماده به كار در گواتمالا 
به مشاغل غير رسمي روي بياورند. 

هندوراس از ديگر كش��ورهاي امريكايي است كه 
نرخ افراد شاغل در كسب وكارهاي غيررسمي در 
آن تقريبا برابر با گواتمالا گزارش ش��ده است. در 
اين كش��ور 7۳ درصد از جمعيت آم��اده به كار به 

اشتغال هاي غير رسمي روي آورده اند.
از سال ۱۹۹۰ به بعد، پرو شاهد اصلاحات زيادي در 
اقتصاد و بازار آزاد تجاري خود بوده است. از طرفي، 
در بس��ياري از گزارش ها آمده است كه اين كشور 
توانايي بالقوه اي براي ص��ادرات دارد. با اين حال 
و با وجود پتانس��يل هاي بالايي كه از اين كش��ور 
امريكايي گزارش شده است، همچنان در پرو ۶۹ 
درصد از افراد شاغل در كسب وكارهاي غير رسمي 

فعاليت دارند. 
در ادامه اين گ��زارش، نام مكزيك نيز به چش��م 
مي خورد. از آنجا كه ايجاد مش��اغل غير رس��مي 
از نش��انه هاي بحران هاي اقتص��ادي و بيكاري در 
كشورهاست، شايد عجيب به نظر برسد كه اقتصاد 
در حال رشدي مانند مكزيك نيز در اين فهرست 
قرار داشته باش��د. آنطور كه در اين گزارش آمده 
اس��ت در مكزيك بيش از نيمي افراد ش��اغل در 
كسب وكارهاي غيررسمي فعاليت دارند. در واقع 
مكزيك بالاتري��ن ميزان فعالي��ت اقتصادي غير 
رس��مي در بين كشورهاي ش��مال امريكا را دارد. 
همانطور كه اش��اره ش��د، بس��ياري از گزارش ها 

حاكي از آن اس��ت كه در س��ال هاي اخير اقتصاد 
غير رس��مي در اين كش��ور بهبود يافته اما به نظر 
مي رسد مكزيكي ها ترجيح مي دهند در بخش هاي 
غيررس��مي فعاليت كنند. اين مش��اغل بيش��تر 
شامل دست فروش��ي )تنقلات، لباس، فيلم و ...( 
و س��رگرمي هاي خياباني )دلقك، ش��عبده بازي، 

كمدين و ...( مي شود. 
ديگر كشورهاي اين فهرس��ت، عمدتا كشورهاي 
امريكاي لاتين هس��تند. همچني��ن در ادامه اين 
گزارش نام كشورهايي مانند فلسطين، جمهوري 
دومينيكن، آلباني، تايلند، پاناما، برزيل و اروگوئه 

به چشم مي خورد. 
آنطور كه در اين گزارش آمده كشورهاي در حال 
توس��عه، بالاترين نرخ فعاليت افراد در مش��اغل 

غير رسمي دارند.
 ش��ايد بالابودن نرخ ماليات در مش��اغل رسمي 
در اين كش��ورها، مهم ترين دليل گرايش افراد به 
فعاليت در مش��اغل غير رس��مي باشد. زماني كه 
در كش��وري اكثريت افراد در بازار كار غير رسمي 
فعالي��ت مي كنند ش��ايد به اين معني اس��ت كه 
شهروندان از قوانين دولتي سرباز مي زنند و ترجيح 
مي دهند آن قواني��ن را نادي��ده بگيرند. هرچند 
كه كس��ب وكارهاي غير رسمي در كشورها براي 
افراد بيكار و فقير منبع درآمدي به حس��اب بيايد 
اما در نهايت به كاهش رشد اقتصادي و رقابت در 

بازار رسمي كشورها مي انجامد. 

اشتغال94درصدياوگانداييهادرمشاغلزيرزميني

94%آمارنامه

%74 %73 %69 %65 %64 %64
%54 %52 %51

%43 %43 %40 %37 %33

اوگاندا گوآتمالا هندوراس پرو السالوادور پاراگوئه كلمبیا مكزيك فلسطین جمهوري
دومینیكن

آلباني تايلند پاناما برزيل اروگوئه

ميزان اشتغال غير رسمي دركشورها
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